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POČETAK U 9,45 ČASOVA 

SADRŽAJ: Dušar Branković, dr. Adolf GoHa, I^ivlc Jovović, dr. Hamld 
и..     . ,   . .     . Efendić, Tuša   Radosavljević,  Vasilije  Drairaš,  Sava  Danilo- 

pre   dnevnog   reda:   I     -   Utanje   i   usvajanje ^  S|avl,(i  R,ltl.(,vi-,   pretšednik  Narodne  skupštine  Milan 
zapisnika  V1I1  redovnog  sastanka; Simonov« (šest pua), Potpretsednik Narodne skupštine Aloj- 

2 - Saopštenje zahteva Ministra pravde 0 izda- ^ Mi|ielčjč| l7ves{nac Franc Gabrovgek 

vanju  sudu narodnih poslanika; 
3 — Saopštenje i/.veštaja Verifikacionog odbora 2 — Pretres budžeta rashoda — IX razdeo - 

0 usvajanju ostavki na položaje narodnih poslanika:    Ministarstvo   vojske   i   mornarice. 
Voika'P-    Čvrkića    za    Srez    Ijubićki   i   Vladimira 
1 I-iuiuk - Veljkovića   za   Srez   jaseraiki   i   o   dolasku Govornici: Ministar vojske i mornarice armijski denenil 
„i'ihovih  zaiiienika  Svetozara V. Leposavića  i Živote     Milutin  D. Nedić (dva puta), Todor Zivković (u ime Kluba 

i 'r'.|- ' J.R.Z.),  dr,  Miloš  Tupanjanln,  Pavle  Jovović,  Tripko  Žun-ić, 
4—'Saopštenje Verifikacionog odbora o ponov-    P«tsednik  Narodne  skupštine  Mitan  simonović,  Izvestilac 

,       ,-., •. ,_•;, Franc GabrovSek. 
UDIH  konstituisanju. 

Govornici: Pretsednik Narodne skupštine Milan Simo- 3 . _ Pretres i usvajanje budžeta rashoda — X 
nović, Sekretar Milan Bailžak. razdeo — Ministarstvo  građevina. 

Dnevni  red: Nastavak pretresa u pojedinostima Govornici:   Ministar  građevina   dr.  Miho  Krek  (dva 
izveštaja   Finansiskog   odbora   o   predlogu   budžeta рии1)|  Aćim .Popović, Branko  Avramović,  dr.  Branko  čubri- 
državnih   rashoda   i   prihoda   sa   predlogom   Finansi- ^,^ Branko Avramović (radi ličnog objašnjenja), Savo Da- 
skog zakona za budžetsku 1939/40 godinu, i to: nilović, Tripko 2ugić, Dura Drašković, Dušan Branković, Dra- 

1 - - Pretres i usvajanje budžeta rashoda — Vili „„ц,,   Domainko,  dr.  Slobodan  Purić, Mina  Popović, Jovan 
razdeo   —   Ministarstvo   finansija. R. Radulović, Janez Brodar, Pavle Jovović, dr. Anton OK'ri- 

Govornici:  Ministar  finansija  Vojin  Duričić  (tri   puta), iek,  Mir«  Protić,  clr.  Milorad  Vlajković,  Dušan  Bujić, Đuro 
Branko   Avramović,   Nedeljko   Savić,   dr.   Miloš  Tupanjanln, Crljenica,   Jože   Spindler,   Velimir   Kursulić,   Pretsednik   Na- 
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rodne   skupštine    МЏап   Simonović,    Potpretsednik   Narodne 
skupštine dr. Dragan Datnić, (šesl puta), izvestilac Aćim Po- 
pović. 

Pretstdnik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, Otvaram IX i'edovni sastanak Narodne 
skupštine.   Molim   g.   sekretara   da   izvoli   pročitati 
zapisnik VIII redovnog sastanka. 

Sekretar Milan Badžak čita zapisnik VIII redov- 
nog sastanka. 

Pretsednik Milan Simonović: Ima li kn od go- 
spode narodnih poslanika da učini kakvu prhnedbu 
na zapisnik? (Glasovi: Nema!). Primedaba nema, 
objavljujem da je zapisnik primljen. Izvolite čuti 
nekoliko zahteva g. Ministra pravde o izdavanju 
siuiu narodnih poslanika  po krivičnim  delima. 

Sekretar Milan Badžak (saopštava): Gospodin 
Ministar pravde traži odobrenje za produženje kri- 
vičnog postupka protiv g. g. narodnih poslanika: 
Badžaka Milana zbog dela iz §-a 'МУ2 K. z.; Grbe d-ra 
Milovana zbog dela iz §-a 301  K. z. i Gavrilovića 
Otona zbog dela iz §-a 297 K. z. 

Pretsednik Milan Simonović: Ovi zahtevi gospo- 
dina Ministra pravde biće upućen Imunitetnom od- 
boru. Izvolite Ćuti jedan izveštaj Verifikadonog od- 
bora. 

Sekretar Milan Badžak  (čita):   • 

.„NARODNA   SKUPŠTINA 
KRALJEVINE JUGOSLAVIJI; 

vi br. i as 
(i marta 1939 god. 

u Beogradu 

NARODNOJ SKUPŠTINI 
Beograd 

Verifikacioni odbor Narodne skupštine primio 
je preko Pretsednika Narodne skupštine ostavku na- 
rodnog poslanika za Srez Ijubićki g. Vojka Cvrkića 
pod I br. 111)3.49 i Ukaz o postavljanju za Hana Var- 
darske banovine g. Vladimira I lajdnk - Veljkovića, 
narodnog poslanika za Srez. jasenički, K. Ad.br. 1172 
od  2-1  februara   1939 godine. 

Pošto je pregledao izborna akta, Verifikacioni 
odbor je konstatovao da na mesto g. Vojka Cvrkiea 
dolazi njegov zamenik za Srez Ijubićki g. Sveto/ar 
Leiposavić, a na mesto g. Vladimira Hajduk - Velj- 
kovića dolazi njegov zamenik za Srez jasenički g. 
Života  L.  Jelić,  zemljoradnik  iz   Azanje. 

Stoga, a na osnovu §§-a 21 i (ili Zakona 0 izboru 
narodnih poslanika za Narodnu skupštinu Verifika- 
cioni odbor ima čast predložiti Narodnoj skupštini 
da izvoli oglasiti i pozvati za narodne' poslanike 
g. g. Svetozara V. Leposavića za Srez Ijubićki, Bano- 
vine drinske i Životu I.. .lelića za Srez jasenički, 
Banovine dunavske. 

Odboru je čast umolili Narodnu skupštinu da 
izvoli ovaj   njegov  izveštaj  u  celbsti  usvojiti. 

Za izvestioca je određen g, dr.  Albin Šmajd. 
li  marta   1939 g. 

Beograd 
Sekrel ar. 

Dr. Albin Šmajd, s. i. 
Pretsednik 

Verifikacionog odbora, 
Dr.  Anton  Ogrizek, s.  r. 

Članovi: 
Momčilo Janković, s. r.; Delimir Petrovič, s. r.; Veljko 
Višnjevac, s. r.; dr. Hivzija Gavran Kapetanović, s. r.: 
Kadomir V. Gajić, s. r.; dr. Tomo Mimica, s. r.; dr. 
Dinko Roki, s. r.; dr. Radivoje Vorkapić, s. r.; dr. 
Bogdan Miljuš, s. r.; dr. Simenn Krimić, s. r.; Ilija P. 
Miiiailović, s. r. — protiv -r i dr. Miloš Tupanjanin, 
s. r. —■ protiv —." 

Pretsednik Milan Simonović: Prima li Narodna 
skupština pročitani izveštaj Verifikaeionog odbora? 
(Prima). Pošto Narodna skupština izveštaj prima, to 
proglasu jem da su oglašeni za narodne poslanike g. 
Svetozar Leposavić i g. Života delić. Novu gospodu 
narodne poslanike pozvaću da stupe na poslaničku 
dužnost  pošto prethodno polože propisanu zakletvu. 

Izvolite čuti izveštaj Verifikacionog odbora 0 
ponovnom konstituisanju. 

Sekretar Milan Badžak (saopštava): „Verifikaci- 
oni odbor izveštava Narodnu skupštinu da je (i 0. Ш. 
izabrao sebi za pretsednika g. dr. Antona Ogrizeka 
na mesto g. Vojka Cvrkića, koji je podneo ostavku 
na svoj položaj, pošto je naimenovan za Ministra bez 
portfelja." 

Pretsednik Milan Simonović: Ovaj izveštaj prima 
se na znanje. 

Gospodo narodni poslanici, prelazimo na dnevni 
red. Na dnevnom je redu: Produženje pretresa u po- 
jedinostima izveštaja kinausiskog odbora o predlogu 
budžeta državnih rashoda i prihoda sa predlogom Fi- 
nansiskog zakona za budžetsku 1939/40 godinu i to: 
1 — Pretres budžeta rashoda — VIII razdeo — Mini- 
starstvo fiuansija. 

Reč ima Ministar fiuansija g. Vojin Duričić. 
(Pljeskanje). 

Мииистар финансија Bojnu Ђуричић: Предлог 
буџета расхода Миппстарстиа фипапсија за na- 
редну оумегску годипу пзпосп 913,156.073 дппара, 
mro пре.ма текућем буџету расхода за 193839 ro- 
дииу иретстаил.а поиекање за 77,017.923 динара. 

Повекаип су noiviamno расходп привредних 
установа, које улазе у састав Министарства фи- 
наисија, и то за укупно 85,614.828 дшшра. Од rora 

•долави ua Управу државних моигопола 3,295.330.— 
Д\(М!1)11ол дупана 24,825.170. - Монотшл соли 
6,370.000.— Монопол жижица 50,000.000.^- Моно- 
пол цигарет namipa 396.500.— даље, за Поттапску 
штедионпиу 3,202.245.— Држаано добро „Беље" 
28,470.330.— Државну фабриму шећера на Чукари- 
ци 18,505.253.— дииара. 

I Idiiehan.e адмипистраппвипх расхода иапоси 
2(1,552.095.— дпнара и VO 14,174.870.— дппара лпч- 
иих ti 6,377.225.— дппара .материјалппх расхода, 
који долазе услед norpeoe употпуњаваша службе 
Финансиске контроле (12,958.359.—) као и услед 
погребе усаиртаиаи.а пореоке служое (3,444.309. 
дппара). 

Ilouehaine расхода мод привредних државиих 
усгаиоаа од 85,614.828.— n повеКап.е адмпппсгра- 
-гнвипх расхо.ча 0Д 2(1,552.095.— динара чиши за- 
јсдно 106,166.923.- динара. Ова сума je за 
29,149.000.—■ дппара neha од уводио иаведепог no- 
већања предлога буџета расхода Министарства 
(јтпаисија од 77,017.923. - дппара. Разлпка долази 
од издвајања Државне хитготекарне баике из буџе- 
та расхода Министарсгоа фапапсија, пошто je ona 
постала самосталпа усганова, 
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Број службвника у поверешм мм ресору и 
свих подређених ми устано&а изиосикз би, према 
предлогу за 1939/40 годииу, укутио 17.386 лица, 
односно за 1.386 лица мап.е него у овој буџетској 
години, Смањење долази услед издвајаља 1.104 
чиновника Државне хипотекарне банке u преноса 
721 службеника државног добра „Беље',' са личних 
на материјалне расходе; Број службеника у самам 
У1-и«истарству смаи.ио се са 148 лица, a у Фипаи- 
оиским дирекцијама повећао сс са 400 лица, тако 
ча craibe остаје приближно исто према 1938/39 год. 

Одељеше државнот рачуновадства израдиЛо 
je на време завршни рачуп за 1937/38 који се rio- 
Чиоси уз предлог буџета. Месечни прегледи o кре- 
ташу лржаиких тгрихода н расхода састављени су 
такође пажљиво. Ha уоавршаваљу пословзња Гла- 
вие чржавт- блатајне ради нарочита иомиоија која 
имада изради кацрт једног „Пословикка" за рад 
vОтсеку Главне државне благајис. Друга компсија 
има na изради нацрт учтутстава за једнообразж) 
пословање Финансиасих дирекција. Радови на из- 
меЈгама и догтунама новог Закоиа o државиом pa- 
чуиоводству JOHI иису завршеии. 

До буџетоке раииотсже сс долази na осиову 
брижл.иис студије држапиих потрсба и принрсдинх 
MorvIatocTii. За студију буџета овакот појединог 
реоора потребно je упоредно проучавање цсло- 
купног фактичног стања, законодавства и коњун- 
ктуре. Најзад долази техничка обрада предлога 
цржавног- буџета. Цео onaj пасао мора бити ие 
само на великој стручној висини него греба и ра- 
сполагати потребним средстиима, да би се одгово- 
рило овоме крупном задатку. Скоро cne земЛЈе 
имају велике буџетоке Дирекције, док друге имају 
чак посебно Министарство буџета, a у Сједињеним 
^меричким државама Дирекција буџета непсм:ред- 
но le подређена самом шефу извршне власти. To 
све указује на потребу, да се и код нас буџетска 
служба што рационалније оргаиизује и проигири 
iv интересу што do/i.c буџетске, a самнм гим и фи- 
нансиске политике. 

Држапа и самоуирапна тела обраћају CCUCTUM 
врс.тима прихода. Зато трсба да'самоупраниа тела 
своју фискалну иолитику доведу у склад са наче- 

[Јима  државне финансиске и привредне политике: 
Самоугтравне дашсбине у највишој мери танги- 

p;ii\- привредни ж1И8ат, na je с тога потреоаи иад- 
зор  цетралне лржаиис власта. 

Расходи по буџегима СВИХ гамохираттх тела 
..,    ]():>>Г,'Љ C>V\.\C\CK\- ro;Lim\- оили  су утврђвНИ у И3- 
носу од 2^60 милиона динара a у 1937/38 достигли 
су ипфру ОД 2;858,4 милиона динара. 

За делимично помриће расхода самоуправних 
тела наЈПлаћено je у току 1937 38 годиие јавних 
чажоипа укупно 1.819,148.000 дишра. Преиа томе, 
ia издржавање самоуправних тела доприносио ј^. 
просечио, свакн станођнику 1937/38 год. — 118,12 
дииара. AKO просечно одтерећење Једиог станов- 
иика самоуправним дажбинама упоредимо са on- 
терећен>вм државним јашшм дажоииама у 1938/39 
години, које je тзмосило 503 динара, видимо да 
просечно самоуправно оптврећење износи 23,')",;, 
од оп lepclirn.a у корист државног фитеуса. 

Учсупан n:Mi(ic свих самоуправних дугс&а на 
дан 31-Х11-1936 достигао je цифру од 1.084,387.530 
дииара. 

Порсска политкка 1(рал>епс1<с владе аде загим, 
,ча ови порески обвезнкци асете да сс прсма   п.има 

једиамо поступа и иакггоји да порези буду подврг- 
II\I;I само стварно постигиугим приходима поре- 
L4<IIX оубјеката. 

Пор&ским властима je наре1>иванр, да егзеку- 
Tiiimoj наплати ириступају само у краји/ој кужди 
и увек са пуно обазривости и такта. 

За првих девет месеци 1938 године >')ило je 
898.108 пописа и само 1.302 продаје, док je у 1937 
години за min број месеци бело 906.848 uonnca 
т.ј. 8.740 пописа luiinc, и 3.()7() продаја, т.ј. 1774 
продаје liiimo. 

Одмера ii наотлагга гаксе, као и наплате троша- 
рине врше ое гакође са пуно обазривосри и према 
замоиоким ирописима. Затим у цшву упрошћења 
порвоке адмиииспрације, a оочпром на чињеницу 
да су iiojivuiiiL' omimiiic удал>ене по^ 30—50 км. од 
средишта порсских управа, што за пореске рбвез- 
иике претчггавља велике потешкоће у оаобраћају 
са ггорвскв™ властима, присгупшо се осиииаи.у 
кових пареашх управа 
Што се пиче замоиодавног рада у облакуги так- 

са, 11зра1;.ен je дефииитива« чскст прсдлога Закона 
o татссама. Заггим, доиоигењвм Уредбе o ивмеми и 
допуни тар. бр. 99a Закона o таксама укинуте су 
биле таксс ira jamic вожбе IH утаквдицс спортских 
лр.хчптапа. 

Hanu царшгски снстем у току овс буџетскс го- 
дине инје претрпео ипкаквс битие иамене. 

Mama царииска политика ие »оди сс једНО- 
cipaiio у пранцу што већег прилипа прихода, ма 
штеггу нашс спол.пс трговине и уштрб name ипду- 
стрије. Oira претстанл.а јсдаш прло пажан чипилац 
у припро/игом развоју звмље. 

TOKOM one OVI.U'ITKC годипе учињеие оу и у об- 
ластн царпискс службе и полптикч' дис ресјшрмс. 
Донет je, прво, царписки Правшлмик за међународ- 
не cnJMoiu' у.чорака, којим су лагс .чаматне ипн.ча- 
стице имостраиим излагачима на сајмовима у 
иаигој земл.и. 

Зашм смап.еиа je уиозиа uapima на иафту од 
3 на 1,50 динаоа v злату од 100 кг. коју увозе ии- 
члч-грмјске пафтшсријс, под условом да iipoi;ii\ 
мешашшу беизина са алшхшом. Ова рефсхрма ie 
од пппокласаог зиачаја за ошбрану звмље, дсимаћу 
привовду a ч^ризам. 

Да би сс царинока служба могла обављати 
несметано и у пристој«им зпрадама, дата су одо- 
боења за зидање читавог низа цариноких зграда. 
IIcio тако, воћено je рачуна и o одржавању ;i o 
уређењу аажнпх царинских nvmia и иостова на 
гим путевима. 

I fama Крал.гиииа имала je задатак да изгради 
iionii кагастар за 10,000.000 хектара и.мп 33 2'г, no- 
вршине целе земље. Деталлш премер извроиен je 
no половине. Посао се развија нормалним тем- 
пом. У тчжу 1938 године премерен je 397.201 хек- 
тар са 976.069 парцела. Ерој премеоених политич- 
ких oiiiirniiia v овој години износи 172. док je боој 
гтремвремих катастарских (пореских) општина 346: 
Према овоме, укупио премеоена површина до 
краја 1938 године износи 4,499.432 хектара. 

Гђзопрам рада v 1939 годиии предвиђа да he 
oiiTii промереио око  100 хил.ада хекгара. 

Службу мо државпим дуговима како унутра- 
шњим, тако и спољним, вршило je Одељење др- 
жавних дугова и државипг кредита према постиг- 
нутим   споразумима   уредно,   благовремено   и  без 
застоја. Тиме се доприноси одржаваљу нашег јаи- 

43* 
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nor крсдита на достојној висини, што ^ајбоље 
показује ниво курсева'државних хартија од врсд- 
пости у земљи. За штедише и новчанс хчтаиоис 
државни зајмови претстављају даиас један anćo- 
лутно сигуран и уносан пласмаи. 

Одељење je вршило надзор над извршењем 
Уредбе o ликвидацији земљарадничких дугова, 
затим je сировело сне арипрвме око емисијс 6% 
државној зајма за јавпе радове и зеиаљасу од- 
брану у износу од 4,000.000.000 и поред тога capa- 
ђивало je при изради Уредбе o образовању no- 
слбвних резврви и рез&рв»их (1)ондова. 

Баикоти) и валутио одељење, у сарадњи са 
Народном банком. усиоито апроводи контролу 
девизно-валутног промета и благоврбмено преду- 
зима потребне мере за одржа8ан>е стабилности 
нашет динара. Преко својих oprana, одељење коп- 
гролише рад банака и индустриских и трговачких 
npe;iv;iclia. У 1038 годиии извршено je 70S пре- 
гледа; код 479 случајева констатовано je да нема 
повреде цевизно-валутних прописа. 

У току 1938 године, Врховно државно право- 
браниошгво у Беопраду и сва остала правобра- 
ниоштва водила су 12.878 ггаркица од којих je за- 
вршепо у корист државе 2.28") парница у вредмо- 
стн од 204,453.278.11 динара, a na штеду државе 
723 парница v иредноаи од 37,568.029 динара. 

Највеће повећаи.е предложених расхода код 
административних грана учињено je код Финан- 
сиске контроле. Личпи расходи повећани су за 
дипара 6,431.059, због поставл.еи.а новнх 352 лица, 
a материјални за дичара 6,527.300, првенствено 
због набавке, оправке и уреНења пловних једииица. 

Државио добро „Беље" дало je 1936/37 год. 
80,372.777.88 дииара, a 1937 38 год. 99.318.407.26 
дииара. У буџетском периоду 1939;'40 предви1)а сс 
остварење једног ширег привредиог плана. Зато 
je предложено повећаље расхода државног добра 
„Беље". У пројекту je модизање нове кудеЛ)арс у 
Марковцу с електричиом централом. Предвиђа се 
ooiroBa маппта фабрмке mehepa na Брап.ином 
Прху, подизанЈе снлоса и других инсталација. За 
туиарство предвиђају се зтраде за канцеларије 
управа, више лугарпца и рибарска централа. 

Од 1 априла до 31 децембра 1938 године одо- 
брене су продаје непокретних државмих добара 
без на1рочитог олредел>ења за суму од 2,171.395.30 
динара. Од ове суме наплаће«о je 1,057.984.53 
динара. 

Државна фабрика шећ&ра на Чукарици про- 
шириће своју делатиосг у наредној буџетској го- 
линн. G једпе страие предвиђа се прерада веће 
количине рспе, како би и ово предузеће допринело 
да се у земљи произведе потребна количииа mo- 
hepa, a C друге črpane фабрика узима, uo добиие- 
пој концеснјн, у enoj привредпи nporpaiM нову 
фабрику иширитуса и фабрику квасца, која iie се 
Подићи one године и почети са овојим радом у 
јесен. Ради тога je предложено и повећање расхо- 
да државне фабрике mehepa na Чукарицп. 

Самостална управа државних монопола разви- 
јала je у току ове буџетске годнне врло жнву де- 
латност. Пронзводња дувана скоро je утростру- 
чена од 1934 године, када je износила 6,442.000 кг., 
до 1938 године, у којој се цени да iie берба дати 
16,200.000 кг. Број садилаца повећао се од 23.000 
на 72.300. Произво1)ачи Iie за откуп дуваиа бербе 
1938 године добити око 214,7 лшлиона динара. У 

току 1938 извоз дувана у листићу повећао се за 
47,9 милиона динара према 1937 на 157,0 милиона 
динара. 

Домаћа производн.а соли подмирује само je- 
дан део наше потрошље. Зато се непрестано ради 
на истраживању камене соли на терепима у непо? 
средној близини Тузле. Констатоване су доста 
пеликс иаслагс. 

ПотроиЈп.а цигар-папира напоредо расте са 
повећањем погрошп.с дувама. 

И код жижица je потрошња повећана. У 
1935/36 продато je жижица за 73,5 иилиона ди- 
иара, a у 1937/38 за 81,3 милиона динара, т.ј. за 
8,1 мнлнон дииара више. 

Ма1<симална годишња потрошн.а петролеума 
цепп се на око 35,000.000 кг., од које количине 
долази 32 милиона кг. na петролеум за осветлоње 
и 3 милиона na петролсум за шогон пол>опривред- 
ннх трактора. ПотрошП)а шетролеуиа смап.ујс се 
упоредо са проширељем електрификације. У циљу 
онабдевања зејмље сопственим течним горивом 
врше се истражна бушсн.а за пафту у naiiioj зе- 
мл.и. За сада су ти радови концентрисани na маје- 
вичким терепима у ок-олини Тузле. У 1938 годипи 
подигнути су следећи објекти: 32 грађевинска 
објехта у прелпости од 63,284.357.64 дииара, нова 
иаркарница у Београду, главна зграда за дувански 
ипститут у Прилепу и (|)абрика за концемтрисани 
никотип и димњак у Нишу. Поред тога, подиг- 
нуто je: 8 дупанских магацина, 3 нове дуванске 
станице. Проширена je солана у Пагу и ливница 
v 1 [ишу. 

За буџетску 1939 40 годину предвиђа се поди- 
зање објеката у вредности од 16,850.000. 

Укупни промет Поштанске штедионице пове- 
hao се од 300 милнјарди динара 1937 на 334,3 ми- 
јарде динара у 1938, док се шен годишњи добитак 
lioneo од 61,3 милиона динара v 1937 na 68,2 ми- 
лиона динара v 1938. Резервни фонд достигао je 
висину од 100 милиона дипара. 

У кришчпим моментима прошле године, По- 
штанс^са штедионица исплаћивала je своје улага- 
че. Чим je parna onacuoci прошла, улози су се по- 
чели apahani, гако да су крајем 1938 године према 
1937 изпели   1,284,6 милиона динара  према  1,248,9 
милиоиа динара. 

Стање улога no ч.ековним рачунима износило 
je крајем 1938 године хинара 1,709.892.517,18 што 
претставља смањење <>д 139 милиона, према 1937 
години. Ово смањење дошло je услед оживљавања 
привредне делатности и одласка умртвљених ка- 
питала у пласман и у рад. To се види из промета 
no чековним рачунима, који показује повећање од 
9,3 милнјарде динара, са 85,5 милијарди динара 
у 1937 na 94,8 милијарде динара у 1938 години. 

Кредити државним надлештвима износе na дан 
31-Х11-1938  год.  динара   1.053,356.816,43. 

Ha крсдптпрап.е земљорадничких задруга од- 
иојепо je'168 милиона динара у округлој цифри, 

Кредити    поичаппм    заводима    пзпосе    крајем 
1938 године у округлој un(|)pn 96 милиона динара. 

Комунални зајмови сжо 34 милиона динара, a 
ломбард се своди na цифру око 30 милиона, Хар- 
тијс од вредности билансиране су у износу од 
948 милиопа динара. Ono сам све, господо, изнео 
у округлој цифри. Ja сам, господо, памерпо био 
кратак са жел.ом да na ena постављена питап.а 
.i. м потребна посебна обавештења и пошто сам 
счмарпа  излагап.а  no OBOMe буџету дао, ja  молпм 
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Народну скупштину да овај буџет прихватп и 
iipii.Mii. (Бурно одбравање и пљескање у центруму 
и десници). 

Potpretsednik Alojzij Milielčič: Iiiui reč narodni 
poslanik Branko Avramović. 

Брашсо Аврамовић: Господо народни посла- 
мици, чули смо реч г. Министра финансија као ре- 
сорног Министра онога Министарства, које ju, у 
главном, главни инкзсант свих прихода буџетских 
да би се буџет иогао у току године изпести. 

Господо народни посланици, буџет Министар- 
ства финансија састављен je према потребама наше 
државе. Садпшп.и г, Министар фикансија није Mo- 
rao откако je дошао као Министар да изврши у 
и.ему никакве измене било да нешто изузме, било 
na нешто дода. Господо народни посланици, под 
Министарство финансија дошле су upe неколико 
година све државне финансиске и државом no- 
влашћене установе. 1) Народна бЈанка која je била 
и раније под Министарством финансија, 2) Држав- 
на хипотекарна банка која je била под другим ре- 
соро.м, дошла je такође под Минисгарство финан- 
сија, 3) Привилегована аграрна банка која je била 
под Министарством пољопривреде, и 4) Поштанска 
штедионица која je била под Мшгистарстном сао- 
opal.nja. 

Све ове новчане установе дошле су ггад упра- 
ву и иа.чзор Министарства финаиаија. Жеља гада- 
к>ег Министра финансија била je та, да путем гих 
цржавних новчаних \сганоиа или држаттх гговла- 
шћених финансиских установа врши једну благо- 
ТВОр^У улогу v iiaiiioj држави и иашем народу за 
оживљавање народне привреде и за рггогућавање 
кредиriipaiha [тојединих привредних устаиова у на- 
lipoj држави и iiojoimm.N паптх припролипка и 
пољопривредника. Господо нар'0'дни посланици, те 
државне новчане финансиске установе, које су под 
МЈимистром фипаисија. врше своју улогу, али вр- 
шешу и^иховс улогс ми иожемо да дамо доброиа- 
мерну замерку, Народна баика je вмисиоиа бакка, 
али ii.\ra и задатак ла врши финанаирање и крелп- 
iupaii.c скоро целокупне иаше нарадне аривреде 
;f \iirr)i-H захтеви су упу^еии на u,v. Mu морамо 
гтризнати да je Народна банка гим захтевима v пс- 
l.unif олшиорила, али у оиоме најоснсквнијем зах- 
теву, ла нскако дођу кредити до нашижих народ- 
ких земл^орадничтсих слојсва, nama Мародиа банка 
trnje одгонприла својој улози. Illro се тичс девизне 
чм.пмикг Народне баике и гу би се могло много 
иггошта добро«амерно примепити и мп ћемо го 
\ чпиигм v enoje време. 

Привилегована Аграрна банка, која je 1929 
i (».ume основана no највишој жељи Блаженопо- 
чившег Kpa.i.a Александра... (Сви народни посла- 
пици устају са својих места и кличу: Слава Myl)... 
Ta je Аграрна банка гребала да прими функцију 
крс.штирап.а ситног земљорадника и да прими 
функцију кредитирања наше пољопривреде. Ме- 
ђутим, та Привилегована аграрна банка, одмах од 
почетка свога битисања, кије успела да задонол.п 
ono. због којих je ona била и створена. 

Да испитамо разлоге, због којих mije успела, 
то неће бити тешко одмах установити. У првом 
редуј Аграрна привилегована банка mije имала до- 
m .ono средстава да изврши благотворну улогу 
i pciimipaii.a name пол»опривреде у земљв, али 
поред тога и дух n менталитет у Arpapnoj бапцп. 
који се одмах од почетка у њу уселио, није одго- 

l»apao н mije био' такав какав би требало да буде, 
и због тога I IpmuL'ieroBana аграрна банка, одмах 
:II почетка, mije могла да покаЖе one резултате, 
који су од n,е очекивани. 

Привилегована Аграона банка je после добила 
je um задатак, који joj je држава наметнула, a то 
je лнквидација земљорадничких дугова, Додуше, 
створен je посебан отсек, али, углавном, данас у 
Привилегованој Arpapnoj oamui, осим малих изу- 

гака, што се врши кредитирање пољопривреде, 
ona lipimi скоро само ликвидацију земљораднич- 
ких дугоиа. 

Привилегована Аграрна банка - рекао сам 
одмах, у почетку узела je један правац, сличан 
другим дотадањим финансиским установама у зем- 
љи, државним финансиским установама, као што 
je Народиа банка, Хипотекарна банка, или Прштан- 
ска штедионица. које су установе пре пословања 
Привилеговане Аграрне банке биле. 

Аграрна   бавка   mije   добила   Управни   одбор 
одоздо,  mije  добила  Управ »дбор  из  народа, 
непо je, према правилима и статутима, Управии 
одбор именован и често пута се дешавалр то, да 
су у гоме Одбору били акулљени већином људи 
који су се налазили и v ^правним одборима Ha- 
родне банке, Државне хипотекарне баике или 
11 мигапске шгедиопице. 

Због тога еам учинио ову добронамерну на- 
помену г. Мнпистру финансија, јер je то стање и 
њему врло добро познато, пошто je још од по- 
четка vnccTHonao у раду Привилеговане аграрне 
банке. Молим га да измени Закон o Привилего- 
ваној arpapnoj банци. 

Росполо народни посланици, mro се тиче 
треће установе финансиске, која се налази под 
Мштстаретвом финаноија, то je сама Државна 
хипотекарна банка, чији je досадањи управник 
ono Министар финансија г. Bojim Ђуричић. Ta 
Државна новчана установа je учинила све што je 

1могла, да изврши своју улогу, и n,oj ja, као човек 
са села, пемам ппшта парочпто шгги ла замерпм, 
нити да приметпм, једино могу да дам једау др- 
бронамерну папомепу и жељу, да се г. Министар 
финансија гготруди, како би се у Државној чипо- 
текарпој банци још боље омогућило кредитирање 
и финансирање хипотека, да б^ се могле name ва- 
pomn n naiini градови достојио изграднти, пре 
величини n аотреби садашње name државе. 

Што ее тиче Поштанске тгелпонице, господо 
народни посланици, o moj je било опде речи са 
стране једног поворника са левнце г. Тупањаиина, 
који je замерио Генералном директору Поштанске 
штедионице у погледу теговог политичког става. 

Illro се гиче саме Поштанс^е штедионице и 
рада у moj, може сс са овога меета констатовати 
да je Поштанока штедиоиица велики успех начи- 
пнла од народног осЛобођења и уједињења у 
TOK'V omi\ лиадегет година дапа. Али n ja ca својс 
črpane најдобронамерније стављам примедбу и 
сматрам, да није mi згодно, a није mi потребно 
да се 6д стране Генералног директора Поштанске 
ттедпотте na raj n такаи namin, као ВИСОКОГ 
функционера једне високе државне фиианоиске 
установе, да се na тај и такав namm в>рши поли- 
тички уптај у namoj земл.п n распирује ПЛ€- 
иенска мржња. 

Ona примедба, коју сам дао у погледу рада 
Привилеговане аграрне банке, могла би се највише 
односити   баш   na   адресу г. Милорада   Недељко- 
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пића, којп je тамо узео себи у задатак да дпма са 
Привилегованом   аграрном   банком.   Госиодо   иа- 
родип  посланици,  Министар  фииансија треба да 
сс побрине и да нађе могућмости и начнна да иов- 
чане заводе, као њихова   вадаорна   власт   упутн 
некако правцем да сс у нашем иароду mro пре 
и  nno  живље  oriio'iiie ca  крсдитирањем.  .lep,  го- 
сподо   пародип   [Kiciaiiiiun,   данас   приватни -'нов- 
чанн заводи у потпуиој су немогућности и HCMOIIII 
да врше ту фуикцију кредитирања. И треба др- 
жава   сама,   преко   државних   финансиских  уста- 
ноиа, да нађе начина и могућности да о«и ту своју 
улогу у народу арше. И ту треба наћи начнна да 
Привилегована  апрарна банка ис врши директан 
иачин фффнансирања поједишца. Појсдиначно нека 
ирти само хипогекарне зајмове, односно аморти- 
зационе   зајмове,   остало   ситно   кродитиран.е   да 
врши  преко кредитних задруга, из разлога тога, 
nno   онај   пол.оприврсдник   који   je   кредитирап 
преко кредитне задруге mije само обичаи дужник, 
иого je ои уједно и  члан једне усганове  која o 
и.ему води бригу  и  рачуна,   која   води   o   њему 
бригу како lie и na који начин најбоље да упо- 
греби онај кредит. Међутим, кредити који се дају 
директно из iiempa, из Београда и саме Привиле- 
гоиаие аграрпе банке, не водс толико рачуна o оиој 
ipvroj страни дужника него воде само o матерн- 
Јалној  подлози  рачуна, води  само  o onoj  обвез- 
ннци и o onoj меиици н o оној подлози која je у 
сваком   случају   код  кредитирања   немитовиа   no- 
греба.  Ириватпи  иовчаии  заводн дапас, банке no 
малим местима и  no иеКим местима, господо на- 
родни  посланици, рекао сам, потпуно су у немо- 
rvliHocTii да врше кредитирање, Прво збот оиих 
тешкоћа које су настале у иатој држави због тога 
mro je nam иарод био презадужен, због тога тто 
je било потребно да се доиесе закон o заштити 
земљорадника, због тога што je било потребно да 
се  донесе   зако«   o  ликвидацији   земл.орадничких 
дугова. Због тога je тамо pelin замрло свако кре- 
дтирац.е   na   селу   И   паланкама   нашим.   НовчаНИ 
заводи   остали   су  бсз  добрих  чиновника  јер  не- 
мају приходе да плаћају добре чиновнике. Ти су 
се чиновници разбегли, a ono што je остало чинов- 
ипка при ноичаним заподима, ти су упућени ш то 
да  праве  списковс' дужннка  и  да  праве  обрачуне 
п   да  се  допнсују   са    Прпвплегованом    аграриом 
банком,  a да неке  нове  кредите  дају, они  су  у 
потпуиој   немогу1шогт11.   .lom   уз   то   трсба   и   то 
зиати, да су oim члаиови управних одбора напу- 
стили устаиове који су догле спакако осећали неки 
мапнет код тих новчаних завода било у облику 
некнх дневнииа  и  таитијсма. Данас, пошто у тим 
повчаиим установама иема могућности да се хоно- 
ришу чланови управних одбора, разуме се, да пре- 
стаје интерес тих члаиова управних одбора за рад 
гих усгаиова, na акр није сасвим ннтерес престао, 
јер их још, можда, веже жиро и одговорпост за те 
послоне, али у сваком случају настала je исод њих 
извеша  апатија  и  намера  да би  овако  могли  са 
своје стране нешто сами,  из иластите побуде, да 
учине да сс ти новчани заводи оспособе за дал.е 
кредите, не постоји. Немогуће je ca своје стране 
ма шта да учнне, јер су повчане установе изгубиле 
иоверсњс збОг тога тто не могу да врте исплату 
улога  улагачима   који   су,  откидајући   од  својнх 
уста, улагали у те ноћчане устапове. Треба milili 
Morvli'iiDCTii ii иачпиа, и ту молнм господина Мн- 

иистра финаисија, који je уједио баикарски п фи- 
нансискн стручњак, да сс тим новчаним заводима 
п кредптним задругама у целој нашој земл.и даду 
кредити na једпој еластпчиој осповп, na једној 
еластично] бази, тако да се mro пре отпочне са 
кредитиран>ем наших пол.опривредипка. .lep, го- 
спбдо, ja мпслпм да je свакодпевпа појава и да 
сваког дана имате неког бирача ii.in прпјател.а 
којп долазп до вас са молбом да му помошете 
да дође до малог оитног кредита од 500 до 1000 
динара да неке најнужније потребе у својој до- 
маћој приврсди подмпрп илп за неку инвестицију 
na своме пмању, да on могао са свога имања, са 
свога иметка да убере и да да цару царево a Богу 
Божје. 

Господо, Mii у namoj државп у миогим ие- 
стпма пмамо пацпопалпе мредитае устапове, a 
пмамо у нашој државп n кредпше установе које 
имају често пута тако пеке всзе n ca странпм лр- 
жавама и са странпм каппталом. 

Молпм Господииа Мииистра финансија да 
нађе пачппа n могућности, да се тај страни капи- 
тал у нашој држави, који зарађује, достојио опо- 
реже n да плати бар толико, колико и наше иаиио- 
налне установе плаћају. Међутим, додуше, то су 
махом бољи стручи>аии од наших националних 
л>уд11, који умеју нспгго да праве билансс, умеју 
ветто да прнкрнју зараду, тако, да им je врло 
тешко viiii у траг п често пута тешко ■iialm закои- 
ску основу и базу да се тај доходак и тај прихоч 
опореже правоваљано, Истина, у управама тих 
vcraimna седе утииајни људи, потребии тим уста- 
поиама због свога утииаја, ja мислим, да се неће 
замерити ако Министарство финансија и држава 
нађу могућности и начина, да će употреби утицај 
тих људи у тнм установама, na да и држава дође 
до свога обола код тих установа, помоћу тих, ако 
хоћете, утицајиих л.уди, као чланова управних' 
одбора. 

Господо иародни посланици, државна при- 
вредпа iipe;iy3elia трсба добро дотирати, да им се 
створе iiiTo бол>и услови и мотућносги за веће 
приходе и бол>с послоиаи.е и да постигиу исти 
резултат и бол.п, него приватна предузећа. Чули 
смо из говора Господина Мипнстра финаисија, 
какве се све устаиовс поднжу на државиом добру 
,,БеЛ)е". Mu то можемо само поздравити због 
тога, IHTO, значп, држава путем својих државиих 
предузећа може благотворно да утиче на унапре- 
ђење привреде у namoj земл.п. Mn смо свесип 
тога, да je наш наппопалпп кашггал мали и малеи. 
n IHTO je малп и малсн, он je jom увск раштркан. 
Због тога je потребпо да држава са својим пре- 
дузеНима тамо, где пема довољио гтриватне иници- 
јативе и приватног капптала, притиче у помоћ 
уиапређењу привреде и пољопривреде, mro ће 
оспиватп разнс установе и разиа предузећа, као 
mro омо, хвала Богу, у пројплим годинама могли 
да видимо и да поздравимо. 

Mu једнако и сталио нагрвештавамо, u ja сам 
ca своје стране гоиорио o страмим капиталима, и 
иемам ништа iiporuu тога, да се страни каиитали 
v нашу земл>у увлаче, али ис смеју устапове, у ко- 
јима се тај страни капитал налази и ne сме наша 
земл.а да служп томе страном капиталу, него тај 
crpanu капптал namoj зсмл.п, где сс n« налазп 
(Гласови; Тако je!) 
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Господо народии носланици, привредна пре- 
дузеКа треба у даним моментима и у даиим мо- 
гућностима да елимииишу тај страни каппгал из 
наше земље. Има таквих предузећа, која су од 
H;imer ослобођења у нашој земљи у страним ру- 
кама, као што су разни рудници на пример, Бор- 
ски рудник н разна друга iipeAy3eha. а приватна 
иницијатина н приватни национални капитал нису 
v сташу да тај страин капитал истисиу из натс 
земље, односно да нстиону сксплоагаторе. ЗбОГ 

, ,: ;i je потребно да се нађе могућностн и начина 
првко сиих наших меродавних фактора: преко Ми- 
ишггра фииаисија и преко Министра ооција1лне no- 
чигике, да се тај страии кагтитал стави у службу 
нашем 'народу и да наша држава егзисгара т.ј. 
псхржаЕт и преузме постепено сва страна преду- 
3eha у нашој зсмл.и као што je Борски рудник, 
Беочинска фабрика цеметта, и разна друга пре- 
Јузећа, као mro су фабрике плавог камена итд. 

Ово треба изввсти ггутсм етатизиције, Пило пу- 
Те.м разних других иачииа који лржани стоје na 
расположешу н. пр. с-кспропријацијом 

Господо народни писланици, nama држава 
им;! разна радлештАа по машим срсским мвспима и 
ia лржаина иадлештва иалаие се често иута у при- 
ватним зграда.ма, односио, скоро у веђини случа- 
una, У привагнил! зградама. Сматрам за потребно 
да умолим господина Министра финаноија да нађе 
мчиna да п0 среским месгоша из .егзекут-ивиих 

'ipoiuKOBa и 1из ма ко-јих лругих резорви изврши 
Diiaii 'или (Обави зшдање зграда иорсскнх управа и 
(|)инансиских контрола no среским местима. Тр му 
iiehe бити тешко, јер оии изпоси који се дају годи- 
шше за мирију, ако се употребе за ануитете и от- 
плату тих 'ннвестицнја, моћи ће се та ствар потпу- 
но и без икаквнх тешкоћа да изведе. 

Господо народии посланнци, Мипистар фипап- 
сија и.ма посредпс IH пепосредне приходе. Посред- 
ии 'ири.ходи су, изме1)у остших, и разни трошарии- 
ски  пјшходи. Између осталих, такав    прИХОД je и 
звмљарииа. У погледу тротарипских    прихода, ja 
смаграм  да Миписгар фииаисија тргба да настојн 
na Ш  трошаринскн приходи буду убнрани тако да 
не нернирају онога који ту ■гр|оша1рину као држав- 
irn   приход даје. Господо народни посланици, има 
пазних тих чротаринских облика, између осталих, 
трошариисми 1облик na ракију. Молим г. Мипистра 
финаноија да се позабавн тим случајевима горе у 
Војврдини, где су неки iiaiim сељаци пекли ракију, 
и нису знали до кога степена сме та ракија да бу- 
де јака, na су ирепецали ту ракију, и тако се дсси- 
ПО да je била та ракија јача од 45%. Долазило je 
цо тога, да ice финанои пајављују, налазе ту ракију 
И анда се глобе nn селЈаци који оу од дудова, горс 
у  Војводини, испекли  гу ракију и морају да пла- 
jiajy иеке силне   казне које се пењу   до    великих 
сума.  .Ia сам уверен, да he се r. Министар   финан- 
сија позабавити тим случајевима, што ћемо му ми 
и коикретио приказати, да би могла та ствар да се 
мсправи; али овога пута молим г. Министра фи- 
Hiurciija да on нађе иачшга,    можда joni сада код 
финаноиског   закона,   да   се многе грошаринске 
кривице наших земљорадника, које су у незнан>у 
нли  некој нужди    учип.спс, да се те трошар-инскс 
кротвице амнестирају, опросте и отпишу. 

Господо иародии посланнци, гтостоји такса, 
однооно постоји прапис, да, код плаћап.а киријс 
no оелима, мора власии« иуће да да признаницу, 

n дешава се често пута, да код кирајџије, који je 
махом сиромашан чоиек иадничар n пнје платио 
кирију неколико месеци, дође финансиски   opran, 
vcranoiiii да иема иризпаиице за плаћену кирију и 
onaj влашик куће добија казне или неоправдано 
или често пута и правично, али у пезпашу. Молим 
г. Мипистра (|>nnainciija дл нађе могућпости и na- 
чииа да се тај пропис ублажп. 

Исто тако, господо, no селима су опорезовани 
таксама и фнјакерп, заггим опорезовапп су, одпо- 
сно, постоје неке лпсте n књижице за служавке, и 
то све, акр onaj финансисми opran npoHatje, a бла- 
говремено mije плаћено, одмах сс изричу велике 
казпе. Молим г. Мипистра финаисија да пекако 
иашђе начина да се те гаксе, када се nojaun raj 
финаноиски ophaH, убвру, било путем самог фи- 
нансиског oprana, a ne да тај финансиски opran 
одмзх прави пријаву и да се ствара — како сам 
рекао у шочетку, — 'нервоза m иеаадоиољстао код 
оних каји морају те таксе да дају држаип. lle знам 
да ли може успетш да'!'. Министар фишнсија raj 
пропис, одпоспо Иачин гих паплата грошарппскпх 
кривица, односно, глоба, некако преиначи, jep знам 
a n иама се, господо народни посланици, у праксп 
то дешавало, да фипапсискн органи због тога 
IHTO имају неку провизију и тако звашу ухватнину, 
(нзналазе кривице и фабрикују те кривице, често 
пута наилазе na људе којп, или ппсу знали пропи- 
се, тли еу били окупирани друпим својим послови- 
ма IH ииоу 'известап пропис испунили. Го печалбар- 
сгво тих финансиских oprana треба на пеки пачпп 
уклошити и верујем, да he r. Министар фипапспја 
којп je високо културап човек, наћи начина да се 
та нервирањв кашпх порезовника, односно, плати- 
лаца трошарине, уклони, 

Господо народнп посланици, у погледу Мипп- 
етарства фипапсија које, у апоразуму саНародном 
банком,. води бригу o пзвозу у клириншке земље, 
молп.м r. Мппистра финансија: да некако омогући 
тај шзвоз, однооно, отзвоз појединих артикала у 
клирипшке земл.е, који се повремено забрањује 
као на пр. шго се дешава са извозом кудеље, са 
извозом вупе, са 'извозом свилепих кокопа, да ne- 
како nabe могућности и начина да се то брже ре- 
шава у Иародној банци, да се не пропустп моменат 
и мопуНност да онај извозник изгуби у mnocrpan- 
ci ity муштерију IH да се уоп^остави коордипацпја 
нзмеђу Народпе банке, Мпиистра фипапоија и Mn- 
ппстра трговипе n 'индустрије и да та координаци- 
ја буде бржа IH ефикашија, a ne, као до сада', пре- 
ко Коордипационог одбора, који, додуше, мора 
да постоји, али, чесго шута, raj моордппациопи од- 
бор ne може да се cacrane било пз разлога, што 
je n.enoB претседнмк мпого пута заузет у инострап- 
етву, noMoliHHK Мимистра инострапих послова г. 
Пил.а, n тако се дешава да онај извозпик мора да 
шета од Мипистарства финансија до Народне 
банке, од I [ародне банке до Мииистра фииаиоија и 
Мипнстра трговипе и ппдустрпје n до псзиаипх 
капцеларија тога Коордипациопог одбора. Ja ие- 
рујем да he r. Минислар финапоија, у споразуму са 
r. Министром трговипе и ипдустрије и са Народ- 
ном банком, nalni начина, да се то упрости и да 
л.удн ne страдавају код тога извоза. Иапослетку, 
mije ту реч 0 ИЗВОЗНИКу, nero je ту реч 0 onoj po- 
dm која пз namer парода треба да се no mm бол.ој 
цени шзвезе и да се у иностратству благовремено 
n.iacupa, jep се дешавало у прошлости   да   nainn 
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извозници нису могли да уиовче своје шјиизводе 
у инасгранству no неккзлико подина. 

Potprciscdnik Alojzij Milielčič: Gospodine po- 
slanice, molim Vas da završite. 

Бранко АирамоииК («аставл>а): 1 оспидо иа- 
родпи посланиц«, господин Минисгар фивансија 
треол да нађе иачипа и могућности, ако му je мо- 
гупе овим оуџетом, илн paimjc, да спрелш за идући 
оуџет да се чиновничке принадлвжносга у нашој 
држааи по&ољшају, јер, росподо народни послани- 
цн, кад држава тражп да чииовник ирши сноју ду- 
наност како треоа, omi мора да му омогуКп ири- 
стојан нсивот, да uu чиновници; npiuelui своју ду- 
нсност могли да осгану «а iiorpeonoj моралној ви- 
снпи и iiomTeiby. 

Госиодо иародии иослаиици, финансијска слу- 
жба je у рукама аорескнх чпиоБнпка. Тн иорески 
чшктиици су инкасагори државнога оуџета. Umi 
raj инкасо врше иреко пореских иавршитеља, који 
се псшуларао зову егзекутори. Ja молим госиоди- 
на Министра финансија да иађе мегућиости и на- 
чина да се уреди, да ти порески егзекутори у оуду- 
hc ие претстављају нашем народу страховите џела- 
ге, mio je и ihii.Ma неиријатно. Оии су обнчно ре- 
грутоиани из разнородиих избачених чииоаника, 
и raj сталеж треба уредити на тај начин, да они 
постану регулисани чинавници, Kianoo &и и сам raj 
пачии наплате био друкчијп. Морам опде да кон- 
статујем, да се радујем, да се u \ томе послу, у no- 
следње време, omi приличио оналаае у народу, да 
ие.ма ранијих испада п гешкоћа које су оиле пре 
неколико годипа. 

1'кто тако треба регулисаш принаддежноспи 
финансиских oprana да се onu ne ocBpliy на печал- 
барску зараду, које се морају често пута да лате, 
да би могли да памлкиу своје ириходе. 

Господо, морам да молнм посподина Miimi- 
стра фанансија, да некако иађе иачппа да се оне 
шледитерске бенефиције, или како се све то зове, 
да TO оуде много jacninje свпма извозипцпма, n да 
буде јасније и присггупачније правредном сталехсу, 
јер nama држава пма немолшсо стручшака који се 
баве тако зв. ооипфпкацијама код тога извоза, и 
дешава се то, да многи извозник којп je баш паци- 
оналан, да ne добије никакву боиификацију, нак- 
паду илп како се већ зоие, a док, ме1)утпм, страпа 
предузеКа која су впчпија у томе п која су у све 
cinapn уиућена, гу боиификацију увек добију и не 
iiperpne ппкад никакву штегу. Смаграм овде за 
miipeoiio да дам сугссгпју господппу Мппистру 
финансија и гооподаиу Мииистру трговине и инду- 
стријеЈ да дође na идеју, да некако нађу начина да 
се установи један геавлашћени пшедптерскн завод 
у нашој земљи. Потребно je, да nama држава има 
гакав једап завод, који ће да врши увоз оних вој- 
пп.ч артимала за icoje ne треба ииострансгоо и na- 
nin   uenpnjare.nii   да  зпају.     Оружје  n   разпе  војпе 
потребе   набављају   се   преко  страних   предузећа 
шпедпгерских. 

Господо ii.i,H),i,ini посланици, nenoepevum при- 
ходп Mnnncrpa фппапспја јсс\' опорвзивања обје- 
ката, a иарочито опорезивање зсм/парипе. Главна 
џебаиа и главни резервоар за све no јесте Дунавска 
бановина. Ja молим г. Министра фииансијја да nat)e 
Mor\'linocT и иачип да се noj баповнпи у другом 
оолику да Morvimocr да заиста буде та главна 
џебана и да се држави, као и досад, најбоље ода- 

зове, да се да магућност да ia покрајина, према 
СВСИМ културном ппиоу, доопје од државе ono што 
je потреопо, за привредни развитак те бановине. 

Нарочито   молим   г.   Mnnncrpa   финансија   да 
омогући oanonmm да путем зајма уредп    извесне 
своје потреое, као mro су пугевп у Дунавској ба- 
новини.  Молим  г.  Mmincrpa  финансија да  зајам, 
ко j n    he    тражити    Дунавска    бамовина,    одобри 
и   да   дозволи   да   се   Дунавска   бановина   може 
да    задужп    са    150    до    160    милиона    динара, 
да   бп   се   у   току   скоре   будућности   извршиле 
ппвестпције, које су norpcone за привредни разаи- 
так те покрајине, a то he се благовремено показати 
n у благајни Министарства финанснја, јср lie та no- 
крајипа Molin лакше да даје   оно   што je државп 
потрсбао. 

Морам да копстагујем са задовољством да 
земл.арппа mije повншепа neio je ono сппжете од 
33% остало. Ту се са своје črpane и са страие мо- 
јих другова нз Дупавске оаповппе захваљујем и 
Мппистру финансија н господппу ПретседникЈ 
Краљевске владе, a и Мииистрима, којн су оправ- 
дапо стапоиптте заузелп код овога питања. 

.Ioni молпм господппа Mnnncrpa фпнанспја да 
иађе нанииа да се катастар преур^ди у Дунавској 
oanoBimn. ,lep пмаге гакве случајеве у Дунавокој 
бановини, Да je још tipe para извршена класифи- 
кација зе.чм.иппа у Војводини, тако да у Срему, 
у Срезу npnniKoM n другим срезовима, где je кул- 
тура разноврсна и разнолика, где постоје и ви- 
ноградп n пашњаци итд. итд. мпого n много npo- 
метеио, тако да имаге случајева да je данас nap- 
.loi где je пекада ono вппоград, 'или, обратно, да 
je дапас виноград рде je пекада био парлог. llo- 
пребна je пспраика катастра да би се пзбеглп ne- 
праведпи терети. 

Исго гако моли.м рооподтна Mnnncrpa фијван- 
оија да се земл>а у поједпним срезовима у Дупав- 
ској бановини класифицира поново, јер je класи- 
фикација земље обављена раније, под туђинским 
рвжимом, тако да ру »адионални срезови onope- 
.'ouann мпого јаче, односно метиутп су у оољу 
класу, a спахпјске земље n зем.ве к.оје су биле у 
рукама тадашњих власгодржаца, туђина, много су 
блаже опорезоване, јер пмају слабпју класифи- 
кацпЈу. 

Bepyje*i да he поотодин Министар финаноија 
ODO усвојптп. 

ЈОсподо иародпи посланици, имајућп пуно flO- 
верење у ЕСраљевску иладу и у господина Мпип- 
стра <|>miancnja, a пај^очпго уверење да he госпо- 
дин Мипистар фипапспја o овим кратким папоме- 
пама иодпгп рачуна, 11зјаил.\јем да hy гласати за 
буџет .MiinnciapciBa финаноија. (Жпво одобрава- 
me у центруму и na десници. Пљескање на 
десници.) 

Potpretsednik Alojzij Mihelčič: Reč ima Mini- 
star  l'imnisija  gospodin  Vojin  iJuričić. 

Мнчистар финансија ВоЈин Ђуричић: .Ia сам 
ča велпком пажњом саслушао прпмедбе које je 
учпппо  г,  послаппк Аврамовић и  хтео сам одмах 
да вас обавелпм да су неке мере у извесном правцу 
n предузете, i5eii je било говора са Дунавском ба- 
noimnoM за пзградњу једие мреже путева при- 
ближпо у суми коју ст.и ви натовесгилп и пикако 
не Д11ск\ rvjviui значај тих путеиа, него констагу- 
jvhn n.nхову потрсбу na свакн начин, могу да изја- 
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јавим да tie Мннистарство финансија са задовољ- 
ством допринети да се та мрежа путева и изврши. 

|Биће нам брига да се постуии na рационалан «а- 
чин, да се обухвати једна зона за другом, да не би 
-raj новац био улудо бачен, јер сума коју сте ви 
изволели навести, нн из далока не одговара обиму 
потреба Дунавске бановиис. 

Да би се ови радови моглн вршиги са што 
бољим успехом, од битне je важности да се кре- 
цитни и радии погенцијал Државне хипотекарнс 
банке повећа, да се увек тежи ка његовом даљем по- 
већан^у. Ми смо констатовали да смо пракгично ог- 
сечени од спољне пијаце, да je немамо, и целоку- 
паи комуиални креднт са малим изузетком упућсн 
јс у главном на ову државну установу. Met)y 
амандманима којн hc вам бити прсдложени за ин- 
вестициоис чисто културпе потребе, независно "Д 
овога што сам спомснуо, има једно овлашћеље у 
приближној суми од 200 милиона дииара, тако1)е 
се апелује на Државну хпптекарву баику. Могу 
да вас уверим, господо, да je овај поступак no ду- 
боко.м уверењу вашем и нашем, у најбољем инте- 
рссу нациоиалне заједнице и да Државна хипо- 
текарна банка, радеки ову врсту послова, никако 
не занемарује и приватно пословање. Само при- 
ватно пословање то je детаљи.стички посао, a овај 
je гросистички и, хвала Богу, што се ова установа 
оспособила  да  може да  ради  и  тај  гросистички 
посао. 

Иашој кредитпој орга)1нзацнји педостаје мио- 
ro што шта, што су други народн успели да спро- 
веду с обзнро.м на своје специјалне прилике и не- 
прилике и тиме омогућили лакши нзлаз из кризе 
или бол.е привредно унапређење своје земље. 
Господи je позиато када je пре неколико година 
била криза памучне иидустрије у Немачкој, да 
су банке које су учествовале у том послу изгубиле 
једну милијарду марака, да се онда појавила lle- 
иачка Gold-Diskontbank која je дала 800 милиона 
марака и ствар je била уређена. Није дошло до 
обуставе рада, mije дошло до кредитних, моне- 
тарних и другнх поремеИаја до којсг би дошло 
да je дошло до обуставе рада у једпој овако важ- 
iioj индустрији. Свима je вама познато какву je 
улогу у препороду Турске одиграла Сумер банка, 
која je од једне примитивне земље почела да ства- 
ра  земљу модерно технички уређену. 

Ми таквих пнститута, na жалост, пемамо и 
према томе овај једини државни институт мора да 
преузме такву улогу која засеца у домен рада так- 
иих ииститута. И кад je у питању унапре1)еље наше 
привреде уопште, на свакн пачнп мислим да го- 
норим и у име г. Мипнсгра трговине и индустрпје, 
да he проблему уређења кредита и кредитпом ме- 
ханизму приватних баиака бнти поклољепа napo- 
чита пажња и да ћемо ми створити један модерап 
закон с намером да се та ствар једанпут уреди, 
да механизам може правилно да функциопише и 
да једног дана доприпесе пашем привредпом раз- 
витку. Паралелпо са тим биће сигурно потребпо 
да се уз сарадљу државе створе такве иистту- 
ције, које ne могу бити предмет приватне ипици- 
јативе, јер ппсу замишљене na бази рептабилиосги. 
Ту je замишљено стварање једпог ипститутћ за 
хателијерски кредит. Господа која су ближе упо- 
зната са приликама турпстичкпх места и бања, 
немају ппкакнпх парочитих тешкоћа да копстатују, 
да једпо предузе11е које у години ради два или 
три  месеца ne може да споси нормалап терет ка- 

мате који je  подпошлјИв за предузеће у једиом 
граду где се ради 12 месеци у годипн. 

Овакве инсгитуције постоје у многим земљама 
и показале су се као крајње кориспе. A пошто се 
кредит даје no привилегисапој стопи, која je испод 
тржишпе стопе, онда.се при даљем изгра1)ивању 
хотела, намењених за туризам унутрашњи и међу- 
пародни, може захтевати да планови буду модерно 
уређени и да ne може једап примитивац да ради 
како хоће ако je спечалио пеколико стотипа ди- 
нара, да дође и каже, дајте ми napo, na да ca њима 
располаже и зида хотел какав хоће. Потребно je 
да сс таквии институцијама да право да могу ста- 
вити споје услове. Оваква метода постојп у фран- 
цуском Мароку, и благодаре^и њој дошло се до 
повољних резултата. 11 ja мислим, господо, да и 
MU можемо noliH тим путем. 

Исто тако, господо, важно je да се осигура 
кредит na бродску хниотеку. To je свакако једап 
проблем прворазредног значаја. У велнким помор- 
ским земљама, изградња бродова je фаворизована 
према разппм врнликама појединих земаља и 
прсма њиховим могућностима. Ми, нажалоста, ne- 
мамо за сада кодифнковапо поморско право, na 
je због тога у предлогу Фипансиског закопа упе- 
cena једна одредба, да се ово пнтање без одла- 
raii>a уреди једном уредбом, те he у посебном по- 
глављу бити створена правпа основа да се може 
и бродарство наше фипансирати. Ла бих се јако ра- 
довао ако би се при изграђнвању пашсг бродар- 
ства дошло и на бродску хипотеку на речне бро- 
дове, јер ja мислим да je нама свима стало до 
тога да сачувамо паше место на Дунаву, бар онако 
какво смо га имали 1919 године. 

Кад je реч o извозу у клприпшке и неклирнм- 
шке земље, иа сваки начип да и клирипшке земл.е 
ne могу бити подре1)ене и потцењене. Тешкоће које 
се морају показати при таквој врсти трговања по- 
катшто су доста велике, али то није разлог да се 
иотцењује пијаца која ресорбује пајвећи део на- 
шсг извоза, Какве би изгледале наше цепе и наша 
прпвреда да нема тога извоза, то сви знамо. To не 
значи, господо, да се nche обратити пажша за по- 
бољшање извоза у земл^е са слободпим девизама. 
Мипус или педовољност овога извоза има нзвеспих 
последица no нашу привреду, и ако би се то слабо 
искоришћено тржиште занемарпвало, свакако да 
би последице могле бити и зпатпо теже. 

O осталим напоменама liy у гранидама могућ- 
пости водити рачупа (Бурно пљескање). 

Pretseđnlk Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Nedeljko Savić. 

Недељко Савић: Господо послаиици, дошао 
сам у овај Дом no жељи трговачког сталежа Кра- 
љевине Југославије и данас ми се дала прилика 
први пут да проговорим mo питањима за којз се 
трговачки сталеж највише интересује, питањима 
која je он «а .својим скуповима, састанцима и коп- 
гресима дискутовао и ушућивао надлсжпим фак- 
тори-ма резолуције и предлоге како Oina имају да 
се реше. 

У овоме моменту говорим у својс име и надам 
се да he привредници, у првоме реду трговци и 
са деснице и са левпце, nornoMohu ме и да he за- 
једно самном настати да дамо Краљевској Влади 
и Министру потребне сугестије како и на који 
начин да удесимо ону привредну политику која 
he бити лако примљена и која he бити еластично 
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нзводљива у привредним редовима наше земље, 
a нарочито у редовима градскс привреде. Прсд 
нама je Предлог буџета Мнннстра финансија. O 
томе буџету ми не мОжемо, с обзиром на кратко 
време, говорити онолико, колико би ти било ао- 
требпо, ne радн критикс самога предлога буџета 
већ ради финансиске полнтнкс Министарства фи- 
паиснја, однооно Министра финансија. Ja сам сре- 
ћан што у овоме момеиту могу да констатујем у 
име трговачкога сталежа, да je данашњи Министар 
финансија дошао на овај положај из привреде, 
са места где je имао прилике да у пракси посма- 
тра цео наш пр.ивредни ишвот, и верујем да ће on 
ca тим особинама и са том практичном привред- 
ном спремом моки да нађс најбол.и пут у BOIJCILV 
овог врло важног ресора. 

Ja hy се сада осврнутн na јсдно питање које 
иретставља претежно највећи ефекат у буџету 
Мииистра финансија, a то je на пореско и остало 
фискално oriTepeheibe. Градска привреда у разним 
видовима фискалних onrepelieiba даје Минцстар- 
ству финансија no ^^(орачуну буџегском иешто 
око 4 милијарде динара, Грговачки сталеж, за- 
натски сталеж, индустријалци и остали ситни 
приврсдници градске иривредс су свесни као при- 
вредници, али су и иационално јако свеснн. O 
томе нам наша народна историја и историја нашс 
прниреде даје врло крупних доказа. lla према 
томе, они су свесни да дрл<ави нашој за њен др,- 
жавни лшвот, за њен програм потребно je дати 
средства да се тај програм изведе и да се наш др- 
жавнн живот одржн онако, како то захтева са- 
дашњица. Хоћу да кажем тиме, да ће градска iipn- 
вреда шоднети и лодносити увек материјалие 
>кр1ве Koje се од ње траже. Алн шта je ona тра- 
жила и захтевала од ове Краљевске владе, шта je 
она захтевала од претходне владе и шта he захте- 
вати од будућих влада, то je да то опорезивање, 
да ти фиокални намети буду правични, да буду 
равномерни и да сви грађани пред законом у том 
погледу као и у погледу својих грађанских ирава, 
буду потпуно једнаки. 

Ми, господо, имамо данас у главном три вр- 
сте порезе. Имамо течевннску порезу, друштвену 
порезу и скупну порезу. Течевина се назива у 
пракси самоопорезнвање. Тако и треба да буде, 
јер се том врстом лореза ■оптереиују сигни при- 
вредници и индивидуални предузетннци, дакле не 
акционарска друштва, не комаидитна друштва, веп 
јавни ортаци и посебни привредници, и внсину 
тога шореза треба да одре1)ује порески одбор у 
коме седе претставници прнвредника, обавеЈИИх 
на пла11ање течевине н претставници државе. Зоог 
тога овај облик порезе има привидно вид самоопо- 
резивања, јер порески платци, привредннци, уче- 
ствују у одмеравању ннснне те порезе. Раније, пре 
1934 године, у тај Порески одбор улазили су три 
члана нз области течевине и два члана од стране 
државе. Али откако je један чувени Министар фи- 
нансија, који се са својим помо1шиком тим зако- 
ном Јако ирославно, од како je on донео допуну 
Закона o порезима оним фамозним чл. 7 no коме 
се порески платци опорезују не no ономе што за- 
pal)yjy, него no томе колнки пм je стан, no томе 
да ли имају аутомобил, да ли имају ваопитачицу 
за децу и колико служавки, дакле no животу који 
водс a не no ономе шта зара1)ују, колики лриход 
имају,  то je унело врло  велику узнемиреност  у 

редове свих привредника у нашој земл.и, јер се 
наишло ina једну идеју која се није могла тако 
лако схватити, на идеју да привредник који je on- 
терећен већпм броје.м деце, који пма више чланова 
породице на издржавању, да тај привредник треба 
да плати већи порез, зато што му je потребан већи 
cran и већа послуга, док onaj привредник којн 
није ожењеп и који има свега једну собицу за 
становаље, јер му више није ни потребно, има да 
плаћа порезу с обзиром на ове своје потребе a не 
с погледом на то колико стварно заради. 

Ta финансиска политика тадашњег Миннстра 
(^ипансија изазвала je код нас дотле нечувен ди- 
ral)aj да су претставници трговачког реда у Кра- 
љевини Југославији у Београду, да су трговци, no- 
зпати иначе као врло мирни и врло лојални гра- 
ђаии, морали да приступе демонстрацији затаара- 
ihc.M својих радњи у знак протеста. Toj њиховој 
мери приступили су одмах и свн остали привред- 
ници, угосгител>и na и индустријалцн, тако да су 
7 (|)ебруара 1934 годипе радње биле преко целога 
дана затворене у Бсограду. 

Овај са.м случај навео само tora ради, да се 
види како ствари изгледају кад један министар 
стекне >гверење да он може све сам да видп и да 
све сам процени. Њему je зато потребан један 
већи број стручних сарадника да би могао да види 
шта се све догађа и да би могао да види колико 
невођење рачуна у финалсиској политици може да 
донесе рђавих последпца, нарочито кад се грађани 
деле на две групе, ma one који су привилегисани и 
one који то нису. Министар финапсија, који je за 
тим минпстром дошао н којих je припремио овај 
Предлог буџета донео je одлуку и ова je прошла 
кроз Фипапсиски закон за 1935 годину, KUJOM сс 
укида овај фамозни чл. 7 a исто тако и друге од- 
редбе фпскалпе природе o којима hy мало доцније 
i опорнтн. Али je он ту Одбору за опорезивање те- 
чевиНе ty предвидео да од стране државе буду 
три члана, a од črpano прпвреднпка два, тако да 
држава у таквом саставу течевинског одбора увек 
има већину. 

Ha иштервенцију Савеза трговачких удру- 
жења, Претседник Владе je дејствовао код г. Ми- 
пистра срипапсија, да raj тре1ш члап, кога држава 
аоставл.а, буде такође из редова течсвинских 
обвезппка« на тај начин ублажена je она првобитна 
одлука и онемогућепо да државии органи прегла- 
i;ajy прнвредннка. Овај начин опорезивања, ма се 
он називао .самоопорезпвање, гломазап je и изн- 
скуЈе велику процедуру. 

Ирва je процедура у томе што се позивају сви 
порески обвезници на саветовање, договор и пре- 
ijjec и ту настаје nora^aibe колико треба дотични 
да плати порезе. Па »ко се пзврши погодба, опет 
се често пута жали и држаипи претставник и опо- 
резовани, и то иде Рекламациоиом одбору. У Ре- 
кламацноном одбору одржава се такође претрес и 
oinielienn, 'или држава илп обвезник, обраћа се У- 
правном суду. И на тај начин течевипскн обвез- 
пици уместо у почетку илиупрвим месецима годипе 
да .добију разјзез порезе И да према томе п.мају 
калкулацију — да се трговачки пзразим — да ли 
могу iD.niK порез да плате или ine, они добивају 
обавест колика им je пореза разрезана тек у јесен, 
у септембру и октобру. И често пута, то га доводи 
до очајања, јер према пословима, које je обавпо 
у тој годими, није у стању да плати порезу. И по- 
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следица тога јесте гомилање дужне порезе, која, 
ако се не варам, у Прсдлогу буџета Миннстарстиа 
финансија нзноси око сто милиона динара. 

Оволико o течевинској пррези, a сада да npe- 
ђем на друштпени порез. Друштвени порез не под- 
лежи овој процсдури као течевински порез, већ 
се плаћа на основу исказа књига предузећа које 
je обавезно да плаћа ову врсту порезе. Taj дру- 
штвени порсз no исказу књига плаћају акцирнар- 
ска  друштва. 

И- сад имамо што je Hajrope, због чега сам 
укратко ^изнео на који сс начин плаћа течевински 
попез. Сви прнвредницн који обавлЈају послове мало' 
BcliHK размера, сви стран.^и крји долазе у нашу зс- 
MV не раД*1 детал.них, ситних послова, него ради 
крупних. великих иослова, одмах претварају своја 
гш.едузећа у акционарска друштва. Зашто? Једино 
и искл>учиво, господо народни посланици, да би 
избегли плаћање порезе пре.ма своме обрту и прс- 
ма  својој зарадн. 

Навешћу иеколико примсра, господо. У LKO- 
пљу, пре неколико година, досадио трговцима 
овај' мачии како се врши опорсзивање за течевину, 
na су за.молили порсске власти да им изврше кон- 
тиигснтирап.е порезе, да кажу Трговачком удру- 
жен>у, колико трговци у Скопл.у имају да плате, 
na he они између себе да разрежу. И господо, фи- 
нансијски директор je то дозволио и скопски гр- 
ГОВЦИ разрезали су ту порезу и платили и није 
било жалби нити од стране трговаца, нити од стра- 
не државних претставника. 

Али се констатовала једна ствар, a то je ова. 
Ледна фирма чији je сопственик дошл>ак из Солу- 
на   којп je правила врло велик обрт путем опор.е- 
зиваИ'а контингснта, платио je око 250 хиљада ди- 
нара   порезе.  И  то joj  није  било тешко.  Била je 
задовол>на. Али се нашао један брат Србин, адво- 
кат,  који je отишао томе човеку и рекао му: што 
ти да плаћапЈ 250.000 динара, зашто ne прегвориш 
твоју  радњу у акционарско друииво na ћеш пла- 
чати  мањи порез. Овај je човек cupmno тај посао, 
и иду^с годипе та je фнрма платила порез ништа 
више  од 2.000 дин. Од 250.000 — на 2.000 дин.! 
Господо,   кад  ви   прођсте  трговачким   улицама   у 
Бсограду, a да не говорим o Загребу и другим ве- 
ликим  варошима, где je привреда јако развнјена, 
видеНете,  поред сваке веће фирме, иницијале A. Д. 
Зашто? Из ових разлога које сам вам напред из- 
иео.  Јучс, баш приликом једипг посла сазнао сам 
да  je једна угледна, честита и валЈана београдска 
(рирма, која je врло уредно одговарала свим сво- 
јим   обавсзама a нарочито фискалним, тачно и на 
време,  која  je  плаћала  једну  знатну  порезу,  мо- 
рала са ових разлога да метне те пницијале A. Д. 
на  своју фирму да би спасла свој капитал, јер су 
злоупотребе  прешле снаку  границу  која  сс  може 
одобрити н разумети. Питао сам: зашто су то ура- 
дили.  Одгопорили су ми л.уди да je прошлс  no- 
дине nponeii>eii обрт на 2 милиона динара a ове го- 
лиие  je  процена изнела   10 милиона обрта, идуће 
годиие he обрт бити пррцењен сигурно 15 мили- 
rua.   И  тај  човск  mije смво ла  пусти ла све оде 
низ воду, већ je рекао да he завести књиге и no 
казати биламс na he no љему бнти опорсзоваи. Го- 
ОПОДО, какав je резултат тога? Морални резултат 
je тај да he честити и исправни људи све више и 
више  пропадатн. Лер неко мора то да плати. Лр- 
жави   je   повац   погребап.   Ефекат   je,   пошто   се 

мора nocTnlin сума предвн1)ева у прорачуну, тај, 
да снда сии ти тсрети, уколико се пбказују n ума- 
њују избегавањем плаћања овакве врсте пореза, 
падају на мале људе и ми онда и.мамо једно стално 
систематско пропада1ве тргсвачког, занатлиског 
сталежа и пациопалних индустријалаца наших. 
Кад се показало да редовне порезе не могу дати 
ефекат — који мора опадати из године у годипу, 
из разлога које сам навео — онда се приступило 
уво1)ењу обртног пореза, који je прво био једап 
од сто a затим се претворио у скуппи порез. Taj 
скупни порез даје једап сфекат од око 900 ми- 
лиона динара у округлој цифри. 

Пре неки дан. један од говориика са овога 
места je казао: када се узме да пословнн промет 
у нашој земљи износи око 100 .милијарди го- 
дишље, ако би се тај промет опорезовао са једним 
просечним 1проц.ентом од 4%, то бн било 4 мили- 
јарде динара. Скупни порез плаћа се на све про- 
изводе у нашој земл.и и ва сву робу која улази 
преко границе и тај скупни порез пење се до 6 и 
7% a затим долази још и порез на луксуз,- који 
се додаје том порсзу. Када се узме тај скупни 
порез, течевнна, друштвеии порез — све то није 
било довол>во да-попуни овај ефекат који се тра- 
жио, eeh je заведен још и специјални порсски до- 
датак. 

Ми смо .на конгресу Савеза трговачких удру- 
жења Кјраљевине Југославије молили, да се no 
припципу течевипс опорсзују и сва акциопарска 
друштва v naiuoj земл>и. Тражили смо да се no 
прнпципу течевипе опорезује и сав филиалски си- 
стем, све филијале и имдустриске продавппце и 
на raj начин до!)е до једпообразпости у иапорима, 
да би се дошло до овога ефекта који се тражи. 
МеЈјутим, уместо да се то уради, стручњаци Мини- 
старства финансија су пронашли једну другу 
ств.ар: да се једним специјалним пореским додат- 
ком опорезују све радље, које нмају једну илн 
две филијале, без обзира да ли плаћају no За- 
кону o друштвеном порезу пли no Закону o те- 
чевини; уместо да опорезују one, који избега- 
вају у својим билапспма да плате ону порезу коју 
би требало да плате, онн су казнили на овај на- 
чии оне друге који су опорезовапи од пореских 
одбора. 

Господо народии посланици, ии то није било 
довољно у прошлој годипи да би можебнти, — ja 
ne знам али мислим — постигли да се наплатн што 
више на име скупног пореза од наше индустрнје; 
пронашао се један нов начин, којн у прво време, 
када je 1пр<еко Уредбе објавЛ)ен, ннко није могао 
да разуме, јер je написапа чудним језиком, тако 
да се ни једап иидустрнјалац није aiorao да сна!)е, 
али једно, што су сви разумелп, бпло je то, да 
onaj ко ne одговорн пропнсима те Уредбе бпКе 
кажи.еи сп 50—300.000 динара. To je такозвана 
mrrepecna заједница и каже се тамо: ако некн ип- 
дустрнјалац продаје у једном крају преко 15% од 
својих производа које je пласирао у томс крају, 
ематра се да je у иптереспој заједпици и мора уна- 
пред дапрмјави и прорачуиа скуппи порез, да 
буде no цени оне фпрме којој je робу продао. Да 
бисте боЛ)е ту ствар разумели, ja hy вам взнети 
onaj при.мер: јсдан индустријалац из Београда 
продаје у Вардарској баповини своју робу и неки 
трговац из Призрепа, Приштине, или ако хоћете 
Ђев^елије, треба једну врсту робе и купи од тога 

44* 



348 IX REDOVNI  SASTANAK — 7 MARTA 1939 

индустријалца 15% од вредности колико он про- 
даје Вардарској бановини. 

И, сада, овај иидустријалац треба то унапред 
да шредвиди, да пријави интересну заједннцу са 
тим својим комитентом и треба да пријави цену за 
опорезивање no ценн како onaj у Ђевђелији про- 
даје. 

Е, na, господо, и ако je и од стручљака Ми- 
нистарства финансија, много je. Нити je иаш тр- 
говац, нити je наш индустријалац, нити je наш за- 
натлија дошао на такву висину својом спремом, 
својом писменошћу, познавањем законодавстава 
целога света, да je он већ унапред у могућиости 
да свари једну такву уредбу и да може одгово- 
рити онима, који су je донсли, ma да не искуси 
казну ne само осетну no њеној висини, него која 
га и морално погађа и упропашћује, јер се тре- 
тира као човек који закида држави порезу. (Гла- 
сови: Тако je!) 

Господо, услед оваквог вођења пореске поли- 
тике од стране Министарства финансија, пао je по- 
рески морал код нас. Свак се спасава како зна и 
уме, али свакоме виси Дамоклов мач више главе. 
Да ли je то интсрес државе, да ли je то интерсс 
лрмвреде, o којој држана мора да води рачуна, 
да ли je то интерес грађана ове земље? Ja тердим, 
да нити je то интерес државе ни њеног фискуса, 
«ити je то интерес грађана. Па чији je то ннтерес? 
Ja то сам себи не могу да објасним. 

Ha положају Министра финансија у нашој 
земл^и били су увек стручњаци и били су увек на- 
ционални људи, који могу и у стању су да про- 
мере и одмере корионост или некорисност овакво- 
га рада и вођења финансиске полнтнке. Па ако 
Министар финансија или његови стручњаци вису 
могли да одреде или нису можда знали како треба 
и шта треба учинити, лостоје у нашој земл:>и при- 
вредне организације, у првоме реду коморе као 
полузваннчне организацнје, које треба да се кон- 
султују и од којих треба да се тражи мишлзе11>с 
no овим стручним питањима, j ep су коморе у нс- 
посредном додиру са привредницима и знају тачно 
у свако доба шта и како треба упутити и како ре- 
шити. Али то ннје био случај. Не само да се није 
хтело o6paliaTH коморама, иего уопште mije се 
хтело примати никакве сугестије од стране комо- 
ра. Због тога се појавила потреба, господо, да се 
n трговачки н заиатски и индустрнјски савез ор- 
ганизују у друге корлорације, које he бнти само- 
сталие, и које су на својим конгрссима доносиле 
резолуције у којима су третирана сва ова питаља, 
у првоме реду пореска, и тражена решења која су 
најбоља и иајпрактичнија и од којих шмају интс- 
реса и порески обнезници и држава. Али нажа- 
лост, господо, све те резолуције отишле су у кор- 
пу, на и.их се нико није обазирао, — водила се 
и дал>е политика оваква, какву сам изнео. 

Ja тврдо верујем да he данашњи Министар 
финансија РООПОДИН Ђуричић обратити пажњу иа 
ono што сам овдс у најкраћим потезима изнео, да 
lic потражити us архиве ове резолуцијс које су 
привредници донели и да he му као прпвред- 
noM н стручном финапсијеру бити врло лако да 
nai)e пута и начина и да ову аномалију, да ово 
што води људе у меморал, што ствара неморал у 
пла11ан.у пореза државн, да he решити о«ако како 
треба m да he то његово решење и тај љегов гсст 

допети огромно  олакшање   целокупној    градској 
привреди. 

Господо народни посланици, ja ћу овде да се 
осврнем још на једно питање и да га изнесем. To 
je врло болно питање. Код нас у земљи постоји у 
привреди један приличан хаос. Јуче je један на- 
родни посланик, са овога места, у дебагги Мини- 
старства просвете два пута рекао да je један учи- 
тељ изгубио службу, na je постао бакалин и Ka- 
sao: вратите нам учитеља на његово место. Bpaho 
и господо послапици, није срамота бити бакалин, 
није   срамота   радити   и   привре1)ивати.   И   према 
томе никаква  срамота није  за тога  учител>а,  ако 
je он осетио способност да може сам да приврс- 
ди парче хлеба поштено и да ne мора ићи да моли 
пекога низашта. Ja бнх волео да je тај господин 
отишао мало даље ва казао да се учитељи, када 
су у звапичној службп, не баве трговином него да 
гледају  свој  посао,  a трговину да  оставе тргов- 
цима који се за то спрсмају. 

Трговачки сгалеж у нашој землзи одобрава 
потпуно и noMarahc систем сгварања iipoiH3Bot)a.4- 
ких задруга... 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodine govor- 
nice, dužnost mi je, s obzirom na veliki broj govorni- 
ka, da Vas upozorim da vam je vreme isteklo i molim 
Vas da završite. 

Недел,ко Савић (паставља): Хоћу, господине 
1 [рстседпнче. Онда liy оставити ово за дебату no 
буџету Мпнистарства трговнне. 

Хоћу да завртим. Алп npe тога, гоопддо, нз- 
нећу  само још једпу ствар. Питаље разних  такса 
јако  кочи еласгичност и развитак привреде. Kao 
што сам  молио овде господина Мнпистра финан- 
сија да се нађе пута n начина да се извршп упн- 
фикација свих пореза, да се нађе најправилнији, 
пајлакши,  иајпростијп   пут  да  се  до  тих  пореза 
до1)е  и то  да буде потпуно праппман  за  све  гра- 
bane, наравно сразмерно приходима, које добијају 
na  основу  послова  које   обављају,  —  исто  тако 
je потрсбно да сс нзврши унификација свих такса 
и свпх дрхтпх  oiiTepcheiba. Ево, ГО.СПОДО народни 
послаиици,  како  изглела   број  такса  које  има  да 
плати један угостителЈ код нас. Овде су наређане 
43 таксе no редпом броју, a четрдесет четврта тек he 
доКи — режија. Ja ne бих хтео да вас замарам, да 
вам чптам релом. Би ћете то добити код рестора- 
тера код кога се храпите или код првог кафеџије 
код кога ћете кафу попити. To што плаћају уго- 
ститељи, ресторатсри и кафсџпје имају приближ- 
но да гплаћају и  остали  припредпици.  Ово je  не- 
потребно. ПрикупљанЈе n  убирате  ових такса  за- 
хтева читаву војску  особл^а,  које  мора  да  издр- 
жава Министарство фпнапспја, и које пада на те- 
рет буџета Министарстпа финансија. Па кад бп со 
узело  да  обрачуна ефекат оваквпх такса  напла- 
ћених преко силне војске,  опда би се дошло  до 
резултата да je ово врло слаба вајда за Миппстар- 
ство финансија и зп порески систем и, ако xoheTe, 
за таксену политику. И према томе, логика налаже, 
ако xoheTe, н рачуница налаже, да 'ово треба ск\ - 
пптп спс у један, два или три вида и наплаћиватп 
уз  порезу  и   са   порсзом,  a  људе  ослободнти   од 
овог  мрцварета  и   од онога  mro  je  пајгоре  код 
нас n lUTo се врло често појавл*ује од »орупције 
службепика, која je псминовпа, a која се ne може 
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избећи, јер ти људи који Eipiiic iiaii.iarv iiarpaljomi 
су само толико колико да једва могу живети. 

Ja бих, na крају, замолио госиодиш Miiim- 
crna фииапсија да се позабави питаљем отлиса 
д\жне порсзе, јер многи принрсдницн зем.м.е yii\- 
hvjv сваиог дана писма и моле да им се отпишс 
стара порезадо 1928 отли до 1932 године, јер нису 
у стању да плате, пошто cv матсрпјално потпуно 
поориули. •';! чмам ii данас два писма: једно из 
Тузле', a јсдпо из Трнаве, у Шумадији, у којима 
људи јаучу и моле за помоћ да би могли опстати 
са својим породпиама и да би могли привређи- 
вати и одржати своју сгзистенцију. Me, господо, 
na се отпишс овако сумарно, иего претхадпп да 
сс прегледа колико je у стању ко да плати h да 
му се омогуки ла можс свој прнврсиги, ако хо- 
ћете, и физички живот да продужи. 

Завршавааи, господо народии послаиици, са 
изјавом да верујем у господина Ммиисгра фтан- 
сија и да верујем у његову политику и иадам сс 
ча he одговорити нашим жел>а(ма и очекивањима, 
и гласаћу за овај буџет. (Пл.ескање у ценггруму 
■и на десници.) 

Potprctscdnik Alojzij Miheldč: Ima reč narodni 
poslanik g. dr. Miloš Tupanjanin. 

Др. Милош Тупањанип: Ja hv да ce заустаппм 
ca неколико кратких речи на појединим питањима, 
коja je г. Мпмпстар ([)имапсија изнео у свом експо- 
3cv. Даћу критику рада његовог и љегових oprana 
у његовом ресору, и ако дозволи, дати извеспе cv- 
гестије да тај рад, којп no мом митл.ењу не води 
cFjpcH коja je постављена закопнма, буде усклађен 
и да буде лакши н бол^и н за њега n његове op- 
rane, поготову за народ за кога ce закоии и доносе. 

Ja hy najnpe да ce зауставим na катастру. По- 
зната je ствар да у овој земљи има два премера. 
Једап   je старн премер катастра и то у крајевпма 
бивше Аустроугарске мопархпје. A.m raj катастар, 
да   ли  услел  недостатка  материјалних  средстава, 
да   ли услед  пеоргапнзовања, да ли услед псдо- 
статака смисла за тај посао, пије децепијама одр- 
жаван тако, да ce цсо катастар не слаже данас са 
грунговпицом,  a  ни  једпо  пн  друго ne слаже  сс 
данас са стањем na герену. У Боспи ce прибсгло 
спровођењу идеалних делова у груитовницн, што je 
Г1ове11ало и опако хаотично стање. Од овога napo- 
чито  ситни поседници  имају велике  штетс.  Onaj 
који je из Боспе и који je имао прилике да видн 
кад ce уписују нови наследници у грунтовне кп.п- 
re,   или,   поготову,   кад  ce   продаје   једап   комад 
земл>е или имања и то има да ce пренесе у груп- 
товне књигс, тај ce уверио да стање na тсрену не 
одговара иикако оним мапама, картама ,које леже 
доле v каггастру и ne одгоиара im грунттовним кп.п- 
гама. Раиије je била пракса, да макар свакнх шест 
мессци, у пајмању руку сваке године, изиђе геоме- 
тар на тереп, понесе карту n утврди какво je фак- 
тично стање и у те карте уноси исправке. Код овако 
хаотичног стап.а.нмају огромне штете и држава, 
a у првом реду сељаци, који за најмању ствар, ако 
треба да-продаду које стабло, да продају земљу, 
морају  да  иду  у  грунтовницу  и  вадс  такозвани 
извадак из прунтовиих књига и да плаћају таксу, 
a   na   концу   raj   извадак   не  одгонара   фактичном 
стању ствари, као што je мало upe једап предго- 
BopniiK пагласпо, и место випограда може сада да 
буде   пашња«,  место  пашњака да буде  ораница, 
место орапицс да буде неки забран, да буде нека 

шумица, n, mro je najrope, порез ce плаћа онако, 
како je у грунтовним књигама уведено. И, гооподо, 
данас нису ретки случајеви, него много чести, да 
ради ових г. зв. идеалних дслова у грунтовпп.м 
књнгама, иеко плаћа порез за другога, a неко, којп 
греба да плаћа, не плаћа, или да плаћа порез на 
орницу, ono није орапица, него пашњак, забран 
или како ce у Босни каже шикара. Покушало ce у 
крајевима преко Саве, да јачи поседппци средс то 
своје поседовно стање појединачно, али без не- 
кога нарочитог успеха. Ja опбмињем само један 
случај у Срезу румском, где има преко 20 кома- 
сираних општина, a no грунтовници стојп n сада, 
као што je било пре те комасације. 

Катастар у Србији, у Јужним крајевима и у 
Црној Гори до para mije im постојао. Премер je 
вршеп од 1919 до 1929 године, кад je дошао Закон 
o катастру, али премер je вршеп тако, да je даиас 
скоро неупотребљив, јер je нзвршен без триангу- 
лације, без основе. Да напоменем неке примере: У 
срезовима Мачванском, Посавском и Рамском итд,, 
чл. 1 Закона o катастру земљишта предвиђено je да 
ово премераваље има да ce изврши у року од 10 
година. Како je мало пре господин Мчнистар под- 
вукао у своме експозеу, до сада je премерено ne- 
imi) око 4,400.000 хектара, зпачи neiino мап.е од 
половине. Колико моје информације досежу, данас 
ради na тврену прско 800 геометара, алп ОД ових 
S00 геометара извесан део мора да ce упути у пове 
катастарске управе да ce попуне старе управе, да 
ce обнови премер ван Србије и Црпе Горе. И ако 
бн овакво стање потрајало са бројем геометара и 
темпом рада, сигурно je да нећемо пмати извршен 
катастар ни за 25 година, Господпп Мппистар je 
нагласио, да ce пада, да he ce ове године извршити 
премер 400.000 хектара. Међутим, пека буде много 
задовољан ако ce измери и 300.000 хектара, ако ne 
буде netiii број геометара, и ако ce не изврши ра- 
ционализација у организацији саме службе, a ja 
не видим пи no предлогу буџета im no експозеу 
да tic то Moliu да ce оствари, 

lio чл. 6 трсоало je вршити и вертикалпа сни- 
мања, вертакалне пројекције, како би катастарски 
планови, поред фискалних, одговарали и свима 
техничкнм и привредним циљевима. 

Овако ce, у праксп, дешавају апомалије, ко- 
јнх n онако има доста у пашој земљи, да Мипп- 
старство грађевина, Министарство саобраћаја, 
Министарство шума и рудника и Министарство 
пољопривреде премеравају свако за своје потребе, 
док би ce сва Moi.ia послужнти катастарскпм пла- 
noM Мппистарства финансија и тиме бн ce уште- 
дели велнки кредити предвиђбви за те пословс 
при тим Министарствима, када би Министарство 
финансија само вршило сиој посао онако како 
треба. 

lio 4.1. 10, 11 и 12 Закона o катастру требало 
je да ce изврши оиеђивање земљишта, али ono ce 
voninre ne ради гако да im хоризопталиа пројек- 
ција данас не одговара потпуно циљу, a no чла-' 
новима 29—32 требало je извршити детаљно кла- 
сирање земљишта. Међутим, ми који смо били доле, 
натерену, поготово сељаци знају врло добро како 
je то класирање вршепо. Ту je чпњепа огромна 
пеправда. Класирање одређује сам државни агро- 
noM npn чему мип1л>ење општипскпх прстставника 
voninre ne може да дође до изражаја. Приликом 
одређивања класе земљишта, ono ce ne саопштава 
ту, na лицу места, ОПШТИНСКИМ претстапницима и за- 
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интересованим лицима, поседницима, како то про- 
писује члаи 'У2, него то сазнају интересентн н on- 
штински претставинци тск доЦније приликом из- 
лагаља- катастарског операта. 

Ja сам имао прилике, још пребгодн.на, када се 
вршило премеравање катастра и класирање зем- 
љишта у извесним орезроима Шумаиије, да будсм 
на лицу места и да утврдим да je парцела до пар- 
целе, једног квалитета и једнаког приноса, проце- 
и.инања од стране једног стручног лица Министар- 
ства финансија једна као прва класа или kao друга 
класа a друга до н.е, истог квалитета, као четврта 
класа. Критеријум je био тај, да ли je онај чнја je 
парцела била, како да кажем, у милости или on- 
штине, или режима, који je био онда на властн. 
Taj пачии премераваља н класирања земље унео 
je једну велику забуну код iiainer народа a си- 
гурна je ствар да ово класирање које je вршено 
у Србији за цело ово нремс ие одговпра стварио- 
CTii, mije тачио и да ће морати кад тад да дође 
до iberoBe ревизнје. 

Интересантна ствар: док постоји Уредба o 
путмим трошковима, која предвиђа само пуис 
дневнице за 15 дана, Министар финансија донео 
je решење no коме се агрономима одељења ката- 
стра дају пуне дпевпице у току целе теремске се- 
зоне; a то зато, сигурно, да ови агрономи, који су 
бирани од странс режима, могу да раде онако како 
T(i захтевају рсжимски интереси. 

Впдите ,мало iie можда бити чудно да кажем, 
алн овим епорим премераваљем земл.ишта сигурно 
je држава оштећена за велике суме новца. .Ia \\у да 
укажем na пеколико примера. Пре прсмераваља 
земл)Ишта, нпр. у Темнићком срезу, задужење je 
износило 780.000 дипара, после премсра једаи ми- 
лион двеста хил.ада; у Срезу кључком пре пре- 
мера 340.000 динара, после премера 830.000.— ди- 
иара. За онога који живи па селу јасио je да ове 
разлике настају отуда, што су круппнјн поседници 
лажно поднели пријаву на површину својих атара, 
CROje земл.с, искористнвши ниске класе општинске 
утриие тако да снтни поседиици, сел>аци, плаћају 
и део 11>ихпвог пореза. 

A шта тек има да се каже колике огромне штете 
трпе народ, na и држава, у јужним крајевима наше 
земље у погледу аграрног питања icoje још није 
сређено зато nno још немамо сређеног катастра. 
Са овим катаетром ne нде као што код нас не иде 
п у свима стварима. Ни најгорн песимиста иије 
могао очекнвати да he се бацити огромне иародне 
и држаиие nape као ШТО je био случај код ире- 
меравања у многим ерезовима, које je после npo- 
глашено да не ваља, јер je била лоша организа- 
ција у Одел>е1ву катастра, na су читаве општине 
морале бити премераване тако да су оштећени и 
држава n појединци. Ja Ку да наведем неколико 
срезова у којпма je два пута вршен тај noćao и 
два пута плаћено a то су: Драгачевскп, Моравскп, 
Ужички, Рачански n Лзбуковачки. 

Па има join једна интересантна ствар, a то je 
да се, n. np., за раднике na овоме новом тсрепу, na 
новом премеру органи катастра ne придржавају 
уредбе o иинималној надници него се плаћа про- 
сечно no 15 дииара диевпо за радно време од из- 
ласка до заласка сунца, a сама ее исплата вршн 
на месец дана после завршеног посла. Ако je 
Влада донела један закоп o минималној надници, 
сасвпм je разумл>11В() да ona треба да га примени 
najnpe и у првом реду na радппке који раде њен 

посао, државии'nocao. Ila опда, народна снага у 
овоме повом премеру употребљава се као преко- 
редни кулук и тај кулук се не обавља no колп- 
чини поседа, него no спиоку, тако да je ситни по- 
седник изравнат са круппим поседником. Ja сам 
имао прилике да то утврднм у Крчипу у Тем- 
нићком срезу. Ja мислим да he г. Министар фи- 
nancnja ппак примити ово na знање, да he погле- 
дати зашто je овако било и падам се да he псшто 
учинити да се ono више ne попавл.а и да ее у np- 
ном реду овај премер земљишта, a у другом реду 
- што je исто тако важно — ово класирање зем- 
љишта врши како закон захтева и како то потребе 
народне тражс. 

Ja бих хтео да се задржим још na једпом пи- 
тању које je исто тако neko од предговорника до- 
дирнуо, a то je питање сељака дужника Привиле- 
говапе  аграрне баике.  Ja  сам  слушао  многе  при- 
тужбе из народа са свих страпа како je немогуће 
ово стање и, како je лепо један предговорник Ka- 
sao: цела та  политика Аграрпе банке  и  цео њсн 
рад своди се na преписку између ње и њених ду- 
жника са једним   огромним   апаратом   чиновника. 
Ja сам,  ради умирења  своје савести  и  ради  утвр- 
(уивања правог, фактичног стања na терену, тра- 
жно  да   ми   се   пошаљу  cnncn   из  поједиппх   села 
како стојп ствар са тим задужењем, колика je глав- 
mina a колики су ануитети, јер су сада последњих 
дана месеца фебруара n првих дана месеца марта 
заредилн егзекутори no селима, плене стоку, пленс 
земљу н форсирају наплату тих ануитета, тих от- 
плата    Привилегованој    аграрној   банци.   Између 
осталих п])пмера ja hy да вам наведем један при- 
мер из малог села Рушња, Срез врачарски, из кога 
liere видети како je узимана на попис имовина на 
дан 21, 22 n 23 фебруара т. г. 

У томе маломе сслу има равно, колико сам ja 
могао  да  попишем  и  утврдим  са  документима  у 
руци, 46 дужника. Једноме дужнику који  има да 
плати  ануитет од  2.900 динара  заплењепа  су  два 
вола и једна крава, другоме којн има да плати ану- 
итет 5.000 динара заплењене су две краве, трећем 
који има да плати 3.700 динара заплењене су лве 
краве,   четвртом   којп   има  да   платн   1600  дипара 
ануитета, заплењене су две краве, петом који има 
да плати 4200 дипара ануитета, заплењена je њи- 
ва,  inecTOM који  има да  плати  2300 днпара  апуи- 
тета заплењепе су две краве, ссдмом  који има да 
плати   2.000   динара   ануитета   такође   две   краве, 
осмом   којн   има  да  платн   1600  дппара  ануитета 
два вола, деветом који има да плати 3500 динара 
ануитета једна крава, десетом који има да плати 
12.500 динара ануитета узели су у попис једну њи- 
ву, једанаестом који има да плати 12.000 ануитета 
узели су у попис једпу земл.у, двапаестом који има 
да плати 2000 динара ануитета узели су две краве, 
тринаестом који има да плати 3700 ануитета узели 
су 4 хектара земл.е, четрнаестом који има да платп 
500 динара ануитета узели су два вола, петнаестом 
којп има да плати 1200 динара узелп су једну кра- 
ву, niecnaecTOM којп пма да плати 4200 динара узе- 
ли су једну земл.у, седамнаестом који има да плати 
1500 дипара узели су три свиње, једнога KOiba и 
једну  краву,  осамнаестом  који   и.ма  да  плати  750 
динара апуитета узели су у попис два вола, девет- 
наестом који има да плати 6800 динара узели су 
диа коња, двадесетом који пма да плати 5000 дп- 
napa узели су две краве, двадесет првом који има 
да  плати   2000  дипара  узели  су два  вола,  дваде- 
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сет другом који има да плати 2000 динара узсли 
су дне краве, двадесст четвртом који има да плати 
■>5о'о динара узели су две краве, двадесет петом 
који има да плати 1300 дин. узели су у попис две 
краве, двадесет шестом који има да плати 2000 ди- 
иара узели су у попис два вола, двадесет сед.мом за 
500 динара ануитета узели су једнога коша и je- 
дму краву, двадесет осмом за 500 динара ануитета 
узели су једну краву, двадесет деветом за 4000 
дии'. ануитета узели су два коња и тридесетом за 
2000 динара ануитета узелн су две кране, гриде- 
сет првом за 4500 динара ануитета узели су једну 
њиву, тридесет другом за 880 динара ануитета узе- 
ш су једнога вола, тридесет трећем за 3100 динара 
ануитета узели су два вола, тридесет четвртом за 
6000 динара ануитет узели су две краве, тридесет 
петом за 1500 динара ануитета узели су једну њи- 
BV тридесет шестом за 4000 динара аиуитета узели 
cv једну љиву, тридесет седмом за 3500 динара 
ануитета узели су Две краве, тридесет осмом за 
1200 динара анунтета узели су два коња, тридесет 
хеветом за 9000 динара ануитета узели су њиву, 
че-ррдесетом за 1700 динара ануитета узели су њи- 
ву четрдесет првом за 1200 динара, узелн су кра- 
ву четрдесет другом за 800 динара ануитета једну 
краву, четрдесет трећем за 900 динара ануитета 
\'зели'су десет оваца и два вола, четрдесет четвр- 
том за 3700 дииара узели су зеиљу, четрдесет пс- 
том за 450 динара ануитета узели су једног вола н 
четрдесег шестом за 2000 динара ануитета узели 
су једну њиву. 

Овде  су имена, a утврђене су  и  главне суме 
дуга и ануитета и што je сад најинтересантније, 
људи су тражили и молили да се ове наплате сада не 
врше и да се одгоде, шошто сада у иролеће немају 
од   куда да  плаћају. Молили  су  да  се  ова пла- 
i.aiua одложе до јесени, када he доћи до прихода. 
Егзекутори, ме1)утим, на то нису пристали, no iia- 
рећен>у шихових старијих власти. И тако he ио- 
ред   аЈгуитета  ссљацн  имати  да  iuialiajy  н велике 
егзекутивне трошкове који се стално пењу. И онда 
можс  се мислиги кад дође до продаје мошико he 
отићи na трошкове, a колико на плаћање акуитета 
и  исплату дуга. .la hy вам овде прочитапж o томе 
пис.мо јсдног  сељака.  Село Рушањ, у  Срезу вра- 
чарском,   једно   je   од   најсиромашнијих   села,   вс 
са.мо загго што je arrap брдовит, него и зато што 
je  земља испираЈућа и што се сеје само кукуруз 
и нешто жита. A поред тога ово село, иако je тако- 
peliH  предгра1)е Београда, оно je изолонано и от- 
сечено од свих државних и тврдих друмова, тако 
да   кад  настуие јесењи  и ктинм дани, .па све до 
иролећа, не ^може се макнути из села, не само да 
Г>и  се са колима могло што зарадити, но ни да би 
сељак могао извесги и оно мало свога производа 
где би ra могао уновчити. Принос од жига и ку- 
куруза толикн je да од једног хектара не може 
'више да  се добије од  10—12, највише  15 товара. 
Под оваквим околностима иишта не вреди што je 
народ у овоме селу вреда^п, радан и чувараи. 

Тако исто и за развнјање сточарства нема ни- 
каквих услова због притешњеног атара намножа- 
ваи>ем становшика. Држи се претежно теглећа сто- 
ка са којом се обра1)ује земља, и то највише снтна, 
брдска paca. Друге ситне стоке je врло мало, a 
..viHoie куће немају je »и мало. 

Ja hy сад да шзнвоем један пример како je из- 
иршеиа егзекутнвна продаја имања у Срезу аран- 

1)елова.чком 23 и 24 фебруара ове године од črpa- 
ne 11рнвилеговане arpapne банке за дуг. 

'I o су ова лица: Михаило Радосављевић, село 
Брезовац; Богдан Макоимовић, село Брезовац; Ми- 
лован МарковиН, село Брезовац; Радоје Тзуричи!!, 
село Вукосавци; Миленко MapiKOBuli, село Вуко- 
санци; Милоје МихаилоииК, село Вукосавци; Све- 
тозар Ивановић, село Вукосавци; Драгомир Жив- 
ковић, село Доља Трешњица; Ристивоје Јаковље- 
BHII, село Орашац; Драгомир МаркониЈ!, село Стра- 
rapiH; Владимир Мичровић, Доња Шаторња; Све- 
тозар CHMHII, ЈХоп.а икпорња; Обрев ПегковиК, 
Доша Шагорња; Милан Тошковић, село Баи>а; 
Ианго Бошковић, село Врбица; Живота Рабрено- 
BHII, село Врбица; Љубомир Лазаревић, село Коп- 
љаре. 

У име 11рив1илеговане аграрне банке изложена 
je иродаји љихова имовина, али пошго није било 
других ингересанага, сва та имаша купила je При- 
вилегована аграрна балка  за  свој  рачуи. 

Из овог истог Среза HMaiM сиисак лица 0 npo- 
даји, која je извршена у децембру месецу. 

Mene ови примери  и  овако стаље  иолсеКају 
iia 1927 и 1928 годнну када смо ми, ОСећајућИ те- 
жину стања које долази и за село и за сељака, a 
иреко ibera и за целу државу, предлагали на вре- 
ме мере са којима се могло то предухитрити. Мо- 
рам да признам да ни онда, као ни сад, није било 
разумевања за те сељачке, опшге, народне и др- 
жавне потребе. У то време ja сам, у име Земљо- 
радничког клуба, први оио поднео законски пред- 
лог   u раздужењу  земљорадшика.  Морам  да  при- 
знам да ни онда, као ни сад, није бнло схватања, 
пије било рааумевгања за потребе које су ту. Јер, 
гсјсиодо,  политика  не   може  бити   иолитика  дана 
и ко.мада, иолитика je вештина предвиђања. И они 
који седе у минпстарским столицама, са целокуи- 
ким апаратом н са високим функцнонерима у раз- 
иим државним установама, који имају утицаја на 
државну иривреду, морају да осете шта треба ире- 
дузеги и то na вре.ме. Да je онда, у то време, био 
донет закон o раздужењу земљорадника," сигурН11 

je  ствар да би  сељаку било лакше  и још je си- 
гурнија  ствар да би  се  сачувао  и кредит у  овој 
земл.и, као  што 6и ce сачувале и кредитне усга- 
иове. Taico кад je  гада сељак  nao, иали  су и за- 
натлије, палн су и трговци и све je то морало до- 
ввсти до тога да су и банке иочеле затварати своје 
шалтере 'И престале су да дају кредите, na и данас 
ие могу да се ошораве. Треба дуго и дуго време- 
na да прође, док дође до новољнијих прилпка у 
овој  земЛ)И,  поготову до кредитних мопућкоста. 

'Ja износим noHOBO да се види, да je ова по- 
литика Arpajme банке, која ее еад води, бир.ОКрап'" 
ска  политика, и да  се водн са једнн.м невероват- 
ним  неразумевањем   и  да  ту  иема  људи  који  би 
се заузели за правилва решења, поготову сад када 
члановп   Управног   одбора  нису  реиумерисани   за 
свој рад, као mro су раннје били. Све je повезано, 
исти  су људи у Хипогекаршој баици,  исти у По- 
штанској  штедиопици, исги у  Мародној банци,  a 
исти  оу IH у  Аграрној банци.  Ти  људи  имали  су 
прихода no 40 до 50 хиљада динара месечно. Они 
су се отимали да буду у тим управама, да би при- 
мали хоиораре и плате. За њих je, природна ствар, 
било добро. И ако би се негде иојавила нека до- 
бронамерна, поштена критика, одмах сви, пошто 
je све то повезано, дижу се и ударају против тих 
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добронамерних људи, који гтоштено износе своја 
пр.едвиНања. Днзало се све против и.их и прогла- 
шавани су људи ради гога бунтовницима, антидр' 
жавнима итд. итд. 

Са-свим je приромно кад ja осећам да мо не- 
што od.ie, ja i) и износим. 11a кад не видим pa- 
зумевање, a зиам да je то неразумевање ту, код 
ОВИХ (/дгоиориих, код ОВИХ моћиих, којн МОГу ла 
раде и делују, оида морам да се буним, морам да 
[чшорим гласно. (Одобравање na левици.) Лако 
je вама у рукавицама говорити. Лепо je вама, јер 
вам je ДОбро, али тештоо je ономе ко je доле, на 
тереку и KO je видео како се мучи onaj народ. Ja 
сам гледао када му порески егземутор иоди no- 
следњу краву из куће. 

И он води, води зато да може ова бнрокраг- 
ска институција да покаже опет у својим ки.пгама 
како je све добро и како на концу годинс има 
успеха у њеном делстанЈу. Ja кажем зато док имл 
још нремеиа и то може Миннстар финансија као 
надзорни орган код Аграрне баике сам да учипи 
ако xohe. Експозеи, као што je лепо рекао г. Јо- 
вановић, изгледају као песме, као здравице. Учи- 
ните нешто да вам верујемо, a учииитп можете. 
Можете да наредите еместа да се све отплатс и 
ануитети одгоде до јесени кад оељак може да 
плати и да му се не гомилају трошкови. 

Ja hy да вам изнесем једаи  пример, из  Пан- 
чева, да видите како се врши наплата за дужну no- 
резу  a како се радило са  великнм  поседницима 
којн су припадали стално и увек свима владама, 
свима режимима a који  нису плаћали дужну по- 
резу. Ja hy да вам ггрочитам писмо сељака који 
су ми писали, a мирам да кажем да, пре no mro 
прочитам iieiino овде, имам  обичај увек да одем 
на лице мсста, да проверим сам и онда нзносим 
са овог места. Ево тог писма: „По налогу пореске 
управе из Папчева дошао je у општину Старчево 
оирховодитеЛ) ЈовановиЈ! и дана 28 фебруара 6. г. 
зашао no селу вршити оврху за дужну држапиу и 
општинску порезу. Његов поступак je био скроз 
протузаконит, јер no нвшем постојећем Овршном 
закону био je гореименовани  оврхрводитељ лу- 
жан да прво дужннцима пошаље писмену опомену 
како то закон прописује, a 8 дана накои tora да 
по истом закону нзврши попис заплене за дужну 
порезу, na тек онда да изврши траисферацију за- 
пљељених објеката. Противно свим тим закопским 
одредбама помепути иорески оврховодитељ je од- 
мах приог дана повео цео чопор људи, полиције и 
чланова оииггииске управе н одмах плелио и од- 
ииспо где je што nauiao, краве, коње, собпи иаме- 
штај, a Лази Бурјаповићу  чопор оваца  ме^у  ко- 
јнма су биле и оне за јагњење, те je било и штете 
при janbeii>y. Од 1Јиколе Шица отерао je стеону 
краву која je била два дана пред телељем, те je 
(Иогло бити врло лако штете од које не би трпео 
само снромашни  сељак Никола Шиц, «его и др- 
жава.  Многи  сељаци  иду се  жалити,  али  немају 
где, јер их нико не прима. Али да буде неуредност 
још ве1»а и безобзнрнија, поменути оврховодителЈ 
ннјс ишао вршити оврху и још и данас ne иде код 
оних   који   су   и   најимућнији   a   имају   и   велнка 
задужеша на државну порезу, и када су људи npo- 
тестовали  против таквог  поступка, речено  им je 
да су   ги људи поднелн молбе за брисање дужие 
порезе,   јер су неправедно   опорезовани, a купују 

земл.у и богате се, a стоје под заштнтом општин- 
ског службеника и других пореских фактора. 

У погледу дужне порезе код тих богатих људи 
стоји ствар овако: у општнни Старчево био je по- 
резник у општинској служби као подбележник Јо- 
BanoBiili Жива, сада у служби општине Долово, те 
je у годинама од  1929 до 1935 многима богатИМ 
сељацима   брисао   дужну   порезу и  преносио  на 
дубиозне ставке и тако оштетио државу за неких 
200.000 дннара. Ta ствар je откривена 1937 године, 
те je била на јавној седници ошитинског одбора 
од 28 до 30 децембра 1937 године. Ha шој je за- 
писинчки констатовано (седнички број заппспика 
општинсксхг одбора скп.бр.  116,1937 од 28 до 30 
децембра  1937  г.) ово што следује: 1) Ђуришић 
Милан (поседује око 60 јутара) кћ.бр. 3Ć34 из Стар- 
чева имао je na државном порезу заостатак крајем 
1934   годиие   динара   36.750.43   али   тај   заостатак 
иако mije био исплаћен, mije бно пренет на Ђури- 
urah Милана и његову пореску ставку у гадики 
1935, него je na волшебан иамии пшчезнуо. Ставка 
порез. глав. књиге 246 934 г. 

Сви иорески заостатци којн су протнвзакони- 
то бриеаии (na n еви omi поседппцп којима су брн- 
сани) стоје под заштитом општинског бележника 
и других управних (1)актора и нису до данас на- 
iLialiemi. A према поменутој одлуци општинског 
одбора, која je у препису доставл.ена свима иад- 
лежппм факторима na и државном тужиоштву у 
Паичсву, све до данас нису ставл>ена под истрагу 
лица која су у њој споменута. 

Све побројане пореске неправилноста и про- 
тивзаконитости   нису   од  тамо   поменутих   посед- 
ника до данас  наплаћене,  него  им je   општннски 
бележник свима правно жалбе за брисање са на- 
поменом, да je потраживање за државни порез за- 
старело. Међутим, то je неистина. Напротив, внди 
се да су   имућним   поседницима   противзаконито 
брнсана пореска дуговања и преношена на дуби- 
озне ставке, и на тај начин, услед обмане државде 
власти, та државна пореска погражнвања су заста- 
рела.  Оним злим делима  и незаконитим   постуи- 
цима потчињених органа треба да се стане на пут: 
кривце треба казнити a пореска потраживања др- 
жаве паплатити рд помеиутих лица, јер су то све 
iiMvlimi сељачки поседници, 

Порсд свих тих поменутих протпвзаконитостп 
учишена je још и ова: услед тих пореских непра- 
вилности у главним пореским књигама морало je 
доћи до реконструкције главних порескнх књига 
у општини Старчево, које je учинила пореска 
управа (Ha терет општине, a не «а терет кривца, 
јер се крмвац ни данас још не гони него се ствар 
затрпала. Пореска управа када je извршнла ре- 
конструкцију главних пореских. кЈ1>ига, свакоме 
пореском обвезЈгику у општиии Старчево против- 
законпто је.повисила годишње заостатке пореза. 
Закон o олакшаљу отплате пореског дуга и за 1932 
г. у § 28 каже: „Да сваки заостатак у порези до 
1932 ••годиие платиће се без камате на 15 година 
код оппх пореских обвезника код којих je заду- 
жење, извршено до краја 1932 године, два пута 
nehe од годишњег редовитог прописа, a код оста- 
лих, којп имају Maiiie, na 11 годима. По овом за- 
конском пропису се и поступало и паплаћивало. 
Алн je Порсска управа то повећавала, односно 
противзаконито повећавала годишње оброчне от- 
плате и сваком пореском обвезтпсу унела у ново- 
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основанс главне пореске књиге износ повсћане 
годишње pare дописујући и заостатке из раинјих 
година који према законским прописима не 
постоје. 

Да вам наведем још једа« други пример: дана 
3 марта о. г. у самој општииској кући, у беле- 
жничкрј канцеларији ухватио je поменути поре- 
ски оврховодитељ сиромашног сељака Живу Ба- 
тинског и хтоо му, због аиуитета Аграрне банке, 
насилно отети новац, и ако je Жива Батински до- 
казивао да je све ануитете преко поште послао 
Аграрној банци, и да према томе нема гтрава егзе- 
кутивне наплате. 

Ja hy да завршим. Да ли од ових лепих обе- 
ћањЗ) морам да признам, од овога човека мало 
мап.е' оптимистичких нсго код других, да ли од 
овога човека може да се нада? Учините господиие 
Министре ono: наредите Аграрној банци да се не 
продају сељачка имања. Наредите Аграрној банци 
ia се ануитети и отплате одгоде до јесени, a за 
то врсме узмитс у озбил>но расматрањс питањс 
сељачких дугова na ћете увидети да су потребне 
'ip'vre мере, a не које су данас na снази, те да се- 
љак дане душо.м н крене бољим путем, јер кад je 
њему лако, 6iihe и нама свима лако. (Пл.ескање на 
левици). 

Pretsednik Milan Simoiiović: Reč ima narodni 
poslanik g. Blagoje Jocić. (Nije tu). Kako g. Jocić 
nije tu, on je izgubio pravo na reč. 

Ima reč narodni poslanik g. Uroš Nedeljković. 
(Nije tu). Kako g. Nedeljković nije tu, izgubio je 
pravo na reč. 

Ima reč g. dr. Jure Koce. (Nije tu). Pošto ni na- 
rodni   poslanik  g.   Koce  nije   tu,   izgubio  je   pravo 
113    ГеС- v ,    • I       M 1.    - U 1 - Ima reč narodni poslanik g. Du.san Brankovic. 

Душан Бранковић: Господо, ja hy мало да про- 
говорим o сађењу дувана. Ja сам био у недељу у 
Скопљу и кад сам дошао у додир са опима који 
су садили дуван, видео сам да су они гражили да 
им се дозволи да саде дуван онако као што су 
ra досада садили, али им то није допуштено. Ha- 
име онима који су имали до 200.000 допуштено je 
сада 10—15.000 и то све онима који су гласали за 
Удружсиу опознцију; док je опима који су гласали 
за ондашњу Лерезу дато све онако како су тра- 
жили. Ja вас питам, господо народни посланици, 
•ia ли се сме овако поступати у овој земљи? Да 
ли се могу правити две врсте грађана у овој зем- 
љи? Да ли се може дати некоме потпуно право, a 
да се исто право ne да другоме? Па када знамо 
да je ово сађење дувана хлеб некоме човеку, и 
OIIHM људима и њиховим породицама и да они 
живе од тога, na када му се отме хлеб, опда они 
11е.мају од чега да се хране и да исхране себе и 
своју фамилију. Када Cm мени неко тако што ура- 
дио, ja бих га убио за свој хлеб. 

Ja бих са овога места тражио да се дозволи 
свакоме сељаку да засади онолико дувана колико 
je потребпо за свакога пушача у кући. ,Iep ако je 
то моја земл.е, ако ja за њу порез плаћам, онда 
имам право да у шој садим све ono што може 
у гвој да успева. 

JOHI бих молио г. Министра (1)ииансија ово: 
у Босанским крајевима иививе ннсу родиле, и онда 
су сељаци, да би могли да славе, пекли ракију од 
50 кгр. кукурузовине, али су они зато осуђени на 
велике глобе. A исто тако гшстоји глоба за дуван 
који  je неко можда добио чак из Херцеговине a 

можда га неко и сам засадио. Због тога бих ja 
молио г. Мииистра финансија са овога места да 
ове глобе опрости, јер, било да их опрости, било 
ne, one се од бедпих сељака ne могу паплатати, a 
да тај сељак не буде потпуно упропашћен. 

Госпрдо народни посланици, ви знате да je се- 
л>ак најмногобројнији, a шећер данас, у XX веку, 
треба да служи и старом и младом и болесном и 
оном детету, али on je тако скуп, шегова цена je 
тако висока да га сељак не може набавити. Кад се 
једно дете разболи, мајка грицка четири пута је- 
дну коцку lueliepa да би детету наквасила уста са 
TOM једном коцком. Ja мислим да бн шећер могао 
да се продајс no 8, ако не no 6 динара. 

Да кажем нешто o петролеуму. Петролеум са- 
да je свуда у вароши замењен електричном свет- 
лошћу; он je остао само на селу, али многи на 
селу не могу њиме да се служе јер je он ипак скуп, 
не могу чак пн за вечеру да осветле своје домове 
него пале onaj луч од кога се дигме велики дим. 

Ja бих молио Господина Министра да се nerpo- 
леуму снизи цена да би се и nam сељак могао њиме 
послужити кад руча, вечсра, na n кад устане или 
кад xoiie да легпе. 

Још нешто o цигар-папиру. Taj цигар-папир 
тако je скуп да се врло слабо троши, n због тога 
mro je тако много скуп сељак га врло слабо и тро- 
imi, noro место њега троши НОВИНе. Ja мислим да 
би било много бол^с кад би се цигар-папиру сни- 
зила цена, јср бн га тада и сељак трошио, na би 
продаја тога артикла била много neba него ли 
што je сада. 

Молио бих join Господина Министра финан- 
сија да обрати пажњу na своје финансиске органе. 
Међу њима има честитих л.уди, алп их нма и врло 
покварених. Ja сам био очевидац у срезу сапском 
кад су поједипи финансиски opranu покупнли пре- 
суде којпма су пеки сељаци осуђени на плаћање 
глобе, na су им говорили да lie им ту глобу опро- 
стити ако буду гласали за тог и ror кандидата. Ja 
због оиога молим Господина Министра финансија 
да обрати већу пажњу на ове органе, јер они тре- 
ба да буду органи своје струке a не кортеши и 
opranu појединих политичких партија. 

Господо, већ je овде напоменуто да je паш сс- 
љак највећи потрошач солиј Он купује ону со која 
се највише троши, јер он има да осоли n козу, и 
onuv, и крмачу, и говече. Од тога нашег сељака 
држава прикупл.а највише прихода, али on ne 
може више да плаћа со no тако скупу цену. За 
време Аустро-Угарске монархије могло се купити 
килограм соли за килограм зрби, док се сад мора 
за ту количину соли дати no три кила зоби, Зато 
бих молио Господина Министра да снизи цену овој 
со.чи коју сел.ак троши. 

Kao mro je казао већ господин др. Тупап.а- 
нин, стање у нашим катастарским управама није у 
реду. Оне још од времена бивше Аустро Угар- 
ске нису излазиле na repen да гамо изврше no- 
требне измене кад би сс поједине задруге поде- 
лиле, него се због тога дешава да једне задужују 
пбрезом за земл>иште које je својина других, и 
обрнуто. И ту би требало учинити што je потрсбно 
.'.i се сгап.е доведе у ред. 

Ja мислим да би требало што пре обратити 
пажњу na то да се изврше и створе нове процене 
земљишта на које сељаци плаћају порезе, јер су 
ове процене вршене још пре 20 година, a она брда 
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и оне вододелнице нису оно исто што су били пре 
20 година. 

Ja мнслим да ћете се и Вн сложити са овим 
што сам изнео, na се стога надам да he и госпо- 
днн Мииистар финансија да буде оијекпшан и да 
учини све што се може да се олакша стање на- 
шега сељака. (ПЉескање на левици). 

Pretsednik Milan Simonović: Ima reč narodni po- 
slanik g. dr. Adolf Golia. 

Dr, Adolf Golia: Gospodo narodni poslanici, kako 
se nalazimo u toku specijalne diskusije o budžetskom 
predlogu, to ću se starati da budem u svome izla- 
ganju sto konkretniji. (Glas sa levice: Sto kraći!) 1 Sto 
kraći i što konkretniji. 

U toku budžetske debate često se postavljalo pi- 
tanje o postojanju budžetske ravnoteže, pitanje o 
realnosti budžetskog predloga. Po mome dubokom 
ubedenju, ovaj budžetski predlog je skroz realan i 
ostvarljiv, samo treba dati jednu ispravnu poresku 
politiku i treba ispraviti pojedine postojeće poreske 
zakonske odredbe. 

Kako se na čelu Finansiskog resora nalazi jedno 
stručno lice »par exelence«, koje dobro poznaje sve 
privredne probleme, to sam ubeuen da će g. Ministar 
finansija moći da prosudi šta može a šta ne može 
privreda da podnese, što se tiče eventualnih novih 
tereta. Ali ja sam mišljenja da već na osnovu posto- 
jećih poreskih zakona može se postići budžetska 
ravnoteža, ali treba poreske zakone pravilno i jedna- 
komerno primenjivati u čitavoj državi. 

Nisam ni prvi, ni poslednji govornik, koji traži 
jednaku podelu poreskih i ostalih javnih tereta. Ja 
priznajem, da se u tome pogledu poslednjih godina 
nešto učinilo, čak i prilično mnogo učinilo, ali treba 
svom odlučnošću nastaviti rad u tome pravcu. Ima 
nekih poreskih oblika koji bi mogli dati veći rende- 
ment nego što sada daju. Imam u vidu porez na po- 
slovni promet koji bi, po mom ubedenju, mogao 
davati čak 200 miliona više nego što sad stvarno daje. 

Što se tiče poreske prakse treba i tu staviti 
zahtev, da poreska praksa bude u svima područjima 
jednakomerna i jednakoobrazna, što, na žalost, sad 
nije slučaj. 

Gospodo narodni poslanici, vama je poznato da 
postoji kod razrezivanja društvenog poreza cenzurni 
postupak, da može Ministarstvo finansija za vreme 
od 2 godine da preinači poresku osnovicu, da do- 
datno razreze porezu. Protiv ovih poreskih odluka 
ima poreski obveznik pravo žalbe Državnom savetu. 
Ali kako je sa tim žalbama, ja znam iz prakse, gde 
treba čak dve, tri i četiri godine dok Državni savet 
žalbu reši. Također se često dešava da Državni savet 
žalbu uvaži, ali iz formalnih razloga, s tim da ne ulazi 
u meritorne razloge žalbe. Nakon toga Ministarstvo 
finansija izda novu cenzurnu odluku, koja je često 
indentična sa prvobitnom odlukom i poreski obveznik 
treba ponovo da se žali Državnom savetu. Ovo isto 
važi i za ostala poreska pitanja, po kojima rešava 
Državni savet, tako na primer za žalbe protiv rešen ja 
upravnih sudova po žalbama državnog zastupnika 
protiv odluka reklamacionih odbora. Ja znam da 
za takve žalbe često treba više godina dok budu re- 
šene. Ja mislim da ovo stanje nije izdržljivo i molim 
g. Ministra finansija da poradi na tome kako bi Dr- 
žavni savet ovakove predmete likvidno rešavao. 

Važno je pitanje poreskog morala. Ja držim da 
bi Ministarstvo finansija trebalo ovom pitanju da 
pokloni naročitu pažnju. Treba priznati da su poreske 

stope  nekih  poreskih   oblika  suviše   visoke  i  da  se; 
zbog  suviše  visoke  poreske stope  ne  može  postići 
onaj poreski moral, koji bi bio potreban da država 
može ostvariti odgovarajuće prihode iz tih poreskih 
oblika. Ja imam pre svega u vidu tečevinu. Usled vi- 
soke stope osnovnoga poreza tečevine, koja povlači 
za sobom i visoko opterećenje samoupravnim prire- 
zima, dolazi  se do tako visokog ukupnog optereći- 
vanja, da ono često premašuje platnu sposobnost po- 
reskog, obveznika. Iz mnogih razloga, međutim, nije 
podesno  da  se  prilagodavanje  poreza  platnoj   spo- 
sobnosti poreskog obveznika postizava srazmernoin 
nižom ocenom prihoda. U interesu poreskog morala i 
postizavanja   oporezivanja   prema     realnim   okolno- 
stima   i   platnim   sposobnostima   poreskih   obveznik.:, 
potrebno je sniženje stope osnovnog poreza,    i    to 
konkretno za 2%, umesto 10%  da bude 8%, umesto 
8%  da bude 6%  i umesto 6%  da bude 4%. Pri pra- 
vilnom i jednoobraznom primenjivanju zakona, upr- 
kos sniženju stope, prihod iz ovog poreskog oblika 
neće se smanjiti. 

Gospodo narodni poslanici, kad smo već kod 
predloga o menjanju poreskih propisa dozvolite mi 
da ukazem na neke anomalije u postojećim poreskim 
zakonima. 

Po zakonu o neposrednoj porezi predvidene su 
poreske olakšice za nove kuće, i to prema broju sta- 
novništva doličnoga kraja za 10, odnosno 20 godina. 
Dešava se, u slučaju inkorporacije nekih krajeva 
jednoj velikoj gradskoj opštini, da ima na području 
jedne i iste opštine novih kuća koje su oslobođene 
poreze za 20 godina, a opet drugih koje su oslobo- 
đene poreze samo za 10 godina. Ja držim da to 
treba ispraviti i zato predlažem sledeći tekst aman- 
dmana: „Ako se promene granice pojedinih krajeva, 
za zgrade onih krajeva, koji pripadnu gradovima sa 
preko 50.000 stanovnika, poreske povlastice važe u 
istom obimu koji je određen prema broju stanov- 
nika za ove gradove, tako da se doba uživanja po- 
reskih povlastica od dana priključenja automatski 
produži  na 20 godina". 

Dešava se često puta da poreske vlasti ne prizna- 
ju izdatke koji su faktično učinjeni a koji potiču i/, 
ranijih poslovnih godina. I zato bi trebalo u Zakonu 
0 neposrednim porezima dodati sledeći tekst: „Izdatci 
koji potiču iz ranijih poslovnih godina, a izvršeni su 
i knjiženi u poslovnoj godini, koji je predmet opore- 
zivanja, smatraju se izdatcima ove poslovne godine, 
ukoliko poreska vlast ne dokaže da je knjiženje u 
ranijoj godini izostalo samo iz razloga sniženja po- 
reske osnovice sledečih godina". Ova dopuna Zakona 
o neposrednim porezima potrebna je da se spreči ne- 
pravedna i nezakonita dosadašnja praksa, po kojoj se 
često faktički izdatci samo radi toga ne priznaju kao 
stavka koja treba da se odbija, što se odnose na ra- 
nije godine. Ja držim da je ovaj zahtev potpunu 
opravdan i molim g. Ministra finansija da ove aman- 
dmane primi. 

Gospodo, trebalo bi izvršiti i neke izmene u takse 
nim propisima, i to, između ostalog, u propisima o 
zasterelosti taksenih krivica. Sve krivice kao što znalo 
zastarevaju bilo za dve, bilo za deset itd. godina. Je- 
dino taksene krivice po ispravama faktično ne zasta- 
revaju. Ja predlažem konkretnu odredbu, sa sledečim 
tekstom: „Sve taksene krivice po Zakonu o taksama 
i pristojbama, pa i taksene krivice po privatnim ispra- 
vama, zastarevaju za pet godina od dana kad su uči- 
njene. Međutim, zastarelost redovne takse određuje 
se po 51. 33 Zakona o taksama". 
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Cilj Zakona o taksama nije nikako da kažnjava 
stranke nego da obezbedi državi izvestan prihod. Ako 
se usvoji nova stilizacija čl. 60 Taksenog zakona, re- 
dovna taksa neće skoro nikad zastariti, jer će se i 
dalje rok zastare računati po čl. 33 tj. od dana kad 
vlast sazna da taksa nije plaćena, a samo će se kri- 
vične posledice po isteku roka od pet godina praštati. 
Ova izmena je sasvim pravedna, jer ako se posle dve 
srodine daju zaboravu krivice švercovanja zlata i va- 
lute a posle godinu dana trošarinske krivice, onda 
je nepravedno za taksene krivice postaviti neograni- 
čeni broj godina. 

U privrednim krugovima često se čuju žalbe pro- 
tiv primenc tarifnog broja 33 Zakona o taksama, to 
jest pola postotne takse na plate privatnih namešte- 
nika. Postoje presude upravnih sudova kao i Držav- 
nog saveta, koje idu 'za tim da taksu treba platiti 
samo u onom "slučaju, kada postoji jedna isprava, 
kada postoji potvrda o prijemu novca, a ako nema 
potvrde, listine, ako nema isprave, onda nema ni 
takse. U tom pravcu su izdata upustva od strane g. 
Ministra finansija, ali poreske vlasti se ne pridržavaju 
tih uputstava. Zato predlažem, u tarifnom broju 33 
Zakona o taksama, da se u prvoj napomeni briše 
dru<ri stav. Time bi se u buduće sprečilo pogrešno 
tumačenje odredaba Taksenog zakona o priznaničnoj 
taksK . .. .   ,     j 

Prošle godine povišena je taksa na carinske de- 
klaracije. Tu je u pitanju izvoz naše robe u inostran- 
stvo i ja držim da ovaj izvoz ne bi trebaio preko- 
merno opteretiti. Predlažem sledeći tekst u napomeni 
uz tar. br. 205 Zakona o taksama: »U slučaju izvoza 
domaćih sirovina i proizvoda, taksa za svaku carin- 
sku deklaraciju iznosi 10 dinara, bez obzira na koli- 
činu«. 

Potrebne su neke izmene i u banovinskim troša- 
rinama. U praksi, kod trošarine na kokosovo maslo 
ne pravi se razlika da li to maslo služi za jelo, ili za 
dalju preradu u industriske proizvode. Uvoznici i 
nabavi jači u zemlji imaju velike teškoće, jer hemiski 
nalazi u carinskim laboratorijaimi ne mogu ustano- 
viti razliku između kokosovog masla i kokosovog 
ulja. Na ovaj način naplaćuje se trošarina i na ono 
kokosovo maslo, koje ne služi za jelo, već za daljim 
preradu, te treba da bude prema očitoj nameri zako- 
nodavca   oslobođeno  trošarine. 

Zato predlažem, da se u stavu 12 člana 2 Uredbe 
o banovinskim trošarinama, iza reči »kokosovo ma- 
slo«,  dodaju reči: »za jelo iz car. tar. br. 137«. 

Jedna velika anomalija postoji u pogledu bano- 
vinske trošarine na obuću. Prema sadašnjem tekstu, 
može se za jedan par cipela, koji vredi 500 dinara i 
više', da plati samo dva dinara banovinske trošarine, 
dok' se za jedan prosti par cipela, koji ne vredi ni 
100 dinara, može da plati i 12 dinara. 

.Ja držim da ovu anomaliju treba ukinuli. Bano- 
vinska trošarina na obuću pretstavlja nepravedno i 
nesnosno opterećenje za preduzeća koja su registro- 
vana kao industriska. Nema nikakve opravdanosti 
da druga preduzeća istog o.bima kao industriska, ali 
koja su registrovana kao zanatska, ne plaćaju ovu 
trošarinu. Sadašnja stilizacija dovodi do potpunog 
izigravanja onoga što je zakonodavac hteo. Njegova 
misao je bila da favorizuje malog zanatliju, međutim 
su favorizovani t. zv. ' trgovci - manipulanti, koji 
kupuju kožu i daju istu zanatskim radnicima za 
izradu obuće. Na taj način ovi trgovci - manipulanti, 
koji u stvari rade kao industrijalci, izbegavaju pla- 

ćanje banovinske trošarine na obuću. S druge strane 
dešava se da fabrike obuće ne.mogu održavati kon- 
kurenciju i da trgovci njihovu trošarinom optere- 
ćenu robu, ne kupuju. Nekoliko fabrika je već obu- 
stavilo rad. Po predlogu amandmana koji predlažem 
prihodi iz ove trošarine verovatno bi se povećali, a 
oslobođenje od plaćanja trošarine ograničilo bi se na 
one koji zaista zaslužuju da im se pruže olakšice. 

S toga1 predlažem sledeći amandman za Finan- 
siski zakon za budžetsku 1939,49 godinu: 

»U članu 2 Uredbe o banovinskim trošarinama 
briše se stav koji počinje recima: „Pabričnu obuću..." 
i svršava se recima: „...Po paru 12 dinara". Na nje- 
govo mesto dolazi nov stav koji glasi; 

»Obuću bez razlike, izuzimajući opanke, po paru 
2 dinara. Trošarina na obuću neće se naplaćivati od 
onih proizvođača - zanatlija, koji u svojoj radionici 
sa sopstvenim proizvodnim alatom (oruđem) izrađuju 
obuću po meri i prodaju je neposredno potrošačima, 
a ne zaposluju više od 5 pomoćnika«. 

Briše se, zatim,  stav koji počinje recima: »Pod 
fabričnom  obućom...",  a završava se recima:  ».. 
Industrijskim  (fabričnim) radnjama«, a u stavu koji 
iza toga dolazi brišu se reči: »i obuću«. 

Prctsednik Milan Simonović: Molim Vas, gospo- 
dine poslanice, da požurite jer Vam se vreme govora 
približava kraju. 

Dr. Adolf Golia (nastavlja); Ja ću, gospodo, skra- 
titi svoja izlaganja. Ja moram da naglasim da su 
ištetne one trošarine koje opterećuju proces pro- 
izvodnje, a to je u prvom redu trošarina na elek- 
tričnu struju. Kako je zabranjena banovinska troša- 
rina na električnu struju, to držim da treba iz 
istih razloga ukinuti i državnu trošarinu na elek- 
tričnu struju, koja služi za svrhe pogona i pro- 
izvodnje. 

Sada mi dozvolite, gospodo, da dodirnem još 
jedno bolno pitanje, a to je pitanje benzinskog kar- 
tela. Rešenjem Ministarskog saveta, krajem juna 
1938 godine, carina na sirovu naftu snižena je od 
з'zlatna dinara na 1.50 zlatnih dinara na 100 kilo- 
grama robe. Ovo sniženje važi samo za »mdustnske 
rafinerije odnosno njihovu zajednicu«. To znaci da 
to važi samo za kartel inostranih firmi, a nikako za 
domaće. Ako koja domaća rafinerija nije ili neće da 
bude u kartelu, ona mora da plati punu carinu tj. 
100% više od zajednice inostranaca koje imaju u 
našoj državi svoje tri rafinerije. - - Po Pravilniku 
koji'je donet na osnovu Uredbe o tekućem gorivu 
određena je cena za benzin, ali samo litarska cena. 
Ova je cena određena u cilju unapređivanja auto- 
mobilizma, - - to je u redu! ali u međuvremenu 
kartel je već dva puta povisio kilogramsku cenu 
benzina'. Naši trgovci su morali da smanje svoje 
prodajne litarske cene prema ovome pravilniku ou 
dinara 0.50 na 5.35 dinara u banovinskim mestima, 
i na dinara 5.70 u ostalim krajevima. Kartel, među- 
tim, traži od našeg trgovca za benzinsku mesavinu 
na svome skladištu u Mariboru 7.40 dinara po kilo- 
gramu. Trgovca na Prevaljama košta podvoz do 
tamo 0.35 dinara, što znači da ga roba staje 7.75 
dinara po kilogramu ili po litru 5.81 dinara, a pro- 
pisana cena iznosi 5.70 dinara. Dakle, trgovci treba 
da prodaju benzin sa П para gubitka. Ovo je stanje 
neodrživo i stvarno je veći broj trgovaca već napu- 
stio svoje radnje i bili su prinuđeni da ustupe svoje 
pumpe, svoje cisterne drugim licima, većinom kar- 
telu, uz nisku cenu.  Ja, kao što  sam kazao,  držim 

45' 
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da je ovo stanje neodrživo i da treba tu izvršiti 
potrebne korekture. Ла tražim da se ukine Uredba 
od jula meseca prošle godine u pogledu sniženja 
carino na sirovu naftu, i da se donese nova Uredba 
koja će voditi računa o stvarnim potrebama našega 
narodnog gospodarstva, a ne o potrebama stranog 
kapitala. Ja tra/.im da se revidira Uredba o tekućim 
gorivima, koja predviđa u pogledu držanja rezervi 
uslove koji su za naša preduzeća, za 'naše male 
trgovce i producente nepodnošljivi, koji su krojeni 
jedino za velike inostrane koncerne. Dalje tražim 
da se kod revizije cena benzina traži saradnja prel- 
stavnika trgovaca i domaćih producenata, da udu 
u ovaj odbor bar dva pretstavnika domaćih trgo- 
vaca i producenata i ove pretstvanike da odrede 
nadležne korporacije. 

Pretsednik Alilan Simonović: Gospodine govor- 
nice, Vaše je  vreme isteklo. Molim  Vas da završite. 

Dr. Adolf Golia (nastavlja): Pošto je vreme 
isteklo, ja ĆU moja izlaganja da završim. Ja molim 
g. Ministra finansija da vodi računa o mojim dobro- 
namernim primedbama. Ja imam puno poverenje u 
rad i dobre namere Kraljevske vlade i glasaču za 
budžet. 

Pretsednik   Milan   Simonović:   Reč   ima   narodni 
poslanik   g.   Bogdan  Sremčević.   (Glasovi:  Nije  tu!). 
Pošto  g.   Sremčević   nije   prisutan,   izgubio   je  pravo 
na reć. 

Reč  ima  narodni poslanik g. Pavle Jovović. 

Павле Јововић:  Господо, говорећи  o  буџету 
Министарства финаисија ja hy прво да почпем са 
дувамсш.  У   мом  крају,  у  мом  срезу,  у  околичи 
Пошгорице, raju се луиап u  то врло venemno. Taj 
луиап гајио се у Црној Гори кад je она била са- 
мостална, a raju се и дапас, само што се да.је врло 
мали број струкова за сађење дуваиа. Тамо, где 
живи   raj  народ  суша je тако велика, да  остале 
бил>ке, као кукуруз, ne могу са особитим успехом 
да се raje, na би према томе сађењу лувапа тре- 
бало посветити велику паокњу, Потребпо би 5ило 
подићи једну дуванску станицу у Срезу даннлов- 
прадском, јер, као што смо чуЛи, шлато и таквих 
срезова који имају no две дуванске стапице, na кад 
неки срезопи могу имати no две дуванске станице, 
опла je потребпо да овај крај има бар једну. Ми 
од дувана имамо велике корпсти, то je ono o чему 
сам ja говорио u v начелној дебати, да Црна Гора 
mije  пасиван крај, јер  ona  преко дувапа  даје др- 
;кппи велике приходе, јер се тај дуван од сељака 
мупује за два, трн, пет или највише десет динара 
кило, a држава га продаје најмање 175, ону „Дра- 
ву". a тера до 1000 лппара кпло. Ha тај пачпн др- 
жава зарађује од спроматиог сељака, откупл>ују- 
iiH дуван noniTo хоће, a продајући га много скуп- 
ље. Како je у тим крајевима прошле године вла- 
дала суша, ne само прошле годипе, nero већ  че- 
тири године влада суша, то би било много добро 
да Управа државних мопопола набави извеспу ко- 
личину кукуруза u да ra раздели садиоцима ду- 
вана na рачун њиховог дувана од ове бербе. Ja бпх 
молио господина Министра да овом сађењу л\- 
вана поклонн највећу пажњу. Ja заступам гледи- 
ште  да  само  исправним  садиоцима  дувана треба 
дозволитии сађење дувана, и ниуком случају ne 
желим да штитим one који не дају држави испра- 
ван дуван. 

У овом Дому, господо народпп посланици, го- 
ворото je јсдап пародни послаиик, мпслим господин 
др. Живан Лукић, o томе како би требало осло- 
бодитти порезе све one сел.ачке домове, којп имај\ 
највише 5 хектара земље. Ja бих се, господо, томе 
прпдружио, a.iu бих бмо за'ДОвоља!Н када би се та 
одлука донела да се ослободе они домаћини који 
немају   nn   пола   хектара   земл.е.   Ja   hv,  госпол >■ 
оада o томс мало да говорим. Ja имам у моме сре- 
зу специјално две општине n то: Команску и За- 
гарачку, у којима, ja тврдим са сигурношћу, нема, 
када će сва земл>а скупи, пи пет хектара. (Један 
глас: Kao и у Херпегоиппи!) И тамо, али ja cne- 
цијалио кажсм за овс две опттипе. Тамо, господо, 
iriicv Kvhe праил>ене на землт, na да се копају тс- 
мељи: TaiMo су  куће  паправл.епе  na  самој  плочп. 
Ko ие прођс те прсделе не можс да верује. Пој^сз 
mije   iKvniKii: четпрп  rpoma,  шест rpoina, два ди- 
иара. Ja кажем да треба да се ослободе те порезс 
из просто  фпскалпог  иитереса,  јер  лржава   пема 
рачуна да  због пореског оптерећења  од једиог, 
два дппара, mecr или осам rpoma, заводи ту по- 
резу у читавих 10 и 12 кн>ига. Више се утроши на 
алмпиисграцпју nero uno лржава од тога добија. 

Господо, ja hv o Поштанској штсдиотти  да 
кажем oaiMO ово. Поттапска ттелпопнца показала 
je добре резултате и оиа показује велцке приходе. 
Али ко су главни помоћници Поштанске штедио- 
trune? Гланпи noMoIiimun су поттапски чппошптм 
И од толикпх прихода Поштаиске штедиоиице ja 
нисам видео да и један динар оде оним бедни« 
поттарпма n поштаркама, којп тако ревпоспо вр- 
ше послове Поп1та1гске штедиоиице. Њима се ни- 
mra не даје као награда за тпхов прековременп 
n npenanopan nocao. Ja мислим да би o томе тро- 
бало повести рачуна. 

У буџету Мипистарства фипапспја помиње се 
државно имање „Беље", a помињу се и остала 
имања. Ja сматрам, господо, да државно имање 
„Бел^е" трсба поделити патим земљорадницима, 
првенствено онима, који немају земље. Земљу 
треба датп онима, који je раде. Показује се овде 
извесан приход од тога државног имања „Бел.е", 
али ja сматрам да би тај прпход био и у томе 
случају, кад би се поделило „Беље" јер би онп 
л>уди, који добију ту парчс земл.е од ,,Бел,а", 
плака.ти порез држави, н, у исто преме, рсшило 
би се јсдно социјалпо и пационално питањс. Нама 
таква имап.а imev потребпа докле год имамо бес- 
кућника и ЛЈуде без землтшта. За оптанте, за до- 
брово.Ћце n за све one, који пемају земље, треба 
поделити и „Белзс" и Панчевачки Рит и свако 
Парче државног земл^ншта, где грд га има, да раз- 
делимо сел>ацима који немају довољно земл.е 
(Др. Милаи CTiijnh: Бар.а11>скс оптанте смо pacKv- 
ћили, a имаље још увек држимо!) Ha томе имању 
приређују се дочеци, ЛОВОВИ И све ono mro, 
можда, више пута шкоди и угледу name државе, 
a na прно.м месту што je штетно за наше соцп- 
јалне и нациопалнс иптересс. (Др. Милаи Стијик 
Ту се слажемо!). 

Господо, Панчевачки рит одређен je да сс 
додели добровољцпма. И као што сам у начелиој 
дебати показао решење Министра полЈОпривреде, 
3.800 доброволЈаиа пз разних крајева наше др> 
жаие добили су решење да се у томе Риту населе 
1937 n 1938 године, a уселио се пије нико. Међу- 
•mM,  Панчевачки  рит   издаје  се   под  закуп.   Пи- 
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тање je: да ли имамо интереса да издајемо земљу 
под закуп, и, можда, једнога дана да иродамо, 
као што сте чули из дебате, јер je била намера 
бившег Министра финансија да ту земљу прода. 
Да ли имамо интереса да то урадимо. кад имамо 
толики број ненасељених земЛ)Орадника, којн 
желе да раде земљу? 

Господо, ja xohy сада да се окренем na једио 
питан>е. Финансиска дирекција Зетске бановине 
налази се у Подгорици. Подгорица je највећи град 
Зетске банопипе. Подгорица je, као што сам казао 
у начелној дебати, једно историско место, где je 
велика Пародна скупштина прогласила уједињеље 
Црне Горе са Србијом. li ja сматрам да би тре- 
бало Подгорицу уврстити у први разред окупоће, 
зато mro се ту налази и Финансиска дирекција и 
Велики суд и војне установе, и т. д. Према томс 
било би праведно да се Подгорица уврсти у првн 
разред  скупоће. 

Господо, мој крај je вите сгочарскн крај п 
он држи повише стоке. Зато би требало за те си- 
поте сточаре дати со јавтиније, него IIJTO се то 
даје у другим крајевима. 

Господо, кад смо изједначили миоге стварм у 
цени, н.пр. бензин, зашто онда да не изједначимо 
пстролеум и uiehep. Зашто шећер да je скуп.1.11 у 
[ Тодгорици и Бабуипшци, него у Петрсжгрдду? 
Трсба изједначити цену шеИеру у целој држави, 
тс да будо само једна цена, a не на неким местима 
скуплзс, a на неким јевтиније. 

Ja мислим, господо, да je крајн>е време, да се 
плате малим чиновпнцима повећају, јер 11>ихове 
платс нису mi толике да могу најскромније да 
живе. Ми смо повећавали плате, али то повећа- 
(KIIIJC није ишло тако, да се повећа umne онима 
који имају мање, него je повећано тако да су они 
који и.мају веће плате и крупне хонораре, добили 
и већа noBeliaiba. Зато бих молио да се повећају 
плате малим чиновницима, да не би имали злоупо- 
треба, као што се чссто дешава. 

Гопорећи o буџету Министарства финаисија, 
ми не можемо да критнкујемо овога човека, који 
чо сада није водио финансије. Ja сам чуо од мно- 
гих мојих земљака да имају велику наду у овога 
човека, који je неколико пута обишао Црну Гору 
и видео црногорски крш и то обишао нс у свој- 
стпу Министра финансија, него у својству управ- 
ника Државне хипотекарне банке, Они се надају 
да he он Црној Гори поклонитн ону пажњу, коју 
она трсба, коју она заслужује, како no својим за- 
слугама, тако и ino својим тешким економским ;i 
социјалним питањима. 

Ja сам, у исто време, задовољан, mro je го- 
сподин Министар вољан да iiahe кредит да се мо- 
чварни предели у Црној Гори исуше, да бисмо на 
ini начин добили око 8.000 хектара з^мље која 
je сада неупотребл.ива, те да једанпут прсстане 
сталан довоз кукуруза из Инђије, Обреновца и 
других места. Црна Гора нада се у mera специ- 
јално зато, mro je 011 син Пал.свскс Крајинс, зем- 
ље Љубе Неиадовића, који je много o Црној Гори 
писао и у Црној Гори лепе дане провсо. (ПлЈеска- 
ПјС   на левици). 

Pretsednik Milan  Simoiiović:   Reč ima  narodni 
poslanik кг- dr. Hamid Efemiić 

Др. Хамид Ефендић: Господо народни посла- 
ници, када пођете селима тиром иатс државс, 
наћитете много домаЈшна који у току свог жшзо- 

та кроз 10—20 година никад нису дотли нп у суд, 
im у среско начелство, али тешко herc nalili неког 
домаћика који бар сваке године бар једном не 
дође у пореску управу. Управо због ове околно- 
сти, због честих додира широких народних сло- 
јева са пореским властима намеће сс потреба да 
рад тпх пореских власти буде тактпчан и сгрого 
у складу са законским прописима, да сс поједини 
порески обвезници строго no закону задужују и 
да се пореске власти приликом наплате пореза 
строго придржавају прописа o наплати пореза, 
јер од тога много завпсп и раеположете држав- 
.i.aiin према државној управи. Међутим, наплата 
земљарине од сел>ака на подручју Босне и Херце- 
гоиппе, na подручју Апелациопог суда у Сарајеву, 
не одговара овом постулату. lle одговара из впше 
разлога, a у главном због тога што код нас у Bo- 
čini и Херцеговини катастар, или како ra народ 
зове, „геометрија" mije у реду. Taj катастар се 
нимало ne слаже са стањем на терену, стање у 
књигама ne подудара се са стањем na терену. Ka- 
тастар код нас прављен je од 1880 до 1890 године, 
na бр.чу руку, од стране аустриских oprana, да се 
колико толико добије процена катастарског чи- 
стог прихода са земљишта обавезних на давање 
земл>арине. До рата тај катастар одржаван je 
како-тако, али после рата na овај катастар, одно- 
сно, бол>е pelin, na одржавање катастра није се 
много гледало те се стање у томе катастру толико 
погоршало да je настало управо једно хаотично 
стање, 

Господо народни послапици, у катастру се 
врше задуж.ења земљарином. v катастарским упра- 
вама праве се такозвани распрреди земљарина и 
in распореди упућују се прреским управама na 
задужење и na наплату. Али, ти распореди, како 
сам рекао, праве се према књигама које пи мало 
ниоу у складу са фактичним стап.ем у варави. Када 
погледате у катастар, ви liere nalm да je поссдник, 
држалац извесне некретнине .lonan Јовановић и 
још четири друга. Када одете на терен и"питате 
ко држи некретнину, ви ћете наћн да ту некрет- 
нину држи Петар Петровић и још осморица са- 
свим других људи. Са катастром je исто што и са 
кућама. AKO се кућа, нарочито кроп, не-одржава 
како треба, кућа TOKOM времепа пропадне. Ако се 
v катастру ne региструју стварне и личне промене, 
катастар губи свој резоп, нс служи оној сврси KO- 
JOJ je намењеи, a та сврха je: да сваки ималац IH

1
- 

кретнине који бере плод еа некретнине, плаћа др- 
жави порез, a не пеко други место mera. Код нас 
има na стотине, хиљаде случајева где други n.ia- 
iiajv порез место имаоца, држаоца некретнине, и 
према томе mije neiiyii>eii услов ни смиеао Закона 
ii катастру. 

И овом приликом као mro сам и скноћ гово- 
рио o Закот- o землл1шним кнуигама, хгео бих 
да нагласим да и у нашем Закону o катастру npo- 
вејава страни дух. 

Закои o катастрУ je врло Добар, али добар за 
Аустрију за коју je прављен', a mije за name при- 
лике. .lep, у § 42 Закопа o катастру стоји да je сва- 
K'ii ималац пекреттта дужан у ро«у од пајдал.е 
60 даиа прпјаиитп сваку стварну и личиу промену 
ц пекретштама, a у прогттом с>1учају сноси no- 
следице, тј. мора да ii.-ialm порез онако како je 
забележно у катастаркжим отпптама. Стварна 
промема пастаје ако се једпа парцела, једпа ка- 
тастарска честица, претвори из једпе мултуре удру- 
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гу културу, ако сс мосто шуме наирави ораница 
или обратно, a лична промена настаје амо оца иа- 
следе оишжи и.т ако Петар Петровић куии пар- 
целу од Јопана Јовановића. Закон тражи да сзаки 
иитересент дође лнчно у катастарску упраиу и под- 
несе пријаву. И то je врло лепо, али за један na- 
po;; где je иросвета, где je култура n материјалии 
стандарл виоок Kaio mro je код немачког народа. 
Али, када ви знате, господо, a то сам јуче иагла- 
сио, да у моме срезу има једва 19",; писмених, 
i-ида je онакаи проппс за name прилике незгодаи. 
Због rora тре')а,1:> ои ноиемисати Закон o ката- 
стру у правцу да се регистровање стварних и лич- 
них промена у катастарским оператима вјрши нс 
na осиову прпјава, пего no званичпој дужвости. 
Услед онако незгоишог стања у катастру, услед 
нвпадударања каггастра са факпичким стањем трпи 
ШТвту у миогпм случајеиима n држава, јер и лр- 
жава ие наллаћује onaj порез који би ииаче могла 
наплатити кааа би био катастар у реду. Лер, по- 
сроји разлика између висине пррезе иа оранице и 
на шуме. Ако ви искрчите шуму и претиорите je 
у плодшу оратицу, ви плаћате и надал.е виску no- 
рсску стошу na туму, уместо да илаћате иовише- 
nv пореску стопу на ораиицу, која je миого впша 
него пореза «а шуму. И због овога хаотичпог cia- 
iba у катастру, нарочито у Боени и Херцеговини, 
потребна je не ревизија катастра, него, господине 
Мпиистре финансија, темељита обнова катастра: 
све да се почне изнова, да се мери на иачин као 
што се мерило на подручју Апелационог суда у 
Београду. Код нас je катастар правл)ен на омеру 
од 1 :6.250, a па подручју Апелациопог еуда у 
Бсограду правл.ен je катастар, снимане су мапе у 
омери 1 : 2.500 и овај катастар много je тачпнји 
и одгоиора мпого бол.е приликама. 

Овом приликом хтео бих да упозорим и на 
рад пореских власги односно примене § 46 Закона 
0 пепосредним порезмма са стране пореских вла- 
сти. Taj закоиски npoimc каже да су од тсчевине 
осзлобођени они оигпни пол.опривредници који при- 
||>дпо раде пски мали течевински посао у циљу 
да потпомогну себе и своју породицу, a наша по- 
реска управа примен.ује овај пропис на један на- 
чин, тако да заправо ситнн пол^привредшици не- 
мају никакве користи од овога законског прописа. 

Сличан као и у Црној Гори, велики број се- 
л>а1ка код nac има ситан посед: један хектар, два 
хектара, пола хсктара. Од тога малог поссда mije 
у стаи>у да живи и због nora je принуђен да се 
лати неке 'припремене зараде у времеиу кад пе 
обрађује звмљу. Код нас je обичај да оељак са 
талЈигама, колима и волштла, вуче железннчке 
прагове 'или другу трговачку робу, прсвлачн рКЈбу 
10 до 20 пута годишп.е n заради 100 до 150 или 
200 дипара. Дагађа се да пореске власти овакве 
оитне полуотрнврелнике стрпају у ред течевинара 
и одрсде им тсчевииу, као да им je пскл.учиво 
заиимаи.е овакав рад са превлачеи>м трповачке 
робе. Па ие само да omi морају платити течсвтгу, 
него у исто време Mopajv платити кућарину, јер 
onaj пол>оприврвЛ1т,к icojn доспе у течевинскп по- 
рез, г\гби праео иа ппрост кућарине kao сељак, и 
место једпог пореза ш мора да плати два таореза. 

У највећам брају случајева држава ne може 
да паплати од ситаог пол»опривредника onaj по- 
рез, крјим je пепрапилпо задужеп. Па када ne мо- 
же  лржава  да га маплати  онда je требало да  се 

законски прописи  примене, како je то законода- 
вац и желео. 

Ми бисмр се, господо, огрешили када не бисмо 
узели у заштиту један сталеж, једну групу л>уди 
код iiopec:<nx власти која предапо ради за држав- 
ну касу. Ta група људи то еу порески изврши- 
тељи. Tu порески извршитељи раде као надни- 
чари, дневничарп по више годипа, no 10 и 15 го- 
дина, али не долазе у могућност да буду регули- 
сапи нити као служителзи. Њи.ма сваког дана пре- 
тп опасност да буду једноставно отпуштени no 
слободном нахођењу шефа пореске управе. Ja ми- 
слим да би свакако требало пружити бољу мате- 
ријалну заштиту овим вредним службеницима и 
омргућити им да се бар после 5 година беспре- 
корне дневничарекс службе разврстају као служи- 
тел>и иореских управа. 

У уверењу да he г. Мипистар финансија пове- 
сти рачуна o овим мојим суге-стијама n примед- 
бама изјађљујем да гласам за буџет (И-иескање na 
десници). 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: lina reč Mini- 
star finansija g. Vojin Duričić. 

Миџистар финансија Војин Ђуричић: Ja сам, 
господо, пратио пажљиво како начелне примедбе, 
које су учпњепе, тако n појединачпе примедбе, ко- 
је сам прибележио, a после hy узетп степографске 
белешке, да проверим где су учињене неправил- 
ности, како би се оне исправиле. 

У колико се тиче катастра, нмам уверење,.— 
мада довољно ту материју ne познајем, -- да су 
све учињене примедбе потпупо оправдаие. 

Намеће се задатак да се поправи стање стварп. 
1 [оставити ееби једаи такав задатак je доста про- 
ста ствар. Извршење његово je далеко теже, јер 
се nojan.i.vje двоструки проблем; проблем орга- 
низације послова, који би се још вероватно и дали 
лако n брзо свршити, и проблем дрвољног броја 
чиновника, школованих геометара, и на крају кра- 
јева проблем савесности тих л>уди, јер ако je игде 
onaena етвар песавесност у служби, то je у ката- 
стру. I Imame се поставлЈа и мора се обратитп na- 
жп.а да се отклони ono, што се може отклоннти, 
мада nocao захтева прилично дуг размак времеиа. 

После ове егзекуције у Рушту n околиии 
Аранђеловца,  видећемо  како ствар стоји. 

Могу да вас потсетим на једну одредбу којом 
je измењен Закон o уређењу Државне хипотекарне 
банке, где je унесен један нов принцип, непознат 
до сада у исторпји банкарства, принЦип социјални 
n алтруистички. Taj принцип гласи: ако Државна 
хипотекарна банка откупи који објекат за свој ра- 
4vii за то mro mije било другога купца, na се ДОЦ- 
nnje гтрода и постигне веКа цена, разлика се боии- 
фицира ранијем дужпику. Ако се делимичном npo- 
дајом откупл.епога објекта, п.иве илп чега другога 
баика miMimii, ona повраћа остатак објекта рани- 
јем дужпику. 

■ Било je конкретних случајева, a било je mra 
mime и врло озбилтих еума, и озбпл.ппх парцела 
које еу омогућиле да се једпо пауперизовано лице 
врати поново као здраво у привредни живот. 
Такав принцип управа Аграрне банке спроводи 
немајући формално - правне основе. Ако je еама 
Банка купап сељачког имања, ситуација je самим 
тим таква, да се лако можс десити да имање буде 
враћено еопетвеиику. Ти случајевп еу многобројпн 
Moi-y да увернм г. Тупаљапина да  Аграрна банка 
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најмање жели да дође у посед малог земљораднич- 
ког имаша, од кбга on живи. Taj човек остаје и 
заље ту Да жнви lia "Maiby. са њим сс воде 
преговори и разговори, да своје обавезе измнри 
и да сс ствар уреди. Ha сваки начин, ако je 
сгзскуција била инако незграпно сироведспа, нијс 
TO кршшцом и вољом Аграрне банке. Њој je нај- 
више стало ДО тога да велика веИина сељака опет 
и.ма земљу коју je нмала a не да и.м ту земл.у од 
које живе одузима. To imo се дагода да се изврши 
no некн пут онако незграпна егзекуција, то 
долази отуда што извршки opranu услед прете- 
pane реинисти учине незгодне услуге. Италијани за 
то имају нарочити израз и кажу: „Добра идеја, 
кад се Horpeiimo разуме и примени, може да no- 
стане велико зло". To нарочито важи за мале чи- 
новиике као што су егзекутори, o којпма je било 
речи. Егзекутори стоје у чиновничкој хијерархији 
иа иајнижем стулшу: они су без будућности, без 
осигуране старосга, бедно су плаћени да човек 
збил>а са тим не може опстати, ако би живео под 
иоле културнијим условима жинота. И можда je 
због тога ii>nx повећи број, али НјИхов квалитет од 
тога трпи. To je беда, која погађа сиромашиу др- 
жаву као што je иаша. Сиромах увек внше плаћа. 
PlMaivlin слабо пла^ен миноипички кадар, он ne 
може да одговори свима условима и потребама na 
Се са п.им постижу врло скромии резултати онде 
где други народи постижу MHoiro боље резултатс. 
Чојишут човек мпого бол.е ради него незбрипут. 

AKO je у питан.у опште побољшање чнновпич- 
ког положаја онда ne треба занемарити финанси- 
ски ефекат. A ако се принадлежности повећају са 
no 200 динара, онда појединцима није поможено 
ништа, a липеарпо узето то за државу преставља 
велики финансиски е(|)е1<ат. Али ако овако решен.е 
ме би иикомб нншта помогло, то би могло да 
пол,ул,а многе name привреДнике, na стога пије 
могућио ствар узети олако, Beli joj треба покло- 
иити пажњу коју заслужује. 

Било je речп o дувапу и o шећеру, као арти- 
клима од велике нациопалпе важпости. Исгина je 
да je шећер код нас необнчно скуп. Ми смо земл.а 
скоро најскупл.ег uieliepa у Европи, a нисмо нај- 
богатија зе.мља, пре.ма томе je и потрошља mehepa 
врло   слаба.   Ми   смо   прошле  годипе  потрошпли, 
ако се добро celia.M, евега око 8.000 вагопа, према 
гоме  једва око 5 кнлограма no стапонпику. Било 
je годипа када je производња у земљи била мала, 
да се шећер увозио, уместо да тај артикал изво- 
зимо. Што ее тиче пациопалне резерве коју би тре- 
бало  да   пмамо у  колпчини  од  неколпко  хиљада 
нагоиа,  ми тих рсзерви никако нема.мо, зато што 
то  кошта  и  требало би  мобилисати велику суму 
обртиог капитала у raj депо mehepa. Постоји, ro- 
сподо,   неоспорпо   uiehepito   иитање   и   —  молеКп 
вас  да  не тражпте  од мепе  прецианије  изјаве  0 
томе како ее ово питање намерава да третира и 
peniH, — могу да се ограиичим само на то да кон- 
статујем да uiehep nuje бно третиран као што би 
можда иптереси потрошача и произвођача то за- 
хтевалп. 

И питање дувана je компликовано и тешко. Ми 
смо прошле годппе произвели 16 милиона кило- 
грама дуваиа.Наш голппјп>и копсум у зе.мл.и из- 
поси округло око 10 мплпопа. Пмамо према томе 
вишак од 6 милиона за стварањс резерви. Резерве 

Управе монопола треба да буду двогодишње; при- 
ближно толико ми пмамо. Затим имамо обавезних 
купаца за неку количину дувана no међународним 
споразумима. Сви произвођачки крајеви захтевају 
да се број садилаца повећа, mro je разумл>иво кад 
će узме у обзир да поједнни крајевн пстлавито 
живе од гога. Међутим, да би се могло ono са1)ење 
дувана повећати, треба осигуратп потрошњу a ocn- 
гурање вишка потрошње може бити само изнала- 
жеп.ем спољиих купаца. До сада смо' пмали трп 
купца — земље слободне трговине, елободпе утак- 
мице практички нису могле доћи у обзир — имали 
смо као великог купца Чехословачку дуванску ре- 
жију, a као мале купце Немачку и Пољску и нешто 
врло мало у Фрапцуској. Ако on Крал-.свска влада 
успела да са оипм земл>ама огромне погрошње ду- 
вана — 11ол>ска, рецимр, rpomn прско 20 милиона 
за цигарете a Немачка, вероватно, око 80 милиона 
— ооигура извоз пеког броја милиона килограма 
дувана и за толпко ncseha name сађење, еигурпо je 
да би нашп гаољопривредници еадиоцп дувана мо- 
гли далеко боље проћи. Тада, када бн се осигурале 
пијаце за велики папжтални извоз, не биемо мо- 
ралн да водимо миого рачува o томе да се врше 
стриктне наплате, —■ у које држава мора да ура- 
чунава о^пшту режију, укамаћење новца, — него би 
се држава могла и алтруистички показати. 

У ссдницама Финансиског одбора било je cno- 
менуто да je максимална производња Бугарске у 
једиој години у дувану била 80 милиона, док je 
максимална производња дувана у Југославији једва 
достагла 30 мп.шопа, послсчега je наступила криза 
производње. Бутари су се кооперативним путем 
оспособплп да ИЗНесу на пзиеспе cno/mie mijaue 
свој дуван. Ja се сеКам 192:5 године, кад сам ono на 
међуиародној кооператнвпој пзложбп у Гану, да 
сам впдео бугарски павиљОи, n да je то био зго- 
дан повод Бугарској да се презентира квалитетом 
нуиховог дувапа. Господо, мора се, песумњиво, no- 
клонити пажња како дувану, тако и осталим арти- 
клима који су овде поменути, и ja Ку cne учтвене 
примедбе проучити и учинити mro могу. (Бурно 
пљескање и одобрЕшање). 

Pretsednik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Toša Radosavljevic. 

Toša Radosavljevic: Gospodo poslanici, stupa- 
jući prvi put na ovu govornicu, ja bih želeo da 
dadem jednu sliku naše ravne i nacionalne Sla- 
vonije. 

Kao poslanik kraja koji je dao jedan lep broj 
dobrovoljaca koji su se borili za našu slobodu i 
Ujedinjenje, ja želim da obratim pažnju na dana- 
šnje teške prilike u kojima se ovi naši zaslužni 
borci nalaze. 

Prva mi je dužnost, da iznesem položaj naših 
dobrovoljaca, koji su žrtvama u krvi i herojskim 
patnjama doprineli, tla je stvorena naša država Kra- 
ljevina Jugoslavija. 

Ranije vlade učinile su sve napore, da se tim 
zaslužnim sinovima država što više oduži, pa je 
mnogi od njih dobio zemlje u površini od 8 i rieSto 
više jutara. Te su zemlje bile do Ujedinjenja u 
posedu raznih vlastelina, pa agrarnom reformom 
pružila se državi mogućnost, da otkupi ta zemljišta i 
izvesan deo stavi na raspolaganje našim dobro- 
voljcima. Ta su bivša vlastelinska zemljišta, naro- 
čito  u  srežu  koji   imam   čast   da  zastupam,  a   i  u 
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susjednim srezovima, u katastarskim posjedovnim 
listovima upisana kao prvorazredne oranice i livade, 
sa visokim katastarskim čistim prihodom, pa je 
itsled toga i porez zemljarine u najvišem ипози 
razrezan tadanjim uživaocima i vlasnicima tih zem- 
ljišta,  našim   dobrovoljcima. 

U posleratnim konjunkturnim godinama, radi 
podizanja svog gospodarstva, uz plaćanje visokih 
kamata, li su se dobrovoljci zadužili po privatnim 
bankama, a poslije nadošla gospodarska kriza posve 
ih je upropastila. Opterećeni najvišom pore/om, uz 
najbolju volju nisu bili u stanju svojim poreskim 
dužnostima udovoljavati, pa su se ti dugpvi iz go- 
dine u godinu nagomilavali tako, da svaki pojedinac 
od njih duguje po nekoliko hiljada dinara. Pošto je 
poreska administracija oko naplate javnih dažbina 
ne samo efikasna, već u dovoljnoj mjeri i Stroga, 
to prijeti opasnost našim zaslužnim dobrovoljcima, 
da će za naplatu poreskog duga otići čitava njihova 
najpotrebnija pokretna imovina i da će ostati na 
goloj zemlji. 

Prijašnja Kraljevska vlada, uočivši težak polo- 
žaj ne samo naših dobrovoljaca, već svih agrarnih 
interesenata u pogledu opterećenja javnim daćama, 
donela je Uredbu od 19 oktobra 1938 godine, 
M. s. broj 1019, o otpisu svih dužnih općinskih i 
banovinskih prireza do 31 decembra 1937 godine za 
zemljišta agrarnih subjekata, a pored toga olak- 
šanja od 1 januara 1938 do kraja 1945 god., tako da 
se istima u tim godinama mogu razrezati samo- 
upravni prirezi najviše do 50%. Kraljevska vlada ne 
srne da kod toga stane, već je neophodno potrebno 
da u zaštitu interesa najzaslužnijih sinova naši 
Otadžbine odredi, da se svim dobrovoljcima dužni 
porez do kraja 1938 godine od dodeljenog im 
zemljišta Zakonom o likvidaciji agrarne reforme na 
velikim posjedima, otpise, a za daljne tri godine 
optereti samo sa polovinom, a tek po isteku 1944 
godine  mogu se  zadužiti   punom  zemljarinom. 

Pravednost zahteva da se taj predlog usvoji, jer 
bi na laj način dobrovoljci bili izjednačeni u pore- 
skim povlasticama sa kolonistima koje isti uživaju 
još od 1929 goditie na osnovu tač. 4 člana 11 
Zakona  o  neposrednim  porezima. 

Kraljevska vlada je donela 15 decembra 1930 
godine Zakon 6 porezima na neženjena lica i že- 
njena sa devetoro i više dece. Taj je Zakon već 
samo radi' svoje načelnosti bio u čitavoj državi 
pozdravljen. Do danas doživeo je nekoliko izmena, 
tako da danas na poresko oslobođenje imaju pravo 
samo ona lica koja imaju devetoro ili više žive dece, 
od kojih najmlađe nije starije od 14 godina, i ko- 
liko porez po svim poreskim oblicima ne prelazi 
500 dinara godišnje. 

Nema dvojbe, da država iz nacionalnih i opšte 
državnih razloga mora voditi populacionu politiku 
radi što većeg priraštaja naroda. To može najnspe- 
šnije da vrši preko raznih socijalnih zakona, a sva- 
kako da mnogo doprinose tome i poreska olak- 
šanja data u tome cilju. U uemačkom i italijan.-kom 
zakonodavstvu ta namera vlasti dolazi naročito do 
izražaja u osetljivim poreskim olakšicama. Prema 
nemačkom poreskom pravu počima stavka poreza 
od tečevine kod egzistencionog minimuma od 560 
rajhsmaraka. Porez je progresivan, ali pri tome 
uvažuje obiteljsko stanje poreskog obveznika. Tako 
iznose, primjerice, poreške stavke za neoženjena lica: 
kod 600 rajhsmaraka — 12.3%; kod 2.000'rajhsma- 
raka —   12.8%; kod 5.000  rajhsmaraka —  16.6%; 

koti   10.000   rajhsmaraka - -  20%,  dok   kod   100.000 
rajhsmaraka bude postignuta najveća stavka od 50%. 

Obiteljske pogodnosti kod toga su vrlo znatne, 
tako da, primjerice, kod 2.000 rajhsmaraka iznosi 
porez na neženjena lica 12.8%, kod oženjenih lica 
bez djece 5.6%, kod oženjenih lica s jednim dete- 
tom 4%, dok su oženjena lica sa četvoro dece oslo- 
bođena od poreza. 

Naš prije spomenuti Zakon iz  1930 godine pre- 
blago je, bez ikakvog fiskalnog uspjeha, pogodovao 
neoženjenima, a bio je vrlo strog u povlačenju gra- 
nica na pravo za  oslobođenje od poreza 11(Га sa više 
djece. Ne znam zašto je granica za oslobođenje tek 
kod lica sa  devetoro djece, no  mišljenja sam, da bi 
se moralo dati oslobođenje već i osobama sa 5 žive 
djece.  Obitelji već sa 5 djece  koliko  moraju mate- 
rijalno žrtvovati dok toliku djecu postave na noge, 
kako bi mogli korisno poslužiti općenitosti i državi. 
Nameće nam se stoga dužnost, da obitelji, bez obzira 
na -stalež,   sa više djece   olakšamo   snašanje   javnih 
tereta.   S   toga   predlažem,   da   se   jednim   amand- 
manom   u novom Finansiskom   zakonu izmjeni spo- 
menuti Zakon. 

Na oslobođenje, odnosno olakšanje prema nižoj 
tabeli, imali bi pravo ona lica, čija su djeca u 
životu, a najmlađe nije starije od 14 godina, a 
prema  visini  poreskog  zaduženja  kako  slijedi: 

Dro] dece 
u životu 

Oilobodjenjc n ceto- 
sti od poreza, u ko- 

liko /acliucMije ne 
prelazi sumu 

Inu pravo п.ч olak- 
šanje ч koliku pore- 
sko zaduzciile   i/.iusi 

više, a ne prelazi 
Bumu 

Procenat 
olakšanja 
iznosio bi 

1   Vise 

200   din, 
300    „ 
400 „ 
500 „ 
600 „ 
700 „ • 
800 „ 

1000 „ 

i tako progresivno d;ilje. 

200 
300 
400- 600 
500- 750 
600-1000 
700-1200 
800-1500 

1000    2000 

400   din. 
500     „ 

I 

25% 
80% 
40% 
SO'/u 
oon

/0 

65% 

70% 
75";,, 

To oslobođenje, odnosno olakšanje provelo bi 
se već od januara 1939 godine. 

Pošto bi moj prvi i drugi predlog značio uma- 
njenje prihoda državne kase na porezu, za pokriće 
tog manjka imao bi se povisiti porez na neženjene, 
koji je u državnom budžetu, odnosno Predlogu 
budžeta za 1939/40 godinu predviden sa vrlo viso- 
kom sumom od 2,000.000 dinara. 

Stoga predlažem, da se § 4 Zakona o porezu na 
neženjena lica i poreskom oslobođenju lica sa deve- 
toro dece od 15-Х11-1930 izmjeni tako, da se porez 
na neženje razrezuje na temelju osnovnog i dopun- 
skog poreza zemljarine, kućarine, tečevine i poreza 
na rente po poreskom rasporedu. 

Na taj način postiće se, mjesto dosadan jih 
2,000.000 dinara, tom porezom 10—12,000.000 dinara, 
javni tereti biće socijalnije podeljeni. 

Za dalje pokriće eventualnog manjka predla- 
žem da se 6% porez na novogradnje podignute i 
porezu podložne do 31-Х11-1931 godine ukine i da 
se takove zgrade u svemu izjednače sa novini zgra- 
dama podignutim poslije 31-Х11-1931 godine, tj. da 
se za sve nove zgrade mjesto osnovnog i dopunskog 
poreza plati 12% čistog prihoda, sa slijedećim ogra- 
ničenjem: 
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6% plaća se mjesto osnovnog i dopunskog po- 
reza za nove zgrade, u kojima stanuje sam kuće- 
vlasnik, odnosno u slučaju zakupa u koliko bruto 
prihod' na sveukupnoj kiriji ne prelazi godišnju 
sumu od 12.000 dinara. 

Ne postoji li ni jedan od gornjih uslova, sve 
novopodignute zgrade, bez obzira na prijašnje za- 
konske propise, podležaće plaćanju 12% poreza 
od  čistog prihoda. 

Taj predlog obrazlažem sledečim: 
U unificiranom poreskom zakonu od godine 

1928 postojalo je poresko olakšanje za novopo- 
Hicrhute zgrade na taj način, da se mesto 12% osnov- 
пгж poreza i dopunskog poreza od 2-14% čiste 
kiriie plaćalo samo 3% državnog poreza, dok su te 
zirrade za vreme trajanja olakšanja od 10—20 go- 
dina oslobođene bile plaćanja svih samoupravnih 
nrireza Zakonodavac imao je nameru tom povlasti- 
com dati potstreka za što veću građevnu djelatnost. 

Iz čistih fiskalnih potreba godine 1932 povišena 
ie bila stopa za zgrade podignute i porezu podložne 
do 31-XII-1931 na 6%, a za podignute zgrade posle 
to« roka na 12%. Oslobođenje od plaćanja samo- 
upravnih prireza za vrijeme trajanja olakšanja osta- 
lo  je  netaknuto. 

Ne toliko iz fiskalnih razloga, koliko više iz 
razloga pravednije i socijalnije podele poreza, 
stavljani taj svoj prijedlog za izmenu odredaba Cl. 
47 11 Zakona o neposrednim porezima. Držim da će 
većini gospodi poslanika, a i g. g. članovima Kra- 
ljevske vlade biti poznato, da je velik broj takovih 
kućevlasnika, pogotovo u većim gradovima, koji 
kao rentijeri ubiru od svojih stanara mesečne Idrije 
od nekoliko desetaka hiljada dinara, a ovim još po- 
reski zakon pogoduje datim olakšanjem, dok na 
drugoj strani mali i bedan zemljoradnik sa petoro 
i više djece ne uživa nikakovu poresku pogodnost. 

Ranijih Kraljevskih vlada bila je briga, da Se 
ekonomsko slabima pružalo olakšanje u snašauju 
javnih tereta, pa je medu ostalim doneta bila od- 
redba da se u pogledu plaćanja poreza od dohotka 
tekovinskog poslovanja, takozvana tečevina, kod 
sitnih zanatlija po selima i varošima do 20.000 sta- 
novnika paušalira. Pravedna i hvale vrijedna je ta 
odredba, no ima i tu prigovora da se kod toga stalo 
na pola puta. Niukotn pogledu nisu od sitnih za- 
natlija u boljem položaju ni sitni seoski trgovci, ta- 
kozvani sitničari, a ni mali trgovci po varošima i 
sreskim mjestima. Pravednost zahtjeva, da se sitni- 
čari (seoski trgovci) u pogledu oporezovanja teče- 
vinom u svemu izjednače sa seoskim sitnim zanatli- 
jama, a da se sitni tsgovci po sreskim mjestima i 
varošicama do 15.000 stanovnika, koji rade sami uz 
pomoć ukućana ili sa najviše jednim pomoćnikom, 
paušaliraju, pa makar im odredili i veće iznose te- 
čevine od istih grupa zanatlija. 

Opće poznata je stvar, kritiziirana u dnevnoj 
štampi i u stručnim novinama trgovaca i zanatlija, 
da akcionarska društva, bila ona trgovačka ili indu- 
striska, bankarska ili društva za osiguranje, plaćaju 
minimalni porez. Ti poreski obveznici, kao društva 
obvezna na javno polaganje računa, oporezovani 
su po nadležnoj finansijskoj direkciji, na osnovu 
bilanse. Te bilaiise koje se prilažu poreskim prija- 
vama radi razreza društvenog poreza, nisu nikada, 
ili samo u retkim slučajevima prije razreza, srav- 
njene sa poslovnim knjigama preduzeća. Ako se te 
bilanse samo  malo  analiziraju,  dođe  se do  nevero- 

vatnih rezultata, a to većinom, da poduzeća, sa uslo- 
ženim ogromnim kapitalom od nekoliko miliona 
dinara, imaju gubitke, ili postizavaju neznatnu, upra- 
vo smiješnu dobit. Da ta preduzeća u tim slučaje- 
vima ne bi ostala neoporezovana, poreskim zakonom 
regulisano je, da ta preduzeća u tim slučajevima 
plaćaju takozvani minimalni porez, prema visini ulo- 
ženog kapitala, odnosno prema visini obavljenog 
bruto prometa. Stope za minimalni porez su zaista 
tako niske, da porez ispadne u potpunom smislu 
riječi „minimalan". 

Stoga predlažem, da se stope za minimalni dru- 
štveni porez povise na najmanje dvostruku, ili tro- 
struku visinu dosadanjih, da se prije razreza dru- 
štvenog poreza preko, u knjigovodstvu verziranih 
činovnika, izvrši pregled poslovnih knjiga i doku- 
menata, pa u slučaju da se po bilansi pokazuje gu- 
bitak, ili nesrazmerno niski dobitak prema visini 
uloženog kapitala, da se poreska prijava sa svim 
prilozima dostavi prvostepenoj poreskoj vlasti sa za- 
daćom, da se ista iznese pred nadležni poreski od- 
bor tečevine, kako bi taj odbor mogao dati svoje 
mišljenje. To obrazloženo mišljenje, moralo bi biti 
obavezno za nadležnu finansisku direkciju kod do- 
nošenja njene odluke a pogotovu, kada bi svoju 
odluku donijela Direkcija slobodnom  ocijenom. 

Uvjeren sam, da će moje sugestije i dobro- 
namjerne prijedloge Kraljevska vlada, u interesu pra- 
vednije podijele javnih tereta, usvojiti, pa stoga mo- 
lim gospodina Ministra finansija, da izvoli potrebno 
odrediti, da se moji prijedlozi, kao izmjene u po- 
reskom zakonu, provedu putem Finanslskog zakona 
za 1939/40 godinu. 

Glasaču za budžet Ministarstva finansija, ima- 
jući puno poverenje u raci sadašnjeg ministra g Đu- 
ričića. (Pljeskanje na desnici). 

Potprctsednik dr. Dragan Damić: Reč ima na- 
rodni poslanik g. Vasilije Dragaš. 

Vasilije Dragaš: Gospodo narodni poslanici, de- 
bata o budžetu Ministarstva finansija u načelu bila 
je dosta iscrpna i opširna, pa ne želim da se upuštam 
ni u cifarski deo toga budžeta, niti želim da anali- 
ziram međusobne optužbe pojedinih delova naše dr- 
žave, da se poreski sistem ne primenjuje jednako- 
merno na sve delove, i smatram da nam je visoka 
sprema i stručnost g. Ministra finansija, te njegovo 
temeljito iskustvo, dovoljna garancija, da će se, ka- 
ko zakonski propisi Finansiskog zakona, tako i 
sama primena budžeta, izvršiti u duhu njegovog 
iscrpnog ekspozea, da bi svi slojevi naše privrede 
stekli nepokolebljivo ubedenje u pravičnost i jedna- 
kopravnost. 

Ja bih želeo, ukratko, pošto je vreme već na 
i/maku, da istaknem neka zapažanja i konstatacije, 
a to je, da naš seljak, iako je kao dobar domaćin 
uvek smatrao kao prvu dužnost da plati porez, od- 
nosno dug, državi, ipak, svaki put kada ide poreskoj 
upravi, ide s nekim nepoverenjem, jer smatra da će 
mu biti naplaćeno više, nego što po njegovoj po- 
reskoj osnovi i posedu pripada. Gospodo, to proizla- 
zi iz toga, što je za njega prilično kompliciran i sam 
poreski' sistem," i njemu su pojedini nazivi, pojedina 
označenja za porez, prikaz, banovinski prirez itd. 
jako nejasni, a naročito mu je nejasno to da on iz 
ranijih godina po zaostatku može da bude dužan, a 
ujedno da ima „preplaćeno". Da se to ne bi doga- 
đalo i izbeglo nepoverenje, koje je na štetu plaćanja 
toga prinosa i tili dažbina uopšte, smatram, da ne bi 
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bilo suvišno, da se, prigodom pozivanja na plate/, 
u plakatima ili bubnjem, istakne, koja je poreska 
osnovica, odnosno stopa izraženog poreza po hekta- 
ru zemlje, tako da bi svaki seljak barem približno 
tačno mogao da zna koju svotu ima da plati. 

U vezi sa ovim, pridružujem se predlozima go- 
spode predgovornika za ispravku, odnosno revi- 
ziju katastra, što se pokazalo i u našim krajevima 
kao neophodna i hitna potreba, jer iz toga, gospodo 
narodni poslanici, proizlazi ne samo nepravednost u 
plaćanju poreza, nego se šta više događaju i mnoge, 
nepotrebne, parnice. 

U vezi sa propisima Zakona o onim licima koja 
su sa devetoro i više dece oproštena od plaćanja 
poreza, ja smatram za potrebno da se donese neki 
propis, ili nade mogućnost, da se ujedno oproste i 
od plaćanja samoupravnih dažbina, jer se, gospodo 
narodni poslanici, događa se da neko, iako je opro- 
šten od plaćanja poreza, plaća na samoupravne daž- 
bine mnogo više, nego što iznosi i sam izravni porez, 
a to se odmerava na onoj poreskoj bazi koja je 
bila propisana još рге nego što je donesena Uredba 
o  opraštanju  neposrednog   poreza. 

Uredbom i pravilnicima o likvidaciji zemljo- 
radničkih dugova učinjeno je naravno jedno delo 
od kapitalne vrednosti, jer su mnoga gazdinstva 
spašena da ne dođu na bubanj i mnoge porodice od 
prosjačkog štapa. Ali sam opazio da u toj Uredbi 
ima lizvesnih odredaba koje teško pogađaju same 
dužnike. Ako dužnik zataji i najmanji deo imovine 
gubi zaštitu i progoni se krivično, dok za verovnika 
takav propis ne postoji. Poznato je, gospodo, da 
Uredba propisuje da procenu obavlja jedan opštin- 
ski organ, obično opštinski beležnik, i dva zaklela 
procenitelja i to na licu mesta, svako pojedinačno, 
a zemlja da se procenjuje po dvanaestostrukom či- 
stom prihodu iz 1928 godine. A sve ostalo poje- 
dinačno. Međutim, u praksi se događa da se sve to 
ukupno procenjuje u samoj opštinskoj zgradi, a ne 
na licu mesta, i iz toga proizilazi nezgoda koja 
često puta dovodi do parnice, a time je i sama Ured- 
ba o likvidaciji zemljoradničkih dugova izigrana. 

Dalje, gospodo, postoje gotovo kod svake po- 
reske uprave tinansijski položi. U tim finansiskim 
polozima leže velike svote za koje često ni sami 
šefovi poreskih uprava, ni nadležni referenti, koji 
na tome rade, ne znaju kome ti položi pripadaju. 
Ja smatram da bi trebalo preduzeti nešto da se ti 
položi privedu svojoj svrsi ili da se odnesu na dug 
onome koji je dužan, a ne da mu u pologu leže 
izvesne veće svote, a on da duguje za porezu za 
koju se egzekulivno progoni. Te svote, gospodo, 
često puta iznose više stotina hiljada dinara. Im nn 
slučaj iz prakse u 1929 godini da sopstvenik jednog 
takvog pologa ne može nikako da uspe da mu se 
on prenese na poreski dug, jer se uvek nalaze kod 
poreske uprave i t'inansiske direkcije neke zapreke 
koje to sprečavaju. Ja bih molio gospodina Mini- 
stra t'inansija da naredi, da se i u toj stvari nešto 
preduzme. 

Osim toga već su neka gospoda predgovornici 
istakli trošarinske i monopolske kazne. One se često 
puta tako nepravedne i velike da teraju ljude do 
prosjačkog Stapa. Ovde baš imam o tome jedno pi- 
smo koje ću vam pročitati i koje glasi: »Gospodine, 
1932 g. dobila sam presudu od Finansiske direkcije iz 
Zagreba koja glasi na 16.000 dinara globe. Ja ovu 
globu ne mogu nikada  isplatiti, jer je moja trgo- 

vina vredna istom te svote. To i nije trgovina, već 
sitničarija na selu. Dalje, ova kazna je tako nepra- 
vedno izrečena za mene jer su organi radili vjer- 
ski i politički bez obzira na pravdu i zakon. Naime, 
oni su lažno globnu istragu sproveli, jer je tužba 
glasila na 725 litara rakije, a nije bilo više od 20 
litara i u presudi navedeno »vlastitim priznanjem« 
a nije istina da bih priznala da sam ja pekla rakiju 
od kukuruza,  itd.«. 

Poslali su rakiju na analizu enološkoj stanici u 
Zagrebu, koja je ustanovila da je rakija pečena od 
kukuruza. Međutim, tvrdilo se, da sa strane krivca 
nije bila rakija pečena od kukuruza nego da su 
.imali svoju vlastitu rakiju od šljiva i da je bilo 
svega oko 200 litara. 1 ako je utvrđeno da je roba 
krijumčarena, ipak je kazna drakonska. Molim 
gospodina Ministra da se ove stare kazne rese pu- 
tem amandmana. Još bih samo hteo da pored kri- 
jumčarenja raznih monopolskih artikala pomenem 
krijumčarenje saharina. To krijumčarenje, gospodo 
narodni poslanici, verovatno je poznato svima vama, 
jer se događa po svima selima. Krijumčarenje sa 
izvodi na jedan nezgodan način i prodaje se vrlo 
loša roba, a to je zbog toga, što je monopolski 
saharin suviše skup. Potrebno je u tom pogledu 
nešto preduzeti. 

Imade, gospodo, još nekoliko slučajeva koji su 
za osudu, lako sam veliki prijatelj da se pomažu 
zadruge kako poljoprivredne tako poimenično i 
stočarske, ja moram da skrenem pažnju da se u 
pojedinim slučajevima zloupotrebljavaju ove zadru- 
ge. Osnivaju se zadruge za izvoz svinja i stoke, roba 
se liferuje, zarađuju basnoslovne sume a država ne- 
ma ništa od toga. Tom prilikom izigravaju se i takse- 
na stočne pasoše. 

Da ne bi dalje duljio, jer su o tome govorili i dru- 
gi predgovornici, ja ću svoj govor da završim sa 
apelom i molbom da gospodin Ministar t'inansija 
ovo nekoliko, po mom skromnom mišljenju, oprav- 
danih konstatacija izvoli imati u vidu kao i moje 
dobronamerne sugestije. A ja sa svoje strane izjav- 
ljujem da imam puno poverenje u Kraljevsku vladu 
i gospodina Ministra finansija i da ću glasati za bu- 
džet (Pljeskanje na desnici). 

Prctsednik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Savo Danilović. 

Саво Даниловић: Господо народни посланици, 
ja сам из земље која се не може назвати земљом, 
јер je то камењар, камеии крш. Ko je од вас пу- 
товао за Дубровник, тај се могао из вагона да 
увери да je најбољи део Херцеговнне, од Чапљине 
na до Хума. To je најлепша земља. Па када je 
видео како изгледа та земља, онда не треба да 
говорнм o оном кршу голом који стрчи небу под 
облаке и плави се без шума. To je суро стеље које 
штрчи без земље. У том крају живи еаш Херце- 
говац, мучи се са козом, мајком херцеговачком. 
Парадоксално je, али je истина, да овај народ и 
од змија има користи. Замислите како јетотешко 
када Хсрцеговац мора да се пење no стаблима 
да бере храну за своју козу и у исто време да го- 
лим рукама хвата змије, које се таљу у Мостар 
др. Дојмому, који после лрави .серум. To je, го- 
сподо, тежак посао, али посао овог поштеног на- 
рода који xohc на поштен начин да заради, na ма- 
кар и no цену свога живота, комад хљеба. To je 
што карактерише Херцеговце. Они  су готови да 
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на пошген начин, макар и no цену свога живота, 
зараде кору хлеба. Жалосно je, посподо, када 
он мора приступати овом послу. У Херцеговини 
има и добрих пол^а, то je Хутово блато, Мостар- 
ско блато и ono најлепше пол>е, Попово, али го 
je пољс тшд водом. И кад he та вода нестати, то 
"je велико питање. Ако сељак и moope земљиште и 
засеје, питаше je, хоће ли да убере плодове свога 
рада када дође тфолеће. Онда он мора из опих 
вртача, из шкрапина да истеше себи и својој деци 
ко.мад црна хлеба. И, господо, сам терен, са једне 
стране, квалитет земље, са друге стране, климат- 
ске прилике, са треће стране и довитљивост наших 
сељака, са четврте стране, упућују га да се бави 
културом дувана. To je онај дуван који сс зове 
херцеговачки дуван, који се некада извозио под 
именом „херцеговачког флора" и који су, пушили, 
како се каже, сви дворови и претседници републи- 
ка чуван који има дивну арому и одличног je ква- 
литета. To je један од најбол>их квалитета дувана 
на свету. Taj дуван даје требињска шума. Ту je 
сада, господо, потребно помоћи нашем човеку у 
њвговом насгојању. Ta иницијатива помоћи мора 
na потиче од саме његове управе да му ову вечну 
борбу олакша. Он хоће да заради часно и поште- 
но na je потребно у томе га и помоћи. Ha тај им- 
чин он he имати више користа a и др|жава ће имати 
бољи квалитет дувана. Велика je, господо, потреба 
да се оснују расадници и да се народ упути у се- 
јање дуваиа. 

Ми, господо, немамо расадника. Требиизски 
орез има no 30 вагона дувана, али да би дувани 
оволико било засађено, замислите колико треба 
струкова расада. Све то треба лепо засадити и 
очува™ да га лети не спржи жега која тамо влада. 
Зато су потребни модерни расадници, модернс 
алеје покривене стаклом. Треба -гом пароду дати 
мии.имум да би iMorao да дође ло максимума. 
Он гаји onaj лепи жути дуван који je честопута 
цугачак no 70 саптиметара. Замислите како je он 
ien и жут и како су лспе руке оиих вредних хер- 

"цеговачких девојака које тај лист нижу и јапраче. 
Садашши метод раздавања се.мена дувана ради 

производше дувапског расада, нс само да није 
раиионалан него je чак врло штстан. Наш сирома- 
шни садплац дувана нема стаклсних башта (леја) 
у којима би посејао добивено семе дувана и у коме 
би ono се.ме, несметано од временских непогода, 
напредовало и na време стигло за садњу no њи- 
вама него то семе посеје у т.зв. расадницима на 
отвбреном пол.у, где га мраз или слана или студене 
пролегње кише униште, те сељак мора иопово да 
тражи семс и у невремс да га no другл пут сеје 
и док raj други расад стигне за садњу, прође нај- 
боље време кад у земљи и ваздуху има влагс и 
кад би дуван требало да одрасте и ојача, те тај 
други расад дође na њиву онда, кад су већ почеле 
летње жеге, које мале и пеотпорне струкове ду- 
пана чссто пута униште. Овако се сељаци пзлажу 
неприликама и ризицима, јер кад им први расад 
пропадне, онда морају сејати "Други расад, који 
закасни, илп морају ићи у Чапл>ину, где je блажа 
клима, да купују расад плаћајућн га скупо, гу- 
oeliH у времену м шлажући се излишним и за се- 
љака скупим трошковима. 

Од оваквог стања ствари псма пггету само се- 
љак него и наша држава; која ne добије ни у ква- 
литету ни у квантитету достојну жетву, јер се не 
искористи продуктивна способпосг земл.е и нашег 

сељака, од чега трпн наша привреда, јер сељак 
осиромашава и губи потрошачку моћ за остале ар- 
тикле државног монопола и друге трговачко-инду- 
сгриске артикле. Ради тога требало би да Дуван- 
ска станица у Требињу сама сеје семе дувана и 
пронзводи дувански расад и даје иароду или пак 
у свакој општини, која гаји дуван, да се установе 
топле стаклене леје за производњу дуванског ра- 
сада у којима би расад био заштићен од слана и 
мразева, na да се ондеј даје пароду ради cahcn>a 
на отворсном пољу. Овим бн се учппила велика 
корист и садиоцнма дувана и држави, јер би дуван 
увек могао бити caljen у право време и npe летњих 
суша одрастао и ојдчао тако, да му one ne би 
могле толико нашкодити. Belia и боља берба ду- 
вана и у квалитету и квантитету била би последи- 
un овакве акције. 

Други недостатак садашље ираксе у култури 
дувана jecre закидање дуванског цвета. Пошто 
дуван, кад му се закине цвет, ne дрбија више нових 
листова, то (јшпаноиски opranu, upe npcopojanaiba 
листова и њнховим задуживањем сел.ака, мо- 
рају претходно извршити закидање сиих дуванских 
циетова без обзира, да ли je време закидању или 
ne. Како они то закидање у одређеном року м<>- 
рају извршити, то закидају најмање 25% цветова 
онда, кад ne треба: npe времена или касно, те са- 
дилац дувана губи пли у колнчипи нли у квалитсту 
дувана. Марод je због ове мстоде врло незадово- 
Лзан, јер му ona наноси велику штету и томе злу 
треба nahn лека у иптересу самих садилаца дувана. 

Треће болно место у данашњој производњи 
дувана у Херцеговини jecre сушење дувана и тер- 
мин 'Опсупа. Огкако сељак одбере дуван, a то je 
махом у јулу илн августу, na док га ne преда ду- 
ванским станицама, протекне неколико месеци. За 
то време наступе јесеље кнше, које отежавају или 
онемогуНавају правилно сушење и чува1ве дува- 
на, јер сељак нема никаквих сушница ии специјал- 
них надстрешпица, у којима би сушио дуван и са- 
чувао га од илше n буђе. Сада га сељак суши и 
чува na низовима под стрехом кућа и штала и за 
време дуготрајних јесењих киша склања га no из- 
бама и влажннм подрумима или no собама, где се 
кува и nepe. Овде се дуван у влажним простори- 
јама, уплесниви м паквари и као такав се, прили- 
ком откупа од стране комисије, одбацује и nonn- 
штава или се класира врло ниско као слаб дуван и 
ne плаћа се за њега ни 30% цсне, коју би имао да 
je бно очуван. 

Господо, једини начин да се ово геитање, којс 
je од катшталне важности за садиоце дуиапа реши, 
јесте, да се садпоцима да дугорочии бескаматни за- 
јам за подизање сушница за дуван, чију би скицу 
имала да изради Управа државних моиопола. Ово 
би бпло лако изводл.иво зато, што те сушнице не 
би MHoro стајале: од 3.000 до 10.000 динара, према 
величини сушпице. Сел.аку би се приликом исплате 
дуванске бербе задржавале годишље отплате овог 
зајма у неосетнпм ратама тако, да сол.ак овај те- 
рет не би ни осетио a сушпице би му помогле да 
за овај дуван добије можда два пута већу цену 
пего што je данас добија. 

И када je дуван добар, Управа државних моно- 
пола га откупл.ује no врло ппским ценама, a сс- 
л>а1< га мора уступитп за опу цену коју му одреди 
држава преко Управе државних мопопола, 

Све ово доприпоси да поједипци свој дуван 
прикривају и шверцују. To доводп до врло неми- 

4G* 
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лих појава и тешких последица од којих има ште- 
ту и утлед лржаис, државки фискус и сам народ. 
Ове сс све немиле ппјаг.е могу и морају лечити. Др- 
нсава не сме mhm до бездушиог израбљипања својих 
гиромппптх оадилаца дувана. Кад 6и Управа др- 
жавних монпола плаћала 20 динара no килограму 
дувана просечно, место mro га сада плаћа про- 
сечно 7—8 динара, народ би Crno задоволЈан, не 
би прикривао ii шверцовао дуван и нмао би воље 
и могућности да боље обр^ђује зсмл.у и гаји ду- 
иап јер би му се ту и мука бол>е наградила. И са 
социјалног, као и са економског гледишта неопор- 
туно je тако, скоро у бесцење узимати од народа 
главни и скоро једини производ његове земље и 
његовог труда. Лер д€шавало се v Трсбии.у — a 
верујем ii другде - - да je сељаку плаћан кило- 
ррам дувана 2,50 динара док je килограм пресног 
купуса на пијаци требињској био 2.50 динара! 
Сада je упркос и овако тешког стања садилаца ду- 
вана Управа државних монопола смањила у Сре- 
зу требињском садњу дувана за 1,5 милиона стру- 
кова. I Ura то за један сиромашни срез у Херцс- 
говини значи, иије потребно наглашавати, кад се 
зна да je дуван главни извор живота народа у 
том крају. 

Стога молим г. Министра финансија, да прво 
повиси joni ове године садњу нашег дувана са 
7,600.000.— колико je ове годиие ирописано na 
10,000.000 струкова, како би nam народ и поједин- 
ци добили могућност за живот. Друго, ja молим г. 
Мипистра фииансија да још ове године макар у 
свакој општини no један расадник подигне, да да 
известан кредит и скицу за градњу сушница sa 
духан, како би и други сељаци no узору na тај 
расадннк могли да подигну једну модсрну суш- 
ницу из које би излазио онакав дуван какав je 
рапије бивао. 

Молпм joni г. Министра фппапспја да се onpo- 
сте старе казне за монополске кривице. Шта ће Ha- 
ma држава да добпје од тих монополских казни? 
Ништа неће да дрбије, a, господо, наш сел>ак каже 
овако: „Оче, ми немамо шта да дамо нашој држави 
него крв и живот свој; када буде требало ми ћемо 
га дати, алн и наша отаџбина треба да нас пусти 
да можемо зарадити комадић хлеба". Господо на- 
родни послапици, пастојање нашег народа je да 
живи, али прилив наше народне снаге сваким да- 
IIOM je све ве1т. Mani човек je моралан, поштеп, 
ifaeroB приплод се пење до максимума. Затворепа 
су на.м врата у Америци, затворена су пам врата 
у свету, једипо су нам отворена врата овде у нашој 
земЛ)!! коју МИ љубАмо и у којој хоћемо да са- 
рађујвмо чаоно и поштепо да дамо држави што je 
п.еио a Богу што je Божје. Зато треба нашим до- 
бровол>цн.ма којп су остаци остатака, оним добро- 
вољцима који neli 20 годпма чекају на cnojc до- 
бровол>ачке бенефиције, које су им обећане joni 
пре много година и које им се према новом добро- 
вољачком закону гарантују, дати не оне папирс, 
na макар то биле и чисте nape у папиру, пего, ако 
се жслп са пационалпог и политичког и са хума- 
ног гледишта да им се помогне, дати им земл>е 
v овој нашој земљи, у Панчевачком риту где je 
већ и обећано и на осталим слободним државним 
земљиштпма. 

1 LIKO пмам доказа да се папшм доброиол.- 
цпма обећал10 да he им се 1938 годипс даиати зем- 
л>а у Паичевачком риту, o чему су добилп решења, 
прошла je jecen 1938, a ;j.oliH he ево jecen 1939 го- 

дине, a њи.ма та земља joni mije додељена. Има 
20 година да се свршио рат n сада би већ СИНОВИ 
ових добровољаца, ако устреба овој земљи, могли 
дагги своју крв за њу. Ако оу управпе власти до 
сада грсшиле према тим искренпм спповпма овс 
звмл>"е, ja мислим, да ова Влада, коју данас имамо 
и у коју смо упрлп очи, да ова Влада у овим нај- 
судбрноснијим моментима за народ има да се 
одужп добронол.цпма да on n-мала друге добро- 
вољце, којп he 'браиити гракшце и мир у земљи. 
Ми се иадамо, сиротиња се нада, да he им се то 
дати. 

Ледап ми je господин у Београду казао: „.Ic- 
сте, када су д()бровол>ци оостили да je хектар зем- 
л>е 100.000 дшпара у Папчевачком риту, онда се 
отимају, a nehe бопове", a ja сам њему казао: 
„Херцсговнпа imje mi знала за Панчевачки рит, 
исго само за o6ehanje nainer славног Краља Му- 
ченика Александра (Слава Mv!) када je на Солуи- 
ском фроиту казахз добровољцима: ,,Bn, који оста- 
нете живи, добићете земљу, a ако не останете, оида 
he добити ваше породице, ваши сппови." Нпсу 
nanin до6ровол>ци дошлп из Амсрике и P\'ciijc 
због те земл>е, него да погнпу за отаџбипу — када 
човек гнне ои не тражп на овомс свсту иишта ма- 
теријално. А.ти, omi који су осталп траже да се 
изврши апианет, јер када сс пешто ooelia, a власти 
ne изврше, окда то тсшко noral)a душу нашег на- 
рода. Педоследност у ooctiaihania управних вла- 
сти то je, посподо, псшто најтрагичније за пату 
землЈу, јер парод губи веру у землуу, a када народ 
губи всру у земл>у, како he један другоме да ве- 
рују, a из те неверпце настало je n хрвапско пп- 
тање. He верује Србип Хрвагу, ne верује човск 
човеку, ne верује човек својој управи, ne верујс 
чак човек у Бога, a када сама упраиа тако греши 
докле ћемо онда до^и. 

' Ulvo се тиче клаљификацпје name cmne, cn- 
ромашне земље no Херцеговппп, ona je обављена 
давно и давпо. СеНам се када сам као 1)ак долазио 
из школе к\1гл да су се no шивама врзмалс ау- 
стриске комисије сакупљене од кнежева и мук- 
тара, од људп који ипсу зпалп ima je клаоифи- 
кација земл.е n нису je одмеравали као клпсифи- 
кацију земл»е пего утврђивали класификацшју јед- 
не паЈшеле према другој парцели у сразмери no 
ролу, na je тако и у Херцсговини створено втпо 
класа звмље. У нас и нема земље. Ona je код плс 
најдубл>а онолико колнко може рало да захвати, 
a то je 25 до 30 са^тиметара, a иопод тога je пр- 
жина. Ono земЛ)е што имате, onaj хумус, то je зем- 
л>а коју Hiije Бог стпорно, пего je то постало од 
остатака пелина и осталог лпшћа које пада у je- 
cen n од којег je наша земл.а, која не може ро- 
дити без ђубрета. Ову земљу клаоификоватп као 
ону v Банату, то je лудост. Ла тражим да се наша 
Збмл>а прекласификује. Нема тамо ни прве, mi 
друге, ne rpche класе ако нема ђубрета, a ако нема 
козе — нема ђубрета. Коза je мајка. Даје »ам мле- 
ко, халлше, и даје нам чак и ону боју дувана и 
арому, јер ако нема прпошке од козе, нема до- 
брог дувппа. 

Човск треба Да плаћа порезу опакву каква je 
зомл>а, таква треба да буде n класификацпја и to 
према плодовима које земл.а даје. He могу се ту- 
жити ла je земљарпиа и оснонпп порез велики и 
тежак, али тешкп су пркрези, тешке cv општин- 
ске дацпје, тсшке  су таксе  и  прескупа je  со.  Го- 
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сподо, наш сел.ак ne тражи толико со за себе wo- 
лико за своју стоку. Спака моноиолска станица 
као и спаки трговац требало би да и.мију две врсге 
соли, и то јвдну за народ a другу за сгоку. Цена 
овој соли за стоку требало би да буде ниска, да 
5и je селзаци могли куповата. У нашим малим 
среским местима 'И касабама 100 кг. соли кошта 
360 динара. Шта значи го зарадити 360 динара, 
то je читап кашитал, то су три метра кукуруза спа- 
ке јесени, a толикг) je давсмшо хране да се спака 
глава прехрани за годину дана. Ово су све ситнице 
no мишл.ењу мпоге господе, али данас нема сит- 
ница, све су ono крупнс стиари. Крупна je стпар и 
кад човек криво погледа очнма. Видите сада, кад 
имамо ову буџетску дебату, у onoj Народаој скуп- 
пјтини иема мпогих иародиих iiDCianuKa. To je 
зато што се onu не брину за народ. Оии се само 
Г>ора за мандате, rvpajv če кроз политику и кроз 
политичке софизмс на положаје. Имамо три врсте 
народних посланнка: једне којн су за народ, другс 
који су за свој џеп и rpche који cv дошли да тра- 
же положаје на рачуп namc оиротиње. 

Prctscdnik Milan Simonović: Gospodine posla- 
nice, molim Vas da ne vredate vaše drugove i da 
završite. 

Саво Даниловић («аставл>а); Ja имам пуио по- 
nepeniC у господипа Мтшсгра фипансија, кога мп 
it'i.rn.MO и nemiMo, и иадам се, no п.егоппм спо- 
ообиостима, iiieroBOM положају, угледу и досадаш- 
ii.f.M раду, да lie он схваггити мучсу и бсду нашу у 
Херцеговиии и да tie ове сугеспије примити, које 
сам ja од срца учинио. Молим господина Министра 
да учини све што je у његовој MOIN liiicn и, да 
учини све колико може и тако иека Бог поможе. 
Гласаћу за буџет. (Пл.сскање «а десници.) 

Prelscdnik Milan Simonović: Ree ima narodni 
anik g. Slavko Ratković. 
Слар.ко Ратковић: Господо народни послакици, 

нарочито се морам осврнути на плаћање пореза 
na тако зв. туме у Кршстггој Херпеговшт. Kao 
mro je и ва.ма свима познато, \ кршевитим краје- 
вима Херцеговине не само да нема тума, него чак 
ne можете na огромном простору наћи im no неко- 
лико стабала дрвета, a ипак се на овај крш плаћа 
no дулуму no (i, 4 u 2 динара непосредне порезе. 
У својс доба обећавано je овоме сирОмашном на- 
роду да Ие му се .извршити прекатегорисаиЈе шум- 
ских класа na су чак од Ослобо1)е11.а долазилс две 
комисије ради прегледа и утврдиле оправданост 
ових захтева n предложиле, бар до коначног ре- 
iueft>a, да се све класе за извесно време иомере 
бар за један na ниже, алн ради неких законских 
немогућности ово пије извр.шено. Ви liere, ro- 
сподо, иислити да je то за једног сиромашног Хер- 
цеговца мала ствар, алн кад једна задруга са 20 
до 30 чланова породице имаде 50 100 дулума пу- 
стога крша и голети и na то мора да плаћа no 350 
до 600 динара шумскс порезе, оида Kcre прпзнати 
да je то очита материјална пропаст ових, иначе, 
си p o м a m i m х ce л. a к a. 

Нарочнто морам да ce позабавим и питатсм 
неправедне порезе na течевину зсмл.орадппка, која 
ce, узгредно, бар једанпут изврши којом прода- 
јом, као на пример продајом jaja n слично. Поре- 
ске власти, чим дознаду да je који сељак отишао \ 
Дубровник да прода 30 40 комада jaja, прику- 
пивши у селу још толнко, одмах га задужују те- 
чевнном na зараду као да, наводно, обавља стално 

posl 

трговину,  n  задуже  га  са  80—120 динара  neno- 
средне порезе. Нажалост. на ono противзаконито 
задужеше течевином говари ce одмах и задужење 
na кућевину за коју je иначе сваки земљорадник 
задужен. Тако један случајни продавац  100   200 
комада jaja дође у положај да буде задужен 'ca 
најмање 200 дин. нових пореза. Уз ово je опет до- 
шла n та незгода да су у своје доба, кад je Инва- 
лидски закон гтредвиђао добијање инвалиде према 
иорезп, да je највећи део породица које су имале 
прано na инвалиду, морао изгубити инвалиду. To- 
ra ради ja са.м слободан замолити г. Mmmcrpa, да 
једним расписом или тумачењем Закона o непо- 
средним порезима забрани пореским управама бес- 
правно задуживање земљорадника течевином илн 
бар прелииди један мппимум за који треба ослобо- 
дити земљорадника у појединим случајевима про- 
даје, или још боље, да Пореска управа-не смс уои- 
ште задужити   никога који не поседује   легалну 
обртницу за рад, или само ако je нехо лице пресу- 
дом управних власти, ради помањкања тих обртни- 
ца, пресуђено за бесправан рад. Нарочито ce мо- 
рам осврнути најош један облик посредне порезе, 
која највише тишти нашег сиромашног земљорад- 
ника. Док сс со за људску употребу плаћа no 3 
дин. од једпог килограма, дотле Управа монопола 
нема  im једне подесне врсте соли за стоку коју 
nam земљорадник у великим количинама мора да 
троши ii зашта мора да употребљава л.удску со. 
Такч) н.пр. једна сточарска задруга која нмаде 100 
до 150 грла оваца или коза и неколико говеди мо- 
ра да прибави две до три стотине килограма соли 
годишње за ту стоку na тако има још повеђани из- 
дата« од 400 до 900 дин. годишње! Зато молим г. 
Министра финансија да ce со за стоку na сваки 
иачии уведе по цени која не би прелазила бар  1 
лмиар од килограма mro je лако могуће, јер im 
nama со за л.у.тску храну не прелази продукциону 
iienv од 30 napa no једном килограму. 

Оиом приликом мора.м да ce осврнем и mi рад 
Управе монопола у погледу откупних цена Херце- 
говачког дувана. Нарочито цене дувана вижих 
класа (6, 5 и 4 класс) су тако ниске, да једва npe- 
машују цену обичног купца, na молим г. Mmmcrpa 
да би у најкраћем времену, a no иогућству за ову 
наступајућу годину, повисио откупнину дувана 6 
класе од 3 na 5 динара, 5 класе од 5 na (S дин. да 
би ce бар приближно Јстановила откупна цеиа 
пре.ма 6оЛјИМ класама дуиапа. 

Мора ce upu гоме нагласити да ce нарочито 
не посвећује пажња српском делу Херцегопнпе, a 
и Црној Гори, јер им ce додељује сувише мало 
струкова за садњу. 

Морам ce придружити предлогу namer друга 
г. Аврамовића да замолим г. Министра финансија 
да ce Аграрна банка упути првенствено na креди- 
това11>е ситног радника, који je данас у oimrrc у 
немогућности да било где доНе до зајма у готовом 
повцу. Ови зајмови могли би ce дати и уз ме- 
нични акцепт на једну до две године дана, a v 
износу од једне до пет хиљада динара који износи 
највећим делом и не премашује захтеве зем- 
љорадника. 

Гласаћу за буџет. (Пљескаше na десницн). 
Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 

poslanici,  pošto je lista  govornika  iscrpena  to  je 
pretres u pojedinostima predlog budžeta rashoda — 
Vili razdeo -- Ministarstvo finansija, završen. Prela- 
zimo na glasanje. Glasače se po partijama, sedenjem 
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i ustajanjem. Gospoda narodni poslanici, koji pri- 
maju pročitane partije, i/.voleće sedeti, a koji ne 
primaju, i/,vo!eće ustati. Molim izvestioca g. Aćinia 
Popovića, da izvoli pročitati partiju 437. 

•   Izvcstilac Aćim  Popović čita  partiju 437. 
Pretsednik Milan Simonović: Prima li Narodna 

skupština pročitanu partiju 437? Ona gospoda na- 
rodni poslanici koji primaju, neka izvole sedeti, a 
koji ne primaju, neka izvole ustati. (Večina sedi), 
izjavljujem da je pročitana partija 437 primljena. 
Izvolite čuti  partiju  438. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu Cl. 102 Ustava i § (57 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini, usvojila u pojedinostima 
sve partije predloga budžeta rashoda — Vili razdeo 
— Ministarstvo finansija od partije 438 do partije- 
491 d, zaključno. — 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda — VIII 
razdeo — Ministarstvo finansija po svima partijama 
pojedinačno primljen, objavljujem da je ceo predlog 
budžeta rashoda - - VIII razdeo — Ministarstvo fi- 
nansija primljen. (Odobravanje i pljeskanje u centru- 
mu i na desnici.) Kako je vreme već poodmaklo, ovu 
sednicu ćemo sada prekinuti i nastaviti rad u 17 ča- 
sova. 

(Sednica je prekinuta u  15 časova) 
(Nastavak sednice  u   17.15 časova) 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, nastavljamo rad. Na redu je pretres u po- 
jedinostima budžeta rashoda — IX razdeo   Mini- 
starstvo vojske i mornarice. Reč ima Ministar vojske 
i mornarice, ariuijski deneral g, Milutin Nedić. (Na- 
rodni poslanici burnim pljeskanjem pozdravljaju iz- 
lazak na govornicu Ministra vojske i mornarice ar- 
mijskog denerala g. Milutina Nedića, propraćajući 
pljeskanje   uzvicima:  Živela  vojska!). 

Мчтктар војскс n мориарице армиЈски ђеие- 
рал Мнлут.ш Недић: Господо народни посланици, 
оуџет Мттстарстиа иојске и морнарнце, који ула- 
зи у државни буџет као IX раздео, садржи све oiie 
редовне и ванредне расходе, који су потребни за 
годишње издржавање, снабдевање и опрему наше 
пародне војне силе. 

Предлог војног буџета за 1939'40 годину, којк 
je примљен у Финанснском одбору Пародне скуп- 
umnie после детаљнијег o6jamu>eii.a и образложс- 
ња у погледу суштине и висине расхода појединих 
буџетских партија, имам част да изнесем даиас 
пред Пленум Народне скупштине и да га прика- 
жем и образложим у љеговим важнијим цртама у 
погледу прорачуна утпр1)ених расхода за разне 
војне потребе. 

Одмах у почетку мога образложења желим да 
истакнем, да висина предложених расхода војног 
буџета произилази нз самог задатка додел.еног 
нашој 'народној војној сили, a затам из шредусло- 
ва, које треба остварити за успешно извршење 
тога задатка од страпе добро устројене и форми- 
ране, спремне, обучене и опремл^ене војне зајед- 
нице. 

Ооновни задатак војне силе, да брани Отаџби- 
ну на копну, у ваздуху и на мору, који je одре1)еи 
Уставол! и војним законима, добија своју прак- 
тнчну примену и значај из 1ПОставл.ених циљева 
опште државие политике. У тесној вези са овако 

поставлгеннм циљевима, војна управа заснива план 
и програм за одржање и постепен развој органи- 
зоване војне силе, за њено ycaBpiiiaBaibe и стални 
иапредак, те да буде увек на савременој висини и 
у погпуној бојној готовости за одбрану наших др- 
жавних и националних животних интереса. 

За ocTBapetbe и одржавапЈе оружане војие 
силе, као и за ibcno стално усавртава1вс u напре- 
дак, војној управи потребна су врло знатна фи- 
нансиска средства. Прво она за редовно годншње 
издржавање, a затпм и лруга —■ ванредна, која 
треба да опремс и оспособе војну силу да се \ 
сваком тренутку може развити до одређене ратне 
јачпнс, потпуно спрсмпе за одбрану Отаџбипе u 
вођење рата. 

Нашнм ослобођењем и уједињењем остварене 
су вековне тежње   ia нашег иарода и ње- 
гових великана из свих крајева name прострапе 
Отаџбине, тежње којих сс наш народ није одри- 
цао ни у најкритичпијим иременима enoje исто- 
рије. Стога je шриродно, да су циљеви наше лр- 
жавне политике потпуно миролЈубиви, али са ja- 
сно истакнутим светим задатком да се безусловно 
одрже нетакнуте наше границе и наша национална 
слобода. 

У вези са оваквом мирољубивом политиком, 
војна управа je прилагођавала постепени развој 
војне организације и најчешће се морала задово- 
л,ити и скромнијим уделима у коришћењу држав- 
них финашсиских средстава, како за редовно го- 
дишње издржавање сталног кадра, тако и оних 
ванредних за извоИење потпуне спреме и бојне 
готовостн. 

При овоме, војна управа се руководила и ру- 
ководи се овим непобитним фактима: 

— да наш народ свеоно и са великом л,убављу 
испуњава војпу обавезу и војне дужности. уно- 
сећи у нашу војну заједницу своју здраву моралну 
снагу, своју расну скромност и своје неограничено 
родољубље и пожртвованост у служби своме 
Краљу и Отаџбини; 

— да су се иашој држави, после Уједињења, 
постављали огромни задаци у свима правцима ње- 
иога живота, за чије су остварење била потрсбил 
огромна финансиска средства, na су и те потребе 
морале постепеио бити подмириване у граиицама 
државних прихода, што je у осталом и у шире 
схваћеном   иитересу   народне   одбраие;   и,   најзад, 

— да наша народна одбрана за случај потребе 
може рачунати на целокупну земалЈСку снагу и на 
сва матерпјална средства државе и њезиннх др- 
жавл.ана у цилзу зашпите и одбране земље. 

Ha onoj основи и према досада стеченом ви- 
швгодишњем искуству рађен je и овај предлог 
војног буџета расхода, који треба да локрије све 
неопходно потребне издатке за редоппо издржа- 
вање и онабдевање namer сталиог кадра у буџет- 
ској 1939/40 годиии. 

Што се тиче ванредних расхода, који нам со 
налажу са нарочитом хитношћу у вези са садл- 
шњом међународном војно-политичком ситуаци- 
jo\t, a у циљу да попупимо што скорије оне нело- 
статке у нашој војној сили, чија се набавка не би 
смела вите одлагати, ja сам предложио образо- 
вање ,,Фонда народне одбране". ОдговарајуКи 
а1манлман, који je Краљевска влада усвојила, биће 
поднет од стране господина Министра финансија 
вашој оцени и одлуцп. 

Jepi, господо, ни једпа држава na mi паша 
земља не може се руководити само својом миро- 
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љубивошћу у питањима земаљске одбране. Ми жи- 
вимо у једној међународној заједиици па сми 
дулсни да водимо рачуна o општим тежњама којс 
преовлађују у једном добу и o напорима које 
остале земље чине у поглсду развоја и опре.ме 
својих снага. Кроз raj. нмператив изражава се 
здрава свест иаше иадије и њсиа непоколебљива 
одлучност, да себи обезбедимо часне услове за на- 
предан живот у пријатељској сарадњи са осталим 
члановима ме1)уиародие заједнице. 

Иредложепи иојнн буџет расхода за иаредио 
годишње издржавање и снабдевање сталног кадра 
рађ&н je на потиуно реалној основи и у циљу да 
се предвиде оне најважније потребе за редован и 
учзпешан рад наше мириодопске иојис силе. 

Пошто je првобитии предлиг војнот буџета ре- 
ч>циран, тада je споразумио са Господином Ми- 
кистром финаноија утвр1,ен овај поднети вам пред- 
лог,  који износи укупно 2.928,165.957 дииара и то: 
  на име личних 11асхода 734,388.957 дииара 

или   око  25%   од укупног  предрачуна  војног  бу- 
џета; и 
  на и.ме материјалних расхода no свима гра- 

иама 2,193.777.000 динара или OKO 75% од укупног 
предрачуна војиог буџета. 

AKO се предложеии износ војног оуџета сравни 
са предлогом државпог буџета расхода, онда се 
види да он чини 22,6% од укушшг буџета расхода, 
што значи да je исиид иормалпог одиоса, који 
оОично износи најмање 1 : 4, тј. око 25%, као што 
je то случај код миигнх држава (на ир. у Румунији 
37,3%, У Турској 38,06%, у Маџарској 30%, у Пољ- 
ској 46% итд.), ие узимајући у обзир поједине 
државе са крајњнм напорима, од којих неке и не 
објављују ове податксили их распоређују уз друге 
драсавне издатке. 

AKO се поднеги предлог иојног буџета детал.- 
иије расмотри, инда се види да он садржи не сами 
ореуђства за редивии издржавање и снабдсиање 
сталног кадра војске, ваздухопливства и мириа- 
рице, ueli да обухвати и инс војне потребе, које су 
нзмењене да служе за један дулси период, a тако 
исто и ванредие потребе бојие готовости. Ту до- 
лазн у првом Ј)еду Један део ванредних расхода 
као годишња ануитетна квота за исилату раиије 
иабављепог наоружања и ратне опреме, a затим 
један део за подизање форгификацнских и rpa- 
ђввиноких објеката за смештање ових ванредких 
нотреба. И најзад, овде треба рачупати и целоку- 
пан кредит за издржавање и снабдевање граиичие 
ipyne, која оосзбе^ује државну границу од иовреда 
у војничком, политичком и царииском погледу, 
због чега се такви расходи нормално и ие уиосе у 
састав војног буџета. 

Сви ови иисебии ванредни расходи терете 
војни буџет за нешто преко 700 милиона динара, 
mro значи да стварио предложени војни буџет за 
покриће редовиих војпих погреба износи око 2 
милијарде и 200 .милиона динара или око 17% од 
укугшо предложеног државиог буџета расхода тј. 
знатно испод нормалног одиоса од 25%. 

Из овога јасни пронзилази, да je војна уирава 
морала да се задовол.и скромиим делом наших 
државних финансиских средстава. Она je то могла 
прихиатити само обзиром на позитивне одлике на- 
ших војника и иашсг старешннског кадра, те lie 
предвиЈЈени износи ипак бити довол>ни да покрију 
иеоиходне н иајиужније реалне расходс, a у циљу: 

— да се наш стални кадар пре свега одржи у 
својој редовној јачини и способности; 

- да се сталном кадру омогући иостепеии раз- 
вој и усаиршавање, те да у евентуалном одсудном 
моменту послужи као солидна осиова за прелаз 
војпе силе na предвиђену ратну јачину; и, иајзад, 

- да стални кадар и надаље послужи не само 
као школа за рат, већ и Kaio здрава национална н 
културна школа за најшире слојеве нашег народа, 
што je  од  необичног значаја за нашу Отаџбину. 

Овако иредложеии предрачун расхода за на- 
редиу буџетску годину, као што напред рекох, рс- 
ЗЛНО je прсрачуиат и стварно неопходан за нор- 
малан живот, рад и развој војске, ваздухопловства 
и морнарице. Ако се он сравни са текућим војним 
буџетом за 1938/39 годину, видн се да je сада 
укупно milili' предложено за 156 милиона динара 
или око 5,75%. 

Ово iiOBcliaibe није се .могло избеЈш, у толнко 
upe што je no првобитном реалном прорачуну свпх 
војмнх потреба то повећање бпло мпого веће, na je 
ПОТОМ споразумно и на захтев господипа Мини- 
стра фмнансија сведено «а ову висину. И господин 
Микистар финаноија и Краљевска влада уважнли 
су да посгоје оправдани разлози за ово повећа- 
ii,c, као п.пр.: 

— што су у времену привредне кризе од 1932 
до 1935 године одобравапп расходи војног буџета 
испод минималне потребе за нормално одржавање 
ii развнјање војнс силе, те су многе војне потребе 
морале битп одлагане или осигураване у умање- 
IKIM износу; 

— mio je стандард живота na велико и na 
мало поскупио просечно за око 5% чисто војне 
потребе још и у зпатпијсм износу због садашњих 
војпополитичких и екопомских прилика у свету; n 

— што су се појавиле извеспе нове потребе у 
вези са развитком и жпвотом војне шле, које су 
се морале делнмичио обезбедити и у наредној бу- 
џетској родини. 

За илустрацију предлога војног буџета који je 
поднет вашој оцени и одлуци, дозволите, господо 
народин посланнци, да Вам изложим у заокруг- 
љепим цифрама крегаље војних буџета у времену 
пред фппапсиско-екопомску крпзу, која je почела 
захватати Hauiy земљу у 1931 годики, затим за 
врсме тс кризе и најзад у времену када je она 
почела попуштагш. Војни буџети у -овој другој 
деценији државног живота наше југословенске до- 
мовине били су, дакле следећи: 

Вуџетскл Нзнос У оаносу нј У одиосу Укуиио 

годвиа буџотi 
мшшииима 

претходву 
годииу 

na 1931132 
годпну 

од 1831132 
године 

1930,31 2.523 — 

31/32 2.590 +    72 — 

32 33 2.132 - 463 - 463 — 

33,34 2.000 132 - 595 — 

34/35 1.943 -    57 - 652 — 
35,30 1.999 +    50 - 590 — 

30/37 2.309 + 310 - 287 — 
37,38 2.450 4-  150 137 2730 

38 39 2.772 312 +  170 — 
39/40 2.928 -f 156 333 -f-     509 

Укупно закљ учно до ]№ )/40 год. - 2.211 
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Даклс, господо, да je војни буџет од 1931  го- 
дине до данас био у статнацији, војска би била 

око  2.200  мнлиона  више  него    што    je 
примила до данас  из  сиојнх    годишљих 

пргимила 
стварно 
оуиета. 

AKO 
који  je 

се упореди нојни буџет из 1931/32 године, 
износио 2 милијарде и Г)9() милиона са 

предложеним војним буџетом за 193940 годину, 
вндн се да je за ових 9 година војни буџет пове- 
han за 332 милиона динара, или, просечно, no 37 
милиоиа пОдишње, што je мииималио за несметани 
развој и напредак војне силе, a нарочнто када се 
то iiOBeliaibe сравни ca огромним скоковима војних 
буџета у току последњих година код многих дру- 
гих држава. 

Цредложени расходи војног буџета распоре- 
ђвни су na све војне потребе у сразмери према 
унапред изведеном предрачуну п ro прво оне које 
се односе na личне расходе, a затнм и na разне 
стручне матсрнјалне расходе no свима граиама, na 
пачин како liy  го сада детаљније изнети. 

1 - Личип расходп. Укупни лични расходи 
сувоземне војске, ваздухопловства, цивилног ва- 
здухопловства, морнарице и граничне трупе no 
овом Предлогу буџета износе 734,388.957 динара, 
a у односу на овогодишњи војни o\i,iei повећани 
су за р,253.248 динара, или свега за 1,1%. 

Од укупног војног буџета на личне расходе 
пада свега 25%, mro je повољан однос према ра- 
зпим иатеријалним расходима, за које остаје 7.")",,. 

()вако предложени лични расходи распоређени 
су за покриће свих заксном предвиђених принад- 
лежности особља код војске, које се састоји из 
официра, војних чиновника, чиновника и службе- 
пика грађанског реда, подофицира, музичара, пи- 
томаца војних школа, каплара, редова, иорнара 
м граничара. 

Поред овога морају се узети у обзир и окол- 
ности због прираштаја и напредовања старешин- 
ског кадра, који чини скелет и језгро војне силе. 

13рој старешинског кадра строго je одмерен 
и утврђен Уредбама o формацији војске према 
ствармим потребама. Овако утврђени укупаи фор- 
мациски број може се постиКи само TOKOM вре- 
мена и na основу израђеног плана за његову no- 
степену попуну годишњим повећањем. Taj норма- 
лаи прираштај старешинског кадра повлачи гбди- 
шње повећање личних расхода за око 1%. 

Посебно од овога треба узети у обзир и посте- 
iieno напредовање пбстојећег старешинског кадра 
у вези са развојем и напретком војне силе, a затим 
и остале закопске повишице, које такође повлаче 
годишње повећање личннх расхода за преко 1%. 

Ona два битна елемента и остали оправдани 
разлози учиннли су, да су лични расходи билн пр- 
вобитно повећани осетно више, na су сведени na 
повећање од 8 милиона динара у тежњи да се na 
њихов рачун повећају матерлјални расходи, рачу- 
најући са друге стране na евентуалне уштеде због 
извесних опадања у постојећем броју старешин- 
ског кадра. 

Овако предложени лични расходи стварно су 
потребни ii добро одмерени, утолико пре што je 
њихов однос од 25% према иатеријалним расхо- 
дима вео.ма иовол.ан и повољнији него код мно- 
гих другнх војсака. 

2 - Ontirni материјалнн трошкоип. Општ« 
материјални трошкови пзносе укупно 51,985.000 
динара и повећани су за 1,010.800 динара. Овп тро- 
шковп треба да подмпре опште потребе: no ђене- 

ралштабној и ађутантској грани као и потребе Ип- 
спекције земаљске одбране. Onu се односе на пут- 
ne n селидбене трошкове, на наставу, вежбе и ма- 
невровање трупа, na поверљиве циљеве, na издр- 
жавдње војних библиотека и војног музеја и на 
остале трошкове овога карактера код војске, ваз- 
духопловства, морнарице и граничне трупе. 

CBII ови расходи утврђени су на основу више- 
годишњег искуства, пошто се onu појавл>ују сваке 
године у приближном обиму, јер су у тссној вези 
са мирнодопским животом и радом војне силе. 

Незнатно повећање настало je у главном услед 
потребе усавршавања наставе и њеног прилагођа- 
вања последњем искуству и техничким новинама, 
као и за уређење наших полигона, где се одржа- 
вају здружене вежбе, односно за повремено изво- 
\)Q\hc вежби против напада пз ваздуха, што je од 
неопходне n првокласне важности. 

3 — Економски трошковп. Економски тро- 
шкови војске, ваздухопловства морнарице 'ii гра- 
ничне трупе износе 849,852.000 дннара, што чнни 
нешто преко 28'^ од укупног војног буџета, a од- 
носе се na исхрану људства и стоке, na одећу u 
одећну спрему и најзад na разне гарнпзонске no- 
требе за осигурање горива, осветлења, воде, кан- 
целариоких ^отреба, превоза трупа и матерпјала. 
илн, једном речју, свих животних средстава и 
потреба. 

11 оии трошкови устаљепи су дугогодИшњим 
искуством, a утврђују се na оспову предви1)еног 
бројног стања, односно броја оваквих потреба, 
затим na оспову прописапих следовања за све 
појединачне и групне — заједничке потребе n, 
најзал, na основу вероватпих набавнИх  цепа. 

У одпосу na овог(>;|,ипп1>е еко«омске трошко- 
ве, omi су сада повећаии за 31,5 мнлиоп динара 
округло, што je последица поскупЛ)Иван>а живота 
>• вези са скоко.м цепа ■извесппх артикала живот- 
них потреба. 

Стварпо, овп трошкови терете војни буџет у 
јелпом зпашом изпосу, као што je уосталом c.i\- 
чај и код сваке ма и најмање заједнице и дома- 
ћинсгва, пошто су сви стални, неизбежнн и у Te- 
čnoj вези са свакидашњпм животом и опстанком 
војне заједннце. 

Према томе, зиагган пзпос овпх трошкова нпјс 
пропзншао услед недовол.не штедње или услед 
скупље пабавке првокласппх живопгпх потреба. 
iseli us разлога inro војпа сила претставља једну 
мпогобројпу породицу, na самим тнм и мпого- 
бројпе и разповрспе животпе потребе, за чиј\ 
пабаику потребна већа средства, ма и под naj- 
скромппјим условима следовања и издавања ових 
потреба. 

Пре би се могло pelm да њих треба још пове- 
Кати, na бп се скромни условп животних потр 
name војпе заједпице join n поболЈшали у ипте- 
ресу пашпх војника na и name народне привреде, 

Јер, ако се узме да je за основу при прорачуну 
профијаптских погреба за псхрану војппка узето 
среди.е дневио коштање у изпосу од 5,15 дипара 
уаимајући просечно целу подинуи све na и нај- 
забаченмје naine крајсвс са најскупљим животом 
опда се може закључнти под како je скромпам 
условима изведеп укупап прорачуп овпх трошковл, 

Знатније iiOBeliaibe ових трошкова корисно 6и 
било и за јачање наше народне привреде и рл- 
дииости, јер се и ови расходи готово у целости 
троше у земљи и код домаћих произцо1)ача, ne- 
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посредио или прско и.ихоиих задруга, одиосио по- 
срелстиом  иатих  иидустријаЈгаца  и тргопаца. 

A.n FcaKio се морају подмирити и осгале пррш- 
не војне потребе у границама наших финансиских 
н прииредиих могућиости, TO се мсрамо задово- 
лјНтн предложеним износом расхода за ове по- 

је, гтошпо оне нвоумњиво задовољавају нашег 
просечног човека, који сачињава гро војне силе. 

4 — Артилерпскс-техиичкп трошковч. Укупни 
плериско-технички  грошкови  војске,  ваздухо- 

пловсгг-а, морнарице и граничне трупе нзиосе ди- 
нара   340,500.000;   у  односу  na  овогодншње  ова- 
кве   трошкоис  повеКаии   су  за  39,649.000 динара. 

Обзиром   ii.i   оообиту   ваишост  артилериских 
norpeda, којс служе за наоружање и убојну onpe- 
MV војне силс, ирорлчуи ових расхода утврђује се 
II o   уиапрвд устаљском  плану  и  програму,  са ци- 

да се оне најнеопхоииије подмире на најце- 
лисхпдиији п најефикаснији иачип. 

Све ове мнопобројне потребе no овој грани 
односе će иа: набавку и заиављање оруђа, иучи- 
цијс, артифиц№ја и осталих сличиих потреба за 
мирнодопску службу, од чега знатан део служи И 
за рат; затим за одржавање, пропшрсње и преуре- 
l^eibe постојећих војно-техничкнх завода и радио- 
ница, као и за обезбеду непрекидног рада, разннх 
опита и испитивап.а и потребних адаптација оруђа 
и муиицијс; и иајзад за ооигурање убојне спреме 
(сточни прибор, оружни прибор итд.). 

За осигурање свих оиих потреба неопходна 
су велика новчана средства, јср су те потребе и мно- 

iojH€ н скупоадене, a поред mra услед непре- 
мидног натретка технике марају се сталио вршити 
схпити п сјручми прсгледи, a у везп са тиме и бла- 
говремеио (самплетирање и занављање. Због тога, 

расходи iu; мигу се псжрити иа редовних бу- 
џетских средстава, сем рних за мирнодопску слу- 
жбу и насгаву, већ се раоггоређују за јвдан дужи 
петкЈД времена и п/сжривају из спсиијалпих ван- 
редних новчаних средстава. 

Пкрсд нопосредиог осигурања артилериских 
потрсоа, оии трошшави служс и 33 покриће изда- 

i за редовно издржајвање вајно-техннчких уста-, 
које и.мају да послуже као основа за разви- 

jaii.e parne иидустрије, прво за задовољен.е мир- 
подопских погреоа, и заггим и за припрему израде 
ратког матсријала у кајшири.м ралмерама. У овом 
правиу рађеио je и урађеао доста, иарочито у току 
послсдпјИ.х годтга, када je у пуиој мери схваћен 
и првакласан значај авих пробле.ма, ге je и рад 
на то.ме био и добро смшшвеи и плодан. 

Све ови доказује да су OBIH трошкови одме- 
рени II предвиђеии само за one потребе за редовно 
ооигурање војне силе, a у вези са тим и за песме- 
гаии рад наших техничмик устаиова и сталног за- 
послења квалифишваних радиика. 

У ове трошкове спада и ванредни кредит у 
износу од 454,000.000 динара, који je узет у нстом 
износу као и овогодишњи. Onaj посебан расход 

[оси се на ванредне кредите раније одобрене 
од стране Министарског савета, који су већ утро- 
шени за набавку ратног материјала, како no овој 
тако и no осталим стручним гранама. Према томе, 
овај расход претставља годишње квоте, које се 
сцроводе у овоме износу кроз више година до пот- 
иуиог покрића раније одобрених и утрошених ван- 
редних кредита. 

5 — Инжињсрско - техиички трошковп. Ови 
трошкови предвиђени су у укупном износу од 
116,686.000 динара, односно више за 13,828.000 ди- 
нара, a одпосе се на обезбе1)еН)е свнх неопходио 
потребних непокрстностн (rpaljeisnucKH и фортп- 
фикационн објекти, построји и инсталације) и ра- 
зне ннжињерске опреме код војске, ваздухоплов- 
ства, морнарице и граничне трупе. 

За све ове потребе устал>ен je најнужнији про- 
грам за изградњу и одржавање постојећих зграда 
и Hucraiaiuija, као и за комплетираше и одржава- 
ii.e инжињерских потреба, na су на основу онога 
дела програма који треба да буде остварен у на- 
редној буџетској години прорачунати и утврђени 
неопходно иотребнн расходи. 

Предложено повећање произилази из повећа- 
ног програма рада у вези са развитком војне силе 
и потреое нове изградше за смештај војника, a 
затим и за смештај новонабављеног наоружања и 
остале разне опреме. 

Мора.м да нагласим, међутим, да je ово повећа- 
ње минимално и да mi из близа не одговара ствар- 
иим потребама и њиховој хитности. Њиме се за 
сада морамо ипак задовољити у нади да he ,,Фонд 
народне одбране" омогућити својевремено и no- 
ступно боље и брже подмирење n потреба ове 
врсте. 

6 — Ваздухопловно-техиичт трошкови. У ове 
трошкове спадају само опи расходи који се односе 
на ваздупловно-технички материјал и прпбор, док 
су осталп трошкови ваздухопловства образложени 
код односних стручних трошкова (економски итд.) 
Ваздухопловно-технички трошкови износе укупно 
218,622.000 динара или сада више за 19,453.000 
дииара. 

Из овпх трошкова врше се набавке авиона, 
мотора, аутожпра, једрилица, балона, аутомобила, 
рефлектора, радиостаница, преносних хапгара, рс- 
зервних делова, погопског и потрошног материја- 
ла, као и осталих потреба no овој веома усложе- 
ној материјалној грани. 

Целокупно ваздухопловство je техппчког ка- 
рактера и у сталном развоју и папретку, те се и 
издаци no овоме морају подешавати упорсдо са 
еволуцијом техпике у усавршавању и у новим 
проналасцима. 

Предвиђени трошкови ограничени су само na 
one ваздухопловне потребе, које се односе на одр- 
жавање редовне службе и na редовну попуну и за- 
навлЈање техничког материјала, пошто се овај због 
своје деликатности и сложености мора редовно n 
брижл>иво да одржава и попуњава. Сви осталп pa- 
сходи за комплегирање резераиа и замену депла- 
сираног летачког иатеријала покривају се нз no- 
себно додељених ваиредних кредита. 

Укупан износ ових трошкова са предложеним 
повећањем одмерен je у границама неопходне по- 
требе, јер се овај материјал набавл>а no скупој 
цепи п сваким даном све внше поскушпује, у вези 
са техничким побољшањем и усавршавањем, како 
самих ваздухоплова тако и њиховог наоружања, 
опреме и прибора (na np. лоиачкп авпоп пабаи- 
л.аи je раније просечно за око 800.000, док се 
сада овакав нови тип набавл>а no цени од 2Уо до 
3 милиона динара, т.ј. скупље за око 300%  итд.) 

У вези са тим осетно су поскуиплп и трошко- 
ви за ревизију и оправку ових авиона после одре- 
1)еног броја часова .icreiba, као и трошкови за на- 
бавку погонског материјала и мазива, који сс сада 
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плаћају no скупљој цени (бољи бензин и мазиво) 
и у већим количинама услед nche потрошње због 
удвостручене брзине и првећања моторских снага 
код модерипх апиоиа. 

7 — Морнаричко-технички трошкови. У ове 
трошкове, као и код ваздухопловно-техничких тро- 
шкова, спадају само они расходи, који се односе 
на техничка материјална средства морнарице и хн- 
доо-авијације, док су остал1и трошкови морнарице 
образложени код односних стручних трошкопа 
(еконамски птчЛ, a износе VKVTOTO 131,313.000 дана- 
па нли сада више за 35,190.000 динара. 

Из ових трошковп покривају се разне и миого- 
бројне морнаричке потоебе; навигације, хидрогра 

За   цивилно  ваздухопловство   предложепо   je 
27,314.000 динара или" сала umne за 4,677.952 дин. 

Износ ових трошкова произилази из два глав- 
па задатка, којс има цивилно ваадухопловство. 

Једаи je одржавање, увапређење и пропаган- 
да спортског ваздухопловства, подпзап.е јсдрили- 

ких школа и организација моделарства међу 
школском омладшгом,. a затим и остали послови 

ii са иропагаидо.м ваздухопловства и ирипре- 
мом наших држављана за службу у ваздухоплов- 
ству. riciivi!>eii>e овога задатка налаже и одгова- 
рајућс материјалне жртве. 

Лругп задатак обухвата одржавање п унапре- 
ђење ваздупшог саобраћаја у земљи и најглавни- 

фије. метеорологије, обнова, оправка и одржавање јих веза са иностранством. За ову сврху предви- 
пловиог парка, флотаната, копнених и лучких no- ђвна   je   субвенција   нашем   трговачком   ваздухо- 
стројења и поморског ваздухопловства. као и гвч пловству   према   угопоршш   обавезама   државе. 
ппгш1ст<и трошкови.  Поред  овога  унета   ie  ануи- Унето   noBehaii.e   произилави   пз   тих   уговорних 
тетна квота од 94 милиона дин ■   ia већ набав- обапеза, a у циљу да се nam даоадашњи недовољ- 
л>еии пловни парк из посебног ванредног кредита no развијени ваздупши саобраћај прошири и упа- 
одобоеног од стране Министарског савета. предп. 

Ппедложстш расходи на све one потребе про- '   Прели.им  i::>лагањем, господо народни поелл- 
пачунати су само за најпрече и нчјважније потре- ници, пастојао сам да прикажем како су предло- 
бе за редовну мирнодопску службу. и за ocurvpa- 
ње редовних морнаричких потпеба, које као и 
клд пазл\"хппловства имају поглавито технички 
карактер. 

Према важности морнарице код nac, обзиром 
на дужкну и карактео наших обала, требало би 
доделити много зећа новчана средства, но за ово 
ге морају обезбедити и посебни ванредни кредити, 
док cv опим ппедлпгом обухваћени само онп тро- 
шквви за реловио попуњапаље и занављање мор- 

жени расходи војпог буџета распоре1)ени na свс 
потребс сувозсмпе војске, ваздухоплоиства вој- 
ске, цивилног ваздухопловства, морнарице и гра- 
ннчнс трупе, као н у коме су износу предвиђени, 
a у циљу да би војна сила у наредној буиетској 
години била осигурана неопходним финансиским 
срсдствима за правилан и здрав живот, рад и на- 
предак у свима својим саставппм грапама. 

Мадам   се,   господо   посланицн, да  сте  се  на 
оспопу овога могли уверити, да je војна управа 

наричког материјала. као и за обезбећење потреб- учинила знатне напорс да, прво, одмерн потребна 
нпх средстава за мирнодопску морнаричку службу. joj средства само na стриктно пеопходне потрсис, 

Износ овако прорачунатих оасхода са ппвеГ-а- руководећи  се npii  томе што већом  штсдп>ом  и 
њвм тих  расхола утврћен  je  na реалној  осрови, економисањем a затим да тако предвиђена сред- 
узевиги v обзип ла су се морнаричке потребе де- ства рационално подели сразмерио потребама свих 
лпм повећале, a  телпм поскупиле. саставних грана, да би војни организам живео и 

Порећање   моонарич^их   потреба,   поглавито напредовао уједначе.но и складно. 
оиих  због повећања  утоошка  погонског  матеои- Овогодишњи војпи буџет je на измаку н и>е- 
пла настало  ;е  услед ново набављених пловних гови рсзултати показују ла су одобрсни расходи 
јединица  и  због  повећа№а   пругих  средстава  за у извесним   партпјама н позицијама   били   недо- 
одржавање n чување пловних објската и осталог 
морнаричког матешипла, пошто би се v противном 
код пловиог папка морале вршити генералне 
пправке са ioni већим излацима. 

-. Мпрттпппчтч-и материјал окуп je, a v овом вос- 

вољни за пормалан жнвот и рад мирнодопске 
војне спле, тс сам местимице био принуђен да 
тражим накнадна средства, a поједине потребе 
да одлажем за наредну буџетску годину. 

Ha основу овога може се поуздано закључнти, 
мену ioni je TI name поскупко из позиатих узрока, ;[a и ^однети предлог за наредни војни буџот са 
ne узимајући у обзир  редовио паскупљивање са предвиђеним ловећањсм  од  150  милнона  динара 
чапретком технике  и усавршавањем морнаричшх може да обезбсдп само псопходпе војне потрсоо 
ггоггреба, и уз иајвеће економисање, a тај je одпос спора- 

- Осталп трошкови. Под овим трошковима зумно утврђеп са Господипом Министром финан 
подразумевају се предложепи расходи за војпо- 
географске, судасе, санитетске и ветерннарске по- 
трсбе војске, ваздухопловства, морнарице и гра- 
ничпс трупе, као и na посебпе трошкове за ци- 
вилно ваздухопловство. 

Војпогсографскп трошкови нзносе 2,211.000.— 
дипара или сада мање за 35 хиљада дппара, a суд- 
ски, санитетсми и веперинарсми 33 милиоиа 797 хи- 
љада нли сада вишс за два милиоиа 453 хиЛјЗДс 
динара. 

Сви овн стручки троткови унети су у neon- 
ходном изиосу, јер су one потребс устаљепе и ре- 
довно се појављују. I Језиатно повећање настало je 
услед повећања потреба no овпм гранама, као и 
због извсспог поскхплишаља. 

сија у вези са иашпм финансиским n приврсдним 
могућпостима. 

Буџет војскс, ваздухопловства и уорпарпцс и 
у редовној међународној ситуацији мора посте- 
пепо да сс повсћава, док je наш буџст, како сам 
напред пагласио, за последших 9 година растао у 
посвс скромпој сразмсрм — просечао no 37 ми- 
лиона годшпњс. 

Главпи чпнилац и оспова за постојаљс војне 
зајсдпице јестс човек, који у МИру претставл.а ја- 
чину сталпог кадра, a у сталпи кадар има право 
и дужност да ступп свакп nam способан и пал>ан 
држ4вљанин. 

Јачина сталмог кадра утврђује се у вези са 
укупним бројем становпиттва (пајмаље треба да 
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je   1'ci J,  na ce ca иовеКањем броја становЈшштва 
повекава и његова јачина. 

Овако постепено повећање јачине сталног 
кадра изискује и сразмерио повећање расхода 
како за издржавање оног повећаног броја људ- 
ства сталног кадра, тако и за осигурање накнадно 
потребних средстава у вези ca прилагођавањем ■ 
војне организаиијс (повећање јсдиница и старе- 
шинског кадра у вези ca тим итд.) 

Затим, нојни организам мора да иде напоредо 
ca еволуцијом и ирогресом војне технике, ca по- 
требсхм да ce старешинско особље што боље уса- 
врши, a настава код трупа похпуније и свестраније 
изводи, na н да ce војни организам одржава у 
правилном односу ca стањем општег стандарда 
живота. Све овс мере такође изискују постепено 
повећање средстава војног буџета. 

Када ce, пак, узме у обзир данашња међуна- 
родна ситуација, онда je очигледно, да нашој 
војној сили треба доделити далеко већа финан- 
сиска средсгиа од оних предвиђених у предлогу 
војног буџета за 1939/40 годину. 

Ванредни кредит у износу од 1,5 милијарде, 
кс^ји je у прошлој години одобрен војној управи 
из зајма од 4 милијарде динара, ангажован je и 
већим делом већ су обсзбс1)епе предвлђене војне 
потребе. Међутим, војној управи неопхрдно су 
потрсбни нови кредитн, да би нашу народну војну 
силу довсли до још погпуније ратне готовости и 
ioiu боље je оспособили за успешну одбрану 
( плибине. 

За ту сврху, како са.м већ надред напоменуб, 
једини je пуг да ce установн „Фонд народае од- 
бране" ,и да ce посредстиом тога ([шнда створе 
наиредна средства за под.мирење оиих иедостлтака 
чија ce набавка не сме дал^е одлагати. 

Ha овакву меру упућују iiac примсри других 
аржава, које у томе смислу чине изванредно ве- 
лике напоре, како сам то детаљнијс нзложно Фи- 
иаисиском одбору Иародне скупштине. Зато ce и 
Kpiaj све иаше мирољубивости не смемо да оглу- 
шимо o своје дужностн: да нашој народној вој- 
Ној сили осигурамо потребна средства за унотпу- 
шаван^е њене бојне готовостн, тс да може у сва- 
ко.м тренутку гарантовати безбедносг иаше земље 
и спокојан, частан и напредан живот Hauiei 
народа. 

Стога, господо иародни посланици, имам част 
да вас умолнм, да војни буџет за 193940 годину 
изволите примити у предложеном износу. Мо.шм 
вас да будете уверени, да he наша народна војна 
сила У шотпуности оправдати повереи.е које joj 
тиме указујете. Уз пуно залагање старешина и 
војника, ona he достојна својих предака у авим 
приликама стајати непоколебљиво на бранику 
Краља и Отаџбине. (Бурно и дуготрајно пљескање 
и повици: Живела војска!) 

Pretsednik Milan Simoiiovic: Reč ima narodni 
poslanik g. Todor Živković. 

Тодор Живковић: Гооподо народни послани- 
ци, пред нама je буцет Мииистарства војске и мор- 
иарице. (Узвици: Живела војска!) Исцрпност и ja- 
сност овога буџета, како пам na je претставио г. 
Министар војске и морнарице, ^ајубедљиније ука- 
зује на чињеницу, да ми можсмо у погледу нао1)у- 
жања и опреме иаше војске у потпуности na њу 
рачуиати, и веровати да je она спремна и готова да 

увек извршн сваки задатак, који би joj био намс- 
u.eu. Кроз ова/ј буџегг, гошодо народни посланици, 
ja видцм продужење традиција оне вијске, кија je 
ca Јелака na Силуиско.м фришу, пид комааадом Вр- 
мјшшг Командаша, iiauiei' иајвишег ратног Друга, 
ђлаженоаочившег Краља Ујединитеља (Свн посла- 
ници устају и кличу: Слаиа Му!)... ja впдим диваи 
морал, cjajan патриотизш! и југословеиски дух, 
коЈи.м je паша војска задахиута. У UIUJM мимету 
ие мигу да ироиуст.м, a да ce ne осирисм ua псго- 
рнску улогу иаше војске, нарочито у прошлости, 
— специјалио од 1912 године, — као и у садашњо- 
стп, na свакако и у будуКиосш. 

Децеиија.ма припремана, опдашња српска виј- 
ска, ca еланом необичиим, аи ибјави para 1912 го- 
дине, кренула je пут Југа, у правцу пашег онда 
гужиог Кооова, у правцу царскиг Скопља, Марко- 
вог Прилепа, града Реље Крилшгице, осветила je 
Косови, n допринела, да ce ови днвно и- драгоцено 
парче југисливсиске земље, icoje моси име Јужиа 
Србија, a које je иекад претставл»ало иелпчииу и 
Moli, да ce ono присаједини југословеиско.м Пије- 
^онгу, naniDj оидашљој малеиој Србији. Да не ро- 
иори.м o братоубилачком рату, који je велики ми- 
нус за нас Словене на Југу. Да je среће и слоге, до 
њега инје требало ни да до1)е. Наишла je 1914 го- 
дина; ултиматум маленај Србији, који je тангирао 
наш државни суверинитет, био je довол>ан да он- 
дашши срискн BujiiiiK извуче мач из корица n аки 
бос, го и без муниције, да уђе поиово у рат и то 
нераван, али у овети рат, — у рат за ослобођење и 
уједиљење свих Срба, Хрвата 'И Словеиаца. „Мар- 
WO гиие, а.Г ce нс ирсдаје". И о1Гдаш1Ба сриска вој- 
ска гпиула je, али ce ипје предавала. Ншфотив, 
иаки скири гилорука, ona нш je дала славиу цер- 
ску и колубарску битку, oma пам je дала победе 
које су одјекиуле и иаи rpainuua Србије н давала 
иисиирације вашој браћи у бившој Аустро-Угар- 
ској моиархији, те да и оии крену, и ступе у борбу 
за своју слободу. Светли моменти из борби дуж 
Саве, Дунава n Дрине, борои на Мачковом камену, 
Рудпику и другим местима, одјекнули су и задиви- 
ли цео свет. 

Они су доприиели да Србија, и ако малена, 
впак прикаже сиоју, нарочито моралну снагу. Не- 
равиа бор ia допринела je да кренемо у правцу 
трагичног повлачења кроз беспутне албанске гуду- 
ре н кланце, али и тада, господо 1народ.ни послаип- 
ци, та малека војока и у свом повлачељу гииула je, 
часио je гииула, али ce mije предавала. 

Али, ко he kao bor! Тнх нстих тренутака, тих 
истих дапа, када ce оидашња српска војска то- 
пила, када je гннула, када je у повлаче11>у пропа- 
дала, не предаЈући ce, ттих нстих дана, нл другој 
страни, у иашој братској Русијн, сгварају ce до- 
бровољачке легпје од браће наше ш бнвше ау- 
строугарске војске, који су ce na руском фропту 
предалп пашој браћи Русима, и који су ce тамо 
окрвнули према заједппчком непријаггеЛЈу. (Оди- 
бравање у центруму и na деспици и повнци: Жи- 
иелп добровољци!). 

Кроз Албппију, гооподо иоја, одсгупало ce без 
члеба n бсз нотвотних   noi ia и без оружја. 
Једино оружје, које je сваки члап ове оружане си- 
ле, л амо Beli проређене, имао, била je пада у ко- 
пачпу побсду. 

Наишли су Крф, Оолуи, Добруџа. Освежена, 
обучепа и добро снабдевена војска ca Крфа, дошла 
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je «а Солунаси фрсшт. Стигли оу тамо и доброио- ' 
љичкн 'одреди, стигле су  и добровољачке јодини- 
цс, којс су оилс (|)(>рмира«е од наше браће    Срба, 
Хриага и Словенаца. 

1 laiiLiH су се сви заједно иа бојишту, — na Со- 
лунском франту. To je према овоме био први мо- 
мсиат, да je југословенска мисао дошла до изра- 
нсаја, јер се брат, после толиких мука, после толи- 
ких Жјртава нашао уз брата. И, та фаланга наших 
дивјунака нзлази. na фррнт, закуцала je на врата 
отаџбине. Борбе на Кајмакчалапу, Ветеркт^у, До- 
броии Пољу, Грунишком виоу, коти 1212, 1050, 1350 
пгд. потврда оу иове, спажие југословенске мисли, 
јер у ii.oj учсствују 6pailia из свих крајева дана- 
mihc Јутославије, — јер у њој учесгаују 6palia, 
laija, када се буду вратила у своју Отаџбину, има- 
ју да Oicrsape oiHo што ми даиас имамо, велкму 
'()Tai,u')iiHy Југославију. 

Пред иеприја1гел>ским куршуашма тада, драга 
моја браћо, ми се ниамо питали: мо ће онај ров да 
за1узме, ко iic да пзвршн нашад иа -ону тачку, овле 
1-осподо, кажем, ,,ми", —■ ие замерите ми за то, — 
јер je тамо и MO'ja маленкост узимала y4eiiilia, —■ 
мн се тада 'нисмо питали im раопорсд вршили та- 
ico, да нашример иаиад na Ветериик ирше браћа 
Срби, иапад иа Добро поље да врше браћа Хјшати, 
напад на Грунишки Вис да врше opalui Словопци 
итд. Ми смо тада били сви једно, без обзира na 
веру, без 1обзира na име, дакле брат уз брага, јер 
см'0 no јаднницама бплн подсљеии n тако поме- 
niaim, да се itiijc зиало, ко je Србшг, ко Хрват, ко 
Словенац. TaK'O 'уједии.еии ми смо бплп aarpeiuum 
јодном 1МИШЛ>у и једним гсслом: наттред у Отаџби- 
бу, _за cnac поробљене Отаџбине, за ослобођење 
naiue браће, напред ка једннству нашем! 

Taico ујвдиљени, росподо нар-одни посламици, 
ми омо доиста претстављали једну снагу, једну 
снлну спагу, којој се никакви појаон бодљикаве 
жице пису 'могли поставитп као препрека. Ha Кај- 
макчалаиу, као гробиици Југословена, — јер je 
тамо папад вршио Добриио.ј.ачки одред под ко- 
мапдом нвумрлог Иојиоде Вука (Сложпи узвици: 
Слава му!), на Кајмакчалану, дакле, испред иостав- 
л>ених непријатељсмих жица нашли су омрт брат 
уз брата — Срб, Хрват, Словенац, — нашао je смрт 
T.'.MO велики број иаше браће. И, господо, ЉЈОже се 
polui да нигле боље шгоу у смрти и крви уједињеиа 
iiaina брића из целе Југославије, као што je то na 
овој гробЈГпцп, na namcM ипак славном Кајмакча- 
лану. (Једнодушни усклнци: Слава им!) 

Војска je тада бпла најнзразптији ноонлац ју- 
гословенске мислп. Hama војска je тада, парочито 
у Југословепској дпвпзији, формираној na СолуНг 
смом фроапу, пајбоље пзразила своје Југословен- 
ство. Сви су ти војници, та браћа, уједињеии, сло- 
жспп, посгаи.имт јодап уз другог, доиста прет- 
Стављали велику опагу, гранигиу снагу, која je све 
м^огла. A ona je за Отаџбину, будућу Отаџбину Ју- 
гославију доиста дала све што je највнше могла. 
Сви су ти паши дивови хрлили онда.у смрт, у бој, 
у славу н за иепријагел.а претставлзали, буднте 
уверспи, страх и трепет. Они су тада дали све mro 
се 'од ших могло датн IH што се као од ратннка, какз 
правнх родољуба, патриота, Југословена могл(1 и 
очекивати. 

Браћо моја, вратили смо се у отаџбину и no- 
стали смо велики, снажни, уједиљенн и слободни. 
Kao што пз овога видите, дошло се до јаке др- 

жаве, коју данас имамо али je зато морало пасти 
много жртава, много крви. Ми се већ више од 20 
година налазимо у миру. Истина je да смо за тнх 
20 година  имали тешких политичких  a n других 
момената. Али прн свсм томе, nama војска je оста- 
ла  увек  na  внснни,  ii>en дух остао  je увек  исти. 
Ona je свагдашња узданица, и и>|>ј имамо да бла- 
годаримо за ово све mro имамо, (Бурни поклици: 
Жнвела војска!).  Војска je nama  и  ми  смо  њени. 
Ona je  најбуднији  чувар name  слободе  и  наших 
крвљу  стеченнх  граница.  Ako  хоћете,  jom  више: 
она je чувар мира и на Балкану (Повнцн: Тако je!). 

Буџет, o комс смо чули,'доиста je велики, али 
je  он ипак мали,  с  обзиром  na  данашњицу  и  na 
сутратњицу.   Ha   војсци   ne   можемо   и   не   смемо 
пггелсти,  јер, дозволићете, вреди   само   onaj  којп 
je  јак.   Hama  војска   мора  бнти  увек   опремљена, 
мора  бнти   увек   добро   наоружана.   Hama   војска 
мора остатн на висини, na којој je била онда баш, 
када ју je из победе у победу водио наш ондашши 
Нрховни Комаидапт. (Једнодушни прклици: Слава 

|Му!).  Hama војска се  одлпкујс  пајлсптим  особн- 
нама. Ona нма све врлине. Ja те врлине врло добро 
познајем, јер сам у њеним редовима био, a и данас 
сам н душом  и  срцем, те  та nama војска  заслу- 
жује   ii\iiy   нашу  нажп.у   n   поверење.   Част   наше 
државе палаже да се оиој и оваквој војсци и еми- 
нептпом претставппку њеном, армијском Генералу 
г. Недићу (Поклицп: Жмвео! Нљескан.е) ода приз- 
nan.e. Покажимо колико смо увек исноколебљиво 
уз ову naniv народну силу -— уз нашу узданицу. 
Имајући пуно nonepeibc у нашу југословеиску вој- 
ску, знајући колико je велики њен значај, и коли- 
ко je велика ibeiia улога и за nam народ н за нашу 
државу, ja вам у нме Југословенске радикалне за- 
једнице предлажем и молим вас да буџет Мини- 
старства   војске   примнмо  акламацијом.   (Бурно   и 
дуготрајно пљескање и  повици;  Живела  војска!). 

Pretsednik   Milan   Simonović:   Reč   ima   narodni 
poslanik g,  dr.  Miloš  Tiipanjauin. 

Др. Мплош Тупањапин: Ja немам намеру да- 
нас овде да излажем цифарској критици буџет 
Мшнистарства војске и морнарпце, али je оигурно, 
n молпм иас да ме пажљиво саслушате да не би 
били ивненађени у први мах, —■ када би човек 
могао да се узвиси и апстрахује економске и фи- 
нансиске могућности наше земље na да упореди 
ову коначну цифру коју тражи од нас војска, која 
се цифра креће око 3 милијарде, n када би човек 
могао да упореди наоружање наше војске са дру- 
гим државама n иатнм суседпма, сигурпо je да 
би дотао до \ иереп.а да je овај буџет мали. 

Бивалр je ro и раније jom, npe 12 година, када 
сам био у овоме Дому, н када сам био један од 
ретких којн je критиковао буџет војске n морна- 
рице, н мнслио дз норед хвалоспева — a нашој 
војеци нису потребпи хвалоспеви ■— треба изнети 
и сврја мишљења ако ona иду у корист војске, 
a војска, како je малопре овај nam предговорник 
казао, чувар je наших гракица, чувар мнра na гра- 
цама. Ja мислим да се задржим na пеколико при- 
мера опттег карактера. 

Чињене су огромне грешке од самог почетка 
и постанка наше државе. Највећа н неопростина 
грешка оних који су могли да учине за војску 
внте него што je учиње"по je та, што се није нрн- 
ступило индустрнјалнзацијн нате земл^е, a у пр- 
вом реду оснивању тешке индустрнје, шире 
индустријализације, да ми  можемо у овој нашој 
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земљи сами, без потребе да се обраћамо na ино- 
странство, да иравимо рружје свакс врсте које je 
потребно нашој војсци. У првом реду-ја иислим 
иа артилерију и авИјацију. Многи од вас, старији, 
били су 1915 у рату, многи од вас, може биги, били 
cv овде баш на Сави и Дунаву н видели како су 
тешки немачки топови од 420 n они аустриски 
сјд 305 тукли нашу храбру војску, иако je наш вој- 
ник квалитативно био много бољи од ондашњег 
немачког војника, Тукла нас je немачка техника. 
Мени je врло незгодно да улазим мало детаљиијс 
у ову ствар, али морам да нагласим поново, да они 
што je пропуштено зи ових 20 годана мора да се 
поправи и да се иде бржим темпом од сада. Тешка 
мндустрија, која би оила основа иидусгријализа- 
ције наше земље, имала би користити у два нравца: 
у једном што ои ее подизањем виооких пећи, прав- 
л.ен>ем челика — руда имамо, сировина имамо, 
оадне снаге имамо само je потребна организацнја, 
потребно je стручно осоОље, до сада je то могло 
да се учини — ми On осигурали наоружање наше 
војскс, јер зна.мо врло добро, специјално у авија-' 
цији, да оно mio даиае ваља можда сутра да ne 
ваља*, a ми знамо исто тако врло добро како je 
било' 1914 године за време Поћорекове офан i 
када смо чекали на савезничку муницију да дође. 
п ако je!). Ми не смемо да будемо стављеии у сли- 
.im положај и морају да иуду учињени напори 
v првом реду од ових, овамо, KUJU воде бригу o 
војсци, и, овом приликом, нека MU ие замерн вој- 
ска да их замодим да оставе политику иолити- 
чарима и да ее не деси вишс случај као што je 
један од иретходника данашљег Министра војске 
пратио политичаре, upamo Претседника Владе на 
његовом иолитичким путу, Кажем, 1927 и 1928 
године, ja сам указивао na ове ствари, указивао 
као грађанин или, како би војници рекли, као ци- 
„и i ui нешто у свету иде напред — призи. 
■шик сам — да долази моторизација, да не треоа 
код нас да буде све no шаблону, да из године у 
счЈДИну скоро исте цифре плн бар истим редом 
читамо: за фураж, за хранарину, толлко и толико 
i,   i ако даље. 

И све се тако јзеђа гим редом, и нигде нисам 
видео за ono време да je нека крупна измвна на- 
прављена, v наоружању, али, господо, било je вре- 
мена, специјално последњих iu година, кад HUKU 
нијемогао ометати оиима који еу били на управи, 
ца нашу вијску направе правом војском, да onoj 
нашој крви, нашем срцу, даду оружје у руке да 
можемо да се супротстааимо оошма којима би се 
прохтело да ударе на наше пранице, да ono наше 
срце u ову нашу крв туђа техника ne туче. (Пље- 
CKaibe ua левици). Сећате се, сигурии, како je 
енглески министар муниције, Лојд Џорџ за време 
Систск(ЈГ рата казао: човвка, војника морамо да 
чуиамо јер док дође до гога да он постане иојиик 
треба да прође 20 гидииа, a ja наиравим шрап- 
нел и пушку за једаи дан. Ла морам да призиам 
да код нае mije било гаио, кад ово говорим не 
чшшм ro злонамерно, — војиик у српсжој војсци 
није би гако сматран, то' знам јер сам и ja био 
војиик у орпсиој војсци. 3ua\i добро како сс na- 
зило на најмашу ситиицу и како je било у духу 
да je неки војни предмет пречи од живота чо.ве- 
чијег. 

Ja еам 1927 u 1928 naime говојрио o авијацији, 
да ови naum Потези, Брегеи не вреде u да у гоме 
треба  нешто да се учини. Онда сам пледирао и 

молио ia се учиии свс што може да nama земља 
оснује јаку авионску индустрију, a ne само да уво- 
зимо авионске иоторе. Свака фабрика има евоје 
изуме и евоје миторе који долазе у конкуренцију 
и ту су онда разие војске да ux онрају и купују, 

MU смо могли нмати u своје фабрике. Кад 
може даиае да их има Румуиија u 11()л>ека, сва- 
како je могла u .iyiоелавија. To ието може да се 
одаоси u ua артилерију. У погледу индустрилиза- 
ције ja сам хтео да наглаоим један. факат, да оаш 
тога што би наша војна ,сила имала од тога 
огромне користи, имала би користи u цела ^рм- 
иреда, јер ии се иишак ееиекога становништва 
могао запослитн у тој иидустрији. Не греба за- 
боравити да je преоек газдинства у целој држави 
испод 2 хектара и то тако дуго неће моћи да иде, 
u посгавља се један огрома/н ироилем ima Кемо да 
радимо са вишком сеоскога становништва. Жи- 
вотии стаидард жннота ua нашем еелу, ирема 
оиоме како je ua западу, на врло je ниском нивоу. 
Да je uama земл.а боље индустријализована не би 
ес могло догодити да царина ua један плуг ианоси 
600 динара као што je то случај данас. (Бранко 
Чубриловић: A иа једаи клавир износи свега 500 
динара!) Треба подићи модерну фабрику меди- 
камената и хемикалија, које би служиле у војне 
сврхе, a од којих бп цсо народ имао велике ко- 
piicru. Десетшне и десетиие милиона динара које 
сваке године оду у иностранство за хемикалије и 
иедикаменте, остале Cm, и за толико би земља би ia 
богатија. Хтео сам да обратим иажн.у joui ua 
једаи моменат. Јутрос je један од предговормика 

IO једну добру ствар да често пута преко стра- 
них шпедитера долазе из иностранства војне no- 
требе u војна спрема. To заиста није добро. Нашим 
непријател>има или „пријатељима" не треба много 
труда ua да сазнају чиме се све сшбдева наша 
војска. Не морају чак иикога ни да шал.у у нашу 

i.y да се o томе распитује. O свему томе лако u 
добровољно обавестиће их саме фирме, које еу ме- 
ђународне. 

У иези еа тим ja бих хтео да скренем пажњу 
г. Минисгру и na je.um другп момеиаг: да се иа- 

iKe за војску врше рутвм лицитација — добро, 
ЗЛИ да за ouo mro je, како да кажем, де.шкатиије 
ирироде, Министар војске и морнарице нађе иута 
u начииа, у садејсгву са једаим својим одбором, 
да io o6aii,i,a u без лицитација и да то u не вде 
у onaj одбор 33 оцеиу држаштх иабаиака, јер, 
гоеппдо, часг u поШтовање свакоме, али зиамо се, 
хвала Богу какви смо, да још и нисмо нзишли са 
седнице, a ми се избрбљамо, неко he рећи својој 
жени, нежо не зиам ко.ме, na he то да дође и до 
гуђих \ шију. 

Ja бих хтео да поентирам једну ствар. Лепо 
je го како je народни посланик г. Живковић мало 
ирг roiiopuo. A.m ja Mue.uiM да нема uu једнога 
\iel)\ нама, да нема никога у земл>и, KOJU не би 
хтео да целокушним наоиим народам у земл.и про- 
струји онакав дух, када 6u дошла за то потреба, 
Kao'iuio je прострујао 1912 подиие, у очи Бал- 
канског para у Краљевини Србији. (Пљеокање на 
левици). 

1912 ro.uiue, у очи ратова, малена Краљееина 
Србија   дала je војсци upnu пут 150 милиона,   a 
други иут 250 милиона златиих франака, што би 
изно данас   преко 6 милијарди дииара. Али 

:aiuu,a  мала  Kpa.i.eimua  Cpouja, meiio  Претеед- 
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ништво владе и њен Министар шностраиих no- 
слова Пашић, понављам Пашић, који сигурно није 
мање нредпостн него господа која седе овде — 
показује na миипстарско клупе -— iiinao je пешке 
у Минисгарство, у onoj малој Ристићевој кући, 
a не аутомобилима и седео са л>удима који су да- 
вали те милжхне, али штвдели сваки линар и от- 
кидали за војску. Сигурно je да смо се и ми сад 
почели мало разметагги! Кад човек погледа, нећу 
да кажем зидање ових палата, што се радн, почев 
од ових аутомобила, na терајте даље no унутра- 
шњости, са путевима « друмовима, — тачно, не 
може oimi иоторизоване артилерије без асфал- 
тираних друмова, али je потребно најпре ono 
mro je најнужиије за војску, ono што Ј1-' најпо- 
требније за њј . 

Добра je и ona мп.шјарда динара за јапнс ра- 
дове, дооро je и ono што ona Влада хоће, али ja 
бих ono пре да се то, у оваквим садашњим ири- 
ликама, да војсци. 

Кажем, желели бисмо сви да завлада оиакав 
дух као mre) je ono у 1912 години. 11 na одговор- 
«им чиниоцима и факторима у војсци лежи један 
приличан део одговориости. Ja не мислим да ево- 
цирам onaj извештај генералски од пре толико 
голппа, пека ми не замсрп пико, али нерујсм и 
убеђен оам да ипак одговорни војни чпппоци, осе- 
ћајући, схватајући ono што се износи у Владиној 
Дскларацији, где сс го«ори o методама пјкјшло- 
стп којс морају да нестану ša увек, са ошм спо- 
разумом, којп пма да се учини са Хриатпма, мора 
да »астане нови дух у namoj војсци. (Пљеокање 
на левици). 

,lep, господо моја, неко je мало upe СПОМенуо 
Албаиију.  Да,  Ллбапија  je створила  н  Солунски 
фронт. Да није било Албаније, да иије било олог 
беспримерног потхвата у историји не само нашој, 
пего   и   сиетској,   да   једап   цео   парод,   оружапп 
народ, напустп своју земљу, своју државу, где je 
Краљ ninao у BO.IOHCKIIM колима, a командапт, иој- 
вода Путник, бпо пренет na пооилима, где je naj- 
бол.п део нашег нар<>да изгинуо, гледајући na оно 
море, дошавши до Крфа да умире na осгрву Виду. 
Кажем тај je дух Ono, и та Албанија, та Голгота, 
натерала je Французе и Еиглезе да створе Солун- 
ски   фроит,   јер и Енглезиш и Французима у то 
ареме била je потребна свака дивизија за њихрв 
фронт  na   Западу.   Није  онда  код  љих   бнла  та 
идеја да tve одавде од Солуиа да продиру. Бријап 
je неколико пута морао да иде у Лопдон, да до- 
лази  n  одлази  и  да отп.ма  снакп баталуОИ,  свакп 
пук, сваку дивизију да се пошаље у Солуп. Кажем, 
опда je то била орпска војска слободарског духа 
n   cpncKii   народ   уживао   je   високо   поштоиање. 
уздигаут виооко код свих народа у о«ом времену. 
Taj дух којн je битан услов, елеменат вредности 
једпе војске, треба да буде иајпре код парода, јер 
парод je војска, народ даје војску. II ja још је- 
даипут кажем  n   подплачпм, у том  праицу треба 
да буду уперепп nanopn nac iio.iin пчара којп Кемо 
nalili пута n начина да се ово велико дело народ- 
ног споразума ne одуговлачп, да ее не воза, ма да 
Mirorn чппиоцп, којп  можда и у данашњој Влади 
налазе интереса, желе да се ово воза. И ja нагла- 
шујем попово, настаните да се ово сврши и заврши 
како треба да војска буде права, како ono пред- 
говорппк  рече   мало   upe,   паследппца,   продужеп.е 

старог духа паше војске да можемо сваког часа на 
границама опремни и сложно да домекамо наше 
непријатеље. Имамо ми пријатеља, како су гово- 
рили v прошлој Влади, говоре можда и у дана- 
шњој Влади, да су нам само поли пријатељи на 
границама. Само има разлике међу тим пријате- 
.т.пма. Једни којп ne траже ОД nac пишта, који 
према нама нвмају никаквих гериторијалних и дру- 
IIIX аспирација и други за које се то ne би могло 
рећи. 11 зато треба да смо спремни и у погледу 
ових других да можемо сваког часа да одгово- 
римо како треба, јер je сигурно да код nac, ca на- 
родном управом земље, и најмањи каплар у Југо- 
славпјп Ччпппо би сигурно ono што je учинила 
и Србија 1915 године. (Живо одобравап.е и пље- 
скање). 

Pretsednik  Milan  Simonović:  Reč  ima  narodni 
poslanik  g.  Pavle  .lovovič. 

Павле JoBOBiih: Господо народни послапици, 
im један парод у свету није скупље платио своју 
слободу него што je то учннио наш народ. Ни 
једап парод пије впше жртвовао за своју слободу 
и јединство пего наш парод. Па када je наш народ 
тако драговољно давао животе, крв, кости своје 
за ослобођење и уједињење, онда jacno излази да 
je nam парод готов да и свс матерпјалне жртве* 
поднесе за спремање одбрапе паше драге домо- 
внне. И у томе, господо, ja се не слажем са мојим 
уваженим колегом Тодором Живкрвићем који je 
казао да je овај буџет велнкп. (Гласовп: Није тако 
казао!). Ja сматрам, господо, да je овај буџет 
мали. Господо народнп посланици, колико je nam 
народ спреман да жртвује за своју војску, за њену 
огарвму, ja ћу само да нам кажем јадну ствар. При- 
ликом ових избора ja сам ишао no Црној Горп 
na сам мс1)у спромашппм светом говорио како je 
распоређен кредит од 4 милијарди динара који je 
закључен за јавне радове. 

Ja са.м iiM казао: једна и no милијарда иде на 
наоружање. Сип су казали, то није много, то je 
мало, naina војска трсба да je спремна да брани 
границе паше Домовппе, опако исто како ју je 
стнорила. Али ja ca овога места морам да учпним 
две до трп сугестпје претставнику наше војске. Ja 
га мо.тпм, да будппм OKOM nparn да се Отаџбина 
достојпо одужп сипма онима, који падоше за 
n.eno оствареп.е као И оппма коЈи су се за њено 
остварење борили. Ja га молим исто тако да нађе 
начина да оним најмањим службеницима војним: 
пОдофицирима n војним писарима повећа принад- 
лежноспи јер су то махом сиповп сиромашних 
људи, сиромашног сељака. Ja сам пмао прилике 
у своме крају да гледам како неки поднаредник 
шаље 50 или 100 динара својим родитељима, и та 
мала сума одржава његову породицу, јер купи за 
тих 50 или 100 динара кукуруз. 

Ja бих имао још једну молбу, a то je да г. 
M'Hnnciap нађе пачппа n да узме у студију, да у 
Црпој Гори стпори једну подофпцирску школу, да 
омладина која нема могућности-да иде na школо- 
ваље веИе, да се ту спрема да брапп своју 
Отаџбину. 

Верујем у naine старе ратне ветерапе који су 
наш парод водили из победе у победу и који су 
naine заставе високо уздигли, и наше оружје про- 
славити шпром це.тог света. Верујем и у млађе гене- 
рацпје официрске које припремају нашу браћу и 
снпове да могу достојно бранити нашу Отаџбину. 
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Али, госполо, оно mro чнни iianiv војску иајјачом, 
го je ime она није служила im једној политичкој 
организацији, ки једној личности иего само сврме 
народу и Отаџбини. Ja завршујем свој говор .и 
кличсм: Живео Краљ! Живела војска! (Опште бур- 
но пљескаИ)е и узвици: Живео Крал>! Живела 
војска!). 

Prctsednik Milan Siinonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Tripko Zugte. 

Трипко Жугић: Господо, пред нама je предло- 
жени OVI.ICT наше наролне војске, o којој je rocno- 
лии Министар војске и морнарице, пре неки мннут 
са овога мсста, дао свој опшираи експозе. Кад je 
v питању одбрана народа, није потребно држати 
дуге говоре o земаљској убојној снлн, која стално 
бди на чувању границе наше Отаибине, која у сво- 
јој војсци види своју сигурпост и своју безбедност 
споља. 

Наша југословснска иародна војска, која je 
тостојно заузела место иаших витешких ратиих 
армија, које су у прошлим ратовииа разнеле сла- 
ву и величину наше нације широм целог света, 
иоже у сваком моменту да рачуна на пуну потпору 
целога народа и na пуну готовост crni нас да heMO 
радо поднети све терсте који се траже за што 
брже усавршавање њено, како у људству тако 
исто  и у материјалном, и техничком погледу. 

Ми жслимо мир, али да бисмо тај мир сачу- 
нали, морамо у данашнтм приликама бити војнич- 
ки  једнодушни, спажнн и спремни. 

Hama иародна војска мора бити изван саих 
политичких трзавица увек готова и спремна за 
одбрану наше земље IH наше нације. 

Партија, којој ja припадам, готова je увек na 
све материјалне жртве које изискују потрсбс наше 
војне силс. 

Господина MmmcTpa војскс и морнарице мо- 
лим да учини све што je погребио са споје стране, 
да наша војска у сваком поглелу буде на достој- 
ној писини, како би nam народ' имао мпран сан, 
који нам je потребан у садашњој parnoj психози 
која сс као авет шири кроз цео свст. Чувајмо вој 
ску и пожуримо са њеном спре.мом, јер су времена 
таква да свакога момента можемо бити изненађе- 
ни гласом убојне грубе, на чији глас има да сс 
став-и у покрст сва наша убојна снага у одбрану 
итсгритета наше земље. Ако д!о1)е и raj иоменат, 
ja потпуно верујем у пожртвовање и витештво 
na me херојске војске да he пиа, у духу традиције 
папшх старих ратних армија, извршити у потпу- 
ности свој задатак који joj je намењен од наше 
нације. (Бурпо одобравање и пљескање), 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, više nema prijavljenih govornika. Ima reć 
g.  Ministar vojske i mornarico. (Burno pljeskanje). 

Миипсгар појске и морнарице армпјскп ђене- 
рал Мплутпн Недић: Господо народни посланици, 
мол)им спу господу' говорнике и целу Народну 
скупштину, у чије су име они говорили, да пзволе 
примпгп топлу захвалиост name војске, нашег ваз- 
духопловства и name морнарлце на поверењу и na 
симпатпјама које су манифестовали у својим гово- 
рима према namoj оружаиој оили. Молим их, да 
вврују, ла he nama нојска вазда и у таима прили- 
кама настојати да се покаже достојном љубави, 
поверен.а n симпатија које nam народ према њој 

гаји, и да he вазда и у свима приликама старати 
t4' да служи na понос својој отаџбиии, (Бурни уз- 
вици: Живео! Живела војска!). 

Pretsednik Milan Siinonović: Gospodo narodni 
poslanici, pretres budžeta rashoda IX razdeo - Mi- 
nistarstvo vojske i mornarice završen je. Prvi go- 
vornik u debati po ovom razdelu, g. Todor Živko- 
vić, učinio je predlog da se budžet Ministarstva voj- 
ske i mornarice primi aklamacijom. Strogo nzev, 
po Zakonu o poslovnom redu u Narodnoj skupštini 
ovakav način glasanja nije predviden. Ali' u samom 
poslovniku postoji jedan slučaj gde se aklamacija 
može primeniti, a to je slučaj' pri biranju odbora, 
kad postoji samo jedna lista, i ja ne vidim zašto 
ne bi bilo mogućnosti da se to učini i sa predlogom 
g. Zivkovjćaj, - naravno ako je li cela Narodna 
skupština sa tim predlogom saglasna. (Jednodušan 
Odziv: Vrlo dobro! Prima se! — Primamo aklama- 
cijom -- Odobravanje i pljeskanje u celoj dvorani.) 

Prema odluci Narodne skupštine objavljujem i 
konstatujem, da je budžet rashoda — IX razdeo — 
Ministarstvo vojske i mornarice usvojen od celo- 
kupne Narodne skupštine aklamacijom od partije 
492 do partije 596 zaključno. (Burno i dugotrajno 
pljeskanje i povici: Živela vojska!) 

Prelazimo, gospodo, na treću tačku dnevnog 
reda, na pretres budžeta rashoda — deseti X razdeo 
— Ministarstvo građevina, 

Reč ima Ministar građevina g. dr. Miho Krek. 
(Odobravanje i pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Ministar građevina dr, Miho Krek: Gospodo 
narodni poslanici, predlog budžeta rashoda Mini- 
starstva građevina za 1930/40 godinu, koji se pred 
vama nalazi, pokazuje u odnosu na sada važeći 
budžet za 1938/39 godinu povećanje od 20 958 701 
dinara. Dok sadašnji budžet sadrži rashode n uku- 
pnoj sumi  od  215,245.536 dinara,   predlog   budžeta 
oL ','п'Л!,1-1 i.godhlu !1reclvid:i izdatke od ukupno 236,204.237 dinara. 

Povećanja se u glavnom odnose: 
Na  lične  izdatke za  2,174.000  dinara; 
Na   redovno   održavanje   puteva   i   mostova   za 

7,'il(i.(){)0 dinara; 
Na redovno održavanje hidrotelmičkih objekata 

i  hidrotehiiičku  službu  za 377.000 dinara; 
Na građenje novih mostova i puteva za 

4,509.000 dinara; 
Na   regulaciju   reka   za   2,800.000   dinara; 
Na snabdevanje" naselja vodom za 3,800.000 

dinara; i 
Na plaćanje anuiteta za zajam zaključen za 

zavi ne i tdove na zgradi Narodne skupštine za 
319.000 dinara. 

Iz.vesni izdatci iz sadašnjeg budžeta smanjeni su 
odnosno ukinuti u predlogu novog budžeta, 

U svome ekspozeu, koji sam izneo prilikom 
pretresa predloga ovoga budžeta pred Finansiskim 
odborom Narodne skupštine, a koji je otštampan i 
podeljen, izložio sam detaljno šta je do sada ura- 
đeno'na pojedinim poslovima, koji spadaju u nad- 
ležnost područnog mi resora i koje radove Mini- 
starstvo građevina namerava izvršili u narednim 
godinama. 

Stoga ću u današnjem eksf)ozcu izložiti samo 
Opšte napomene u pogledu naše građevinske delat- 
riosti i dati opštu karakteristiku rashoda predvide- 
nih u predloženom budžetu. 
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Ako se uporede lični rashodi sa materijalnim, 
izlazi da u novom budžetu Ministarstva građevina 
lični izdatci iznose skoro 32% od materijalnih (180 
prema 56 miliona). 

Pri oceni ove činjenice treba imali u vidu da 
osoblje Ministarstva građevina i njegove spoljne 
službe U banskim upravama i u tehničkim odelj- 
cma, čije su prinadležnosti unete u ovaj državni 
budžet, obavlja i izvesne banovinske građevinske 
poslove čiji se izdaci predviđaju u banovinskim 
budžetima, a ovo iz razloga što banovinsko tehni- 
čko osoblje nije dovoljno za svršavanje svili ba- 
novinskih poslova, naročito u pogledu građenja i 
održavnja banovinskih puteva. Ovo naročito važi za 
Vrbasku, Primorsku, Zetsku i Moravsku banovinu ko- 
je nemaju ili imaju veoma malo banovinskog tehnič- 
kog osoblja. Pored toga treba napomenuti i to da 
državno tehničko osoblje jednovremeno vrši i sve 
poslove koji se odnose na izvođenje svih investici- 
onih radova po struci Ministarstva građevina, a koji 
se, kako vam je poznato, finansiraju i vanbudžet- 
skim sredstvima. Ako se, dakle, uzmu u obzir i ti 
krediti iz banovinskih budžeta, iz državnih i bano- 
vinskih zajmova i iz raznih fondova (putnog i meli- 
oracionog) kaldnminskog i kolonizacionog, fondova 
za javne radove itd., zatim krediti koji se odobra- 
vaju iz državnog budžeta ili po Finausiskom za- 
konu po strukama ostalih ministarstava, što 
skupa pretstavlja prosečnu godišnju sumu od 320 
miliona dinara za poslednje tri godine, to se napred 
pomehuti procenat ličnih izdataka od 32% svodi na 
11% od svih materijalnih i investicionih izdataka 
kojima rukovodi Ministarstvo građevina i njegova 
spoljna služba. 

Ali i ovaj procentualni odnos između ličnih i 
materijalnih izdataka i investicija nije stvaran. U 
sumu ličnih izdataka po budžetu unet je i iznos od 
14 miliona dinara za preko 1.90O putara. Pošto su 
put ari obični radnici, koji su stalno zaposleni na 
održavanju puteva, to bi ovaj izdatak po prirodi 
posla trebao da ude u materijalne rashode. Sa ovom 
korekcijom procenat ličnih rashoda izneo bi svega 
8% od materijalnih izdataka. Pri tome treba uzeti 
u obzir i to, da državno tehničko osoblje obavlja i 
bezbroj podova iz opšte upravne tehničke admini- 
stracije, čija se vrednost cil'arski ne postavlja, kao 
na primer, izdavanje dozvola po građevinskom za- 
konu, po zakonu o radnjama, po zakonu o vodnom 
pravu,  rešavanje  žalbi,   itd. 

Povećanje državne i privatne građevinske delat- 
uosti, koje je nastupilo za poslednje tri godine u 
vezi sa ubrzanim ritmom narodne privrede, dovelo 
je tlo preopterećenja sadašnjeg osoblja državne teh- 
ničke službe poslovima i dužnostima koje ono ne 
uspeva da savlada onako, kako bi trebalo. Stoga je 
neophodno potrebno da se sadašnji broj toga oso- 
blja, koji uglavnom odgovara stanju pre tri do 
četiri godine postupno poveća, kako ne bi došlo do 
zastoja u izvođenju radova prema utvrđenim pro- 
gramima u svršavanju poslova prema potrebama 
naroda i zahtevima službe. 

U predlogu ovoga budžeta predvideno je to po- 
većanje sa 120 službenika od kojih 40 inženjera i 30 
tehničara. Koliko je malo državnog tehničkog osoblja 
u spoljuoj službi, kod tehničkih odcljaka, svetloči či- 
njenica da danas na 344 sreza imamo svega 147 inže- 
njera i 52 tehničara. 

Ali i pored nedovoljnog broja tehničkog drža- 
vnog osoblja, dosadašnji uspeh u izvođenju javnih 
radova iz nadležnosti Ministarstva građevina zado- 
voljava i treba ,<,ra podvući. Neosporno je da u ovom 
ima zasluga i jedan stale/., koji je pokazao svoju 
punu tehničku i organizacionu sposobnost u izvo- 
đenju poverenih mu poslova i spremnost za saradnju 
i pomoć. To su naši ovlašćenji inženjeri i građevi- 
nari, kojima i sa OVOga mesta odajem priznanje za 
njihov rad u izgrađivanju materijalne kulture naroda 
i za njihova dela, kojima se možemo ponositi. 

Zadatak je Ministarstva građevina i njego 
spoljne službe da se stara za održavanje, pobolj- 
šavanje i Izgrađivanje državne putne mreže, za odr- 
žavanje i građenje hidrotehničkih objekata u cilju 
regulacije reka, melioracije zemljišta i snabdevanje 
naselja vodom, kao i za održavanje postojećih i 
podizanje novih državnih zgrada i javnih građevina. 
Pored toga ti njegovo staranje spada i elektrifika- 
cija zemlje. 

Svi ti radovi pretstavljaju potrebe koje treba 
zadovoljiti da bi se obezbedili i poboljšali uslovi za 
opstanak naroda i za njegov privredni, socijalni i 
zdravstveni napredak. Ali te su potrebe tako ogrom- 
ne, da se ne mogu u kratkom periodu zadovo- 
ljiti, u prvom redu i zbog toga što one pretstavljaju 
takav fiuansiski teret, koji naša zemlja, prven- 
stveno agrarna, ne bi mogla da podnese. Stoga sva 
naša nastojanja i napori moraju ići za time, da se 
u prvom redu obezbede sredstva za održavanje i 
poboljšavanje postojećih puteva i ostalih objekata. 
za narodne potrebe, a zatim da u granicama pri- 
vredne moći zemlje iznalazimo dalja sredstva za 
postupno izgrađivanje novih puteva i njihovo usavr- 
šavanje, za postupno podizanje novih državnih 
zgrada i javnih građevina i za izvođenje potrebnih 
hidrotehničkih  radova. 

Sledujući ovim principima i radeći sistematski 
po jednom unapred utvrđenom planu, mi se nadamo 
da ćemo bez naročitih potresa i preopterećenja naše 
zemlje, a u jednom izvesnom periodu vremena, pa 
i decenija, izvršiti postavljeni program radova i za- 
dovoljiti najveći deo narodnih potreba, vodeći pri 
tome računa o njihovoj hitnosti i o njihovoj važno- 
sti po opšte interese zemlje. 

Neosporno je, da se ostvarenje izvesnih rado 
ne može odlagati. Nagao porast našeg stanovništva, 
jače strujanje privrednog života, koje danas postoji 
"svuda u svetu pa i kod nas, sadašnje socijalne prilike 
u mnogim našim krajevima i zahtevi zemaljske od- 
brane traže i nameću ubrzanje programa rada i hit- 
no zadovoljenje izvesnih narodnih i državnih potre- 
ba. Sasvim je prirodno da se ovo može postići samo 
na taj način, da se potrebna sredstva za te inve 
čije obezbede ili iz državnih zajmova sa unošenjem 
otplatnih anuiteta u državni budžet ili iz zasebnih 
zajmova podignutih na podlozi prihoda raznih fon- 
dova za javne radove, puteve, melioracije itd., a da 
se finansiski tereti iz. tih zajmova raspodele na duži 
rok, lako da i budući naraštaji učestvuju u snošenju 
tereta za izvršene radove od kojih će i oni imati 
koristi. 

Predlog budžeta, koji je pred vama, gospodo 
narodni poslanici, u svojim materijalnim rashodima 
odgovara uglavnom postavljenim direktivama u 
sprovođenju  državne  građevinske politike. 

Cifra od 180 miliona dinara za materijalne ras- 
hode obuhvata najvećim  delom  Izdatke za redovno 
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održavanje postojećih objekata, (П1 toga je svega 
23  miliona dinara za nove  radove, a 26% miliona 
dinara određeno je za plaćanje anuiteta i rala /a 
već izvršene objekte ili za radove u dovršenju, Po- 
red toga, n budžetu je zasebno iskazana suma od 
3'L. miliona dinara za održavanje držvnih zgrada po 
Strukama  ostalih Ministarstava. 

Tačno je tla svi predvideni Iznosi za redovno 
održavanje objekata, naročito zgrada i Indiotelmie- 
kih radova, samo delimično pokrivaju stvarne po- 
trebe, ali oni odgovaraju našim finansiskim moguć- 
nostima, koje imaju izvesnu granicu preko koje ne 
treba ići. 

Najveći deo tih predvidenih materijalnih rasho- 
da odnosi se na redovno održavanje državnih puteva 
i objekata na njima. 

Da biste, gospodo narodni poslanici, mogli oce- 
niti napore koje državna uprava čini na ovom polju 
javnog staranja, potrebno je da imate u vidu stanje 
suvozemne putne mreže u našoj zemlji i ciljeve za 
kojima treba ići da bi smo tu mrežu poboljšali, do- 
punili   i  usavršili. 

Pri oslobođenju i ujedinjenju naša je država na- 
sledila najvećim delom rdave puteve, razrovane i ne- 
održav.ane. Pored toga ti su putevi dobrim delom 
išli pravcima koji nisu vodili računa 0 interesima i 
o naconalnoj i privrednoj povezanosti pojednih kra- 
jeva koji su posle rata ušli u sklop Jugoslavije. Sve 
je to trebalo ispraviti. Trebalo je opraviti i vaspo- 
staviti razrovane puteve i porušene objekte. Trebalo 
je povući nove pravce puteva prema privrednim za- 
htevima zainteresovanih krajeva i ciljevima naše ze- 
maljske odbrane. Trebalo je povezati naše administra- 
tivne   i ekonomske centre. To je prvi period rada. 

Mada ovaj nije potpuno još ni dovršen, poja- 
vili su se novi zahtevi i nove potrebe, 0 kojima naša 
zemlja mora voditi računa, a to je prilagodavanje 
naše putne mreže modernom saobraćaju motornim 
kolima i izgrađivanje novih puteva na savremeni na- 
čin sa kolovozom koji odgovara teškom i brzom 
saobraćaju. 

Povećanje motornog saobraćaja u svetu, pa i 
kod nas, posledica je jačeg privrednog života i po- 
rasta privrednog prometa, koji se može racionalno 
odvijati samo na solidno izrađenim i savremenim pu- 
tevima. Zbog toga su sve države u svetu, pa i oko 
nas pristupile izgrađivanju savremenih puteva i iz- 
vođenju velikih programa i po investicijama i po 
dimenzijama. Nema sumnje da su ti programi delom 
zasnovani i na vojnim razlozima, ali je tačno i to da 
ovim radovima pojedine države uspešno rešavaju i 
problem nezaposlenosti svog radnog stanovništva 

Pri oceni važnosti izgrađivanja putova sa savre- 
menim kolovozom,' sa gledišta interesa naše zemlje, 
treba imati u vidu sledeće činjenice: da su ti putevi u 
uporedenju sa ranije građenim putevima sa kolovo- 
/un od tucanika, vodom povezanog, dugotrajniji, a 
troškovi za njihovo održanje nesrazmerno manji; da 
jamo ti savremeni putevi omogućavaju siguran sao- 
braćaj u svako doba i bez blata i prašine i da je 
saobraćaj na njima racionalniji i ekonomičniji, pošto 
je potrošnja pogonskog materijala, trošenje guma i 
kvarenje motornih kola svedeno na manju meru a 
dozvoljavaju najveće iskorišćavanje mogućih brzina 
i tovara. 

Privreda naše zemlje traži da naša mreža ima 1 
takve savremene puteve. Unutrašnoj trgovini treba 
staviti na raspoloženje motorna prevozna sredstva za 
razmenu dobara i sigurnije i ekonomičnije komuni- 

kacije, koje će pored toga privući strance, razviti i 
oživeti turizam. 

Najzad, postoji još jedan razlog zbog kojeg mo- 
ramo sledovati zahtevu današnjice. Naša je zemlja 
raskrsnica između Zapada i Istoka, Severa i Juga. Na 
našim se granicama nalaze napredni narodi i moćne 
države, koje traže mogućnosti za međunarodni sao- 
braćaj i razmenu dobara. Mi nećemo da ti međuna- 
rodni saobraćajni putevi idu mirno nas, a još manje 
preko nas, već želimo da idu kroz našu zemlju pri- 
lagođeni našim interesima, a mi ćemo se starati da 
ih izgrađujemo prema našim finansiskim mogućno- 
stima. 

Moramo priznati da postojeće stanje naših pu- 
teva ne odgovara potrebama današnjeg motornog sa- 
obraćaja. Usled nedostatka dovoljnih tinansiskih sred- 
stava jedva uspevamo da održavamo naše glavne pu- 
teve u stanju, da budu barem prolazni za vreme putne 
mreže, koji za motorna kola nisu prolazni, naročito 
u jesen i proleće, a to iz razloga što još nisu potpuno 
izgrađeni i nemaju kamenu podlogu. Od ukupne du- 
žine naše glavne putne mreže od oko 43.000 kilome- 
tara otpada na državne puteve oko 10.300 kilometara, 
od kojih je 400 kilometara još neizgrađeno, a na 
banovinske puteve 32.700 kilometara, od kojih je 
8.900 kilometara neizgrađeno. Pored toga treba na- 
pomenuti i to, da na tim putevima ima dosta privre- 
menih mostova, koji takode čine saobraćaj nesigur- 
nim. Od ukupne dužine mostova na državnim pute- 
vima, koja iznosi oko 49.000 metara, ima 25% pri- 
vremenih i 75% stalnih objekata. Na banovinskim 
putevima ovaj je odnos još nepovoljniji. 

Za izradu i dovršenje neizgrađenih delova naše 
putne mreže, za izradu stalnih objekata i za snabde- 
vanje svih puteva solidnim makadamskim kolovozom 
sa kamenom podlogom i tucanikom vodom poveza- 
nim, trebalo bi za državne puteve 1 milijarda, a za 
banovinske puteve 6 milijardi dinara. 

U ove sume nisu uračunati godišnji iznosi, koji 
su potrebni za redovno održavanje naše putne mreže 
bez kojeg bi se i najsolidnije izrađeni makadamski 
putevi brzo pretvorili u kaljuže i postali neprolazni. 

Vama je dobro poznato, gospodo narodni posla- 
nici, kako je veći deo tih puteva izgledao pre neko- 
liko godina — i to usled nedovoljnog održavanja. To 
je i razumljivo, kada se zna, da su krediti dodeljivani 
za održavanje puteva, koji su pre 1932 godine iznosili 
oko 12.000 dinara po jednom kilometru, smanjivani 
postupno od 1933 pa do 1937 godine na svega 7.300 
dinara po jednom kilometru. Tek prošle godine po- 
čela se ovom pitanju obraćati veća pažnja, pa je 
kredit povećan na 9.000 dinara, a u predlogu ovog 
budžeta za 1939/40 godinu predviđa se na oko 11.000 
dinara po jednom kilometru, što svakako dokazuje 
našu volju i napor da se stanje državnih puteva po- 
pravi. 

Ma da je i ovo nedovoljno, naročito obzirom na 
nastalo poskupljenje radne snage i materijala, mi se 
ipak nadamo da ćemo moći pokazati izvesan napre- 
dak u tom nastojanju; ovo u toliko pre što su neki 
delovi naše državne putne mreže već pretvoreni u 
solide puteve sa savremnim kolovozom od kamene 
kocke, betona ili asfalta, a drugi su u toku dovršenja, 
a za ovakve vrste puteva troškovi za redovno odr- 
žavanje su neznatni. 

Akcija na izgrađivanju i poboljšanju naših pu- 
teva započeta je tek 1935 godine, kada je na osnovi 
Uredbe o finansiranju velikih javnih radova iz 1935 
godine, a iz zaključenog zajma od jedne milijarde 
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dinara, dodeljeno Ministarstvu građevina 578 miliona 
dinara za i/radu savremnih kolovoza i nciz^raileih 
delova putcva. 

Ja sam već napomenuo, gospodo narodni posla- 
nici, od 'kakvog je značaja položaj naše zemlje za 
međunarodni saobraćaj. Sasvim je prirodno da smo u 
prvom redu morali obratiti pažnju na neke puteve 
koji čine sastavni deo međunarodne putne mreže, ovo 
U toliko pre, što to odgovara i našim interesima pored 
ostalog i u privrednom i turističkom pogledu. S toga 
je najveći deo dodeljene sume od 578 miliona dinara 
bio namenjen izgrađivanju tih puteva za savremni i 
težak saobraćaj. Pored toga trebalo je uzeti u obzir 
i puteve, koji su za naše unutrašnje potrebe od naro- 
čite važnosti, a u prvom redu delove puteva u oko- 
lini naših administrativnih i prirodnih centara, pošto 
je njihovo stanje bilo rdavo i pored najvećih izdataka 
za njihovo redovno održavanje. 

Iz dodeljene sume kao i iz kredita od ukupno 22 
miliona dinara datih iz drugih sredstava, izrađeno je 
do 1 januara 1939 god. oko 700 kilometara novih 
puteva i to: državni put sa savremenim kolovozom 
od mađarske granice kod Subotice preko Novog Sada 
i Beograda do Topole; zatim delovi državnih puteva 
u okolini Niša, Sarajeva, Banja Luke, Cetinja, Za- 
greba i Kranja; put'evi Maribor—Šent-Ilj—nemačka 
granica, Sušak—Novi, Split—Trogir, Beograd—Pan- 
čevo; rekonstrukcija puteva: Skoplje—Veles—Grad- 
sko prema grčkoj' granici; Prijepolje—Bijelo Polje; 
Ljubljana—Sušak i delovi primorskog turističkog 
puta  od  Sušaka do  Bara  ka  albanskoj  granici. 

Pored toga izgrađeno je nekoliko mostova pre- 
ko reka i prelaza puteva ispod ili iznad železničke 
pruge kod njihovog ukrštavanja. 

Da bi se radovi na izgrađivanju savremenih dr- 
žavnih puteva i podizanju potrebnih mostova mogli 
nastaviti i to ubrzanim tempom obzirom na sve veće 
potrebe i zahteve, dodeljen je prošle godine nov kre- 
dit od 500 miliona dinara iz 4-milijardskog zajma za 
javne radove i zemaljsku odbranu, a sem toga obez- 
bedena SU i nova sredstva iz prihoda državnog put- 
nog fonda osnovanog Uredbom od juna meseca pro- 
šle godine. Ovi prihodi za period od narednih 6 go- 
dina omogućavaju zaključenje zajma od 1 i po mi- 
lijarde dinara. 

Prema tome, za izradu savremenih puteva u pe- 
riodu od narednih 6 godina ostajaće na raspoloženju 
Ministarstvu građevina ukupno 2 milijarde dinara i 
ova će se suma utrošiti prema programu koji sam 
izložio u svom ekspozeu prilikom pretresa predloga 
ovog budžeta u Finansiskom odboru Narodne skup- 
štine. 

Pri izlaganju potreba za hidrotehničkim radovi- 
ma treba imati u vidu: da naša razgranata rečna 
mreža pretstavlja većim delom podivljale vodne to- 
kove, koji razaraju i odronjavaju priobalna zemlji- 
šta i ugrožavaju naselja i saobraćajne objekte; da 
ima još uvek mnogo podvodnog i podbarnog zem- 
ljišta, koje treba privesti poljoprivrednom iskorišća- 
vanju umesto da bude leglo uzročnika malarije; da 
ima bezvodnih krajeva, u kojima se narod leti muči 
i zlopati, jer nema vode ni za piće ni za pojenje sto- 
ke, da ima bezbroj naselja u kojima je stanovništvo 
prisiljeno da se snabdeva vodom iz zagađenih bu- 
nara i otvorenih lokava. 

Ove nasušne potrebe naroda treba zadovoljiti, 
jer od toga zavisi njegov socijalni i zdravstveni, pri- 
vredni i kulturni napredak. Ovom pitanju treba obra- 
titi  punu  pažnju  i   postarati  se  da  obezbedimo  na- 

rodnu imovinu, da otklonimo ili smanjimo štetne po- 
sledice, koje svakogodišnje poplave pričinjavaju na- 
šim najplodnijim zemljištima. Treba oteti vodi nove 
zemlje za obrađivanje, jer se stanovništvo sada mno- 
ži godišnje porastom od preko 200.000 duša i treba 
što pre urediti vodno gazdinstvo kako bi se omo- 
gućilo intenzivnije obrađivanje zemljišta, povećala 
poljoprivredna proizvodnja i time obezbedila i po- 
boljšala ishrana naroda. 

Neosporno je, da je na ovom polju javnog sta- 
ranja dosta urađeno. Od rata na ovamo utrošeno je 
preko 2 milijarde 185 miliona dinara. Od toga je 
sama država doprinela 1  milijardu 90 miliona dinara. 

Ako se uzmu u obzir i melioracije, koje su u 
nekim krajevima naše zemlje izvedene pre rata, mi 
danas imamo oko 1,275.000 hektara potpuno i 
510.000 hektara delimično melioriranog zemljišta. Iz- 
vršeni radovi pretstavljaju ukupno vrednost od pre- 
ko 2 milijarde i 600 miliona dinara. 

Pored delimično melioriranih površina ima još 
630.000 hektara podvodnog, barovtog i slabo pro- 
duktivnog zemljišta, koje treba asanirati i privesti 
kulturi i intenzivnijem obrađivanju, za Sta su po- 
trebne investicije od preko 1 milijarde 600 miliona 
dinara. 

Naročto se ističe važnost i hitnost izvršenja po- 
trebnih melioracionib radova u našim pasivnim kra- 
jevima, u karstnim delovima Zetske i Primorske ba- 
novine i u oblastima Vardarske banovine. Pored asa- 
niranja baruština i isušivanja podvodnog zemljišta, 
ovde se i navodnjavanje zemljišta postavlja kao ži- 
votno pitanje. 

Treba priznati, da radovi, koji se na ovom polju 
prednzimaju u Metohiji i Hercegovini, u Bjelopavlič- 
koj ravnici, Vrgorskom jezeru, Imotsko-Bekijskom 
polju. Skopskom polju i ostalim krajevima zemlje, 
ne napreduju željenim tempom, a to zbog nedovolj- 
nih kredita koji se stavjaju na raspoloženje za ove 
potrebe. Sa ono malo kredita, koji se odobravaju za 
melioracione i regulacione radove, nemoguće je isto- 
vremeno zadovoljiti sve potrebe, koje su opšte i jed- 
nako hitne i neodložne za sve krajeve zemlje. 

Drugi problem, čije se rešenje nameće naroči- 
tom hitnošću, jesu regulacije naših reka. Vodogra- 
devine, na regulisanim vodnim tokovima, a koje da- 
nas pretstavljaju vrednost od preko 1 milijarde di- 
nara, sve više propadaju zbog nedovoljnog održa- 
vanja. Neznatni krediti po državnim i banovinskim 
budžetima ne omogućavaju da se izvrše ni najnužnije 
opravke oštećenih vodogradevina. Najveći pak deo 
i ovih kredita namenjen je za održavanje i pobolj- 
šanje vodogradevina na našim pograničnim među- 
narodnim rekama, koje smo dužni vršiti na osnovi 
međunarodnih obaveza. 

Prema izrađenom programu za izvršenje radova 
na regulaciji naših reka, bile bi potrebne investicije 
Od  1.590,000.000 dinara. 

Jasno je tla te programe i melioracionib i regu- 
lacionih radova možemo ostvariti samo u nizu go- 
dina pa i decenija. Da bi se pak počelo sistematski 
raditi i na ovom polju javne delatnosti, odobren je 
prošle godine za melioracione radove kredit od di- 
nara 225,000.000 iz 4-milijardskog zajma za javne 
radove i zemaljsku odbranu. Pored toga, određeni 
su za istu svrhu i svi prihodi prvih šest godina iz me- 
lioracionog fonda, koji će ukupno izneti oko dinara 
181,000.000 i obezbedeni su doprinosi,banovina i in- 
teresenata od ukupno 68,000.000 dinara. Prema to- 
me,  za  izvođenje  najhitnijih melioracionib  i   regula- 
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cionih radova prema utvrđenom б-godišnjein pro- 
gramu, čiji sam raspored izložio u svome ekspozeu 
za predlog ovog budžeta pred Finansiskim odbo- 
rom, stoji za sada na raspoloženju svega dinara 

47-1-,000.OOO. U tom su programu najvećim delom 
obuhvaćeni radovi na regulaciji naših reka, pošto su 
oni najhitniji i pretstavljaju osnovu za izvođenje da- 
ljih melioracija. Naročito se ističe potreba regula- 
cije Velike Morave, na kojoj do sada nije ništa ili je 
veoma   malo  rađeno. 

Ubrzanje ovih radova biće moguće samo u slu- 
čaju ako se ojača melioracioni fond, osnovan Ured- 
bo'm od juna prošle godine. Stoga treba bezuslovno 
da se postaramo, da iznađemo nove prihode fonda, 
jer sadašnja njegova sredstva od godišnjih dinara 
30,000.000 dinara daju malo mogućnosti da se na 
ovom polju radi svuda, uspešnije i brže. Na svaki 
način, potrebno je da u izvođenju i finansiranju ovih 
radova, pored države, učestvuju i banovine i sopstve- 
nici zaiteresovanih zemljišta, koji treba da se udru- 
žuju u vodne zadruge, pošto su ove ustanove najzdra- 
vija osnova za sprovodenje melioracione politike. 
Skoro sve melioracije u sevemom i centralnom delu 
naše zemlje izvršene su preko vodnih zadruga, koje 
su osnovane ne samo radi finansiranja i izvođenja 
radova, nego i radi daljeg održavanja i fmikcionisanja 
izrađenog melioracionog sistema. Neke od ovih za- 
druga danas se zaista nalaze u teškim finansiskim 
prilikama, pošto ne mogu da plaćaju anuitete po 
zajmovima, koje su pod teškim uslovlma podigle u 
doba prosperiteta pre poslednje poljoprivredne kri- 
ze, a u cilju opravke svojih objekata, oštećenih od 
poplava 1924 i 1926 godine, ili u cilju izvođenja pre- 
duzetih melioracija svojih područja. Kraljevska vla- 
da želi i hoće da što pre uredi i sanira fimmsisko 
stanje  tih  zaduženih vodnih zadruga. 

Sto se tiče snabdevanja naselja vodom, potreb- 
no je da istaknem, da i na ovom polju javnog sta- 
ranja treba još mnogo da se uradi. Tu nemamo mo- 
mentalno nikakvih vanbudžetskih sredstava, a pred- 
loženi  budžet vidite šta u tom pogledu znači. 

Poslednjih godina prisfupljeno je građenju veli- 
kog broja cisterni za prikupljanje kišnice u bezvod- 
nim krajevima našeg karsta i građenju većih grup- 
nih vodovoda, za snabdevanje vodom više sefa i na- 
selja. Sada je u izvođenju 15 takvih vodovoda sa oko 
600 km ukupne dužine cevi, kojima će se snabdeti 
,310 naselja sa lnO.000 stanovnika. Pored toga, za- 
početi su radovi i na izradi vodovoda nekih varoši. 
Ovi SU radovi za sada zastali, pošto se svi prihodi 
državnog fonda za javne radove, čija su sredstva ra- 
nije odobravana i na radove na snabdevanju vodom, 
sada prenose za 2/3 u državni putni, a za 1/3 u me- 
lioracioni fond, a to na osnovi prošlogodišnjih Ure- 
daba o tim fondovima. Pošto su pak svi prihodi me- 
lioracionog fonda angažovani, — kako sam već po- 
menuo, — za izvršenje б-godišnjeg programa regu- 
lacionih i melioracionih radova, to za sada nema mo- 
gućnosti da se dodeljuju krediti za snabdevanje vo- 
dom ni iz državnog fonda za javne radove ni iz me- 
lioracionog fonda. Međutim, za dovršenje započetnh 
vodovoda i izradu ostalih najhitnijih objekata na 
snabdevanju naselja vodom potrebna je suma od di- 
nara 478,000.000. Obzirom na važnost ovih radova, 
koji pretstavljaju zaista životno pitanje za narod 
bezvodnih krajeva, biće potrebno da se pribave sred- 
stva za dovršenje započetih objekata, i da se u tu 
svrhu zaključi jedan zajam. 

Pored radova na redovnom održavanju državnih 
zgrada u zadatak Ministarstva građevina —'kako 
sam već napomenuo — spada .i podizanje novih dr- 
žavnih zgrada i javnih građevina. 

Prošle godine bilo je u radu državnih zgrada u 
vrednosti od 150 miliona dinara, najvećim delom po 
struci Ministarstva finansija, a zatim po struci Mini- 
starstava: prosvete, socijalne politike i narodnog 
zdravlja, pravde i pošta, telegrafa i telefona. 

Da se barem donekle zadovolje potrebe, koje 
postoje kod nekih resora, odobren je prošle godine 
kredit od 250 miliona dinara za podizanje .javnih 
građevina, a iz 4 - milijardskog zajma za javne ra- 
dove i zemaljsku odbranu. Od toga je najveći deo — 
oko 135 miliona dinara — namenjen za potrebe po 
struci Ministarstva prosvete i pravde. 

Pitanje elektrifikacije zemlje od naročite je 
važnosti za privredni i socijalni' napredak našeg na- 
roda. I poljoprivreda i industrija traže jevtinu elek- 
tričnu energiju. Uslovi za proizvodnju jevtine ener- 
gije postoje i retko da koja druga zemlja raspolaže 
tako velikim količinama prirodnih pogonskih snaga 
kao naša. 

Naročito to važi za vodne snage, od kojih mo- 
žemo i pri najmanjem vodostanju naših reka iskori- 
stiti preko ЗУ2 miliona konjskih snaga. Od ovoga je 
dosada iskorišćeno svega oko 203.000 konjskih snaga. 
(I od toga sve nije privedeno upotrebi, kao što je to 
slučaj sa našim najvećim hidrocentralama koje se 
nalaze u Dalmaciji na Cetini i Krki i u Slovenačkoj 
na Dravi kod Pale. 

Elektrifikacija naše zemlje ne može se razvijati 
pravilno i uspešno, dok se ne obezbede potrebni ka- 
pitali i ne donesu osnovni zakoni, koji će regulisati 
pitanja unapredeja, proizvodnje i iskorišćavanje elek- 
trične energije. Predlog ovog zakona već je izrađen 
i u najskorijem vremenu biće podnet na ozakonjenje. 

Opšte napomene, koje sam vam, gospodo narod- 
ni poslanici, izneo o dosadašnjem radu Ministarstva 
građevina i njegove spoljne službe i 0 ciljevima i 
namerama naše građevinske politike, dovoljne su da 
opravdaju najveće napore, koje treba preduzeti u 
cilju zadovoljenja mnogostrukih narodnih potreba. 

Predlog budžeta, koji je pred vama, pretstavlja 
samo jedan deo potreba, koje treba pokriti da bismo 
sačuvali i unapredili dobra javne koristi i naše ma- 
terijalne kulture. 

Ja vas molim, da ovaj predlog budžeta područ- 
nog mi resora u svemu usvojite. (Burno odobravanje 
i pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Potprctscćuik Alojzij Mihelčič: Reč ima narodni 
poslanik g.  Aćim  Popović. 

AhHM rioiioiuili: Господо napo.uin послапици, 
као иижењер и иародки послашик узммам реч, јер 
ми обавеза шлаже да узмем реч у Минисгарстоу 
грађевина, a приликом доношења буџета за 1939/40 
годииу. 

Ми сип критпкујемо како па.м je буџет мали и 
да сс не може кншта учиппгп предниђеним креди- 
тима na одржавању постојеких путева, мостова и 
осталих лржавних објеката a камоли да се изводе 
радопи na повпм и савременим путешша m изгра- 
1>нвању нових варпјаната за савремени саобраћај; 
али, господо, иико од вас nehe енергичпо да нсту- 
пн против one певидл.иве силе која кочи — гуши 
развој наше привреде, одиосио грађевинске делат- 
ности било да се раде државнн, самоуправни или 
приватни објекти. Te невидљиве оиле то су,    го- 
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сггодо народни посланици, картели у разним гра- 
нама иаше привредне нндустрије. Постоји картел 
стакла под (јтрмом „Витреа", a то je артикал који 
je потребан нашем народу у најширој маси — све 
врсте стаклене произ&однЈС. Картел овога прсдмс- 
та je ca седнштем у Бечу, Прагу и Брнслу. To дру- 
штво има монопол у Југославнји. Ту су, дал^е, 
картел фабрике уља као и картел бензина и петро- 
леја и свих деривата који се добијају од нафтс, 
затим картел гвожђа. Има пуно таквих картела. 
Иако постоји у Министарству трговинс и инду- 
стрије Уредба o картелу ипак један виши чинов- 
HWK ломенугог Мииистарства натовара иојсдинце, 
који желе да регисгрују своја нова предузећа, да 
ступе у картел ако желе да успеју у своме новом 
предузећу. Ми се, господо народни посланици, 
боримо против картела, a господин Лазарсви!! 
наговара људе да стварају картел. 

Ja hy, господо гтасланици,    говорити    само o 
јадном артиклу који je у картелу. To je производ- 
ња цемента. Цемент je главни елеменат за изград- 
њу државних, приватних, војних и других објека- 
та. Цсмсит игра и играће пажну улогу како'У миру, 
тако и у рату. Цемент je дакас главни елемент л^уд- 
ске материјалне кулгурс. Од њега изграђени објек- 
ти садрже све добре особиие ка.мена, гпо>к1)а идр- 
вета. Правилна и здрава изградња    у    данашњем 
лобу без љега je немогућа. У и.еговој потроши.и 
огледа  сс ииво матсријалие културе народа.    По- 
трошња напрсд?гнјих иарода креће се годшпње од 
100 до 200 кгр no стаиовнику.    У   Југославији та 
потроти.а иде од 20 до 30 кгр годишње no сганов- 
нику.    Укуппа    галшиња потрошња у Југославијп 
креће се последљих година од 300 до 450.000 тона. 
Извоз  цемента   био  je  приближно  исто  толики. 
Прсма нашој грађевинској заосталости требало бн 
да je потрошња два до три пута већа. Ретко која 
зсмл>а v свету има тако   добре   снровине за инду- 
стрију цемента као Л\тославија.    Главпа сиропииа 
за цемеит тупигга — цемеитии лапорац налази се у 
велииим количинама гптово    у    спима    деловима 
земл>е. Исто тако не оскудвва се v гориву за пече- 
њс цсмента. Te појаве OMor\'hTOe су подизаље це- 
ментне индукгррије још од најрамијих годшга. Нај- 
већи део наше цемептис   шгдустрије чини примор- 
ска група у околинн Сплита. Ha првокласним, свст- 
ошм чувеним паслагама тупине, са повољним мор- 
оиим caoopaliajcM    подигпуто je шест фабрнка це- 
мента на Приморју, које су врло јевтшш произво- 
диле цемент, у главном за експорт. Уредно и стално 
у всћом обиму раде четири од ових фабрика. Ka- 
питал готово свих ових фабрпка je у иностраним 
пукама   акцпопарскнх   друштава   са   седнштима   у 
Трсту и Паризу. Начин производње je суви, всома 
јевтин и највећим делом на бази производше при- 
родног цемента, пошто je сировина већином врло 
хомогена и хемиски од природе правнлпо састав- 
л>ена. Ипсталације свих врста,    од пајпримитивни- 
јих до најсавршенијих, заступл>ене су у овим фа- 
брикама. Количина извезеног   цемента у топама и 
динарпма види се из 'приложепих табела. И поред 
зпатног износа, нема великог коначног, повол>!10г 
(!)инансиског ефокта због тога  што добити наше 
цемеише ивдустрије игду прско страног калитала 
у HHOcTpaircTBO. 

Другу групу фабрпка сачињавају контпнетал- 
ne, и то у Трбовл.у, Подсуседу, Беочшгу, Потовцу 
и Ђенерал Јапковнћу, дакле у раду свега пет. По- 

ред једне (|)абрике у Сплиту и one у Подсуседу код 
Загреба, Беочии држн у рукама и фабрику у Раљи, 
коју je no откупу затворио. 

Укупан капацитет фабрика цени се на милион 
тона годишње. Искоришћење капацитета иде од 
60 до 70",; годишње. Мало Bcha попрошн>а цемента 
изазвала би потребу проширнвања предузећа нли 
подизања нових. Скоро сне фабрике су способне 
да производе све квалитете цемента. 

Из приложених табела види се кретање произ- 
водње и продаје цемента за последње 4 годипе. 
Карактеристично je опадање пзвоза n пораст yn\- 
трашње norrpoinihc. Оипдање извоза изазваио je 
поднзањем индустрпјс цемеита у свим делонима 
света као и ступањем na снагу европског картела 
цемента. Од иптереса оу ниске продајне цене ино- 
странству од 162 до 255 дипара no тони. Повећана 
цена од 255 динара дошла je no смањењу коли- 
чине и ступању у европски картел. Цена од 162 
дннара може служити у неколико за мерило про- 
изводних трошкова. Пораст упутрашње потрошње 
после тешких удараца државне трошарине и кар- 
тслских цена у вези je ca поболлиањем привред- 
них прилика, јавним радовим:! и порастом кул- 
турних потреба. 

Послс низа  година кункурентске борбе, Бео- 
чин je откупом мреже фабрика у свима крајевима 
земље   и   разним   издејствованим     повластпцама 
однео победу над осталим фабрикама, формирао 
картел цементне-индустрије преко „Цемснта" a. д. 
у Бсограду и знатно повисио uene цементу. Одмах 
затим дошла je n државна трошарина no" 150 дин. 
no тонп цемента. Оба чиниоца сузбили су потро- 
шњу цемента v земљи и знатно поскупили и уко- 
чили   грађевинску  делатност у  земљи.  Цементна 
индустрија постаје важан фискални објект као и 
објект  великих  приватних  зарада   страног  капи- 
тала на штету матерпјалног и културног подизања 
и запослења широких народних маса и њихових 
добнтн. Taj значај je цифарскн изражвн у прило- 
женим табелама. Нссумњиво високе зараде карте- 
лисане цементне индустрије, постигпутс јаком кар- 
телском организацијом, претставл3ају највећу смет- 
њу у потрошњи цемспта, која се мора отклонити 
у иптересу побољшања наше привредне делатно- 
сти, државпог фискуса и пословпог морала. Дирн- 
говање в»соких цена цементу преко цептралпе рас- 
продаје   картелске  организације   ставило   je   по- 
средно или непосредно у свпју зависпост "готово 
сва грађевинска предузећа. У сваком моменту кар- 
тел може укочити или  Онемогућити рад предузе- 
ћима, ако ne уживају паклопост картела цемента, 
Исто тако, врло често предузећа ne могу добијати 
цемеит који желе, Beli onaj којп им ставе на ра- 
сположење. Овоме сс мора стати  na пут. 

I [ајвећа гајна индусгрије цемента јесу про- 
изводни трошкови. У годишњим рачунима дру- 
штава цемеитне ппдустрије опи сс обично прика- 
зују око 320'динара no тони цемента. Тим изпо- 
сом обухватају се сни трошковн до утовара це- 
иента у вагон, дакле без државпих и самоуправ- 
них дажбина и подвоза. Кјшз переалне рачуне 
сжупљене робс и сировине, кроз радничке наднице, 
кроз високс плате непотребних чиповпика, члано- 
ва Управног и Падзорпог олбора, кроз разпе хо- 
нораре и провизије итд. фактични пронзводни тро- 
шкови могу се повећатп до високих граница и тиме 
прикрити стварне добити. Да би се могла запазитп 
разлика између стварппх н  пестварпих производ- 
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иих трошкона цс.меига, потребно je дати mro реал- 
нију калкулацију производиих ipouiKona. Они за- 
висе у извесној мери од обима фабрике, сировина, 
положаја фабрике итд. Разлике ипак не могу бити 
иного велике. При раду једне мање фабрике це- 
иента ароизводни трошкови једне тоне цемента 
са свим општи.м трошковима просечно износе: за 
добаву тупине, глннс или кречњака 14.— дннара 
no тоии; за горнио и мазиво 62.— дии. no топи; 
за погонску енергију 32.— динара no тони; за 
радну сиагу 12.— динара; за амортизацију и об- 
иову'30.— динара no тони; за управпе трошкове 
jO. ■ дии. no тонн; за опште трошкове 20.— дип. 
no тони, Свега 180 дин, no тони, 

Због важпости овс калкулације потребиа су 
извесна, ближа обавештења no свима тачкама. 

1) Зи произнодмл' нашег иемента готово свих 
(ј)абрика у зем.ТЈН узима се углавном туппна—ла- 
порац, једна врста глиновитое кречњака. Она се 
појавл.ује готово у свима крајсвима пашс земље, 
у моћним наслагама, често прско 100 метара деб- 
љине. Од геолошког востања зависп квалитет ове 
тупине која треба да има одређен хемнјски састав 
за добар цемент. У колико je веће отступаље од 
овога траженог састава у толнко ra више треба 
корегирати обично кречњаком нлн глинои. 

Због појаве у неликим масама и мскане струк- 
туре, вађеше тупине je веоиа лако и јевтино са 
иалом утготребом експлозива. Фабрикс се подижу 
обично у близини лежаја тупине те се трошкови 
ва1)еља и довоза своде на мипимум. Kao срелња 
цепа за вађење и довоз тупине од 14.— дипара no 
тони цемента одговара стварности скоро код свих 
фабрика. 

2) Гориво je важан фактор у производним тро- 
шковима. Фабрнке које nciKipvMvjv пећи гарантују 
15 до 16% горива од произведеног цемента дакле 
150 до.160 кгр. угл.а. Порсд овога треба додати 
2 до 3% угља за cymeifae сировипе даклс света 
18% или 180 кгр. угл.а no тони цемента. У обзир 
долази у главпом угаљ у прашинастом CTaii>y да- 
кле најјевтинија врста угл.а. Узнма се просечна 
цена угља 0,33 дипара no кгр. фрапко фабрика, 
што округло чини за тоиу цемента 60.— динара. 
Уз ову суму додаје се за мазиво и чишћеле ма- 
шина "о тони 2 дипара, дакле укупио 62 динара 
no тоии цемента. 

3) Цементна индустрија троши велику коли- 
чипу електричне енергијеј, Због тога су нзпорп 
енергије релативно велики и могу бити рационал- 
но и економично подигнути. Поред гога дневнп 
утрошак  енергије  може  се  смањити  у  извесппм 

часовима n трошити највећим делом такозвана 
секундарна струја. To условл>ава јевтину погон- 
ску енергију за погон машина и ona се креће 
готово код свих фабрика од 0.25 до 0.40 динара 
no киловат часу. 

Код сисгема рада цементне индустрије у Лу- 
гославији.потрошња енергије ne иде више од 70 
кпловат часова no тони цемента. Ако се узме енер- 
гија no 0,40 динара no киловат часу 6Hiie no тони 
округло 30 дипара. 

4) Рад у цементној нпдустрији готово сав je 
аутоматизован. Отуд сс у iboj врши мало запо- 
слење радне снаге, око 2.500 радника у делој зе- 
M.I.H. Аутоматизовање рада je оправдано и нужно 

;■ природе проивводње цемеита. 3airo ое рад 
радника највећлм делом своди на колтролу ма- 
nimia и додавање материјала и пе изнбси више од 
12 дкнара no TOHH цемеита. 

5) Објекти цементне ипдустрнјс, нарочито ма- 
nimie изложепе су већем кварењу и бржој замени 
дслоиа. Мпак амортизација и обнова ниуком слу- 
чају ие може износити више од 30 динара no тони 
цемента. 

За управу једне ман>е фабрике цемента no- 
требно je имати: 

a) техничкога директора технолога 1 са пла- 
том 5—8000 дин. месечно; 

6) админнстративног и комерцијалпог дирек- 
гора 1 са платом 4—6000 дин, месечно; 

в) књиговођу 1 са платом 3000 дин. месечно; 
г) чиновниКа 4 са платом 1500 дин. месечно; 
д) служитеља 4 са платом 900 дин. месечно. 
Код већих фабрика потреба управног особља 

незнатно се повећава, a трошкови no топп се сма- 
њују. Ови трошкови не треба да износе више од 
К) дииара no тонп цемента код нормалног вођења 
предузећа. 

7) Општи грошкови v глаииом треба да обу- 
хвате порезс, прирезе, кирије, путне. трошкове и 
сличио. Код добро вођенога мањег предузећа ови 
трошкови не треба да пређу преко 20 динара no 
тони, мада су omi у знатној зависности од кре- 
гања добита предузећа. 

Да би се добила јасна претстава деловања 
картелисане цементне индустрије v земљи, qpe- 
[)ени су прибрани и срачунати подаци за последње 
четири године у три  габеле које садрже: 

I производња и продаја цемента 
II трошкови производње н добит 

III државне   и   самоуправне   дажбине.   (Huni 
прпложене табеле). 

I. Пропзводп.а н продаја цемента 

Голина 

Про- 
изноди.а II p o д n j a II a м .i a т a   д ii n a p a 

тоиа 
у земљи у иностранстну y   3 e M a, n у иностранству 

тона КГ. Mi) 
стан. тона 110  IOIIII Свега no TOHH C u era 

1 2              I       3                     4 5 fi 7                    8 

1935 

1936 

1У37 

1938 

788.099 

Cl 3.000 

590.000 

844.000 

2(17.000 

BI 0.000 

390.000 

447.000 

17 

20 

25 

28 

472.000 

803.000 

200.000 

197.000 

.4 S't 

380 

380 

102,000.000 

117,000.0 

149,000.000 

17(i,(i(iii.ii(iii 

162 

■   185 

255 

255 
1 

77 000.000 

57,000.000 

50.000.001) 

40,000 0(111 
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II. Трошковн пронзводње и добит 

1935 

1930 

1937 

1938 

TpoiiiKoiiii производње динара 

калкулисаии 
no 

TOMU 
C »era 

10 

180 

180 

180 

180 

48,000.000 

55,0130.000 

70,000.000 

80,000.000 

иска.чами 

no 
TOMU 

11 

C »era 

12 

320 

320 

320 

320 

85,000.1 H10 

99,000.000 

125,000.000 

142,000.000 

разлика 

13 

37,000.000 

44,000.000 

55,000.000 

02,000.000 

Чиста доОит динара 

ка.ткулисанн 

no 
TOIIll 

C »era 

14 15 li" 

200 

200 

200 

200 

53,000.000 

02,000.000 

78,000.000 

89,000.000 

112 

112 

112 

112 

iicKasniiii 
no 

томи 

17 

Свега 

18 lit 

00 

00 

00 

00 

16,000.000 

18,000.000 

23,000.000 

20,000.000 

19 

19 

19 

19 

разлмка 

20 

37,000.000 

44,000.000 

55,000.000 

03,000.000 

111. Државне и самоуправне дажбине 
ш 

Година 

Државна трошарима Рентабилитет ма 6a:iii 
инвестиција 500-000 

Лржамми и самоумравнн порези и прирези 
иа чпсту добпт 

110 

тоин cnera 
скупни 
морез 
3,5 ,u 

ДММ.  IIO  TOMU  год. 
продукцпји калкулисами исказани раз.тика 

кадкулисани]   исказани n,0            cnera "Л свега 

21               22                   23 LM                    25 20               27               28 29                    30 

1935 

1930 

1937 

1938 

150 

150 

150 

150 

40.000.000 

48,000.000 

59,000.000 

68,000.000 

3,600.000 

4,100.000 

5,200.000 

(1,000.000 

вОО/о 

37% 

40»/а 

7% 

84 

У7и 

10"/„ 

32 

32 

32 

32 

17,000.000 

20.600.000 

25,000.000 

28,600.000 

24 

24 

24 

24 

3,800.000 

4,500.000 

5,600.000 

6,400.000 

13,200.000 

16,100.000 

19,400.000 

22,200.000 

Вредности за табеле узимане су просечне и 
заокружеие. Калкулација се односи у главиом на 
цемент утрошен у земл>и. Из прве табеле у рубри- 
кама 1—VIII co види кретање укупне производље 
И продаје у земљи н иностранству, потрошња no 
станоаннку, средње продајне цене no тони, и из- 
носи наплаћениж сума. Из друге табеле у рубрн- 
кама IX до XIII виде се упоредни трошкови npo- 
изводње према горњој калкулацпји као и према 
средњој цеии индустрије цемента. У рубрикама 
XIV до XX изказана je чиста добит no тони, 
укупна и процентуална како no калкулацији, тако 
n no средњим исказапим ценама као и разлика 
између пјих. 

Из треће табеле у рубрици XXI—XXIII види 
се износ државне трошарине из скупног порсза. 
Из рубрике XXIV—XXV види сс процепат рента- 
билитета калкулисаног и псказапог na бази инве- 
стиција 500 до 600 дипара na тому годишње про- 
дукције цемента. ()вај проценат je важан, што се 
на iberoBoj основи узмма порсска скала за пзпос 
допунског пореза no чему се види разлика у 
рубрпцп XXVI—XXVIII. Пајзад у рубрикама од 
XXVI—XXX исказанп су одговарајуЈш државни и 
самоуправни порези n прирези no калкулацији и 
искази и њихова разлпка. Kao најглавппје опаске 
су следеће: продајна цена цемента у земљи и у 
иностранству (рубрика V и VII) разликује сс око 
ero na сто, дакле neha за земљу mero за ннострап- 
ство. Потрошња у земл.п (рубрпка III) попела се 
за 4 године од  17 na 28 кгр. no становнику. 

Трошковн пронзводње no калкулацији изпосе 
iso динара no топи цемента a исказанн од це- 
ментне индустрије .'320 динара no тони, дакле више 
За   140 динара no топп  (IX n XI)  што за  1938 го- 

дину пзпосн укупно 52 мплпопа динара. Чпста 
добит (XIV до XX) no калкулацији исказује 112'о 
од производпих трошкова; no исказу картела 19 ",ј. 

Ови подаци пмају нарочпти о^раз na проце- 
нат рептабилитета, a преко тога na државне и 
самоуправне порезе на чисту добит. 

AKO се узме добит од 60 лппара no тони n 
проценат добити 19% и као дозвољен и задово- 
.паиајујт, опда сс намеће закључак да je непра- 
ведно omepeiicna грађевинска ијтвреда суперпро- 
фитом цементне индустрије само за 1938 годип\ 
за 63 мплиона динара a према гомс за исту годину 
дана државни и самоуправни фискус оштећен je 
ca 22,200.000 динара. 

Контрола пословања цементне индустрије npo- 
стнм прегледом књига и рачуна практички je не- 
сигурна и неефикасна. Ona би могла имати прак- 
тичнога успеха, када би сс npeko стручних позна- 
валаца потрсба n пословања цементне индустрије 
вршпо преглед пословаи.а n оправданост \'тро- 
така. Претходно би било потребпо преппзпратп 
шта се сматра оправдапим, a ima неоправданим 
утропжом. По утврђивању оправданих утрошака 
разлпку преко п.их сматратп као скривену добит 
и прпмеппти законске санкције и максимирати 
цене цемента. 

C обзпром na јаку организацију картела и 
његов утицај, на законске празиипе и искуство на 
раду у то.м правцу иало je вероватап коначни 
успех na заштитп фискуса и спижењу цена цемента 
овим путом. 

Цементна индустрпја je близу границе засп- 
licnocrn свога капацптега n потребе проширења 
или подизања новпх фабрика цемепта. Потрсбу за 
новим предузећима намећу n саобраћајне прилике 
у извесним крајевнма земље. 
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Изгледи на законско сабија11>е цена врло су 
слаби и несигурии. Грађевинска привреда и др- 
жавни фискус губе годишње no неколико десетина 
мнлиона динара дајући их као добит страном ка- 
питалу, који и.\ извлачи из земље. Јавни радови 
нарочито осећају тај терет. 

Код таквога стања намеће се као једино ре- 
iiieFbe да држава из фондова ла јавне радове по- 
дигне изиссну своју индустрију цемента. Ona 
индустрија бн имала за задатак да подмири знатан 
део потреба у јевтином цементу за јавне радове 
и земаљску одбрану, a no том да служи као регу- 
латор цене цемента у земљи. 

За подизање такве индустрије требало би 20 
до 30 милиона динара. Овај би се износ на раз- 
лици цсиа и другим благодетима за најкраће време 
вратио у благајне и продужио даље своје благо- 
творно дејство. 

Всроватно да he бити најповољније подипи 
1ве до три мање фабрике цемента из овога износа 
новца у разним крајевима земље, да би тто бол>е 
одговорилс својој намени. Доцније, ако се укаже 
потреба, фабрике се могу проширивати. Ilo утвр- 
ћивању стварних производних грошкова сопстве- 
иом продукцијом, може држава сигурније макси- 
миратн цене цементу и тиме заштитити домаћу 
Грађевмнску привреду и спречити неоправдан 
одлив ван земл.е претераних добити страних ками- 
тала. Ono mro сам нзнео пред нас, госиодо na- 
родни посланици, то je за то, mro nam цсмент у 
ииостраиству продајс се јевтиније у односу према 
пијачним ценама у нашој држави. 

Ja се против картела борим, господо народми 
посланици, још од стварања истога, a нарочито од 
1935 године, 0Д како седим у овим клупама као 
народни посланик, те није ново mro против мене 
и појединих мојих другрва циркулишу код вас 
писма појединих привредвика. Ви, господо на- 
родни посланици, читате сваки дан у дневним 
листрвима како Инжењерска комора, Пољопри- 
иредиа комора и друге корпорације траже снер- 
гнчно да се снизи цена цементу. 

Турска република прошле године донела je 
уредбу да се ona врста индустрије етатизира и 
тако Турска република подиже своје државне фа- 
брике цемента у интересу народне и војне сврхе. 

Снс што сам до сада, господо народни посла- 
иици, тражио у својим говорима и доказивао то 
je да трсоа подиКи дпс илн вишс (|)абрика цемента 
о државном трошку, које lie бити регулатор цена. 
Ово сам чинио no дужности као грађанин Краље- 
вине Југославије у интересу народне привреде и 
народве одбране. 

Баш у томе погледу Министарство грађевина 
oiscjra момента проучава то важно пптан.е, a Мипи- 
стар грађевина поднеће вам један амандман да сс 
подигну две нли више фабрика цемента из пут- 
nora фонда што не оптерећује im мало државнн 
буџет. Ове би се фабрике исплатиле у року од две 
године само na разлици цена цемента који се 
данас купује за државне потребе. 

Ла вас молим, господо народни послапиц«, да 
имате пред очнма интерес државе и да гласате за 
амандмаи господина Министра грађевина. 

Једаи закои који je такође важан, господо 
народни посланици, за нашу привреду, јесте Закон 
o електрификацији. Овај Закон je важан за нашу 
модерну индусгрију, и треба га што пре подпети 
Народној   скупттини,   потто je ueli проучен   од 

страпе надлежних и меродавних фактора. Госпо- 
дии Министар грађевина у Финансиском одбору 
изјавио je, да he овај пројекат закона у најкраћем 
времену бити иоднет Мародној скупшгтт на уза- 
коњење, и ja као инжењер поздрављам ову изјаву 
и молим господина Министра грађевина, да се ово 
што upe уреди у ннтересу народне привреде и у 
погледу електрифнкације наше земл.е, која je 
\ iiii3at)ena од суседннх земаља. 

Исто тако, господо народни ппсланици, ja сам 
захвалап Краљевској влади, mro je у Финанси- 
ском заиоиу опога буџета ;предвидела да се донесе 
Уредба са закопско.м сиагом o спратиој и етажпој 
сиојиии. Onaj закоп, господо пародии поелаиицн, 
омогућиће масп среДњега сталежа нашега народа, 
да до1)е до свога счЈпственог стана са малом сумом 
a то he бити од (користи: 1) no државу, јер he се 
повећата број купаца на 200.000 породица; 2) упо- 
слило on се у року од две годиие преко 100 ми- 
лиона вадница; 3) развила Cm се гра1)евинска де- 
латиост широм целе Крал>евине; 4) унапредила би 
се домаћа техмика; 5) подигли би се хигијенски 
станови. 

Још две ствари које ми не дају мира, a o ко- 
јима морам да прогоиорим коју реч, a то су: из- 
градња државног пута Ннш—Скопље, од Грде- 
лнце до Враље као и регулацнја Лужне Мораве 
од Лучана до Грделице. 

11a регулацији Јужне Мораве ради се још од 
1924 године, али се све тапка у месту, тако да кад 
надође вода нанесе штету државној прузи, држав- 
иом путу првог реда Београд—Ниш—Скопл.е, ба- 
иовинским путевима као и приватпим землтттима. 
Имам пуно nonepeibe да he се ово започето дело 
иа регулацији Јужне Мораве скинути с диевног 
реда, од чега he држава имати корисга, јер неће 
оправ,'1>ат11 једие псге деонице ш Државним путе- 
вима сваке годипе, н mio he парод од својих 
имања побирати плод. 

ПоздравлЈам исто тако што je при Мннистар- 
ству грађевлша основан пуш« и мелиорациони 
фонд, али молим да се нз истог дели кредит И 
изграђује онде, где највише изискује потреба, 

Ha крају, господо народни послапици, изјав- 
л>ујем да пошто имам пупо поверење у данашњу 
Краљевску владу, да hy гласати за предложени 
буџет Министарства грађевина за 1939/40 годшну. 
(Одобравање и [1л>есканзе). 

Potprclscdnik Alojzij Mllielčič: Ima reč narodni 
poslanik  g,   Branko  Avramovič. 

Бранко Аврамови!!: Господо вародни посла- 
пици, пмамо na дпеипом реду буџет Мппистарпиа 
ррађевина. Чули смо екопозе г. Мииистра. Путеви 
показују благостате једпе зе.мл>с, и ne може се 
уопште замислити једна културша, једна добра 
привредна земл.а без добрих путева, као и без 
доорих мостова. Туризам, и привреда, захтева 
добре путсве, a туризам даје држави приходе n 
то врло велике. 11з говора господина Мппистра 
грађевина видимо, да je on поделио путеве углав- 
ном na четирп дела n то: 1) na путеве државне 
иеђународног значаја; 2) путеве локалиог значаја; 
3) бановинске путеве; и 4) општинске путеве. 

Господо народни послапицп, mro се тиче др- 
жавних путева међуиародног значаја, ми имамо 
свега тако pehu један пут међународног значаја, 
односно један ннтериационалин nvr. Желети je и 
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потребно je, да наша земља што npr и mro више 
таквих путева добије, јер такве мреже служиће на 
част нашој држави и уједно ће омогућити нашој 
држави приступ странаца, туриста, a исто тако и 
привреда у нашој држави моћи he боље и успе- 
шније да се развија са таквим саобраћајним путе- 
вима као mro су међународни путеви. 

Исто тако, господо народин посланици, врло 
су важни државни путеви локалног значаја, локал- 
иог значаја у ужем и ширем смислу, јер има локал- 
пих путева, који спајају две покрајине, a има 
локалипх путева, који спајају мање јединице и 
мања места. 

He зна се којн су путеви важпијн, да ли они 
путеви који спајају покрајинс илн ови путеви који 
спајају маи>е једниице, али у главном ти се путеви 
употпуњавају и обе врсте путева су од великог 
зиачаја за државу и за иародну привреду. Молим 
г. Микистра грађевина да код изграђлвања држав- 
них иутева локалног значаја води рачуна o томс 
да се да приступа у оне крајеве наше земље који 
су лепи и који треба да турпстнма и странцима, a 
исто тако и нашем овету из унутрашљости покажу 
лепоте појединих крајова. Марочнто га молим да 
обрати пажњу плућима Дунавске бановине — Фру- 
niKoj Гори — код изгра1)11вања путева. Потребно 
je да се изградн пут, односно да се иоправи пут 
од Сремских Карловаца према Марадику, Круше- 
долу, Нерадину, Иригу н Венцу a исто тако и др- 
жавнн пуг од Пећинаца према Буђановцима н Пла- 
■шчеву да се всже са Кленком na Шабац. 

Што се тиче бановинских путева, господо на- 
родни  послаиици, они  су тако1)е  врло важнн. Ту 
сматрам за потребно да умолнм г. Мннистра гра- 
{)евина да  помогне баиовинама a нарочито оиим 
актиииим баиивннама да у оквиру  својнх Moryli- 
iiocni mro боље, што upe и што потпуније изградс 
бановинскс путеве. (Један глас иа левици: A шта 
ћемо   са   iiacHbiin.M?)   Пасивннм   трсба  држава  да 
изгради. — Што сс тиче Дунавске бановине молим 
r. Министра  прађевина да  и  он  са  своје  стране 
помогне да Дунавска бановнна дође до потребннх 
кредита, што je у осталом г. Мнннстар фшаисија 
до подне обсћао да lic neli у идућој години Дуиав- 
ска баповииа до1ш до једног кредита за изградњу 
путева  од  160 мнлнона динара. Истина да je та 
сума иремалсна, да све потребе једне на тако висо- 
ком   културном   нивоу   покрајине   наше   покрије, 
али се надамо да he за годнну дана то бити до- 
вољно, na lic у идућој годинн бити могућно да се 
амортизацноним зајмовима омогући изво1)ење пу- 
тева саобраћајне мреже која бн одговарала потре- 
бама народа у томе крају. Зпачај баиовииских пу- 
тева je врло велнки као и значај државних путева. 
Молим г. Miuincrpa гра1)евина, којп врши врховни 
надзор  над грађењем  свих путева у земљи, како 
државпих, што je н>егова надлежност и његов де- 
локруг, да тако исто врши надзор и иад грађењем 
бановннских путева. Он може да врши утицај на 
то гра1)ење. Молнм да сс заузме да се BCII пројек- 
товани путеви Стражилово—Иришки Венац—Зма- 
јевац—Манастнр Раваиица и Врдник што пре из- 
граде из тога кредита који he бановипа добитн. 
Исто тако молим га да се са своје стране заузме 
да се пројектовапн пут од Ирпга—Ривице—Јаска 
—Павловаца и   Бешеиове—Стојановаца   што   пре 
у идућим годинама .изгради. 

Господо пародпп посланпци, опттински путе- 
ви исто тако су врло важни н треба да се оправ- 

љају. (Трипко Жугић: Имате и Ви добре путеве!) 
Господине Жугићу, путеви иису ни оиозициопи пи 
владини, те према томе те упадице са Bauic страис 
су потпуно бесмислвне. Исто тако, господо са ле- 
вице, ми желимо да и тамо, одакле сте ви, да се 
n тамо изграде путеви. 

Лако je вама, господо, na јевтин начин ства- 
рати себи рекламу  оваквим  упадицама.   Вама ]е 
много лакше, господо, са лсвпце зато што вн мо- 
жете стално овакве упадице да чините и да ства« 
рате за себе јевтину рекламу, док се од нас, вла- 
.ume већине, гражи много више. Од нас наши би- 
рачи траже да поједине л>уде постављамо на разна 
места n  пмамо миого више брнга него mi. Уоста- 
лом, даћемо  вам  путеве јер  и  тамо народ живи. 

Господо пародни посланици, општински путе- 
вп су врло важни. Државии путеви треба да падају 
na терет државппх расхода, бановннскн путеви на 
терет бановинскнх расхода и специјалних кредита, 
зато и општинске путеве треба да раде и да праве 
саме  општине.  Код општина  je  прилично  много 
тежа ствар, јер општннски путеви могли би се ра- 
дити путем народне раднс снаге. Знамо колико je 
одиозно код пашег народа кад се зове na кулук, 
али ипак морамо битп за то да се бар они непо- 
средни колски путеви, onu мекаки путевн оправ- 
љају радпо.м  спагом,  јер  ти  путеви  су  потребни 
томе народу који у тим крајевима живи. Можда 
би било корисно, « то молим господина Мппнстра 
rpaheiiiina  да  он  помогне  бановине  где  cyr такве 
одлуке допете и one општипске управе које су те 
о.иуке  докеле, да се  откуп вршп  са  мпппмалном 
надницом за оправку ти\ опттинских и бановин- 
ских путева. 

Господо пародпп послаппцп, молим господи- 
na Министра грађевнна да одобри такве одлуке 
да raj откуп буде мипималап, да буде само 5 ди- 
нара. Одмах hy да кажем и разлог, зашто тако 
мало, јер кад паш народ изи1)е na кулук да ради 
било општипске било бановинске.путеве тамо се 
пошаљу пејака деца или иејаки старци, углавпом 
праве радне снаге нема и она ne изиђе и онда се 
махом nocao одуговлачи, и само маркира, те je 
потребпо установптп једпу мштмалпу дневницу и 
na тај начин би се могло са три наднице, односно 
употребом откупа три радне снаге за 15 или 20 
uiuapa узети једног правог падпичара, који he да 
уради много imine пего mro би та трн човека uy- 
тем јавнога рада-кулука урадили. Ha тај начин би 
се омогућило гра1)апима као n општинарима којп 
п.мају да плаћају оштету за кулук да за јевтине 
nape откупе своју радну снагу, a na путевима би сс 
постигао већи успех. Ja мислим, господо, да свн 
народпп посланици осећају такву потребу за такве 
путеве, у птхоиим крајевима. 

Господо пародпи послапицп, ово he свакако 
пашим друговима пз опозиције бити милпји став. 
Господнн Мипистар у своме експозеу, између 
осталога, спомепуо je н бетонске путеве. 

1осподо народни послапици, сматрам да nama 
држава има у изобиљу бетона, каје, цемента, a исто 
тако n всамена и да се стога код нас може присгу- 
nimi пзради и пајоол.пх путева, ne луксулпих, како 
пекп са оне стране кажу, nei-o добрих a потребних 
путева, који би трајали дуже година a ne би свако- 
га часа, односно сваке 3—4 годиие, морали поново 
да се крпе и тако да се na исте инвестнције утро- 
nm тако мпого napa n мпого пародпе снаге. Зато 
je потребпо да наша држава почне да израђује бе- 
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roiicicc путеве, a исто тако да израђује и путсие са 
к-|>цком. У ту сврху потребно je да се г. Министар 
грађевшга позабави тиме да се све name фабрике 
цсмеита етагизирају, подржаве, да се иађе иута и 
иачииа да држава посгане влаоник тих фабрнка 
цсмснта. Како и на који начии, o томе се може 
разговзрати. Ми, госп-одо, из Дунавске бановиис 
знамо да се joui upe para у Црквеном сабору у 
Карловцима водила једна одлучиа борба око бео- 
чинскс кајс и париица, која je o томе код суда ио- 
стојала, још и даиас није у Загребу завршена, за- 
хваљујући утицају власника Беочинске фабрике 
ц«мента који раде са капиталом из инострансгва. 
Мнопи утицајни људн који седе у одбору ове фа- 
брике цемента такође пршшчно су криви што се 
париица толико отежс na nmiv грпске православ- 
ие цркве. 

Ja мислим, господо народии посланици, да се 
и ви слажете с том сугестијом да се г. Министар 
грађевина позабаии овим питањем, a ne да се поза- 
бави само регулисањем цена, или да створи две 
малс држанне фабрике које не би показале никакав 
успех', ЈеР ^и и оне :к10Рале Д3 УђУ У каРтел са оста- 
тим фабрикама, као што je случај већ са држанпом 
Љабрикам luehepa, или које бн можда показале 
нски м.птмалан успех или бламаж. Ja, као mro ре- 
кох, мислим да je иајбоље решење да се те фабри- 
ке цвмента у интереоу државе и народпс одбране, a 
испо тако и у ннтересу иародие прпвреде, етагизи- 
pajv и да би то било право peiiieii>e и noriivito ре- 
iiieii^e овога питап.а, a ne ако би се прнступило 
самсЈ  регулацији цеиа. 

Господо народ кклаиици, ми и поред тога 
mi;, имамо доволлго камена, ии опет увозимо коц- 
i-v ' Потребно je да се г. Миинсгар ррађевина П0- 
боине да се коцка израђује у иашој отаџбини, a не 
да се увози,   je]) \т,   хвала   Богу,    имамо   досга 
камема. 

Господо иародии послаиици, у иогледу мосто- 
ва имам такође да кажем иеколико речи. Ham je 
и'ги>д казао: „Крпеж кућу држи". Ла мислим, го- 
ОПОДО да код мосгова тога крпежа не може да 
буде, na да се смаке годинс, иошто су саграђени 
м'остпви, >морају да оправљају, него треба одмзх 
рациопалпо и плачгски приступити израдн потре- 
бпих мостова у нашој држави. И то, господо, ту 
израчу треба вршити нз домаћег гра1)евинског ма- 
геријала, јер мн, хвала Богу, имамо доста и челика 
и бстона и сиега 'осталог маггеријала m Kora се ови 
м&сга&и праве. Срамота je рећи, господо, да ми до 
„ре 2 3 годиие ниомо имали моста иамеђу Београ- 
ча и Земуна, све док није дошао интернационални 
пут КЗОЈИ je enojno naniv прсстоницу ca Земуном. 
Док овај мост mije подигмут, онда су странци, који 
дођу до Земуна аугомобилом, морали ту да се ски- 
дају, 'na онда скелом да се превезу у Београд и 
онда да наставе пут даље. 

Господо народни посланици, сматрам да je no- 
требно и да смем да умнним ову сугестију г. Ми- 
нистру грађевина n да га умолим да се он у влади 
ггозабави с тим питап.ем, да се код израде јавних 
објеката, путева и мостова употреби радна снага 
наше узданице, наше војске. Јер, господо, кад 
војска за време para може да прави и прави при- 
времене путеве и друге објекте за превоз ратног 
материјала, сасвим je природно да и у доба мира 
nam народ, јер nama војска je народна војска, да 
raj   подмладак namera народа употреби се за из- 

раду тих путева и других јавних радова. Ми смо, 
као што знате, ратнички народ и nama војска 
природно je да за време 'мира треба да припреми 
све што je за par потребно, a несумњиво je да су 
добр« путепи једна од најпречих потреба за рат, 
јср узалуд je јунаштво, узалуд je добра воља кад 
људи na леђима морају да преносе ратнп матерп- 
јал на путввима где im коза ни коњ ne могу да 
npei)y. 

Господо народни посланици, за изградњу 
добрих путева, међународних, бановимских и ло- 
калпих, потребпо je да сеизградњи тих путева што 
upe приступи и ради социјалне потребе, да ее што 
више радпога иарода запосли и у камеполомима 
и на изградњи путева. 

Чули смо, господо, од г. Министра гра1)евина 
из којих средстава он мисли да гради путеве; чули 
смо да je из one једпе милијарде која je Уредбом 
од 21 марта 1935 године вотирана, да je из тога 
креДита дато г. Министру грађевина за путеве 578 
милиопа. A од ове 4 МИЛИЈарде дипара (,1едап глас 
са леви[1е: У ваздуху!)... које свакако пису у na- 
здуху него je од Краљевске владе добро промп- 
ШЉено чим je то пројектовано и обезбсђено, — 
од те 4 милијарде унутрашњег зајма Министар- 
ство грађевина треба да добије 500 мнлиона за пз- 
раду путева, a још једну и no милијардс r. Ми- 
нистар lie имати na расположењу на подлози др- 
жавног путног фонда, тако да he иоћи за модерне 
путеве да се употреб« неких 2 милијарде динара 
осим опих рапије утрошепих 578 милиопа. Ta сума 
je прпличпа, али imje у еваком случају довољна 
да се све потребе у нашој земљи изведу како тре- 
ба, парочпто mije довол.на због гога mio екоро 
CBii крајевн у nainoj земл.и не.мају довол>но изгра- 
l)emix путева. И nacmmn крајсвп, и Црна Гора, и 
Босна и Херцеговина, нсто тако n блатњави Банат 
и Срем и Бачка пемају добре путеве. У сваком слу- 
чају, ако се иптензивно буде у том правцу радило, 
бићс постигнут знатан успех у нашој младој 
Југославији. 

Господо народни посланици, под Министар- 
ство грађевина спада још и брига o водама, хи- 
дротехнички радови, Г. Ммнистар грађевнна у да- 
nainn>e.M свом експозеу изјавио je да he Министар- 
ство у оквиру могућности приступити исушељу, 
асапацпји, канализацији и мелпорацији и уопште 
тим врло корисним и пбтребним радовима no nam 
народ и nainv земл.у. 

Али, господо, ne може све то сама држава да 
нзвршп, јер има мпого, не може све то из државпе 
касе да се исплати, — има и других начина да се 
то постигне. Са мало више добре вол^ n бољег 
разумевања n ca mune искрепости и брига мпоге 
од тих недаћа иогу да се отклоне. Господо, у na- 
me.\i Срему коме пажалост наш друг Јововић из 
Црпе Горе завиди (Пав.пе ЈоновиИ: He завидим ВСГО 
се радујем кићеном Срему!) .. . у томе „кпћсном 
Срему" има и таквиХ села, господо, да и поред 
све своје плодности земл.а ne може да се иско- 
ристи и употреби. Тако имаге у југоисточпом Сре- 
му села где су неколико хилзада хектара земл.е под 
водом, као што су Доп.п Товарник, Orap, Брестач, 
Буђеновцп, Грабовци, Мишковци, Поћинци, Ни- 
кинци, равна села око Orapa, Витојевцп којп су 
моралп да се иселе јер их je вода сваке године 
плавила да нису могли више егзистирати. 11 ви- 
дите, господо, ту се ие тражи никакво државно 
финансирање ни помоћ, да се нз државног буџета 
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то ради, нсго je потребно омогу^шти тим селима, 
да им се даду израђени планови и нацрти, да им 
се даду стручне предрадн>е, и да им се омогући 
да дођу до јевтиног'зајма да спроведу исушење 
тих no.i.a. Јер кад узмете 2000 јутара у Дои.см То- 
варнику ii 2000 јутара у Огару где по три године 
необрани кукурузи пропадају под водом, кад сс 
узме у 'оцену да 6и аренда била само 500 динара 
no јутру, онда то зиачи ни маљс ни внте да годи- 
шње пропада no милион дннара тим људима и сва- 
ком селу. Међупим, целокупно ncyiuetbe тих 2()()() 
јутара не би коштало више од 1 милион 200 до 
милиои и три стотине хил.адс динара. 

,Ia стога молим г. Мннистра грађевина да се 
позабави са тнм пигаљем јер he свакако добити и 
претставке и молбе од стране гра1)ана тих општи- 
на, да се заузме и омогући да те општине доНу до 
јевтинијега зајма да што пре остваре и исушење 
и спроведу канализацију у вези са водном задру- 
гом из Земуна. 

Господо лародни послаиицн, водне задруге 
су у ссверннм крајевима благотворно деловале и 
скоро сви радови и све мелиорације које су учи- 
њеие на северу извршиле су водне задруге. 
Данас у нашој земљи има 150 тнх водних аадруга, 
a види се да се и г. Министар грађевина носи то.м 
мишљу, односно да му je та брига позната, да се 
mro пре изврши саиација тих водних задруга. 

Господо народип посланици, г. Министар гра- 
ђевина изволео je у своме експозеу да изјави да 
lie се постарати, да опроведе санацију водних за- 
друга, јер су водне задруге те установс које могу 
да изврше све попребне мелиорације и одбраие од 
повлава и од других еедаћа, које су у вези са 
водом и рекама. 

Господо, исто тако г. Министар грађевша je 
пзјавно н у iberoBOM експозеу има, да he се во- 
дити рачуна о потоцима и необузданнм бујицама 
у брдским крајевима. A у Срему, нарочито у Фру- 
шкој Гори, има много овнх 'потока са необузданим 
бујицама и потребно je регулисати те потоие што 
пре и то не кошта јмного. Често пута су и саме 
општнне вољне да то изврше, али пошто погок 
обухвата 2 општине, потребно je да се изврпш 
кека интврвенција; договор између опиггина, na да 
се та села спасу од потока и необуздане бујице. 

Госггодо, још je Мннистарство грађевина 
дужно да водн бригу и o снабдевашу каменитих 
крајева пијаКом водом. Господо народни no- 
сланици, оии наши кршевити крајеви, који су па- 
сивии, нсмају у изобиљу ни храие, ни довољно 
јела; потребно je бар, кад имају само чистог ваз- 
духа, дати и.м добру пијаћу воду, да могу да одр- 
же своје здравље, да могу бити добри војинии и 
бранитељи наше државе и да могу да имају добре, 
здраве породице и дају становништво натој 
зељши. 

Што се тиче елсктрифнкације наше зсмл.е, у 
екопозеу г. Министра грађсвнна има напомена, од- 
носно једно обећање. Г. Миннстар у експозеу каже 
да су извршене припреме и да има законски про- 
јекат за електрификацију наше земље, нарочито 
што сс тиче водене енерпије која би сс могла пу- 
тем воде добити. To je јсдна врло важна ствар и 
сматрам да би се на тај начин привреда у поје- 
диним крајевима наше земље могла да поправи и 
ојача, нарочито индустрија, iKOja би дошла до врло 
јевтине енергије. 

Молим г. Министра грађевина, да ово не 
остане само обећање него да што upe изиђе пред 
Мародну скупштину са тим пројектом закона. 

Гооподо, овде има још једна ствар у експо- 
зеу Министарства ррађевина, то je у погледу ар- 
хитектонских радова, баповииских н држанних 
зграда. Ту могу да будем захвалан г. Министру 
грађевијна као и за многе друге стварн, што води 
рачуна o архитсктонском савршенству при грађе- 
њу и одр/каваљу јавних зграда, државних, бано- 
вииских и т. д. 

Молим  г.  Мииистра ' грађсвина   да    се    мало 
бол>е   позабавн  чувањем  наших  уметничких  ста- 
рнна и грађевина, нарочито цркава са старинским 
стиловима и да се ти наши грађевински споменици 
ие кваре некнм нарочитим новотаријама н модер- 
низмом.  Ja  исто  тако,  господо, видим  да  Мини- 
старство rpaljesHua води бригу o регулацији гра- 
дова  и сматрам  за потребно  да  и  овде  скренем 
пажњу r. Министру грађевииа да je врло потребно 
да се наши градови mro пре регулационо пл: раде, 
a да се не деси случај да се у појединим градо- 
вима сазида и иачини  нешто ново,  a  кроз једну 
годину  дапа да то  мора да  се  поправља.  Имате 
један склатантаи пример код земл>ишта цркве Св. 
Марка где je назилаиа једнавелика грађевина на 
томе плацу, a после једне године дана дошло je 
решење да се та нова грађевина,  која  кошта  20 
милиона, има да иоруши. Сматрам да je врло no- 
требно  да  Министар   грађевииа  надлежноме   оде- 
љеи>у   што   ефикасније   стави   у   задатак    да    се 
регулациони планови наших градова прегледају и 
избегну ћефови појединих тронутних властодржа- 
ца у градским општниама који би често шута због 
кумства или пријателЈСТва вршнлн промене у тим 
регулационим плановима. 

Све оно, господо народни посланици, што сам 
рскао, сматрао сам за своју дужност као народии 
посланик. 

Пошто имам пуно поверсња у Краљевску вла- 
ду н у г. Миинстра граНевина, кога лично пошту- 
јем, изјавл>ујем да hy гласати за буџет. (Пљеска- 
н>е у центруму и на деоници). 

Potpretsednik Alojzij Milielčič: Ima reč narodni 
poslanik g. dr. Branko Cubrilović. 

Др. Бранко Чубриловић: Господо народни по- 
сланици, дозволите ми да upe свега учиним једну 
малу примедбу. To je ипаче била задаЈи! мога бив- 
incr послапичког друга, брата Boje Лазнћа. У дн- 
скусији o појединостима no скупштнпском По- 
словнику треба да говорн један послапик ,,за" и 
један „прбтив". Опога пута сам ja дошао na ред 
да говорим просто корегирајући само Претседни- 
штво да иоштује Пословник. Г, Потпретседник je 
увидео да je го потребно да један посланнк говори 
,,за" a други „против", или ако нас je внше посла- 
апка којп lie говорити ,,за", онда да двојица илн 
тројица говоре ,,за" a један „против", a не да ми 
из опозиције останемо да говоримо од 12 до 2 
и 3 cara ујутру када су клупе празне. Ja не ка- 
жем да je ико крив Beh само констатује.м и молим 
вас да се због тога не буните. 

Сад hy да пређем на предлог буџета расхода 
Министарсгва гра1)евина, a ne ,,ii вода"; нека ме 
извиии колега г. Аврамови!), iiona, кажем a не ,,ii 
вода". Сасвпм су друго отсеци у Министарству, 
a друго je Мпиистарство и пошто je ово Народил 
скупштина ja хоћу све да иоставим на своје место. 
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Буџет Миннстарства грађетна v основи сво- 
јој, према ономе што треба земл.и, заиста je мали. 
Али ja ту CB(jjv констатацију ие чнним из разлога 
ia се препоручим својим бирачима. Ja ту своју 
констатацију повлачим из другог разлога. Земља 
као што je наша, тек у развоју, у напону своје 
техничке изградње, у истини кад си овај буџет 
Министарства грађевина, тако важаи, упореди са 
буџетима разних полнција, разних пресбироа, чо- 
век мора да се запита да ли je преча у овој зем- 
ч,и једна гшлицијска организација или једна тех- 

"ничка оргаиизација, каква je Миннстарство гра- 
Невина. Сви ставовн, према томе, у овоме буиету, 
почеиши од Министарства грађевина na до поје- 
циних бановина апсолутно су минималии. Ja знам 
да ће сс одмах приговорити: a камо nape. Ако је- 
чна влачахоће и ако има моћи, пара he се врло 
лако   наћи. Дајте само закои o прогресивној  no- 
рсзи,   na би  и ово  Мннистарство  од 260 милиона 
отишло можда на 2 до 3 мнлијарде динара, које 
су апсолутно потребне за свеопшту изградњу name 
земл>е која je у повоју свога економског и техппч- 
ког развоја. Али пошто ова Влада пије доволлш 
земљораднички израђена, није довољно демократ- 
ск'и обележена, она балансира ča једне стране са 
картелисаним цементашима, a на другој страни 
гтружа празну руку малом човеку и cnpoimbn. Ja 
браним господина Министра, и ja га само упућујем 
на п\'т којим he noiiH да дође до прихода и то je 
и циљ дискусије o овоме буџету. Јер ви кажете да 
je болест таква и таква; a шта то вреди ако не- 
мате апотеке да je лечиге, да се изразим онако 
no мојој струци. Босанско Похумље н Посавину, 
ево 20 година како топи Сава и Упа, a то je v 
истиии Мисир у nainoj землЖ. Кад бн се Уиа ре- 
гулисала од Јасеновца до Дубице она би no ми- 
шл>ен>у стручњака могла да храни сву Босанску 
Крајину, без помоћи Мниистарства социјалне no- 
литике и других министарстава која прнтичу у ПО" 
моћ кад поплава наступи. Onaj канал mro га je 
Шваба дао ОД Градишке до Нове Тополе, оно што 
je регулисано са плапом у ono време и ако je то 
била окупаторска власт, ми на томе и даиас сто- 
јимо. Констатујем да je једна једИна Водна за- 
друга постојала у Босанској Градишци и ona je 
иорала да пропадне услед нехата и неразумевања 
разних инспектора и начелника no бановинама и 
министара који су заузимали положаје, али нису 
сматрали за потребно да бар наставе онде гдс je 
окупаторска аустриска власт започела или стала. 
Изградња   пута   Окучани—Градишка—Бања   Лука 
 Јајце, који je још покојна Аустрија требала да 
веже једном железннчком мрежом всћ je била не- 
копала канале и тунеле од 40 до 50км. није довр- 
шен; наишла je слободна Југославија, промепилп 
су се многи министри, a то je господо, стари па- 
ионски пут који je везивао Панопију са Сплитом 
и тај пут био je познат и римској империји a це- 
нили су га и Османлије ,а само паши cpelvnn мини- 
стри допустили су да оно што je Швабо откопао, 
они срећно закопају. Ha срећу, ja стављам госпо- 
дину Крску, моме цењеном другу и прнјатељу на 
срце да припази на тај пут. On je екопомски и вој- 
нички. Он нас спаја. И поред железничке пруге, да 
наступи рат са дапашњим авионпма na да уништи 
ту железничку мрежу, нема везе Лужпе Далма- 
ције, Зете и Херцеговнпе са братоком Словепнјом. 
To je пут исторпскн важан и ja би хтео да г. 
Крек  поклопи пажњу да се од Окучапа До Гради- 

шке ,од Градишке до Баља Луке, од Баља Луке 
до Јајца, тај пут уреди. To je и туристички пут н 
кроз њега иду разне туристичке екскурзије и ini- 
терес je и државе и становништва да се томе путу 
поклопи пажња. 

Безводпост, господо, то je пајболпија тачка 
краја који се зове Босанска Крајина. Човек се 
стиди кад мора да нагласи дасам ja водећи en- 
глеског публицисту Ситопа Ватсопа морао из 
једпе јаруге да му дам врг воде. Најближи извор 
од опога места где сам био са епглеским публици- 
стом био je 4 сата јахања na босапском кољићу. 
Безводпост je, господо, из хнгијепских, из здрав- 
ствепих, из човечпих и из културпих разлога 
ствар која се мора решавати у нашим крајевима. 
MpKon.nii Град, Гламоч, ropn.n крајеви Кључа све 
су то безводпп крајсви, и пошто je то и хигијеи- 
ска, културна и људска ствар, мора да се o томе 
води рачупа. Али видите ни у Мипистарству, пи 
код баповипских техничких отсека, код техничких 
одељеша иема никаквог озбил>пог плана за из- 
градњу цистерна u бупара који су толико потребпи 
у крајевима који су без воде толнко децепија. 
Мислим да не треба то да се подноеи у земл.и која 
се зове Југославија. 

O кулуку, том ропству средн>ег века, хтео сам 
да проговорнм, али ми je одузео'славу мој друг 
г, Авра'мо'ви1\. Кулук a „Јус прнма поктис" биле 
су две ознаке средљега века. Други je ишчезао; a 
први je остао. Нисам ja против кулука, да сел.аци 
нзгра1)ују сами своје цесте, али сам против ne- 
праведног физичког оптерећења јер за државне 
цссте и за бачшвинскс цесте сни naum rpahann пла- 
hajy т. зв. цестарину. 

AKO ja морам држави да платим цестарину a 
уз то морам да кулучим, господо пародпи посла- 
ници, то je ако ништа друго a ono пеправедпо 
оптерећење, то je пеморалап закоп no name се- 
љаке. Био ie неки Кулук-ефепдија, Никола Узу- 
повпћ, a изгледа да г. Крек ne би хтео да буде 
кулук-ефендија, na онда нека се побрипе na пска 
општинскп кулук 0'стави, a државпи и бановински 
напусти; нека оптерети one који имају милионе. 
који тргују вагопима цемента и шећера, пека on- 
терети поседника, богатагаа na ће постпћи два 
i.apa: порезпика, државног, опог сељака растсре- 
тити o пеправедне порезе a опога који нема 
хлеба упослито na рачуп велепоседпика, пндустри- 
јалаца и велетрговаца. 

Порвд овпхпеколико мојих напомека, пооподо 
колеге, паглашавам да политика Мппистра грађе- 
вииа може да почива само na прирезу обогаћених 
елемената, na прирезу експлоатнсане радпе снаге, 
на порезу КОЈИ треба да плати сваки rpahannn 
према својој снази, али пошто ни ова Влада 'као 
НИ другс владе то иису решиле, то изјављујем да 
hy гласати и протав овога закоисмог предлога. 
СПлЈескање na левици). 

Prctsednik Milan Simonović: Ree ima narodni 
poslanik g. Branko Avramović radi ličnog obja- 
šnjenja. 

Бранко Аврамовић: Нисам био у дворани, али 
сам слушао na мегафопу говор господина Чубрило- 
ловића, који je, између осталог, рекао да сам ja 
овде пледпрао за неки феудалпп пачин n феудалпи 
систем и неко ропство. (Др. ЧубрплопиЈЈ: ниси ме 
разумео!) Драги друже, сада констатујем оно што 
сам мало npe рекао: дане слушаш шта ко говори. 
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Али, углапном, ja сам рекао и тражио од Министра 
грађввина да се ои заузме да се чак и у општинама 
врши откуп радне снаге са једпом минималном 
дневпицом од 5 дииара, a што се тиче државних 
путева нисам уопште гонорио o кулуку. И ja сам 
за то да се путем кулука то не ради, јер ту се чак 
не постиже ни сфекат, a иа страну то што je то 
.частарео облик. Tpna сви они потребии радови 
које ово Министарство проводи, треба да су сви 
ти радови ефикасни ,а они ће то бити ако се обав- 
ЛјЗЈу пла11еном радном снагом. 

Prctscdnik Milan Simonović: Reč itna narodni 
poslanik g. Sava Danilović. 

Саво Даниловић: Господо народии посланицн, 
као што су плима и осека једина прапа мјера ја- 
чине морских валова са пучине морске, тако су 
подвизи и сталне борбе народа у Херцеговини, 
иарода са наше и државне м народнс перифсрије, 
права мјсра оних дивовских iipci'iivlii целе нације 
од искона na до коначног ОслобођеиЈа и Уједп- 
њеља. 

Јуначка Херцеговина у којој je и мој Срсз 
требиП)СКи> крвава nama тачка, дала je свој обол 
na жртвеник Отаџбине и у прошлости и у вријемс 
овога patra, када je nam човјек, nonien завјетном 
мислн, остапл>ао своју зараду у Америци, госто- 
примство у Русији, свој дом и своју фамилију у 
Херпеговпнп, на милост и пемплост крвпнку, и до- 
лазио доброволдао на Солунски и остале фроптове 
да се жргвује за свога Крал^а и своју Отаџбину. 
Остатцима остатака, |ратпим добровол^цнма и Ота- 
џбипа п Кралзевска Влада нспуниКе свакако дато 
одавно ooehaihe и повратити веру у доследпост 
Владпне задате речи. 

Витезови херпеговачкп: Вукаловић, Зимоњић, 
Радовпћ, Милићевић, Мусић н Али-паша Ризван- 
беговић, дела и победе везане за ова п>ихова име- 
на, доказ су .наше будне свести, паше сталне теж- 
ње за оним што смо ми, њихови потомци, послије 
јвдне псполипске борбе између Сциле и Харибде. 
ево, дрчекалн. Има двадесет година да смо, no до- 
ласку Белих Орлова, у своме и на своме, да смо 
ослобођепп од пепрнјатсл>а n да je Србпп, Хрват 
и Словенац у својој заједничкој кући, у моћној 
Лугославијн, коју ће потомци херојских отаца уна- 
пређпвати у свим правцима Лзудске делатности и 
са истим еланом брапитп од пепријател>а као тт-п 
су то и претци чинилн, поред свих пепрнјатпих 
гшдвојености, изражених парочпто nc^rpnjaBaibCM 
па.ртиских страсти, и иоред свих оних пемилих 
догаНаја, кој.и су шотресали cpna и савјести паше 
и љуљали темел^има постављеним na потопима 
крви и бедемима јуначких костију. 

Наша вјерска подвојеност и nama пародпа 
пмепа и р^зполикост namer погледа na живот, дру- 
ттво и државу ne омеју и не могу да демантују 
здрав ипстикт народпи за слободпом, јаком и "ве- 
ликом Отаџбинрм, ооабито у овом ' хаотичном 
стању у свијету када велика рпба прождире малу 
и кад „вук na овцу своје право има, ка' тирании 
иа слаба човека". 

Следујмо примеру Херцеговине из давпе про- 
тлостп, где пикакве npenone, na im вјерске, na ово- 
ме дпјелу name територије пнјесу могле да ослабе 
тежњу парода нсте крви и језика, тежљу за сво- 
јом заједпичком слободом и Отаџбнпом, тежп.у. 
no којој  смо свп   једпо,   тежњу   која je у nainoj 

бити и која je поникла у namoj патријархалноЈ 
задрузи: православној, муслимапској n католич- 
кој, али задрузи једној и истоветиој. 

Ono mro je желео Лука Вукаловић опјевао je 
Фра Грго Мартић, желео je католички свештеник 
и војвода српски из Равпога у Херцеговипп: Дум 
Иван Мусић, желео je Али-nama Ризванбеговић. 
Сва тројица су се дизали против освајача и сва 
тројица су умрла у изгпанству: Вукаловпћ у Ру- 
cnjn, Муспћ у Београду, a Омерпаша Латас отпре- 
мио je у изгпапство, na губавој мазги, Алп-nainv 
Ризвапбеговића n ссјмени га na путу убшпе. 

Ham пајвећи непријател>, Аустроугарска мо- 
нархија, са својом девизом: дивиде ет импера. 
нашла je v namoj верској разнолпкости најачу 
залогу свог опстапка тг пајзгодппје средство за 
све аптијугословепске акције, што je квасац свпх 
даљних наших nocpTaiba, na и садањих. 

Само мудра увиђавност опнх који управљају 
душама људи, свијест и пепристраспост државних 
кормилара, објективан суд народних претстав- 
ника пвпг високог Дома, садашег и cвиj\, будућих, 
довешИе у склад разполикостп и свешће у једну 
колотечиву разетоврсност досадашњих струјања v 
народу и v мислпма оних који народ воде, што je 
u највећи идеал и најхитнија потреба, јер je мир 
Бажији v звмљи, јединство народа у мислима и 
na делу и пелокупност Отаџбипс, и no ријечима 
Витешког Краља Мучбника Александра I . .. (Је- 
днодушни првици: Слава Mv!)... и no неоспор- 
ном мишљењу свик нзс, без разлике партиске 
ттрипадности и највећи императив, највећи закоп 
o којп се ne може нико огријешптп, јер би служио 
Ha уклпп народу, na уклип потомству. 

Матерпјалпа оскудица у наролу није ни из да- 
лека пзвор пезаловол>ства, колико морална, KOJV 
у масама подржавати, са које било странс, n из 
којих буди било разлога, значи, стварати плански 
срачуиати непогодан став човјека према човјвку. 
чппјека према друштву, човјека прсма својој po- 
ђеној земл.и, зиачи стварати од људи машинерију, 
која функциоиише ne no својој личној' вољи, већ 
no вол>и опих којима гс onaj посао, у најмању 
руку, свића. 

Зато ми садп, у јелпом истом сиромашном 
хсрцеговачкпм селу, имамо разномишљеника, иако 
оу cBii опи у подједнаиоој сиромаштини, иако су 
они пеку под једпмм сунцем, налијевају истом 
кишом, ору исту земљу танчицу, жње и врше исте 
слабе плодове и једу исти цони комадић хљеба, 
али не, v овим прољетним мјесецима, кад се ри- 
јетко, особито ове иеродне родине, и пече хљеб 
на огњишту, већ срче скроб помијешзн са упара- 
пом зел.ком, јер je v (марту nam најбогатији сељак 
ii:'^r(4) послелн.и пут од свога овогодишњег плода 
ciioj Kom. 

Али je оиррмаштина велико чудо, која и no- 
јслинца и народ ставља у искушења увјек фа- 
гашиа no л>удоко ра1ап'Ол|ожен>е и толико потрсбну 
љубав прсма својој управи, a и према својој 
землл. 

Материјалиа сиромаштина Хсрпеговнпс je ne- 
лпка. Земље пема, сваки je дан још мање, a n ono 
mro има, однесе je вода кроа шупље ппдземл.о. 
прољетни n л.етњи вјетровп разпосе je na све стра- 
Па ne само да земље пема, већ и воде пема, када 
оу иоле -оутне године, a те оу најчвшће у опом 
голом Kp'mv, no коме je ona и добила пме кршна 
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Херцеготпг;!, у кршу, no коме миле з.\гије отров- 
нице и провлаче се no залазима и ткримппам.!, 
мајке хсрцеговачкс снротпње, наше козе, које их 
и хране и омрсују и одевају и које тпреба пустити 
да  живе, јер je прешњи   живот   народу   од   csera 
осталог. 

Тежак u чомсрпн je живот Херцвговаца. Од 
камеиа ником ни камена. Ми .ч('мл>е исмамо, a оно 
пгго \с има, дијели се великим прилтшм namer 
полмлатка и лиооом патих патријархалппх залру- 
га дијели с мргаизима na толпко уске шивице, Да 
их можс и малн наш херцеговачкп коњ и.ч ћустека 
npecicoMHrn. Оно IIJTO има всћпх поља то je зими 
irn;t   водом. 

HaJBeliC name пол.е, зваио „Попово Поље", 
којим сс путује два сата жслезпичке вожп.с, a mn- 
noK'o je 2—Зкилометра, под р.одом јс од ране јс- 
сени до касног пролећа. Чудиа je оаде игра при- 
родс.За иијсла трп голити.а доба TO je пол.е ne- 
тико језеро, na комс би могли пловити n повећи 
бродови, a сада плове рибе под подом, a над по- 
вршииом њеном узлијећу паггке, гускс и галебови 
и мале примппшис ссоскс ла1)е прсвозе сеоски 
еопап са једне стране иа лругу. Само у л.сто, за 
којих 80 до 90 дапа, јсзера пестаје, воде са рибом 
сокају 1иупл>а подземља и показујс сс копно, као 
V Епипту, када Нила иесгаје. Показујс се муљем 
примовљена зсмл.а, која oochaje добре пло i 
•IK'O je водс na вријеме песгалп н ако ппет у без- 
вријеме пс дође у рану јесен, да ne омстс сабирање 
плода, и ако суше иијссу биле велике, a то je вал>- 
i'a једном, и једна je срећна родна година у више 
голииа. И како воде поствпено са ropiher његовот 
краја нестаје, тако onaj вродни народ, и женско 
И мушкп, u старо и нејакб, са воловима оре и сије 
KVi<vpy3, клек, који je ситпог клипа, али има ту 
предност, да сазријева за 90 дана, баш за толико 
врсмсиа, за колико поље није под водом. A кад 
|.'лснијс вода отечс са пол.а, сије се само npoco или 
сијерак, јср други усјев, коме треба дуже времена 
за* зријсиаље, не cnje се, пошто јесење кише и 
раио блато кајчешће омету и члодове овога усјева 
са кратконремепим сав^жјевањем. Чссгих падина 
тиди сс оиај иријелпи народ, како са лађицша 

■ mi од парцеле до парцеле, јер се one кроз воду 
само назријевају ne би ли отели овомс своме удесу 
из уста ono, mro je пампјен.епо устима његове ие- 
јлчи и њега, mro je нсопхолна нужност за егзи- 
стеицију п.сгпиу na овомс лукапом, варллгвом п 
иеаахвалном терену. 

Удеоници овога поља су пз три cpesa: ЈБубиш- 
ског, Требињоког n Столачког, удеоници су и оне 
великс муке и утрошелог труда око обраде и.е- 
гоие, удеопици су n опог сталпог страха од рапог 
блата, удеоници су и најмршавијег живота са опим 
mro им то пол.с даје, и у најроднијим годкнама, 
задовољни са сјечаницом, са којом тапорс и no- 
слс namera ослобођења ИСТО опако, како су то 
њепови претци таворили, још и rope, јср овај мо- 
рални свпјет pal)a се н плоди до максимума, a у 
нас je правило: чнм више чел>ади, тпм мање сва- 
коие хљеба; чељад и хлед стоје у обратној про- 
пориијп. 

Дужност би била ово пол>е исушити и смо- 
рфгги јсдаи од пајоспчипмјпх уијета за коначпу ли- 
квидашију паоивности може сс pelm цијслс Херце- 
говине, a да n ne спомип.ем Попаво поље и Трс- 
''mbCKH срез. 

Још када бн се уз гшгање одводњавања рије- 
тнло n питање ^.аиап.а,   опда би ово  поље, 
са малом* надморскам висинам, ca благом јужном 
климом, »огло два пута годишње да рађа бијелим 
житом и кукурузом. Ово би се поље с правом про- 
гласило за Херцеговачки Мисир, a управа и Кра- 
л.енска нлада, која би то ријешила, с правом би се 
мазвала мајка Херцеговцу. 

Облигагиа je потреба гехпички спшрити уз 
план o одводњавању и плап за наводњавање и 
загго, mro бн се залијевањем усјева у сушним л»е- 
тима надокнадило земљи ono, што joj je пјјпрод- 
niiM тгаоли.аили.е.м, салпп.ом поплавом, одузето, 
:i PO je прилив сиакт.годтпи.ег м\л.а, који воде ри- 
јекс Требитп.ице сапиру ca брда и носе у свомс 
кориту да га оплемене и оопоообе за рад. 

Иоушење cmora поља je неодложив императив, 
ако се јсдиом за иаипјок коће да ријеши паоивност 
namera ои^рогмашног крта и опасе iionocmi и ирп- 
једни Херцсговац ОД гиакоголитп.ог мол.акаи.а за 
државну помоћ да пз годние у годину провучесвој 
голи  ЖИВОТ. 

За овај један велики тејсничми посао, скопчан 
ca иилиоиским упротшша, потребно je пајприје 
ла rc образује комисија специјалпшх сггручшакај 
који би na тсрспу испитали фактичпо стаи.е и 
стварне истине ове природне игре, и који би na 
оспову тих испитаних истина могли створити де- 
финитиван план за одводниавање a и за навод- 
n.anaibe. 

1)(>>ке дај да оиу ттциј^.гииу гирими даагашња 
К'рал.епска плала г. Jlpanime Цветковића, јер бн се 
у то.ме случају назвала и Влада г. Драгише Цвет- 
KOBiilia исгпм iiMcnoM у сиромашном народу, које 
име хжива Прегседиик данашње Крал.свске владе, 
,i TO je „сироматка мајка". 

Радовпма оипм колосалпим била би двострука 
корист за nam сиромапши свијет, јер би сс on за- 
послио, кроз н>сгове жуљаве руке прошла on пове- 
lia с\-ма повца која би се за овај пооао утрошила 
п добио би се један квантум пајлепше земље, na 
би се и он, nam херцеговачки сељак, погрбљен под 
таретчхи немашткне, усправцкз и прогледао, дошао 
[едном до сталпог c^v парчета хлсба и до пуног 
увјерења, да се отаџбина свом својом снагом и na- 
жњом залаже и мисли и o п>еговом добру и пружа 
м\' помоћ, која je у свпм оупстнма до сала, па и у 
овоме, била врло малепа илп иикаква, или иијс пи 
из далека одговара ia оној прппорцпјп, која je na 
друте страле отједала. 

У буџету расхода ta 1939/40 годину, a под пар- 
тијом 694 и 694a унесена je само за цијелу Зетску 
бановину једна сума од 500.000 динара за урећење 
водовода у Црмпичком полл- и 2.600.000 дипара за 
довршење радова na цетпп.ском водоводу, a за 
остале народне невоље Херцеговине и Црпе Горе 
н осталих [срајева Зстске бановине, чак тамо до 
Мтггровице, нема ника/квих предвиНан>а( иако су faa- 
родпс потребе n народне невоље, без воде и хлеба 
na овоме дијелу name отаџбине највеће. 

Тешкп Je без хлсоа, али jom je теже без воде, 
a Херцеговпиа никако или врло ријетко пма изво- 
ра живих вода, a нарочито je без воде мој срез, 
Требптскп, јер нигде no селима, нигде у планина- 
ма пема жпве воде. 

И парод и етока пију кишницу, често пута још 
и из опих пепромочпвих локава, које je сама при- 
рода паправпла no увалама,   или   пију   још и из 
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оних вода за које народ прнча, да су их још Грци 
правили. Такви се водени објекти, без латерна, 
којс су толико потребне и из практичиих и из хи- 
гије.нских разлога, a нн једна их цистерна ит 
локва пема, пуне само за време великих јесе- 
ших кнша са брегопа и са калом са тих брегова. И 
ти су водеки објекти на тај пачии лсгла свих за- 
разних болести: тифуш, лсзинтернје и туберкуло- 
зе, a најчетће трбушног тифуса. Оваква вода уз 
олабу исхрану има за рсзултат позиату нашу бо- 
лсст тубсркулозу, која у Херцеговини хара свијет 
И од моје 60 % света иде у црну земљу у цвету мла- 
досги, голико потрсбпа и пароду и отаџбини. 

Оно мало цистерна са малим простором запре- 
мине, са 30 до 60 кубних метара, припада личној 
својиии пске задруге из које je свакако њен неки 
члан био иа заради у свету, na je од уште!')евине 
кпправио, када сс кући повратно, ту своју цнстер- 
иу из које лети штеди воду као хлеб у кући. Само 
радом и зауаимањем јслиог од наших послапика, 
a салати.ег баиа Зегске бановине, г. Петра Иваии- 
швића иаправл>ено je, из државпог буџста, иеко- 
лико заједничких модерних цистерна, али и оне су 
малене да лоједином сслу дају лопољно воде када 
ипле v пролеће нема довпл>ио воденог прилива и 
када иоле подуже портраје летља суша, која je че- 
ста, како то и прс. рекох, и када се упрапо ne зна 
које je rope; илн зими без хлеба, или лети без воде, 
али спакамп лети без воде, јер je жеђ тежа од 
глади. 

По mccT пјешачких часова иде свет и тера сто- 
Kv ла je напоји и да себе ггатгоји и да, на омршалој 
од rvmc кллтали, у мјеиигнама дотјера дома воде. 
Када je суша no пола поиине, тлда даљу и ноћу 
прпи свијет и живо п.егопо благо no шест п.јешач- 
кпх часова да утјеши жеђ. Тада су други радови 
спорелни, све се заборапл.а према водп. 

Само колико се тада узалуд потроши и вре- 
меиа n труда, само колнко се замори и човек и сто- 
ка, само колнко оде узаман народа толико потре- 
бног nanioj сеоској задрузп за њен опстапак, само 
колико стока омршапи и изгуби у здрављу и месу, 
koje бн требало nam сел>ак да уновчи na јесељој 
пијаци и од којс бп требалода накупи бијели мрс 
за своју зимну прехрапу! ' 

Зато je потрсбпо спасти namera сељака од овс 
водпе оскудице, која je најјачн извор њерава ncn- 
мања уошпте, зато je потребно јсдпом приспупити 
ралпкалпом решешу 'Овога пмтпља, итгња опскр- 
бс безводиих крајева name отаџбине. Овако hc се 
iraj6e3Ho;umja Херцеговина и у љој мој Срез тре- 
бишски na тај пачип ишдићи, n здравлЈе пародно 
гтаправитти и његов начин жипота поднћп na до- 
стојпу висину, што je од користп и пароду и отаџ- 
бими. Потребпо je упосити у сваки лржавни буиет 
позамашније иовчане суме за цпстерпе и нашоји- 
пгга у кртним крајевмма сирпмашпе Херцеговипс 
и Црпе Горе и Прпморске бановине, како би се у 
етапама сукцссивио решавало owo питаше, o чему 
у овогодштнем буџету, бар колш-со се тиче Херце- 
говипе, inrje Bolicii'o aiMa баш нпкакве бриге. Али ja 
се уздам у увиђавност и ресорпог господпна Ми- 
inicrpa n гпгппiiiiia Минпстра фмпапсија, да iie v 
Херцеговини и моме Срезу трсбињском, који je 
најбезводнији, изићи у сусрет и уважитп мој подне- 
Сепи аманДман који je врло скромап. Скрећем па- 
жн>у мпого уваженом господипу ресорпом Mumi- 
ji р\, ла изда техшшкнм олељешима стропо иаре- 

1)ење да се водени «бјекти пажљиво израђују и да 
прсдузичмачи објекте оолидно раде и ураде, како 
omi ие би прокнсли за дуги период времепа, како 
би се с љима могли да користе и noTOiMun- Ово го- 
ворим заго јер из искуства знам да су поједики 
предузимачи објекте слабо правили. 

Обећавам, да hy ja n утрошку државног новца, 
н ваљапости објеката и o тачности предузнмача 
посветити довол.но пажње у мом срезу. Од преду- 
зимача трсба тражити јаче гарапције за стабил- 
ност објеката направл.епог, a од техпнчког особља 
бол.п надзор. 

Prctsednik Milan Simonović: Gospodine posla- 
nice, ja Vas molim da završite, pošto je Vaše vreme 
skoro isteklo, a ima još govornika koji treba da 
govore posle Vas. 

Саво Даниловић (наставЛ)а): Пошто школе 
гради Мппистарство гра1)евина то ћу код овог ре- 
сора проговорити и o п>има. 

11аш народ воли књигу и радо иде у школу, 
воли своје културио развиће, што се види из броја 
осповипх школа, које су попикле после осло- 
бо1)ења у сваком селу на територији Среза тре- 
бишског. Развалине мапастира и број манастира, 
који су join v животу, показује да су и наши 
прстци волели школу, јер су мапастири бшга v 
прошлости јединп културни расаднпци. За доба 
Аустрије било je свега у Срезу требншском 6 
ооновних школа a још мање у другнм херцего- 
вачкпм срезовима. Сада пма 36 основних школа, 
које je, значп, паправпо овај народ. У 20 година 
после Ослобо1)еп>а on je направио 30 нових, a 13 

■их je у прадњи. Све ове школе правл>епе су са на- 
родним дситрииосом у камену, кречу и пијеа<у као 
n у радпој пародној спази; уз државну помоћ за 
мајсторе и материјал за покрпвање и заунутрашп.и 
намештај. Без ове држапне помоКи, поред цело- 
Kvnnor паролпог доприноса, ово се ne би могло 
и нс може остваритн. За то и овом прилпком 
молим господипа ресорног Мппистра, да за овпх 
13 школа, које cv у повогралИ)П, даде лржавну 
noMoii, за сваку шмолу од 15 до 20.000 динара из 
кролита за ово намењеним у буџету, a молбе за 
то Iie се благовремепо предати господину ресорном 
Мииистру. Школа je потребна баш пашем .човеку 
из пасинпих крајева, кога гопн нсвол.а у свст n у 
службу за комалићем пасупшог хл>еба; oma je 
један од пајважпијих увјета за његов живот. Sa- 
ro je парод и из ових практичних разлога npno- 
нуо од срца п.иховој повоградљи. 

У целој Херцеговипи пема ни једна ни пољо- 
привредна ни занатска ни шумарска школа иако бп 
то бпло једап од пајпрсшпијнх задатака управе, 
иако би то била једно од највећих потреба парод- 
иих. Зато и овом приликом шстичем потребу no- 
лизаи.л јелнс занатске школе у Требињу као и 
јелне ползопривредне школе за сву Херпеговииг 
и за све срезове Црне Горе који гравитирају Хер- 
цеговини, да се подпгпе у Невеспљу. Цијела Хер- 
цсговипа има саздо двије гимназије и то велпку 
гимназију v Мостару н од пазад 7 година велику 
гимназију и у Требипл' која je смештена у једпој 
старој бившој аустриској касарни и која не одго- 
вара, ни no свом уређају, пи no својим хигпјен- 
ским условима, јслном просветпом заводу високог 
рапга. Зато je у прошлој години поставл.еп теме- 
љац   за   повоградљу   солпдне   гимназиске   зграле. 
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Koia he својим просторам моћи задовољити Тре- 
биње ii остале срезове који правитирају Треонњу 
и из којих срезова и сада ђаци полазе требињ- 
ску гимназију. Пошто je иромп техиичком прора- 
чуну за то потребна позамашна сума од неколико 
мЈилисжа динара да се рад на изради овс гимназије 
настави, го, оволика сума није ушла у бански 
ovijcr Зетоке бановине, oeti се мора апеловати, да 
се из државног буиета одреда једна сума наме- 
ibena подизању гимназија, за 1гра1>ење и орећно 
иовршење овог просветног дома у Тробии.у, где 
te коленка нашег највећвг јуиака, нашег највећег 
светитеља, namer највећег пеоника и молевка: Луке 
Вукаловића, Светог Василија Острошког и пеоника 
и амбасадора нашег на днору пријатељоке нам 
Крач.евине Румуније г. Јована Дучи1.а. Јуиаштво, 
светлост " MiiTvmuiia постигли су на оиом терену 
овоју кулминациону" тачку, чиме се поносимо. 

' Болно пада на душу mro шрилии иаше ведре и 
жстрс   омладнис ие може због сиромаштине   да 
„ahe  свога одушка, да кроз школе себе просвети 

оплемени и да у друштву и државној управи 
заузме ono место које joj no свима и.спим расиим 
квалитетима прилада. 

Дубровник je сви.ма позпато туристичко место. 
Требиње je no својој удаљености на 20 км. од Ду- 
бровника. To je њвгово предграђе и сви странци 
који дрђУ У Дубровник свраћајуу Требиње и ожнв- 
rbvjy живот OBOI' лепог града, a оживео би с њима 
ićuni добар део требнн.ског среза, када би се na- 
правио погодан и поиол.аи пут из Требиња у фце 
Би1еле Горе са плаиином пуном снијега и увалама 
и са природом пуном мириса мулике и борова KO- 
JU ма je ова планина обрасла. O овом путу овиси 
na да Требиње и његова планина Бијела Гора буде 
права атракција за странце. Истина, у бановински 
буџет и из ових разлога и осгалих, унесеиа je 
једна сума за почета.к рада на томе путу, коју he 
и са мојом овом молбом г. Министар свакако ОДО- 
брити, ii и ово.м приликом напомињем да hy Фи- 
нансиском комитету господе мипистара упутити 
иолбу за потребну новчаиу помоћ за брзо довр- 
шен>е овога пута, који би поред све кЈрристи, o 
којој рекох, био и најближа веза Требиња преко 
Боке Которске за Цетин.е, те би овај пут требало 
прогласити државиим путем као продужење пута 
Сарајево—Цетиље и дал.е. Овај пут, који би ишао, 
и гтаиа-с постој«, али због својих узвишица иезго- 
чаи je и raj би се пут имао само везатн једним 
пчтем од 5 километара између ВСошавља, Среза ду- 
бровачког на Гуманце у Боки Которској. Taj би 
пут био најкраћа веза изме1)У Трсбиња, Конавл.а 
и Херцег Новог. Скраћеи би био пут за 40 кило- 
мегара према ОВОМ путу KOJU води из Требиња ка 
Дубровиику н Бокм. Молио бих и овом приликом, 
пошто смо сиротиња и noiino je и буџе^т бановин- 
ски сиромашан, да се за овај пут додели извеона 
помоћ. 

У целој Хсрцеговини не постоји ии један са- 
наторијум. •Најзгодније би место, још кад се овај 
пут направи, o коме ево говорих, најзгодније би 
било, и према лекарском налазу, да се једаи саиа- 
торијум иаправн v Улима, у срцу планннског 
склопа Бјеле Topie, a који би примао болеонике 
из целе Прнморске и Зетске бановине, јер желез- 
ница води у Требиње, a од Требиља до тога сана- 
торијума било би само 17 км. 

Potpretscdnik dr. Dragan Damić: Vama je skoro 
proteklo vreme pa Vas molim da završite SVOJ govor. 

Саво Даниловић (наставља): У овој години 
било би довољно да г. ресорни Мииистар грађе- 
вина, a у споразуму са r. Мииистром социјалне 
лолитике и народног здравља, донссе одлуку и 
створи план за овај санаторијум са прорачуиом, 
који бн ушао у буџет 1940/41 године. Да je Херце- 
говнна имала од Ослобођења до сада стално по- 
сланика из свога poljeaor краја, који зна вољу и 
невољу свога краја, и који би на тај иачин био 
веран тумач воље и невоље сцога краја у ово.м 
високом Дому, свакако сс ne би нагомилале ово- 
лике потребе у град1Би вода, школа и путева, али, 
иажалост, Херцеговипа je за 7 годниа имала no- 
слаиика, коме je главни цил> био мандат, до кога 
je долазио ne бирајући средство, a o народу и ње- 
говим потребама мије водио рачупа. Природио, 
да je тај исти, критикујући, upe неки дан у начел- 
ној дебати, иебрнгу творца овога буџста за иа- 
родне потребе, изгубио у мојим очима свако 
право на овакву крнтику, јер ниједан na ни нај- 
мањи објекат у Херцсговини за седам фаталних 
годнна за Херцеговнну није везаи за његово име... 
(Чује се: To није лепо да говорши кад raj посла- 
пик ннје ту!). 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Molim g. go- 
vornika da bude oba/.riv. Takode molim ga da završi 
svoj govor. 

Саво Даннлопии (иаставља);  Ja сам,  господо, 
у овоме високом Дому једном употребио можда 
једиу незгодну реч, једну непарламеитариу реч и 
молнм да ми се зато опрости. 

ЗавршујуЈт овај свој говор o потребама Хер- 
цеговине, ja молим, да се ова питања, која сам 
покренуо што пре реше, јер су она ареча од 
свега, a ми смо најзад зато и дошли овде да 
оваква питања решимо. Ja молим гооподина Ми- 
иистра гра1)евина, који je и лично био у Херцего- 
виии приликом освећиваиЈа споменика у Требињу 
и који се лично осведочио o свима невољама Хер- 
цеговине које сам ja овде изиео, ja га молим да 
прими ово што сам ja овдс предложио. Ако ne 
може да се одмах уложи сав кредпт, који je no- 
требан за ове радове, које сам иомеиуо, нека се 
подели бар одмах пола милиопа динара за прче- 
так ових радова, na нека се онда сукцесивио 
уиосе у буџет извесне маше суме, na да се no ета- 
пама уради оно што je ова отаџбина дужва да 
учини за своју Хсрцсговнну. 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik gi Tripko Žugić. 

TpiniKo Жугић: Господо, ja hy бити врло кра- 
так, али npe пего што почнем да говорим MOJ'.IM 
да учипим једну прнмедбу на овакав рад у Народ- 
ној скупштини. Ово je, господо, једно велико му- 
чење са Мародном скупштином. Ми ina овакав је- 
дан начин ne можемо мирно n озбил>110 да водимо 
дискусију o буџету no поједкним Министарстви- 
ма. Ова je буџетска дискусија један препад и ja 
противу тога протестујем. 

Сад хоћу да пређем на буџет Министарства 
грађевина. 

Господо, кад сам добио у руке овај буџет Ми- 
нистарства грађевина, a нарочито експозе госпо- 
дина Министра, ja сам се заинтересовао да у томе 
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скспозеу нвђем Зетску бановину; у Зетској бано- 
вини да пронађем Црну Гору na у Црној Гори да 
пронађвм свој изборни срсз. Нажалост, Зетску 
сам бановину нашао, али нисам нашао никакав 
кредит, који би колико толико олакшао тешку 
cao6paliajiiy ситуацију у тој бановнни. 

Што сс тиче Старе Црпе Горе, 0 њој пн речи. 
И да ннје било господина Чејовића, ни његов из- 
борни срез, Барски, не би ушао у овај експозе Мн- 
нистра грађевина. Кад читам овај његов скспозе, 
мени иадају иа па.мст оме познате речи: 

Кад бијаше љути бојак бити, 
Где си брате Краљевићу Марко, 
A кад треба благо дијелити, 
Ид' ■одатле незнана делијо! 

Ви сте, господо, чулн овде неколико говор- 
ника који су свн из равннх крајсва, као што je, 
на пример, предговорник којн je из Срема, где 
чак и кад пс би било тих добрнх државних и ба- 
нбоинских путева o којима je говорио, тами се 
може ићи и без иутева јер je то терен врло раваа 
и леп. Mel)yniM, са Црном Гором je сасвн.м други 
случај. Гооподин Министар грађевина je из Слове- 
иачкс, такође једног брдовитог тереиа, с том само 
разликом, што je Словеначка у caoopaliajnoM no- 
глсду потиуно ypel)Ciia. Ja сам, гисиодо, нз једнога 
ереза који има само један колски пут који je иа- 
прављен још за време кад je Црна Гора била са- 
мостална. A пре три године иио je одобреа један 
мали кредит од 2 иилиона динара да се ваправи 
један мали пут који on везао Иодгорицу са Кола- 
шином. Ha то еу бала бачена нека 2 иилиона, али 
кад je требало после наставитн те радове онда 
с тим се радом није наставило и тако je проаало 
и оно што je ypal)eao. И, госаодо, код нас не само 
што се не гр-аде јаваа аутеви, него се аакако не 
подижу аа јавае грађевиие које еу аам ареко 
аотребне. 

И то мало што се ради рада се пред изборе, a 
чим apol)y азоори, кредат се jiaca a сваки рад 
apcciaue. Ja пам, госаодо, овде ouo ае говорам 
ради бирача, као што je TO чааио прсдгоиираак, 
ала хоћу да вам кажем да сам ja из једаога среза 
који je најбрдоватаја, a такав je и Срез шавначки. 
Када ови кажсм, ja говорам са игорчењем. У там 
срезовама сел»ак мора, да ба дошао до иајблаже 
иијаце да куаа храау, да аде aaJMaibc 5 до 10 сата 
na коњу, да ба аабавно аајпужааје намирнице за 
своју породицу. To су бедаа аралттаван козја ny- 
теви ао којима мора аарод ает до шесг калимега- 
ра да се саушта скори у аравом углу низбрдо, a 
асто голиио ара аовратку да се аење узбрдо. Исто 
тако, аки еељак xolie да набава дрва за огрев тре- 
ба му аајмаље шест сати да одс у планину да аасе- 
че дрва. МеЈ;утим, господо, у томе крају ми имамо 
најдивиије гурисгпичке објектс као што je Дурми- 
тор са својам прастарим шумамв a ca својам језе- 
рима, a иарочато са својим шармантним Цраим је- 
зером од кога, маслам, да аема леашсг у Евроиа. 
Дурмитор се грааича са Срезом колашанским, са 
Таром и гу се налази и чувено Београдско језеро 
са давном шумовитом околиаом. Годаае 1911 дола- 
зио je тамо пок. Цвијић кога сам и ja аратао a та- 
да сс оа азразао да аигде нвма чаробнајег аредсла 
II:II;I je иидео Behe леаоте аего у овам крајевама. 
Сем тога аа Тара се подиже    једаа    мост који je 

другп мост аа свету те врсте јер износи у распану 
153 метра. Првма гоме ае само да je за потребе на- 
рода онога краја пшребно оаградити добре ауге- 
ве, него je то гтотребио учкнити и због туризма, јер 
би дпГ))] јаи.ем нових путева успело се да се веже 
Саамак преко Дурмитора са Фочом и са Гацко.м, 
Жабља« са Колашиаим и даље до Гусиња, a да се 
веже Бераае са Рожајем a Рашком и на raj аачаа 
добила ба се једаа заатиа корист за те крајеве и 
у турастачком аогледу. Овако та крајева ае иогу 
да приме страице аа осгале туристе из наше зем- 
л.е јер нсма ши добрих аутева, ни хотела да би се 
могла тамо задржага аеколако дааа. 

Госаодо аослааица, аосматрајућа рад доса- 
дашљах влада за мене je jačao да у аашој земља 
ае.ма аакаквог алааа na caoopaliajaor аа правред- 
аог, ни ооцијалаиг a аајмање у изво1)ењу јаваах 
радова, већ се све рада на аарче од дааас до сутра. 
Сваха влада кад дође аа управу земље даје нека 
обећања a то се сталао ародужава ала се аашта 
за aajnuipeoanjc крајеве ае урада. 

И ао географском аоложају наше земље и аи 
аашем менталитету a, уоаште, no целокупном раду 
у прошлоста, од Ослобо1)ења до дааас, сатуацаја 
je у аашој земља таква, да су само азвесае аокра- 
јине увек  застуа.иеае a у влада a у парламенту   a 
пошто су оаи у већини, увек долазе a до добрах 
cao6paliajHax   аутева и до исушења   мичвара и до 
дооре воде a другах потреба.    Међутим, наши ј\- 
жпа KpaJL'iia: Црпа Гора, Далмацаја, азвесна краје- 
ви Боспе a Херцеговине и Санџака остају увек нај- 
запуштенији крајеви a остаће тако запуштепа све 
дотле, докле ne оуду културно пзјсдаачеаа са оста- 
ла.м крајевима ааше земље. Онога дааа када Цраа 
Гира, Босна, Хсрцеговааа и Санџак    аосгагну то 
изједиачење она неће пига аасавиа, непо he моНа 
сами себе у ауаом оассгу аздржавата.    Међутим, 
код нас се увск водила a вида аилатика у аравред- 
ном погледу часто аокрајааска   a племеаска,   по- 
латака аа аарче.    Ma асмамо    довољно    људи да 
осете потребе a покажу љубав арема сва.ма краје- 
нама у нашој земл>и n опда апјс никакво чудо што 
амамо a  овакав буџег Мааисгарства  грађевина и 
овакав експозе г, Миаастра.    Меае, араво да вам 
кажем, чуда то, јер ja са.м се аадао да he г. Мааа- 
стар, као Словеаац која je Tai<ol)e аз алапансках 
предела, разумети очајно станл у коме   се   Цраа 
Гора аалаза без икаквах путбва и других саобра- 
ћајних средстава и без најпотребнијих објеката a 
елемената за егзистенцију оиота народа. Стање je 
у погледу путева у Црној Гори, нарочито у срезо- 
вима   Колашинском  и   Шавничком,  очајно,  према 
осталим ivpajeiiiiMa аашс земље. Па oiiana аатерес 
земље захтена да се то што npe исарава. 

Ja зиам, господо, да ова моја кратика нећ€ 
имати много важаоста a да моји захтева неће багц 
усвојвни. Ja ово не говорим ради мојих барача, 
Dim TO заају и cBeciai су cuera тога, ала ja ово аз- 
носим као једну врсту аротеста противу ааше ме- 
ђуообне астраелаашсги п неједаакоста која се na 
свакоме кораку показује. 

Ha аример, гчхшоДб, у Срезу колаатаском и 
таниачком имате дшше алатое као што je на пра- 
мер платр Оињавииа са висиао.м од 1.800 метара. 
Али, господо, апгде у томе аределу нема воде и 
овет je приморан да се служи снегом, a када су су- 
maa лста, оила нема стока воде a често пута naani 
ссљаца морају терата стоку no неколико каломс- 
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тара да je напоје. Исто тако, у Срезу шавничком 
постоји општина Пашка и ту, кад je суша, немате ни 
једнога извора и нн једне локве, него свет чека да 
паднс снег да мало осигура воде за најпотрсбније. 
Али све то иикч) не гледа и иико o томе не коди 
рачуна. Мене чуди да се наша господа Министри 
када већ имају своје аутомобиле, које издржава 
чржава, и имају велике плате, да се ниоу мало за- 
иитересовали да прођу кроз те крајеве и да виде 
како тај свет живи. Ja сам често пута чуо како се 
са потсмехом говори o Црној Гори, да она живи од 
пензија. Међутим, Црна Гора je живела самостал- 
ии.м живото.м 200 година, оиа je више била чинов- 
иичка држава, таворила je своје дане на пушци и 
јатагаиу и шен Краљ морао je да тражи помоћ од 
Русије да би издржавао свој народ. И та Црна 
Гора има свега данас на државном буџету 
3 000 иепзионера, a Љубљана и остале по- 
крајино миого више. Ми не.мамо ништа против 
тога,    јер    je    право   да    onaj    који    je   служио 
чржаву    толико    годииа    добије    пензију  
/франц Габровшск: Али ми смо културта земља! 
Граја и протести на лсвици: Мн смо културни 
људи!) A ми нисмо? Ваша je култура у томе у ко- 
лико можете да заграбите, али ви немате ону кул- 
ТУРУ коЈУ ми има-М()- (Фра1,Ц Габровтск: Какву ви 
имате?) Ваша je култура у џепу. Вама je само да 
иматс пуне џепове, то je главно за вас. (Франц Га- 
бровшека  и  посланици  из центрума бучно про- 
тестују). 

■'i,- сте ви истицали ту културу у Аустро- 
Угарској монархији. дотле смо ии бранили своју 
нацију • • • (Министар rpahcmma др. Михо Крек: 
Борба nama иијс on.ia пшпта мања него ваша!) 
Осгаиите, молим вас. (Народни посланици из цен- 
rpvMa и даље жучно протестују). Dama je култура 
јача, ако ћемо да je ценимо MIKUIIM подигнутим 
прквама. 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Molim Vas, 
giospodo poslanici, da se umirite, a Vas, gospodine 
govornice, molim, da nastavite svoj govor. 

Трипко Жугић (наставља): Ви мкслите, ако 
зазвсие звсна на црквама, a ви клекнете на колена, 
"аа je то култура. (Посланици нз центрума поново 
бучио протестују). 

Земља коју воде попови, није културна. 
(Узвици из центрума: Где je култура? — Граја и 
бучна објашњења између говорника и посланика 
из центрума).. 

Ja у своме говору нисам казао ништа против 
Словоније, напротив, рекао сам како je лепо уре- 
ђена, a ви рђаво разумете и рђаво упадате.-(При- 
1Ч)нори и протести пз цеитрума и даље трају. — 
Чују се повици: Само нека каже!) 

Вама je згодно, иама je лепо и г. др. Корошцу 
je врло згодно док je оваква Југославија и док 
нема споразума између Хрвата и Срба, али запам- 
тите то, кад се направи сиоразум са Хрватима, 
онда др. Корошец неће бити ии мало интере- 
сантан . . . 

Potpretsednik  dr.  Dragan   Daniic:   Molim   Vas, 
gospodine govornice, da nastavite svpj govor, a vas, 

podo   narodni   poslanici,   molim,   da   omogućite 
govorniku da može da nastavi i završi svoj govor. 

Трипко Жугић (наставља): Господине Прет- 
седниче, он je мени рвкао да цемамо културе. (По- 

вици из центрума: Говорите o ствари!) Ja говорим 
o ствари. (Повицн из центрума: Зашто нападате, 
шта смо вам учинили?) Рекао je да иемамо кул- 
туре, н то je могао речи само у овом Дому, ииаче 
на другом месту не би смео ... (Повици из цен- 
трума: Зар je дошао на говориицу да чујемо такве 
речи! — Граја и протести и даље трајуј. 

Ja сам свестан прилика у земљи, али сам хтео 
да кажем, г. Министре, да сте се Ви огрешили као 
чоиск o Црну Гору кад сте дозволили да се праве 
друмови и дупли путеви у осталим крајевима, a 
Црпа Гора не.ма нн најпотребнијих, ни козјих пу- 
тева. A та земља дала je крв за ово наше Уједи- 
њење, док, међутим, није ни железницом везана 
са овом државом. И све дотле док није везана .. . 
(Узвици из центрума: Ни један не говори противу 
вас, a ви увек протпв нас! - - Граја и иротести у 
цсптруму). 

Ви сте мени казали да немамо културу... 
(Чује се из центрума: Са којим правом тако гово- 
рите! — Ile можете тако да говорите!) 

Ko je први почео, ja или Bn? (Фраиц Габров- 
шек: Ви сте почели! — Молим вас Да Словенце ne 
вре1)ате!) 

Ja сам казао да je Словенија лепо уређе-на и 
да у томе уживам ... 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Gospodine 
govornice, ja Vas molim da se ne objašnjavate sa 
govornicima. (Žučni protesti i graja u centrumu, 
odakle se čuje: Ne damo da govori! — Dušan Вгап- 
kovič: Šta vam je rekao? — Bojite se istine!). 

Трипко Жугић (паставља): Нисам ja то казао! 
(Узвици из центрума: Он мора да се извини!) 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Izvolite, go- 
spodine poslanice,  nastavite svoj  govor. 

Трипко Жугић (наставља): Ja сам молио г. 
Министра гра1)евина да има обзира према еама у 
Црној Гори и да њој поклони ону пажњу коју она 
n заслужује. Па додајем, да тако исто треба да 
поклони нарочиту пажњу n Санџаку н Јужној 
Србији. Гласам протнв. (Пљекжање на левици). 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. Dura Drašković. 

Ћура Драшкови11: Господо народаи посла- 
ници, при расправи o буџету Министарства грађе- 
вина, ja iiy само додирнути она питања, за која 
сматрам да су врло важна за наше крајеве у Зег- 
ској бановиии. Одмах ћу да вам кажем, да пуг 
Котор—Тиват треба бановина да прогласи др- 
жавним путем и да се у Закон o државним и 
бановинским путевима унесе једна законска одред- 
ба и допуна, no којој би се примениле таксе иа 
прекомерАО нскоришћавање путева у оним краје- 
вима који немају железнице, a ево зашто ja то 
говорим: Пут Тиват—Котор je главна артерија 
кр-оз коју струји целокупан саобраћај и трговина 
и кроз коју лети пролазе хиљаде странаца из свих 
културних крајева Европе и Америке. Taj пут 
пролази кроз Тиват у коме су усредсређене naj- 
главније нате војно-поморске установе. Овај пут 
je даиас једаи стварно туристички пут, иако je 
бановински пут. И он je у таквом дерутноме стању 
да je врло onaeno љиме uhu, тако да су људи 
извргнути опасности при саобраћају аутомоби- 
лима no њему. Ако овакво стање буде потрајало 
juni једну, до две године дана, верујте ми, да нико 
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Hehe моћи њиме да путује. Kao што рекох,  зи  je један амандман и то би била једна врста аутеп- 
бановински   пут,   али  Бановина   je   сиромашна    и тичиог тумачења Закона. Ми смо казали да се ова 
нема  средстава да  га  може  одржавати  у таквом одредба не примењује иа крајеве где нема желез- 
стању  како би  он  одговарао  оном  великом  са > ничке   мреже.   To   je   опћенити   принцнп.   Ако   се 
браћају који се њиме креће. овако задржи,  наш ће саобраћај  потпуно запети. 

Ви сви знате да je наша Бановина сиромашна Господо, ja hy дати један пример до које апсурдно- 
и да je и>ен буџет врло мали. Он једва достиже 
суму од 60 милиона динара, али сс може реали- 
зовати једва једна четвртина a то je 15 милиона 
дниара, тако да буџет ове Бановине једва достиже 
буџет једног мањега града као што je Дубровник 
или Сплнт. 

AKO овако остане. овај пут he бити апсолутио 
непроходан, a то наноси штсте нашем туристич- 
ком развоју a туризам je једна јака привредна 
грана наших јужних приморских крајсва. Овај 
пут може да буде штстан no државне интересе, јер 
би бнло немогуће имати везу са најважнијим на- 
ШИМ гтморским устанопама. Ja скрећем гпспо- 
дину Министру гра1)евина пажњу да смо и код 
овога питања, ми поднели амандман и верујте, го- 
сподинс Мнпистрс, неопхолно je потребно да се 
озакони, да се овај пут од Боке Которске до Тп- 
вата огласи за државни. Преко и>ега струји сав 
наш лромст. Ои je v такпом craihv да не чиви част 
угледу наше државе пред страицнма, a страпци 
втгде нашу лржаву no путевима у приморским »pa- 
јевима кроз које пролазе и то je штетно и за наш 
државпи углед према иностранству, a штетно je 
и за интересе државне, јер он веже наше најваж- 
није приморске установе у Бокн Которској. 

Једно питање које je joui много важније 
које je важно   за читав   cao6paliaj v Црној   Гори. 

сти доводи оваква шр-азнина. Ла сам имао прилике 
да као заступник одем na Цетиње да сс интересу- 
јем no јвдној таквој ствари у Техничком одељењу 
Бановине, да мисе да ту|мачење шта je преко- 
мерио искаришћавање путева, a шта je нормално 
искоришћавање путева. Један Рус мн je одгово- 
рио: нормално искоришћаваље путева je кад ссди- 
те код куће и кад се ис познте аутомобнлом. Види- 
тс, господо, човек треба да има јаке нерве na да 
овоиздржп. Све je остављено арбитрију овс госпо- 
де да тумаче и ударају како хоће. Ja апелујем, го- 
сподине Министре, на Вас да ово примите, јер 
ове две одредбе ne пбвлаче иикакав фипанспски 
ефекат. (Мииистар грађевина др. Мпхп Крек: Пп 
они нису платили ништа!) Алп л.уди морају ла 
трчс и да интервенишу и да имају трошкове око 
административних спорова, и томе треба учинити 
крај. 

Апелнрам на Вас, господине Министре. ча 
овај пут преузме држава, јер Бановина нема 
ушпптс никаквих средстава да издржава путеве. 
(Мииистпр rpnhcniiiui др. Михо Крек: Нс ради се 
o томе да ли je државни или баповиноки пут, него 
да je добар, a како сс зове, то je спеједпо. Вама 
je до тога да вам тај пут изградимо!) Ако ћете 
изградити тај шут, господине Мипистре, е, онда, 
хвала вам! 

Ja апелујем на Вас,   као   na брата   Словенца. 
Ми немамо, наиме, железпица, a паши су ттутсви     ап 0Re „аше^рајеве.   Овај   пут   Тинат—Котор  je 
потпупо у дерутном стању. Читав саобрпћај v ру 
кама je приватне иницијативе. Tn л.ули уложнли 
су сав CBoi кредит да покрену и одрже аутомо- 
билскн саобраћај кроз нашу бановпну. Ти пот- 
пуно руиипрапи путеви ne могу да приме тај сао- 
браћај и na њима аутомобили ne могу ла издрже 
ни no годипу ло две дана a ла се потпуно ne pa- 
стрссу и постану неупотребл>иви за саобраћај, 
док no другим крајевима могу да трају no неко- 
лико година. To je штета за приватну иншипативу 
која врши јелипи саабраћај у нагаој Бановипи. 
Али пма j om n лруга невоља што je услед овога 
§ 22 Закпна o државннм путсвима прелви1)еио 
плаћап.е таксе за прекомсрпп искоришћаватпе nv- 
тева. Овај Закоп пма јслпу празпину, a та je птто 
je у Закону фиксирап један припцип да се за 
прекомеоно искоришћавање путсва плаћа једна 
такса. Ово je немогуће кад je нормално иско- 
ришћавање путева ла се фикспра један принцип и 
ла сс ne наплаћује такса за прекомерно искоршп- 
ћавање. Али има ioni једно крупније питање с тим 
Закопом. Ова такса nnraha власнике аутомобила 
К0.1ч једини одржавају саобпаћај у Зетској бано- 
вини. Ta такса je 10 пута већа пего свс државне и 
самоуправне дажбине ових л>уди. Неко плаћа 
мимо самоуправпих и државвих лажбипа 100 000 
дипара тих такса. СМттстпр грпђепииа др. Михо 
Крек: Колико ja знам, тамо нису платили много 
тога! Пре две годипе нису били платили ништа и 
морало се брисати!) Али cv људима пленили ауто 

такође важан и за војне сврхе. Ви зпате да je 
Бока Которска cnrvpno пајпитомији и најкултур- 
нији крај у напшј земљи и пије право да ono што 
je било изграНсио пол туђинским режимом, уни- 
штавамо. и ne поправлЈамо у својој власти 
Отаџбини. (Мпиистар rpaheimua др. Михо Крск: 
Па зашто нс поправите?) Немамо чиме! . . . (Мчни- 
стар грађевпна др. Мпхо Крек: A од чега je ра- 
није било поправљепо?) Бановина га je попра- 
вл^ала али површпо. (Мпннстар rpahenniia лр. 
Михо Крек: A ко je паправио тај пут?) Израђен 
je још под Аустријом. (Мипистар грађевииа др. 
Михо Крек: Мислим, je ли то град направио?) 
Hnie грал. Taj пут иде ол Котора ло Тивта. (Ми- 
иистар rpaheRiiiia др. Михп Крск: Понавл^ам, ралн 
се o томе да Вам тај. пут лобро дотерамо, a како 
he се тај пут звати то вам може бнти свеједно!) 
Мепи je главно да га уредите. 

Ja молим г. Мнпистра да то буде урађено, j ep 
je овако nco саобраћај укочен. 

Имајући увсреп.е да he г. јМинистар удово- 
л.итп овим опраплапнм пашим захтјевима, ja пзја- 
вљу.јем да hy и овај пут гласатп за овај буџет. 
(Пл>ескап.е и олобравање"). 

Pretsednlk Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Dušan Brankovic. 

Душан Бранковић: Господо народни посланп- 
ци, попгго je овде пало лоста паметних предлога 
и добрих прељчога o Министарству   грађевина, ja 

мобиле и њииа писи та такса као Дамоклов мач не бих пмао много тога да кажем, али ћу се ппак 
пад главом. (Мпипстар грађевина др. Мпхо Крек: са пеколико речи осврнути na мој крај. 
To разумем    али   ne   можемо   то  решпти   јелпим Мајглавпије питап>с, то je пптаље    путева.    У 
амандманом за једну бановину!) Ми смо поставилн иашој Босапској    Крајипи ме може да се развнја 
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ж.ивот на селу онако како би треоало, услед тога 
mro наша Крајииа нема путева којима могу кола 
npoliH, него iiocTOJe само такве стазе које су про- 
лазне само за пешака или кои.анпка. Миога села 
иису везана једна са другим, a искј тако нису неза- 
на ни села са општином, кити општине са срезом. 
Зато посгоји велика гштреба за што бржом из- 
градЈ1>ом путева, да бн село дошло у могућност да 
може своје производе (извести на пијаце у градове 
и са пијаца довесги оно што му je гштребио. Оси.м 
гога, господо, има много поточића и река, где ие- 
иа уоиште никаквих мосгова, и када те реке иа- 
Aohy не може сс no месец дана доћи у варош, 
или у ма коју било оиштину или среско место. 
Зато би било иогрсбно да се подигну мостови, у 
колико то могућносги дозвољавају. 

Виде11И буџет Министраства гра1)евина... (Глас 
из ценггрума: Добар je минисгар!) Министар je 
добар, али са оннм кредитом са којим г. Мииииар 
пасполаже ие могу миого тога од њега тражитн, 
али када би он имао могућнасти, ja верујем да би 
он  чииио све у најбољој иа.мери. 

У иашем срезу, Мркоњић Граду, који сачишава 
32 000 душа, нема ни једиога села кроз која мигу 
кола npohH, нема села у KOJOM воде има, у тиме 
срсзу нема села у коме има бар један део дооре 
земље на којој маЖ€ да роди кукуруз, или ишени- 
ца Taj крај je један иасиваи Kpaij, није ни сточар- 
ски, ни житарсми, и ja уоиште не знам шта тамо 
можс да се засеје. 

И, гооподо, raj срез нема ни пута ни воде, a ja 
мислим, да би за удобност његовог живоа-а било 
од преке жмребе да се да једна свота с мојом би 
се изградилн путеви. Не тражимо да ти дрокава 

исго нека се умиие иаиивпнски кулук и заведе 
сеосаои и општинши кулук, a Министарство грађе- 
вина ои могло да да помоћ у магеријалу колико 
буде требало и колико му je Morvhc. 

I la прилпку горњи делови села: Медена, Пећка, 
Јасеии иотици, Гераово, Шипови, до Бараља не- 
ua'rv ии капи воде. Даље, Сељани, Бол>ви, Густо- 
вара, Сурјан, Дроб1вак и Лисковица немају пута, 
иемају воде, иемају школе. Evo, господо, од чега 
raj народ живи и шта има у томе своме крају. 
Исто тако да иабројим да у срезу Босанска Крупа, 
има неколико села Бањани, Добро Село, Стапанџа, 
Збориште, a исто гако и Румшка. и Бањалучки 
срез ЈБубавски, 1<1)IIJHO Агино Село и Бачац, која 
не знају шта су то кола, да би возили колима, H€ro 
имају само пешачки и козји пут. Са мало помоћи 
требалсЈ 6и упс vni оиштипск-и и сеоски кулук, na 
6ii се сиабдели иутем, н то за време од годииу 
цама, да би могли прави до.маГ.иии да ;;ol)y у своје 
село- Потребиа je шшцијатива одозго, да паша 
влада поклони паж1ву и напретку села, a не само 
полицијским изборпма. Ja мислим да би тада наше 
село друкчије стајало. 

Господо, ви зиапе да се у Босанској Крајинн, 
због путева, не само штети село са својим произ- 
водима, него се штети и држава и народ без пу- 
гева. Господо, што немамо ових путева, штетује 
држава у шу.ма.ма стотине МИДИОна динара. Ha 
пример, од шу.ме у Бјел.евинн, Доњој Гори и Сад 
Ос.мачи, које су коштале стотнну милиона дипара, 
све je порушено и није могло да се дође до Че- 
мериице Мањаче, где једпа шума трули и пада од 
старости, a она се сече испод 30 цснти, од које 
остају  голети и за неколико    година   биће   као  у 

Далмацији — голи крш. To je због путева и због 
непаиетне управе у нашој земљи. (Један глас са де- 
сиице: Ти си UHO претселник општине!) .)а сам био 
слуга среског иачелиика, јер тада није би.к) on- 
штннске самоуправе. 

Господо, има села која иду no 5—7 км. да 
граже воде. Шта, гоошдо, може Миииотар грађе- 
Biiiia учииити, кад зпамо колико има крајева без 
воде и путева, и шта ми вреди да се окрећем го- 
сподину Министру, кад нема средстава. Али ипак 
ja тражим од њега добру вољу, да са меродавног 
места извршн оргаииаацију у раду, да селЈака 
ослободи од баповннског кулука и да заведе on- 
штипски и сеоски, na бн Банска упрааа, одпосно 
Техничко одељепЈе из Мипистарства давало у ма- 
теријалиој BOMOIUI што би бпло могуће, a ne, кап 
што неки мисле, да греба да им држава израли 
тај пут. 

Господо, ja знам да би врло много новаца оти- 
шло за једну општину, за један крај ^и за једаи 
срез, кад би се подигла цистерна, да се да вода за 
њихово становпиштво и за стоку. Кад зпамо ко- 
лики je буџет Миннсгарства грађевина, и кад ви- 
димо да изиоси 230 милиона динара свега, шта 
оида ту може учинити господин Минисгар? 

ETO видите, господо, и сама расподела држав- 
пог буџета неправилна je и при расподели учињена 
je једна велика неправда, a томе je требало најве- 
liy пажњу посветити. 

Ово je једино што бих замолио г. Мипистра, a 
ja мислим да ово може и да и.ма могућности, само 
ако буде имао воље јер, изгледа, да raj кредит 
iseli стојн у Бањој Луци, да сс прошири пут од Ба- 
Лукс прсма Јајцу, којим иутем иде саобраКај из- 

.међу Далмације, Херцеговине и Босапске Крајипе, 
iH туристички и привредпо-трговачки. Стога молим 
г. Министра да се што npe отпочне рад да би се raj 
пут проширио и да би био сигурнији саобраћај и 
превоз. ETO, господо, ja немам више шта да вам 
кажем. Говорио сам o стварпостп a не o деклама- 
цијама. (Пљеокаше на левици). 

Frclscdnik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Dragutin Domainko. 

Dragutin Doniainko: Gospodo narodni poslanici, 
u obrazlaganju budžeta Ministarstva građevina zadr- 
žanu se u prvom redu na potrebama grada Zagreba 
i Savske banovine. Savska banovina je ne samo turi- 
stička banovina nego i glavni prelaz na daljne turi- 
stičke krajeve. U sadanjem vremenu motorizovana 
saobraćajna sredstva nisu više luksuz kao nekad, 
nego su neophodna potreba koja iziskuje i odgova- 
rajuće puteve. Putovi u Savskoj banovini SU za živo- 
tinjsku vuču sa brzinom od 12 kilometara na sat, a 
za motorna vozila trebamo ceste za 50 do 100 kilome- 
tara na sat. Naši .susedi, i to bivša Austrija, Mađar- 
ska i Italija, već su svršili svoj program puteva i 
ostalo balkanske zemlje hitaju da program svrso. 
Međutim, mi smo još daleko od toga pa se događa 
da stranci dolaze do naše granice i onda ili se vra- 
ćaju autom natrag ili ostavljaju auto na granici i 
uzimaju za dalje putovanje taksi. Predvidene potrebe, 
kako je sam ' priznao g. Ministar građevina, nisu 
mogle naći dovoljno kredita. Naročito ću ovde pod- 
vući Savsku banovinu koja treba samo za modorni- 

" zovanje državnih puteva preko 900 milona dinara i 
to za ceste: Zagreb — Varaždin — mađarska granica, 
Zagreb — Sušak, Sušak — Senj, Zagreb — Ljubljana i 

50* 
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Zagreb — Beograd. U investicionom šestogodišnjem 
pianu predvidena je, međutim, suma od 22G miliona 
dinara i to za ceste: Sesvete — Brod, Samobor — Вге- 
gama, Sušak — Ljubljana, Zagreb — Sušak, Sušak 
Senj i Sesvete — Varaždin. Taj šestogodišnji plan je 
predugačak i zato neracionalan pa treba da se skrati. 
Za najglavnije banovinske puteve trebalo bi u Sav- 
skoj banovini bar 200 miliona dinara. U pogledu 
hidrotelmičkih radova dobilo bi se isušenjem glavnih 
podvodnih polja u Savskoj banovini 250 hiljada Ju- 
tara plodne zemlje i to isušenog, konjskog polja, 
Crnas, Jelas polja. Ribarskog polja i Odranskog 
polja za koju svrhu je potrebno preko 350 miliona 
dinara. Predvideno je za dolimično melioriranje Cr- 
nas i Jelas polja milion i 200 hiljada dinara, te Ri- 
barskog polja i Jezera kod Plaškog 850 hiljada di- 

odlučnog  učešća da ima   država,   banovina i općina. 
U   svoje   vrijeme   sam   kao  bivši  banski  vijećnik   za 
grad Zagreb predlagao da se elektrifikacija sprovodi 
putem mješovitih gazdinstava. To su tijela u kojima 
treba da učestvuje svojim   kapitalom   država,   bano- 
vina i općina, a do izvesnog procenta i privatni kapi- 
tal koji bi sprečavao da se ne razvije u takvim   tije- 
lima preterana  i nezdrava birokratija. Da se o tim 
pitanjima više vodilo računa tj. ne samo o elektrifi- 
kaciji nego i o građevnim potrebama zemlje ne bi 
danas možda  imali toliku oštrinu  u političkim pita- 
njima. I  ovde moram  da napomenem  da se toliko 
traži od banovina, a banovine nemaju sredstava za to. 
Ponavljam da treba donijeti čim prije Zakon o samo- 
upravama,   a do tog vremena  mora  država da pre- 
uzme  finansiranje svih  onih  radova  za koje   nema 

nara. I po tome se vidi kako nije dovoljno sredstava    banovina   sredstava.    I u ovoj debati upozoravam g. 
predvideno za Savsku banovinu. Za regulaciju rijeka 
i to naročito Save, Drave i Mure treba preko 217 
miliona dinara, a predvideno je za Savu kod Zagreba, 
Riječicu, delimično Dravu te utvrđivanje obale Save, 
Drave i Mure nešto preko 10 miliona dinara. I tu, 
na žalost, nema dovoljno sredstava. Vrlo važno pi- 
tanje koje spada najvećim delom u nadležnost Mini- 
starstva  građevina,   a   to   je   pitanje   elektrifikacije. 

Ministra građevina na podatke koji se šire u zagre- 
bačkoj štampi o nesrazmeri Hrvata i Srba, naročito 
u centralnim nadleštvima, pa tako i u Ministarstvu 
građevina. Ne upuštajući se, dalje, u to pitanje, ipak 
tražim da se ti podatci provjere i da se Narodnoj 
skupštini i javnosti otvoreno kaže: da li su tačni ili 
netačni! Ja, kao Hrvat jugoslovenske orijentacije 
moram   baš   zato   da   tražim   punu   ravnopr.ivnnsi 

(Ministar građevina dr. Miho Krek: Savskoj bano- Hrvata u ovoj državi i u personalnom i u materijal- 
vini odobreno je da mo/.e zaključiti zajam' od 25 uom pogledu, smatrajući da je to najbolji put ka 
miliona  dinara   za   elektrifikaciju!).  Naša  je  zemlja    rešenju hrvatskoga pitanja. (Odobravanje i pljeska- 

nje u centrumu i na desnici). 

Pretsednik   Milan  Simoiiović:  Reč   ima   narodni 
poslanik g. dr. Slobodan Purić. 

Др. Слободан Пурић: Гошодине Министре, 
посподо пародни посланици, морам иокреио да 
прнзнам да разочараи аупам прии пут у животу 
на ову говорницу. Пун 'пдеала, напојеп у свом 
родпам icpajv, дошао сам овде, a чуо сам да сваки 
ч.иск KOJU стуша у политички жнвот првих дана 
доживи највеће разочарење. To моје разочарење 
потиче на првом месгу, нажалост, баш због тога 
што видп.м да мало интереса показују сви omi. 
KOJU су упућени у овај Дом за рад у њему. 

Господо пародпи гккланицп, ja сам млад 
човек и не бих волео да мп замерпте за ово што 
сам изјавио. Долазпм пз једног краја за који ве- 
рујем ne зпате пако се налазимо у једној државп, 
у Југославији, или ако га знате, знате га само no 
чувењу. To je крај који je разднајао или ако хо- 
ћете спајао предратну Србију, Црну Гору и Боспу, 
a зове се старим именом, које пам je остало у на- 
сле!)е од namer вековпог притискача: Новопазар- 
ски Санџак. Господо народни тшсланици, тај Ново- 
пазарски Санџак добио je у Југославпји ново име. 
To ново име чуло се и јуче овде у Народној скуп- 
штинп, да je то југословенски Сибпр. Ja ne могу 
да будем бездушап n да свој крај сматрам јуто- 
словенским Оибиром. Ja желил да умањим тај бол, 
пстипит бол којп je овде чувен у Народној скуп- 
ттипи, и upe бих могао да га иазовем пмеиом: 
крај беспутпи и заборавл^нИ. 

Господо иародни послаппцп, ja сам овде чуо 
од многе господе предгопорннка како се жале да 
се из села у град не може ,ioiiH, да кроз село пу- 
тева пема. Ja мислим да ми нећете вероватп, a 
морам да кажем: пстнна je да Нова Варош нема 

-пута упште. Нова Варош која je среско место, се- 
диште   среског   пачелства,   среског  оуда,   пореске 

toliko bogata vodenim snagama da ima kod srednje 
vode preko 9 miliona konjskih snaga, a  iskorišćeno 
je svega oko 203 hiljade tj. 5,9%. Računa se da za- 
jedno sa kaloričkim snagama, dakle ugljeni, otpada 
na stanovnika  u Jugoslaviji 50 kilovat časova,  dok 
u   drugim   zemljama   otpada   500   do   1000   kilovat 
časova. Da se nije elektrifikacija mogla kod nas ni 
iz daleka dovoljno razviti krivica je u  prvom  redu 
što  do  sad  nema  Zakona  o  elektrifikaciji.   Uslijed 
toga nastale su razne okolnosti koje su upravo  ra- 
zorno  uticale na opstanak električne industrije i to 
u prvom redu Sto nije bilo dovoljno povoljnih nov- 
čanih sredstava, zatim preveliko fiskalno opterećenje 
električne energije, a u isto vrijeme, siromaštvo pu- 
čanstva,  te  smatranje električnog osvetljcnja luksu- 
zom. Poznajem detaljno pitanje elektrifikacije i kao 
inženjer i kao čovjek koji je već preko 18 godina u 
privredi, naročito u tvorničkoj praksi, pa sam uvje- 
ren da bi hitnim donošenjem jednog općeg Zakona 0 
elektrifikaciji koji  je već mnogo puta obećan pa i 
po   sadanjem   Ministru   građevina,   krenula elektrifi- 
kacija  novim   putem   i  velikim  koracima  napred.  U 
tom Zakonu treba predvideti sve ono što se odnosi 
na   elektrifikaciju,   a   zato   tu   treba   da   saraduju   i 
stručnjaci   a   i  Ministarstvo  trgovine  i   Ministarstvo 
flnansija  sa Ministarstvom  šuma  i  ruda.   Električnu 
struju treba hitno osloboditi neopravdanih trošarina 
i   dekretiranja   cijena   preko   administrativnih   vlasti 
kad za to nema mjesta. Takse i prireze na električnu 
energiju   treba   upotrebiti   za   svrhe   elektrifikacije. 
Naročito treba osloboditi  novogradnje svih  građev- 
nih pristojbi.   Treba   posvetiti veliku pažnju elektri- 
fikaciji sela. Pomoći treba domaću industriju za pro- 
izvodnju električnog materijala. Od velike je važno- 
sti,   kako   sam   već  spomenuo,   pitanje   finansiranja 
elektrifikacija.   Za   ovo   postoje   razni   predloži   pa 
tako, na primer, da se dobiju   sredstva od Industrij- 
ske banke kad ona i ako ova bude osnovana. U ne- 
kim zemljama postoji  specijalna banka za elektrifi- 
kaciju  zemlje.   Ne  treba   sputavati   previše   privatni 
kapital,    ali   je   sigurno   da   u   elektrifikaciji   treba    управе,  ннже  гнмназије  (четвороразредне),  место 
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где долази велики број чиновника који се шаљу у 
jугослоиснски   Сибир  да  служе,  иома   свога   пута! 

Господо народнп посланици, немојте мислигп 
да ja ono претерујем, да говорим овако да бих 
сгворио извесам ефекат. Не, ово je гола истина. 
У Срезу ново-варошком нема ни једне сгопе лр- 
жавног пута. Једини пут, ако га тако омемо звати, 
моји везује Нову Варош, то je део пута који се 
одваја од државног лута Прибој—■Прнјепоље. Taj 
пут још приликом ослобођења наших крајева од 
'ЈЧрака прокопала je наша војска за своје потребе. 
1 in ca једним другим суседним местом лш немалш 
апсолутно никакве везе. Господо пародии посла- 
ници, данас у XX веку, у веку 'мотора и машине, 
једино превозно средство, nama железница и наш 
аутомобил јесте — коњ. 

Госпидо народнн посланици, да за моменат 
оставимо ово беспутпо сташе. Иовопазарски Сан- 
uaiK суђеи je приликом аоделе државе na бшовине, 
a та пресуда гласи: осуђује се na смрт тихнм уми- 
ран>ем. И заиста, господо народни послапици, 
Новоиазарски санџак цео, a Нововарошки срез 
напосе, тихо уаииру. Код нас се људи нечујно pa- 
h^iy> нечујно раде и нечујно умиру. Али зар би 
ики могао веровати у оно доба и у онсш крају где 
се родила прва мисао o стварању самосталне на- 
пидне државе, у тој Рашкој, у колсвци HcMaibulia, 
да ои у XX веку, у доба кад постојн Југославија 
од 15,000.000 станивника, једаи крај могао били 
осуђсн на то тихо умираље. Господо лародни по- 
сланици, с.мрт није страшна, и да су нас осуднли 
иа смрт стрељањвм, na момеитапу смрт, ми нс 
бисмо осетилн бола, као што ннсмо осетили бола 
ии за cuc ono доба робавања под туђином, али po- 
боваша поносног. 

За врвме робовања сачували смо своје иа- 
родно име, народнн језнк, народне обичаје и иа- 
родне тежње, свс смо то гајили до највећих мо- 
гућности алн, господо, кад се мора тихо умрети, 
кад знате да сте осу1)ени иа смрт и да морате че- 
кати и живети на белом хлебу, онда je то болно 
и тешко у.мирање. Госиодо народии носланици, цсо 
Новопазарски санџак у.мире гихо, a нарочиго Срез 
нововарошки. 

.Ja ne желим да злоугготребљавам стрпљење 
господнна Министра, н господе народних посла- 
иика, ne желим jep време одмиче, na морам свс 
mro сам мислио да са овога места кажем да све- 
дем на најнужнију и пајпотребнију меру: Ако смо 
ueli осуђвни na то тихо умирање ja мислим да je 
дужност нас, синова онога краја да тражимо лека. 
I ооподо народни посланици, једини лек и јединн 
лекар кији може хитио да прнтекне у IIUMOII томе 
крају јесте господин Мипистар гра1)евина. Дру- 
гога лека ja дапас не видим. Наша je несрећа што 
смо у Зетској бановини. Ja ne мрзим Црпу Гору, 
али ми јежао што су саставл>ена два слепа да се 
воде. (Паилс Јововић: Не л>утим се ja na то. Тако 
и јесте). Господо народни послапици, треба да 
знате да ми, кад хоКемо да одемо у 'седиште своје 
бановине морамо да пре1)емо кроз Дрцпску и Прн- 
морску, na тек онда да до1)е.мо у Зетску na Цетиње. 
(Једаи гл.ас са деснице: Па зато вам je слађи пут!) 
Господо пародпи посланици, Новопазарски сапџак 
у Зетској бановини претставља активан крај бано- 
вине и нама о«и завиде. Господо народпн посла- 
пици, не би било зло колико je и не би изгледало 

тако црно као што je да и.мамо само Једап пут. 
Гооцодо народни иосланици, злоупотребићу jom 
мало ваше стрпљење. Од I Ione Вароши до Би- 
стрице псстоји један крај пута који везује Мову 
Варош за државни пут. Taj пут има 15 км. 11ашн 
аутомобили га прелазе за један и no сат. Аутомо- 
били којп возе (овде no Београду, нека ме извипе 
господин Мгашстар, шихови аутомобили не би 
могли trn ului no onc'M путу. .Ia бих био најсрећ- 
miju кад би господин Министар грађевина баш 
данас дошао у 11ову Варош, Ла верујсм чврсто да 
не би.имао срца a да ne пареди сместа да се raj 
ii\ т иаираии. Господо народни .посланици, ЦИЉ 
овога мога говора састоји се у томе да вам кажсм 
да мп од Зетске бановине не можемо очекивати 
imiina. 

Ja сам био na Цетиљу, ннсам жалио труда, 
када je доношен бановински буџет. Прегледао сам 
га. У буџету пије било ничега. Молио сам г. Бапа. 
,,Па, каже, ево унећемо, н то за вашу љубав као 
младом човеку, који се овако интересује, суму од 
50.000 динара". 

Господо народни посланици, 50.000 динара je 
потребно, ja лшслим. за израду само једног про- 
пуста. 

Ja ca овога мсста молим г. Министра онако 
као што бих молио свога родитеља: не за себе, 
господо. «его за onaj народ, који тихо умире у 
своме срезу, a који пи са ким na свету везе нема, 
да нађе пута и начина да се овај пут Бистрица— 
Нова Baponi прогласи државним путем, и да се на 
тај начин оспособи за путовање. 

Замислите, господо народни посланици, јед- 
ног болесника, коме се мора хитно помоћи опера- 
цијом, a мор^а ићи у Capajcno или у Чачак, jep ми 
ближе болнице немамо: на моји lie начии on доћи 
до пута којпм би се могао преиети? 

Ja сам, госггодо, лекар. (Узвици: Живео!) Мијс 
редак случај када сам ja морао да плачем над 
болесниковом судбипом, a писам био у стању да 
му помогнем jep се пије могао транспортовати 
тако брзо да би благовремено дошао да сеоие- 
рише и свој живот на тај начин спасе. 

Господо народни посланици, ja мислим да нам 
nn мало ne служи na част пити na поиос ако у 
овој земл.и има крајева, којн пемају ни маћеху, a 
да и не тражимо мајку. Господо народпн посла- 
ници, ja бих се задовољио када бих у овој Кра- 
л.свској влади и у овом парламенту нашао за свој 
срез само маћеху. 

Госиодо народни послапици, може вам бити 
ii смешмо, али je за мене сувише болио. Ja осећам, 
н кад ово говорим, будите уверенп да се уздржа- 
вам да не искажем израз лица човека који плачс. 

Ставл>ам на срце г. Министру грађевина да 
ово ne само запише, nerc оствари, и то у најкра: 
IUM времену, jep he тим путем доказати да под- 
једнако љуби и воли и onaj Санџак, који тихо 
VMiipe, «ао и своју дивну Словенију, коју ja та- 
кође волим и љубим, у којој сам био и у којој 
спојих  пријателза  имам.  (Усклици:  Живео!) 

Надам се да he ово бити остварено и само у 
тој нади ja се усуђујем да гласам за пројекат овог 
буџета Министарства гра1)евипа. (Бурпо одобра- 
ваше и пљескање.) 

Pretseduik Milan Simoiiović: Reč ima narodni 
poslanik g. Uroš Nedeljković. 
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Урош Недељиовнћ: Господо народни посла- 
ници, видећи да je г. Министар од мојих предго- 
ворника преморен, a видећи да још има иелики 
број говорника, који имају овде да тугују, ja ky 
мој говор да прекратим и да изнессм оне најнуж- 
није потребе које постоје у моме срезу, да сведем 
цео говор на то. 

Господо нар-одии посланици, у моме срезу 
нити има железничког, im иароородскиг, ни суво- 
земног caoopahaja. Данашње стање je такво да од 
сжо 300 километара државних и баловннских пу- 
тева који се налази у моме срезу једино имамо 17 
километара и 600'метара проходиог пута, који иде 
од лута Ваљево—Лозница за среско место Крупањ. 

Господо народни посланнци, иако je м-ој срез 
гакорећи најзаслужнији, мора да се и њему при- 
текне у ломоћ; јер прве пушке које су заауцалс 
с оне стране Дринс биле су уперене на њега, ирви 
топ којн je 1914 апаљсн нз града Зворника, бир 
je уперен у ..мој срез. Највећа згаришта, највећа 
попришта, била су у моме срезу, гооподо. ТалМО je 
Мачкои Камен, где je за upetMe р'ата 1914—1915 
пало ништа мање него 40.000 наших војника. To 
нсторија говори. Ми смо на том Мачковом Ка- 
мену, да бисмо се одулшли палнм херојнма и 
жртвама, подигли к;;с1\риицу. За гу косгурницу 
.ми смо на cuojiiM леђиаља доиосили камен, пссак и 
остало што je погребно да je подипнемо, јер није 
било комуникационих средстава. 

Госиодо, тако исто, недалеко на иуту од Шаица 
ка Крупњу ка Мачковом Камсну имам-о један CIUJ- 
меннк на Текеришу палим херојима на Церу 1914 
године. Мајглавнији пут који везује мој срез и 
Срез азбукЈовачки, као и сезовс Јадарски и Иоцер- 
ски, ти je пут Шабац—Текериш—Крупањ—Мачков 
Камен—Љубовија. Госиодо, тим путем не може 
да се npoi^e ни иразним колима. A то не може 
отада откада je raj пут прешао у бановинске 
рукс. Раније je ono обласни пут. Данас кад пођу 
из унутрашњости поједкне породице и иређу 
300—400 километара пута да би дошле на Цер, 
одиосНо на Текершп, иномс спименнку, илн да ои 
дошле на Мачков Камен да оби1)у своје миле и 
драге -који су ту пали и да им припале воштаницу, 
one прођу 300—400 километара али кад при1)у 
тамо не могу доћи куд су пошле, већ се враћају. 
И онда људи иитају, ко je тамо «осланик, ко je 
бан, кад нико не води рачуна?! 

Ja сам то изиео у Финанснском одбору и спрс- 
мио сам један амаидман да пут Шабац—Текериш, 
где постоји споменик палим жртвама у церској 
битци u који води за Крупањ и Мачков Камен,' 
буде оглашен за државни пут. Једино, на raj на- 
чии, ако raj пут пређе у државне руке биће омо- 
гућен саобраћај њиме и неће бити онога зла као 
што je то до сад. Ta места, то je наш хаџилук, јер 
тамо иде свет да посети своје миле и драге, који 
су тамо положили своје жнвоте. 

Доказапо je да je 40 хиљада жртава пало из- 
над Крупња  иа  Мачковом  Камсиу. 

Испо тако, господо, пут Зворник — Радап. 
—Крупањ до Пецке, који je upe рата, односно 
пред сам par, прокопан и землЈани радови ура- 
ђени, тај пут, кад je почео par, сав je затрпан од 
ровова и грапата, и већ 20 година, ево, од рата 
on joiu mije успоставЛЈен иити иорађен. Ja сам по- 
слапик од 1931 годипе и молио сам г. Мппнстра 
да  сс  то урадп,  али  бадава.  Иако je тај  пут од 

хитпе потребе on се ne гради. Постоје четирп on- 
iiiTime које  су поред саме Дрипе и људи пз и.их, 
кад треба  да   до1)у  у  Крупаљ,   где   им  je  среско 
место и где се иалазп срески суд, пореска управа, 
да   m!,v до њихј — a псма више од 23 км., наравно 
кад бп  тај   пут био успоставл,е11  за  саобраћај — 
треба им да иду 120 кило.метара. Ти Лзуди морају 
да 'иду од Доње Тремппце, na на Зворпик, na од 
Зворника у Бању Ковиљачу na у Лозницу, na теК 
у 1чрз'папз. Па, господо, можете замислитц как.о JL 
тек старијим људима зими кад морају да иду У 
срески  суд и да  превале 120 км.  у  место 23.   Зар 
то иијс жалосно? 

Исто тако имамо пут Крупањ—Лозница који 
je дуг свега 28 километара. Али onaj који xohe да 
иде до Лозпнце on преко Тршића нема ни 20 км. 
али, у последње време, на томе путу потиуно je 
прекинут саобраКај јер je тај пут лотпуно пропао. 
И зиате, господо, шта бива са лд-дима којп хоће 
да иду na лозпичку пијацу? Морају да превале 
15 кклометара до Крупња, na онда морају да оби- 
лазе још 55 кнлометара да стигну до Лознице. По 
томе можете замислптп какво je стање у срезу. 
Ja бих молио господина Миипстра граНевина да 
се on бар сетп овпх крајева те да ову неправду 
исправи. Досад, господо, neha je 1пажн>а обраћана 
на путеве где има жслезппца и пароброда, a где 
пема саобраћаја паробродарског и железничког ту 
сс и na лутеве ne обраћа пикаква пажња. Ово тре- 
ба учинити овоме крају, парочито са обзиро.м на 
жртве које су пале за време para. 

Сад хоћу да кажем неколико речи и o пи- 
тању регулиције речица. У моме срезу таква je 
псзгода да су брда са свију страна, a у долппи 
где постоји река Ликодра, ту се сливају четири 
речнце, и кад сс cner топи настаје поплава тако 
да сваке годпнс буде nopviiicno no неколико кућа. 
1 Јрошле годиие, седам кућа je поплава срушила, 
и то пајвише оиротињских, оних који су имали 
мало кућице. Тада вода надође и лежи у кућама 
по неколико дана и куће које су биле изложене 
већим ударцима водс one су однете, a ове друге 
услсд воде се сруше. Ja бих молио гошодина Ми- 
иистра грађевина да се регулише река Ликодра 
u пно четири речице које утичу пзпад саме na- 
роши зване: Богатпца, Чађевица, Крнава и Брити- 
цс  и прпне реку Ликорду. 

Ja са.м пилео да су предвпђеие неке суме на 
рвпулацију реке Јадра, али да je предвиђеио тамо 
да се рад почне са дна реке, у место да радоии 
почпу низ воду. 

Ja бих молио гооподина Мипистра грађевина 
да почне са Bpxd, јер Јадар, na своме врху, прави 

•највише штете у мо.мс срезу, плавећи земл>иште у 
рввници тако да поједини л>уди морају no неко- 
лико пута да засеју своје земл.иште јер га Јадар 
поплави  i!  затрпа  камењем. 

Сад ћу само са пеколпко речп да се дотакнем 
врдовода у варошпци Крупњу. Тамо je отпочет 
рад na водоорду и Beli je полпвпна радова и зазр- 
incna. MeljVTHM, даљи рад ne може да се настави 
зато што нема внше кредита. Ja сам чуо да неки 
говорници са ове говорпицс прошле годипе су 
казалп: како je негде давана помоћ да се доведе 
нода, али je та noMoh од грађана дотичнога места 
одбијена јер пмају воду. Ja мислим да треба по- 
исстн рачупа o томе где je та помоћ више потребна 
na je тамо давати, a нс давати je н нудити je тамо 
где се она неће ни да прпми јер nnje потребна. 
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Дотаћи liу ce и питан>а ВОДОВОДа у селу 
Tf)Mii>y. To je село нмало до сада нодовод од зем- 
Л>аних цсви, али су исте пропале те je село сада 

', иоде. Сел>ацн овог села пристали су да сами 
сврше ene земљане радове само да им ce да no.Moli 
у цевима, na мнслнм да би им v том тражењу трс- 
бало изићи v сусрет. 

Да вас не бих замарао, ja hy да завршим, јер 
сам изложио ono што je најнужније. Молио бих 
само господииа Министра грађевина да моја трп- 
жен>а, која сам овде истакао, буду бол.е cpelic од 
мојих   ранијих  тражења.  Гласаћу  за  буџет. 

Prclscdnik Milan Simonović: ima reč narodni 
poslanik  g. Milan Popović. 

Милан Поповић: Господо народни посланици, 
Предлог буџета расхода Министарства грађевииа 
абухватио je одржаваље постој«ћих грађевинских 
оојеката, док скоро сви нови грађевински радови 
финаисирају ce из средстава ваи буџета Министар- 
сгва грађевина. 

Ja, гооподо, нећу говорити o самом буџету, јер 
верујем, да je он саетављен с обзиром на раополо- 
жива финанаиска средства, те ла, и поред најбоље 
иол>с, unio могао обухватити све потребе у народу, 
iK-ii hy гаворити o режиму n луху који плада v 
МиЈГИстарству граНевина у вези са извршеи.ем бу- 
iicTa и рада, гтошто сам ja грађевиноми инжењер и 
као такав радио са Министарством грађевина, те у 
н>ему познајем прилике. 

Сам мој говор биће једна добронамерна кри- 
тикп, те желим и молим гооподина Миипстара гра- 
Кевина, у кога имам пуно поверење, да je схвати 
као такву и да на основу мојих наведених гкЈдата- 
ка изволи узети у расматрање ово гтитање o icoiie 
говорим и mro пре донесс повол.ко pemeii.e o сиим 
неправилностима која ce појављују у опиггим и 
гсмгичкпм уславима Министарства фађевина. 

Господо народни посланици, вама je познато 
да у 'свима Минкстарствима na и у Мииистарству 
грађевмна иадлежни рефереити no извесиим пред- 
мсчима чине предлог и сугесгије ресорипм Mmni- 
стрима како со доттпш предмети имају решити. 
Али, господо, међу овим реферектима нма гаквих, 
који доволјНо не схватају стварпе потребе народа, 
ввћ су у својим поступцима велике бирокра/ге. Да 
6и народ у нашо-ј држави био задовољан, један од 
иажипх услоиа je добра, правилна и праведна ад- 
мтглстрацпја, која росподо, no мом дубоком уве- 
рен>у није довољто заступљепа у Министарству 
грађсвина 

Један од бивших Минпстара фађевкна г. Мар- 
ко К-ожул., у цил>у да оио стање пстрави, предузео 
je разне мере a нарочитчз je гтохвално mro ce обра- 
ТИО за capa;ni-v инжењерсзиим коморама, које су 
Mv оојскгпвпо у счпма питанлЈма пружиле потре- 
Г>но мишл5еП)е. Али, иажалост, гооподо, овако je 
рађено само за време док je r. Кожул био Мипп- 
стар грађевкка o чему hy доцније говорити. 

Мтшстарсгво грађевина у свом делсжругу 
рада пма пајвише посла са домаћим приватним ип- 
жењврима тј. предузшмачима. У спакој другој зем- 
Лз/и приватпи инжењер« uene ce као ствараоци и 
конструктпвии елемепги, који поред своје струч- 
мостИ унасе и сва (|)пианс11ска средства ради чсга 
жрти_\'ју целокупну св^оју пмовину n кредит. O 
њима ce у naiuoj земл>и не говори добро и став- 
л.ају ce у рсд подре^снпх од cipane   Мипнстарства 

грађевина, тто ce види из услова n другим доку- 
меиата за израиу грађевинских и других објеката 
У рссору Мипистарства грађевина. 

Дозволите мп, гоотодо, да вам конкретизујем 
IM ,. i,!io извесне сгавке тих услова на основу чега 

here ce уверити какав je дух у Мннистарству гра- 
ђевииа и как&а ce пеправда чипи приваттним ипже- 
њерима услед чега ce стварају непотребни и лугн 
спороии између државе и предулсКа, који ce већи- 
ирм свртавају на ттету дпжаве. Због великнх тро- 
шкова око спора и душг чекања na оиончаше тих 
СПОрова iipc;i\:ieiia ce магсријално упропашћују a 
нма случајева, да шзвесна лица и ие дочекају реше- 
ње спора, m к) je очигледно да je све на штету ау- 
торитета лржаве. 

Пре него mro почпсм да говори.м o услоВИИа 
iiaiioMeiivliv да са.м данас са.чпао да ce рале noiiii 
услови И желео бих да rum бУДУ v ;ivxy Закоиа 0 
државшм рачунаводству n да буду ' праведни за 
обе vronapajvlie črpane. 

0;IIHTHX услова има више издаља и примењују 
ce како када према нахрђењу надлежпог референ- 
та или адељења. Тако су у важности; 1) Општи 
условп за израду и рсконстрхчсцију модерппх путе- 
ва Ка.бр. .^701231; 2) Исти услови као под 1 са из- 
менама и допунама Ка.бп. 33097/35; 3) Истп услови 
као под 2 и под 3 са изменама без броја које je 
Мииистарство учииило l-VII-1937 ro/imir беЗ КОН- 
зулговања инжеи.ерских комора; 4) Општи усло- 
ви за јавне граНевинске радове и набавку Ка.бр. 
33600 од 29-Х11-1933 године; 5) Поред опшгих ус- 
лова у предрачуне ce уносе извесне клаузуле 
којима ce стављају ван cnare поједиие одредбе оп- 
штих \тлоиа ШТО у ствари претспшл.а самовласпо 
м гтовремено мењање оптштих услова rro нах-ођешу 
no'i&mttm реферепата n одел.еп.а у копкротиом 
случа iv. 

Измеие под 2) донете су после једпс крнфе- 
реицнје у Министарству грађевина, мојој cv, поред 
Мшгистра и стпрешинског всћа. ппипттиоиали и 
претставници Инл<е11.ерске коморе n Удружења ју- 
грсловенских инжен>ера и архитеката. Записник те 
криференције имам урукама. Када ce упореди 
овај Закон за општим условима вили ce да je Ми- 
иистарство самонласпо из \'слова избацпло извесне 
сгвари. Пво je склатактап прнмер како Мшгистар- 
cTiui једнострано ликтира опште услове, na их sa- 
mM jom ,,дотерл'је" кроз одредбс предпачупа, тако 
да ce KH'O резултат ги&јављује iio-riiviin неодговор- 
ftocT оргава Мпнистарства пли бавовина приликом 

ilu'ii.a радпва. 
У oiiimiiM условпма недостају пзвесне одредос 

као mro су: 1) Одредбе o стсиучиим квалификаци- 
јама иадзорних oprana; 2) Одредбе o одговорпо- 
crn иалзорпих oprana; 3) Одредбе o погребиој екс- 
педифивиоста паллежппх и иад.чорпчх oprana и 
власти. 

Чланом 99 б Закона o државном рачуноводству 
предаиђеие оу мешовите вештачке комиоије са 
обаоезом за оба сауговорача. Правилном прпме- 
iio.M оиога члана замоиа могли би ce готово сви 
спорови код изио^сп.п грађевииских радона реши- 
ти брзо, na лицу места, и од страпе компетентних 
личиости, које за onaj рад сносе и моралну и ма- 
теријалну одговориосгг. 

Параграфом 13 Фппансиског закона за 1931/32 
годииу важиост   ових   к-омисија  аграничена je na 
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исгштиваи.е и одлучипан.е само за солидност и то 
одбачених и непримљених радова. 

Онај параграф ([»ииансиског закона унет je 
због једног конкјк-пим спора када je вештачка ко- 
мисија Beh била завршила рад са којим се Мини- 
старство гра1)евина mije хтсло сагласити. У доции- 
јсм судском сиору иредузимачу je суд дао за пра- 
во и није узео у обзир ову одредбу Финансиског 
закона јер je доцније и једноставно иотписаиа. 

Међутим, ова одреба довела je до многоброј- 
них судских спорова који су се инаме могли реши- 
ти путем вепггачких комисија. 

Стога би једаи од најважипјих задатака за 
\ii()lieii.c реда у грађевинској струци био тај да се 
cMorvlm примена члана 99 б Закона p државном 
рачуноводству у свима спорним случајевима. 

У многим одредбама општих услова искључује 
се важност одговара,јућих одредаба Закона o pa- 
чуноиодству. Види чланове: 

Чл. G тач. 5 где je доцнијим изменпма избаче- 
на реченицима „под претшочи последица из чл. 
99 б Закона o државпом рачуноводству" к"оја сс 
односн на вештачке компсије за решавање спор- 
iiiiN mirniha у погледу солидности посла. 

Чл. 6 тач. 20 где се искључује члан 09 б. Зако- 
иа o државном рачуководству у погледу тражења 
отштете за слеметарпе исзгпде путем вештачке 
кпмиснјс. 

Чл. 8 тачка 13 где се предузимач упућује на ре- 
дован суд иако докаже да му je државна власт 
ианела ттету те би имап право на вештачку ко- 
мисију из чл. 99 б. Закона o државном рачуно- 
водству. 

Чл. 11 последљи став где сс искључује при- 
мена чл. 90 6. Закона o државном рачуноводствг 
за случај одустаја11)а од уговора. 

Чл. 12 тач. 1 гле je доцнијом изменом искљу- 
чен поступак no чл. 99 б. Закона o државиом ра- 
чуноводству за случај да између предузимача и 
палзорног органа настаие спор o солндности и 
року извршеља радова. 

Чл. 12 тач. 5 гле се решеља и рад ликвида- 
иионе комисије оглашују за изврпта a предузи- 
мачу  не   остаје   друго  него да иде v судскн спор. 

Чл. 13 тач.Ч гдс je доцнијом "изменом брисана 
важиост чл. 99 б. Закона o државном рачуновод- 
ству за случај ла je предузимач претрпео штету 
услед елсментарних петтогода (ватра, зсмл.отрес, 
бура   поплава и општи штрајк v земл.и). 

Чл. 14 тач. 7, други став: брисана je накнадно 
важност чл. 99 б. Закона o државном рачуновод- 
ству упргледу обештећења за случај штете нанете 
предузимачу од рада v рсжији или другог no др- 
жави поставл.еног прсдузнмача и акп je овај члам 
био прелмет расматрања на конференцији у 1035 
години. 

Чл. 17 тач. 8: приликом привременог прммања 
гтосла, (колаудова11>а) предузимач се упућује за 
своје рекламације. којс Мииистапство ие усвоји, 
на редован суд и ако je no чл. 99 6. Закоја o др- 
жавном рачуповодству била на месту вештачка 
коиисија. 

Чл. 18 тач. 5: исти случај као прстходпи. 
Чл. 20 Општих услова: изричито се предузи- 

мач обавезује да nelie користитп вештачке коми- 
cnjc no чл. 00 6. Закона o државном рачуноводству. 

IV: пајважнији недостатци Општих услова за 
израду и реконструкцију модерпих  путева  Ka Бр, 

37012/31 са изменама и допунама Кабр. 33097/35 
које су учињене после заједпцког споразума, чији 
записпик имам овде, у руци, и изменама и допу- 
нама које je Министарство учинило/1 јула 1937 го- 
дине без чијег консу.монаи.а. 

Ад чл. 5, где се говори да се траеа може изме- 
нити, нема   санкције за државне   oprane   који су 
погрешнп прпјсктовали Tpiacv  и  поједине  објекто 
или je уопштс нису тачно угврдили, што je слу- 
чај v пракси ситуација у ориглналу: како je про- 
јектовала држава техпички одељак у Огулину пре 
лицитације и како je снимљена после лиицтације). 

У чл. 6 тач. 2 ст. 4 предвиђа се да предузимач 
мора у року од три дапа известити писмено над- 
зорну власт у случају да сматра да ra неисправна 
наредба надзорног oprana всзује у погледу пра- 
вилиог  извр^шења   уговора    (Мипистру   грађевина 
оставља сс за доношење одлукерок од 30 дана 
и то рачунајући   од   дана" када  je   Министарствп 
приимло захтев предузимача). Taj рок у извеснш; 
случајевима у пракси прелазио je рок који je прс- 
дузимач имао за доиршсп.с посла и у ствари пред- 
ставља легализацију   неекспедитивноста   државне 
администрације у пајосетл>ивијој тачки извршења 
грађевинских радова, поготово што се та одлукл 
Министарства  грађевина бглашује  Општим  усло- 
вима као извршна. Одговорпост коју сноси чипов- 
иик који je задоцтвепЈе овог рока од 30 дана про- 
узроковао, практпчно се ne спроводи, a за накнаду 
предузнмачу, ако би услед тога  претрпео  штету, 
ne постоје никакве одредбе. 

У чл. G тач. 5 предвиђа се да предузимач иора 
уклонити и поповно пзвести спе one радове за 
које надзорна власт нађе да ne одговарају пропи- 
сима. Међутим, одредба o пеутралпој веттачкој 
комисији којом би се предузимач могао користити 
у случају спора o оцени тих радова no чл. 00 6. За- 
кона o државпом рачуповодству, избачена je из 
овог члана Оппггих услова без консултовања 
Коморе. 

У чл. 6 тач. 20 одрсђује се ла предузимач немл 
право ни na какву оштету нитп рекламацију у 
случају да су na радовнма настале штете од еле- 
мсптарних непогода (ватра, земл.отрес, буна, по- 
плава и општп штрајк у земљи), што je несумњиво 
скроз неправедно и песоцијално, јер последице 
Bnnie силе мора спосити целина, a не поједин »ц. 
При томе се у Условпма као виша сила не рачуна 
локални штрајк na градилишту. У истој одп.-дби 
се пзричито искл.учује примена чл. 99 .6 Закона o 
државном рачуповодству за примепу вештачке ко- 
мисије и предузимачу даје само право na проду- 
Жење рока nn решењу Мппистра гра1)свина. Про- 
дужеп.ем рока у ствари предузимач je оштећен, 
јер му се у истој мери продужава режија. 

У чл. 7 предвиђа се обавеза државс да на 
време изврши потребпу експропријацију и преда 
зсмл.пште предузпмачу na употребу, али се до- 
дајс да у случају неблаговремепе прсдајс преду- 
зпмач пема право ни na какву оштету већ само ш 
продужеље рока o чему одлучује Мпнпстарство 
грађевина. Пр^дузимачу се дакле не надокнађује 
штета коју je претрпео у непотребној режији, ка- 
матама и другим за време док je чекао на предају 
земл>и1пта и ако за то задоцњење нема до и.ега 
никакве кривице. 

Ад чл. 8 тач. 13 примедба чл. 6 тач. 2 ст. 4: на 
крају тог става карактеристичан je услов да  upe- 
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дузимач иема права никакве жалое на pemeibc 
Министарства грађенина у погледу несугласица 
које би наступиле између њега и надзорног opra- 
na. Нзегово право да се жали суду изричито je 
иапоменуто само радн тога да би се тиме искљу- 
чила употреба чл. 99 6 Закона o државном рачу- 
новодству. 

У чл. 13 тач. 1 предвиђа сс рок довршења 
iidc.ia у калепдарскнм данима до лапа саппштења 
одобреН)а лицтацнјом. И сад замнслите онога 
приватног иижењера кога обухвате книши дани, 
na задоцни са послом, тс мора да плати казну и 
ако се то задоцњеи.с иије десило његовом кри- 
вицом. 

Ha ксиференцији било је-рстсно да се у 
Опште услове унесе клаузула да предузнмач има 
право иа закопске камате, т.ј. 6% за време за које 
je исплата ситуације задоцннла преко 30 дана. Ми- 
нистарство je, међутим, без консултовања комора 
угнело да се има плаћати камата само 3%. 

Тач. 2 чл. 17: износимо je у целости као при- 
мер једностраности и незаштићености Предузимача 
пред MorviioM самовољом на1дзориих власти: „Све 
маие и недсстатке које ова (колаудирајућа) комн- 
сија нађе дужан je предузимач o року, који му je 
к-омисија о-ставила, исправити и уклснити. Не 
\ чини ли то (дакле и у случају када сматра ла je 
у праву) надзорна власт he нареднти, да се све 
оправке изврше на њсгов рачуи, против чега on 
не можс протестовати нити нма праио как.ве 
жалбе''. Њему се дакле ne даје нн право да усменр 
каже да се не слаже јер се уговором обавезује да 
неће  протестовати. 

Да закључим. У предњем приказани су у глав- 
ним линијама Општи услови Министарства грађе- 
iii'ina за израду и рекрнструкцију путова према 
тсксту који je ланас у важиости и пракси која сс 
спроводи. Овакви услови резултат су старања чи- 
новника   тога   Миннстарства да сс у своме   раду 

(беде сваке одговорности и да сву одговорност 
ii уговором пребаце у целости na прсдузимача. 

Судоке парнице на којнма су предузећа успела 
la докажу своје правр послужиле су чиновпнцима 
Министарства грађепина да у Опште услове унесу 
потребне клаузуле ради оиемогућавања предузе- 
huMa да и судскпм путем дођу до свога евентуал- 
НОГ  права. 

Овакви услови су највећа кочница правилном 
развоју прађевшске делатности. Они су уједно и 
узрок да су се и да се n дапас многа ииостраиа 
грађевинска предузећа могу пласирати на домаћем 
тржишту. 

Услови морају бити докуменат сагласне вол>е 
двеју уговорачких страна a никако диктат једне 
стране на рачун друге. Ово се може постићи само 
на тај иачин ако се услови саставе према претход- 
ном споразуму између надлежмих претставннка 
лјтжаве (Министарства грађшиаа) и претставиика 
предузимача (Савез инжењерских комора н Занат- 
ских комора) и ако се искључи могућност да Мн- 
иистарство може уносити и најмању измену без 
претходног пристанка друге стране. Најмање пак 
услови могу бити резултат оваквог рада, као што 
je досад био, где je Министарство ne само уносило 
измвне no сио.м нахођењу, него je и уговорсне по- 
јединости на зваиичним конферснцијама доцннје 
иен>ало у најбитаијим тачкама. 

Ja још једном na крају понављам, да се цео 
мој говор схватн као добронамерна критика и 
молим г. Министра грађевина, у кога имам пуно 
поверење, да то исто тако схвати и да нареди да се 
mio upe позову надлежне коморе и cee неправил- 
ности и неправде избаце из Општих услова Ми- 
нистарстна грађевина. 

Kao члан Ј.Р.З. гласаћу за овој предлог буџета 
Министарства грађевина. 

Potpratscdnik Alojzij Mihelčič: Ima reč narodni 
poslanik g. Jovan R. Radnlovič. 

Јоваи P. Радуловпћ: Кажу, господо народни 
посланпцп, како je Демостен кад се вежбао у ве- 
штнни говора, говорио талаоима и ветровима мор- 
ским. Ila опростите ми, али ми со спе чини да и 
мп сличан ПОСао радимо. Mu, истпиа, ne говоримо 
таласима и ветравима морским, али говори.мо клу- 
па.ма и зидовима. Ja, господо, имам пред собом 
један иамашап рад, једап пррј&к.чт закона за без- 
иоднс иаше крајеве и далско сам од помисли да 
вам тај предлог закона и њерова образложења 
опширније пзлажсм, али хоћу да ва.м скрепсм 
пажњу на гу ствар и хоћу да замолим овдје ne- 
видљивог г. Мннистра грађевина лр. Крека да га 
бар прочита у степографским белешкама. 

Херцеговипа je пеправплно и иепрпродно no- 
дељеиа ме1)у три бановипе: Зетску, При.морску и 
Дрипску. Можда je правилппје pehu: разапета 
.ме1)у три бановипе. Кад се, рецимо, обратимо бапу 
Прпморске бановиие за пешто, о« нам одговара 
да смо ми Босна и Херцеговина, да се обратимо бо- 
санско-херцсговачким мипистрима. Учппио сам 
једап лапсус: треба босанским министрима, јер 
ниједног херцеговачког пема. A кад сс обратимо 
босапским министрима, они нас упућују на ба- 
понппу. 

Uc можемо рећи да Мипистарство грађевина 
није ништа радило последњих годииа у Мостар- 
ском срезу. И колпко je радило, радило je оашс 
гдје су то захтјевали такозвани „виши" државни 
иптереси. Онамо, међутим, где су постојали, „ни- 
жи" дрл<авпи интереси пије се ништа радило. 

Вријеме je да се нешто учппп и за ове. Из села 
Потоци, код Мостара, иде се козјом путањом 5 сатп 
до Зимаља. Цеста, која би спајала onaj крај са 
Невесињем, зшчила би материјалии препород 
овога краја. Леже HencKopnuilicmi огроини ком- 
плекси шума, лежи и труие сувншно дрво n чека 
оиога ко he да га гкжрене и стави у промет. Ова 
цеста Потоци—Зпмал.п бпла je почета npnje неко- 
лнко годпна, алп je na љој посао застао из разлога 
које смо раније спомеиули: „виши" државни ппте- 
реси омели су тај план. Један комад цесте од Бла- 
гаја до Буска, комад дуг само три километлра, 
омргућио би Благају један бол>и и спошл.пвији 
живот. 

Исто тако започета je градн>а цесте Буна— 
Житомпслић. Ллп n та цеста, потребна као хлеб 
цасушни свијету овог краја, застала Je. И ono 
мало земл.е што je имају ови спротапи паши због 
тереиске непррходности нису je у стању гпојптп 
и искоришћавати, јср с ксж>има нигде ne могу при- 
ступити. 

У име Бога и one шаке спромаха, богатих 
духом n поштењем, тражим да сс остваре ове три 
цесте. 
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Ko има уши нека чује! Нећу говоритп само o 
нсволјИ мога среза. Говорићу вам o једној невољи 
која мори херцеговачког — na с њима и далматин- 
'ског — сељака na срамоту културиог свијета. Го- 
ворићу вам o најобичнијој стварн, a o најнеобич- 
нијој и највећој неправди. Ако опу нећравду и 
невољу не можемо да ријешимо, онда je узалудно 
ла сс упуштамо у друге разјчиворе и да ло.мимо 
копља око неких културиих питања. Ријеч je o 
спабдеваН)у питком водом херцеговачких села. 

Питање безводице за племеппта и иапредна 
човјека ие 5и смјело ни постојати . . . јер безво- 
дица наших хврцеговачких ссла наша je општа за- 
једпичка брука и срамота. 

Узме ли се у обзир да на воду, паздух и сунце 
има право сваки живи 'Створ оси.м ррба у тамницп. 
онда je jacno да ми који смо слободни жииимо у 
тамници, али тамиици rpi)oj од one у којој живи 
тамничар. 

Ko je путовао кроз Херцеговину љети, за врн- 
јеме велике суше, могао je видјетн муке невиђене. 
Стотине и хиљаде иаших чобана морало je гонити 
своју стоку сваки дан два до пет сати хода радп 
воде. И оно воде што je било, то je личило више 
муљу и леглу зараза но л.удском пићу. Ha випк 
мјеста где je чатрња саграђена, уз, цесту, послије 
прве кише и опранпх цеста, билп je вода бијела 
као млијеко. Њу некад није хтела ни стока пити. 
a пили су je људн, дјеца, жене. Ако вам ту воду 
ие бих сада показао, нс би сте овој тврдњи вјеро- 
вали. Не би вјеровали ни због тога, јер сте можда 
чули да има и коња који би прије црклн већ 
прљаве се воле иапили. Ето, видите, коњи ие 
хтјешс пити такпу воду какву пијаху браћа 
ваша. 

Оснм тога, сељаку се стално говори o чисто- 
Iin, o прању рубЛ)а, стаја и собних подова, a omi 
који то говоре, не знају да сељак ни воде за пиће 
нема. Колика je несрећа због помањкања воде за 
здравље наше чељади и наше стоке, то не би мо- 
гли знати ни лијечници, док ne би воде нашс 
опробали. Због тога je и тифус у нашим селима и 
изрођаваље стоке обнчпа ствар. 

Кад се упореди наша оскудица у обичној 
води са обилзем вина и пива код осредљих људи 
у граду, онда се јасно види страховита неправда 
духовна грубост и окамењсност срца оних који 
могу, a Hehe да нам помогну. Једаи ссл.ак ми je 
говорио: „Ми сељацн тврдо смо увјерени кад би 
само мјесец дана варошани били осуђени на наш 
мукотрпин живот, да бн земл.у и државу прсжли- 
љали и крвлЈу попрскали." Ми трпимо, и ето ви- 
дите дошли смо да Вас све замолнмо да пам по- 
могпете. Нећсмо да Вам иарочито спомињемо 
тифус, који je недавно харао no Невесињу, Под- 
вележју и Коњичком срезу. Јер, ко има два прста 
образа застадио би се и ;пред Богом и пред наро- 
дом за name биједе и 11свол>е. Размислите o овомо. 
Осјетите неправду и сјетнте се one: ..Прапда 
држи земљу и градоне!" Ово ннје пријетња, већ 
очајио мол>ење1 Ако се не бојитс nac, бојте се 
себе и овог тешког гријеха. 

Ha врховима државне управе и у свијету знају 
за наше хитре плаховите кои.е, a ne знају за наше 
људе! Ko има уши нека чује! Гледао сам дуге 
караване мршавих жена и жедних коња како на- 
товаренн бурадима силазе с планина да понесу 
воду; гледао сам навалу жедних оваца и говеда на 

појиштима; гледао сам дуге редове сел^ка и се- 
љанки како се од раног јутра гурају с кантама, 
ковама и бурилима око чатрња n бунара чека- 
јући док надође ред или док иадође „жила" воде 
и испуни удубљено дно каменитих бунара; гле- 
дао сам у Подвелен<ју како људи преко љета ваде 
снијег из дубокнх подземннх јама и у кантама ra 
доносе Kvliii, a чуо сам невјероватне приче o тој 
мутној и тешкој борбн за воду, o свађама и тучња- 
вама и другим згодама и незгодама. Веле ми, да 
има тако једно село у којем се момци без npesape 
тешко могу да ожене, али ие ради неваљалости 
или другог чега, већ због воде. Ево шта je на 
ствари: Село лежи на једној узвнсини, a под њим, 
na стотину метара, глогоће, ругајући се, бистри 
један поточић. Ето, ту пред носом je вода, алн 
тешко je до ње до11И, јер je ужасна стрмина, a ко 
ће Други nerc јадне жене да иду Л)ети no вод\'. 
Натоваре one тако бурила на ле1)а, na хајд доље 
до потока, a онда пењи се да душу пустиш уз онај 
ђавољи кланац узбрдо до села, са бурилом na 
себи. И такр ти иде из дан у дан, преко читавога 
љета. Дјевојке удаваче знају шта их чека, na се 
отимљу да ne noi)y за момка из тога села ... a ове 
због те проклете воде. 

Како je познато, Херцеговппа, као и остали 
крашки шредјели, због пропустЛ)Пвости крашког 
тла, имају веома мало површинских и подземних 
вода, тако да сс за спабдијевање . водом за пиће 
мора дретежно служитн метеорском водом т.ј. 
кишницом која се лрикупља у резервоарима зва- 
ним чатрњама (цистернама). Опскрба je водом 
стога у овим крајевима зависна o броју и величини 
чатрња, крличини оборпина и П)Иховој раздиобн 
пр.ема годишљој добп. И ако je састав кишмицо 
друкчпји од површппскпх, изворскпх и подзем- 
них вода, које пролазећи кроз разне слојеве у ду- 
бипи зсмл.е упијају разне минералпе соли. ona je, 
иако je мека вода (без растопина минералних 
соли), добра и здрава за пиће ако су направе где 
се скупља хигијенски уређене. 

Ha нашу жалост, и да ne говоримо o нечгм 
другом, ми нсмамо ни једног закона o питким 
водама, којим би се регулисало питање опскрбе 
водом и са техничке и са лравниЧке стране. Тако 
се, на пример, лањске године због једне махалско 
чатрње. што je Дом пародпог здравл^а у Мостару 
поправио, љуто посва1)але двије махале једног 
села крај Мостара, јер стадоше обје себи да при- 
свајају право na воду. Једни су 'казалп: Ми омо 
пбмагали да je поправимо док сте пам се ви р\-- 
гали; Други су казали: Тојејавна чатрња и јавно 
добро ii ми имамо право на воду из ње. И само 
mro ne .'ioije до крвавпх глава. Напокон до1)е ствар. 
у руке адвоката, na се од питања воде створи чак 
n политичко питаље. Све je то због тога што нема 
никаквих законсчих одредаба у погледу снабдије- 
ваља водом за пиће у безводним крајевима. 

Предложепн закон o коме je ријеч овдје и 
који сам ja израдпо према нацрту д-ра Ловра Дој- 
мија, управпика Дома пародпог здравлза у Мо- 
стару, осим што регулише сва пптања снабдијева- 
н.a водом између парода и власти (општппске, ба- 
новинске и државпе) предвиђа у безводним кр.аје- 
вима и посебпе oprane (падзорници вода) који ће 
водити падзор ,пад водама у своме дјслокругу. 
Предлог закона предвиђа један петогодншњи 
план рада којим би се у року од 5 година осигу- 
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рала најпотребнија вода за пиће у безводним кра- 
јевима. Систсматско и планско рјешаваље поједп- 
них економских и здраиствених проблема трсба да 
je дужиост савремене државне управе. Овај закон 
обухвата и предвиђа рсгулисање добаве воде за 
nniie само за људе, али ne и за стоку. Питање до- 
баве воде за стоку требало би регулисати посеб- 
ним законским одредбама. 

ПРЕДЛОГ 
ЗАКОНА  O  СМАБДИЈЕВАЊУ ПИТКОМ ВОДОМ 

/ — Опипс одрсдбе: 
Чл. 1. Према стању и приликама воде за rnilic, 

сви срезови се дијеле у: безводне, оскудне и бо- 
гате водом. 

Чл. 2. Подјелу срезова no чл. 1 врше стручиа 
лица (хидротехничари) при банским управама a 
према хидролошким ириликама краја. 

Чл. 3. Сви кредити државних, бановниских и 
самоудравиих власти предвиђени за снабдијева- 
it.e питком водом имају првенствено да се упо- 
требе у безводним и водом оскудним срезовима; 
тек кад се ти срезови снабдију водом за пиће, 
могу се кредити употребити за уређења'вода у 
крајевима богатим водом. 

Чл. 4. Све иаправе (објекти) за снабдијевање 
водом дијеле се у јавне, махалске и приватне. По- 
чјелу и припадност установљује Краљевска банска 
управа. 

Чл. 5. Водом се из Јавиих чесма, бунара, ча- 
трња (цисгерпи) и водовода има право служити 
V сиако доба свако, осим у случају забране упо- 
требе због присуства заразних клица; из ма- 
халских чатрња имају искључиво право да се слу- 
же дотичне махале a из прнватних сами власницн. 

Чл. 6. У случају велике суше или болести у 
једном крају има право надлежна власт да присили 
корисиике махалских и власнике приватних обје' 
ката за снабдијевање водом да ставе постојећу 
воду на располагање јавној употреби. 

Чл. 7. Сваком путнпку или пролазиику дужаи 
je иласник чатрње или бунара да no тражељу 
пружи воде за пиће. 

2 — Надзор иад водама: 
Чл. 8. Све направе (објекти) за добаву питке 

воде (бунари, чесме, чатрљс, водоводи, локве) 
подлијежу у хигијенском погледу надзору хиги- 
јенских завода, домова народног здравља, a у тех- 
ничком надлежним техничким одјелцима прн сре- 
ским  иачелствпма, односио банским управама. 

Чл. 9. Колико у надзору толико и при градњи 
објеката за добаву воде имају санитетске и тех- 
пичкс власти да буду у сталној и уској сарадњи. 

Чл. 10. Водоводп подлијежу нарочитом здрав- 
ственом надзору. 

Чл. 11. Сви јавни објекти за добаву воде при- 
падају општинама na чнјем се територију палазе 
и оне су дужпе да их уздржавају. По потреби one 
имају право да ударе водарину na корисппке и 
убрани новац има да се употреби само за уздржа- 
взнјС вода. 

Чл. 12. У свим срезовима који су проглашепи 
за безводпе n оскудне водом, поставиКе се нај- 
Maibc један надзорник вода, који he иматп ду- 
жпост надзора над свим водама у одре1)епом своме 
дјелокругу. 

Чл. 13. Надзорппци вода су дужни да пазе на 
ред n чистоћу јавних вода, да врше мале поправ- 
ке, да воде гачпу евидснцпју o стаљу вода за 
пиће и потребама у своме рејону, затп.м да при- 
јављају оштећења, неизвршавања налога сапитст- 
ских и техничких власти и да стављају предлоге 
за казну. 

3 — Саиптстско-техпичке одредбе: 
Чл. 14. Сваки објекат за снабдевање питком 

водом мора бити тако )'дешен, да je заштићен од 
сваког загађеног споља и кроз околно земљиште. 

Чл. 15. Ниједап се објекат не смије подизати 
\ мањој удаљепости од 15 м. од стаја, пужпика, 
ђубришта, сметлишта и томе сличних мјеста. 

Чл. 16. Околина чатрња, бупара и чесама мо- 
ра бити тако уређена да се вода која се изли- 
јева ne може сакупљати око објеката стварајући 
баре n блата. 

Чл. 17. Сваки јавни објекат, који се гради мора, 
бити најмање 5 метара удаљен од околног земл.и- 
шта, a сусједни власник ne смије na своме посједу 
v удаљености од најмање 10 метара правити ny- 
жнике, стаје, ђубришта и томе слично. У случају 
да се сусједпи власпик ne држи ове одредбе, власт 
има право да изграђени објекат који може поду 
да загадр, поруши. 

4 — Изпртппање радова: 

Чл. 18. Сви се јавпн објектн за снабдевање 
mi i ком водом у безводним и врдом оскудним кра- 
јевима имају да фаде само у режији дотнчног 
надлештва, коме je огвореп кредит, a уз доприпос 
народа дотичног краја у радној снази и грађев" 
ном материјалу. 

Чл. 19. Приликом сваке градње мора се у мје- 
сту гдје сс објекат диже образоватн одбор за 
градњу. 

4,i. 20. Одбор за градњу сачињавају 1 лица 
и то: гланар села или општине, душобрижник, учи- 
тељ н један угледан сељак. Гдје нема душобри- 
жника и учитеља, одбор ее конституише од самих 
сељака. 

Чл. 21. Одбор je веза између народа n власти 
која објекат подпже и има да води надзор над 
употребом материјала и исправношћу градп.е. 

Чл. 22. Исплата надница и мајсторских и 
радничких има да се врши у присуству бар једног 
члапа одбора за градњу. 

Чл. 23. За снабдеван>е водом и асанацију већ 
постојећих направа (објеката) у безводним и во- 
дом оскудним крајевима има да се створи један 
петогодишњи план до ступања na пријесто Њ. В. 
Краља Петра II. Према томе плану осигураће се у 
времену од 5 година народу најпотребнија вода 
за пиће. 

Чл. 24. Потребни новац за петогодишњи план 
добавиће се из фонда за помо)! пасивним краје- 
вима као и пз других редовних и извапредппх др- 
жавних, прихода. 

5 — Казнене одредбе: 
Чл. 25. По пријави надзорника вода државних 

n самоуправних oprana свака he се нанесена штета 
и квар на објектнма за снабдевање водом казнити 
накнадом штете no процјени стручног лнца (над- 
зорника вода) a код понављања дјела казппће се 
почипитељ још n повчапом глобом или затвором. 
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Чл. 26. Ноиац од убраних глоба нде у корнст 
фонда за снабдијевање безводних крајева питком 
водом. 

ООразложење прсдлога Закона o сиабдијева- 
њу niiTKOM водом no појсдпичм члаиопима. 

Члаи 1) Подјела крајева (срезова) по овом 
члану je од тс.мељне важностн. ВеКнна се одрсдаба 
предложеног закона баш базпра na тој подјели. 
Сврха je сваког закоиа стварање праведних односа 
у једној људској заједници. Праведни односи се 
у погледу снабдеваЈва водом могу само тако уде- 
сити ако со првенствено пружи вода за пиће ономе 
који je иема. 1 [еправедно je да се негдје подижу 
сеоски тротоари док села у безводним крајсвима 
неМају ни воде за пиће. 

Члан 2) je јасан. Хидролошке прилике тла су 
мјеродавни фактори за исправно просу1)Ивање ста- 
ња и могуКности снабдевања водом за пиће. 

Члап 3) нам образлаже члаи 1 тј. зашто je no- 
гребна подјела крајсва na безводне, оскудне и бо- 
гате водом. 

Члаи 4) Овим се чланом иапокон решава једно 
спорио П'итаи>е које je особито у безводним краје- 
ни.ма довађало тако често до свађа, препирака a н 
до крвавих глава као и у другнм неким крајевима 
плотови т, ј. питање међа-земљишта. Лавиим се 
чатрњама, бунарима, чссмама и т. д. имају сма- 
трати one, које су саграђ&не од државних и са.моу- 
правних власти за општу јавну употребу. Подјела 
у махалске чатрње iie се у први мах сматрати не- 
иотребном, али поанавајуНи прнлнке на терену у 
народу сматрамо да je ona диференција веома ва- 
жна. Догодн се да у једном селу једна махала 
уложи труда и рада да се подигне накав објекат 
за воду, док друга махала неће пи прстом да ма- 
кне, a касније, кад je објекат сагра1)ен и настане 
несташица воде, онда навале сви да узимљу воду 
из објекта, за чију je градњу придомијела друга 
махала. Тамо иастају свађе и препнрке у селу. 1 Ipa- 
веднбст захтијева да се то питање регулише на 
faj начпн да се махалскпм чатрл.ама и буиарима 
имају у првом реду служитн оне махале, које су за 
градњу истих придонијеле рада и труда. 

Члан 5, 6 и 7 су јасни. 
Члан 8) Потребно je да се одреди компетен- 

ција поједнннх власти и установа у погледу над- 
зора, јер до сада тога mije бнло и тако je дола- 
зило често до неспоразума ме1)у санитетским и тех- 
иичким властнма. 

Члаи 9) Обична je појава досада била, да су и 
санитетске установе (дсшсви народног здравл.а, 
хигијенски заводи и т. д.) и техпичка одјељења 
вршиле асанационе радове свака на своју руку, 
без обзира једних na друге и због тога се ства- 
рали неспоразумн n градили често потлуно су- 
Biiiinm објекти. Сарадња се одппси na обвезатно 
пријаил.пвање направа које се граде, затим нацрта 
мјеста градње и т. д. 

Члан 10) Нарочити здравствени надзор код во- 
довода врши општипска управа са општипским ље- 
карем и техпичарем. Дужпоети тог саставл.еног 
иадзора регулисаће се посебннм правилником који 
предвиђа двнје особе које су дужне да уз надзор 
врше псриоднчпи преглед и испитивање бактерио- 
лотко и хемијско воде и т. д. 

Члан 11) Досада се у опште nnje знало коме 
поједипи објекти за добаву воде заправо припа- 
дају и ко je дужап да их одржава. Овај члан рје- 
шава дефиннтивно ово питање. 

Члан 12) У безводним je крајевима питање 
воде ие само најважније хигијенско Beli и жнвотно 
питање. Када већ за путеве постоје надзорници. 
сматрамо да се с много BeliiiM правом имају да по- 
ставе иадзортши вода, који he o овоме тако ва- 
жиом животпом пптању безводппх крајева водити 
рачуна. 

Члан 13) одређује дужностн надзорника вода. 
Члап  14,  15,  16 и  17 предвиђају пајтемед.није 

одредбе за  пеко хигијепско уре1)ење  објеката  за 
пијаћу воду. 

Члан  18) Сматрамо да je овај члан од велике 
важности, иако na први мах изгледа једпостран и 
самовољан.  Лзуди   којн   нмају  стално   коитакт  са 
иародом  n   позпају  прилике, знају да  се већина 
објеката, које су државне или самоуправне власти 
градиле, или лоше изграђени или не држе воду. На- 
род  сваллје  iiajminie  мривњу  na   подузепгаке ра- 
дова којима je главно да објекат no пацрту и вањ- 
ској  форми  сазидају, али, због веће зараде при 
послу и често без икаквих скрупула, ne држе се 
предии^спог састава  пн Мјешања материјала (це- 
мент и т. д.) и тако се oćjeirt-H брзо руше или про- 
пуштају. Да бп се све то избјегло најболжИ je на- 
чин да се сви објекти за добаву пијаће воде граде 
у режији дотичног падлешгва, који објекат гради. 
Тиме he се избјећи сваке врсте подвале и пеуред- 
ности које се обичпо дешавају, a ;iaiie се прилика 
n MjecmiM мајсторима и раднициш да пешто за- 
раде. Да би се над градњом боље водио надзор, 
предвиђа се чл,  19, 20 и 22 посебни сеоски  (или 
мјесни) одбор за градњу. Такви he одбори, као за- 
ннтересовани мјештани, свакако боље водити ра- 
чуна и o употреби грађевног  матернјала него лн 
обнчне комисије састављене од незаинтересованих 
страних лица. 

Чл. 23 Поклапа се са модерпим n плапским 
схватањем државне управе и економске политнке. 

Чл. 24 IIoMoli се пасивним крајевима до сада 
врло нерационалпо и да ие кажем пепормално ди- 
јелила; особито je лоше на народ дјеловало дије- 
љењс бесплатног кукуруза. Треба пружити могућ- 
ности рада, a не давати милостиње. Радом се може 
iiOMohu сирогип.п, a с друге CTj)aiie и пешто Ko- 
pneno n добро за опште народпе потребе извр- 
шити. 

Чл. 25 Кажњавају се нанесене штете јавним 
објектима. Будући да за то mije било до сада 
нигде законске подлоге, овим се члапом и ово 
питање регулише. 

Чл. 2G Фоидови за снабдпјевање безводних 
крајева питком водом устаповиће се при одгова- 
рајућим банским управама. Противни смо централ- 
ним фондовима којп се често канализирају у прав- 
цима гдје нема праве и хитне потребе noMohn. 

Уз чатрњу у буиаре од особите je важности 
у сточарскпм крајевима подизање локава за на- 
пој стоке. Колико сам дознао, наш Централни хи- 
гпјепски завод прппрема једаи пројекат no којем 
би се употребнле name мши ооројне „вртаче" као 
веома погодан терен за изградњу комбпнованих 
локава-чатрња. Уколико би тај пројекат успио, др- 
жим да би то било једно идеалпо ријешење npo- 
блема опскрбе водом нарочито за сточарске кра- 
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јеве. Такви објекти ие би релативно били ни ску- 
пи, j ep би сс израбио природни нагиб земљишта 
у вртачи за наплов, a двојака би се корист дости- 
гла: опскрба воде за људе и стоку. 

Након овог кратког прегледа o борои за вод^- 

у IOBHM нашим крајевима, сматрам да je потребно 
да изнесем у главинм лииијама један општи илан 
који каже uma и како би се убудуке требало, no 
иом мишљењу, да ради на опскрби водом у без- 
иодиим крајевима. 

Ево конкретних прсдлога: 
1) У првом реду треба сгворити неки план.. . 

Какав било, само да je план, и то план no којем 
he се убудуће раднти, a ne као до сада како се 
коме  прохтије. 

2) Треба да се накоп те.мељнога студија изпа- 
liC један пајекопомнчнпји n пајприкладнији тип 
сеооке чатрље за наше крајеве и да се no том убу- 
дуће ради. Цептрални хигнјенски завод почео je 
у нашнм крајевима да ува1)а тип округле цисгерне 
са коиклаиппм дном као што су биле старе „грчке". 
Иако нисам техничар, мислим да такове цистерпе 
одговарају крашким крајевима, јер су чвршће од 
квадратних. 

3) Прнје пристуиан.а изградњи ионп.ч објека- 
та за воду, требало би да се уреде мпогобројне 
старе „турске" и „грчке" чатрње и бупарн, који 
би уз мало трошкова могли да послуже. 

4) Прије него што би се започело с градњом 
иоиих јавних сеоскнх чатрља, требало бн да сс 
омогући, тј. нађе средстава, да се сваком сељаку, 
који сс накани, го се разумије уз обавезе, да 
зида своју ку1шу чатрњу, пружи noMoli у матери- 
јалу (цемент, експлозив птд.). Тиме би се увелико 
сиањила потреба за подизањем општих јавних 
чатрн>а, које су веома скупе a за које, истипу гово- 
рећи, није још свугдје наш сеоски свнјет nn дора- 
crao'c обзиром на и.сгов изразити индивидуали- 
стички карактер. 

5) У чисто сгочарскпм крајевима треба уз ци- 
стерну naJBcliV важпост указпваги и изградп.п 
локава. 

6) Требало би увести' у живот онај лијепи ко- 
рисни „Закон o noMolin за асанацију ссла" из 1930 
године. 

Докле Le још да траје та тешка, мучпа и жа- 
лосна борба за воду у овој Херцеговој земљи? 
He може човек, који мало саосјећа са овим ва- 
л.аии.м, добрим и тако вриједним сеоским napo- 
дом, a да се са неким горким оојећајем псправде 
не запита: Кад lie сс већ једпом приступита озбил»- 
иијем ријешавању овог пајтемељнтијег, не кажем 
хигијеиског, Beli уопште жпвогиог iiHtaiba? Je ли 
блиско вријеме када he и паш сељак моћи из даа 
душе своје да кликпе: Нека je благословен овај 
род, и нека je слављено име Господње, који нам 
даде сестрицу водицу, тако чедну, чисту и ври- 
једну! 

Једипа Соколска жупа у Мостару схватила je 
сву тежину овога животпог пигања Херцеговине 
и повела акцију да се ова покрајина обезбиједи 
водом. Хвала добрим људима и хвала студентској 
чети др. Лазе Поповића, ова жупа je подигла не- 
колико вода у оним селима која су скоро била без 
воде. Она je основала задужбински отсјек који je 
овој племепитој акцпји дао један виши смисао, 
смисао изражеп у пародпим стиховима: 

Али, 

Ko не ima од срца порода, 
Ев' сад може срцу отворитп, 
Своју душу врКи у чистоту, 
Својој Аушн мјеста ухвагитп, 
Подигнути  живу задужбину. 

„Мало руках, малена и снага, 
Једпа сламка међу вихорони, 
Сирж тужпп без игдје икога". 

Шта соколска жула може да учини сама, са 
својим средствима? Hehe да се схватп да сокол- 
ска жупа ради послове државне, да ona државу 
иомаже у ономе што je ibena дужност. Па још кад 
сс зна да те послове o}ia ради мпого, много јевти- 
пије него сама држава. Једну чатрњу, једну воду, 
за коју држава изда 40, 50 u 80 хиљада динара, 
жупа паправи за 5 или 10. Питаћете: како je TO 
Morvlie? A ja вас питам: Зар je потребап икакав 
одговар на то гштање разумпом човеку?! 

Ja апелујем na Вас, господипе Миписгре, да 
пристушгге рјешавању тога болпог питања. Ane- 
лујем na вас, госводо посланпци, као на људе и 
родол>убе да помогнете ријешење овог питања. 
Јер je питање воде у Херцеговппи важпије од пи- 
тања школе, цркве и џамије и оно вас зове, као 
поноћна труба ваше свијести, да ra ријешите и 
скинете једном с дпеипог реда. Гласаћу за буцет. 
(Одобравање и 11л>ескање.) 

Polprctsednik Alojzij Mihelčič: ima reč narodni 
poslanik g. Janez Brodar. 

Janez Brodar: 1/. ekspozeja gradbenega mini- 
strstva vidimo, kako obširno delo to ministrstvo 
vrši, bodsi že z gradnjo cest in mostov, hidroteh- 
ničnih del, postavitev državnih z^rad in elektrifikacij. 

Naša gradbena politika je bila, kar se gradnje 
naših državnih cest tiče, skoro 20 let popolnoma pa- 
sivna. Takoj po končani svetovni vojni so vse države 
pristopile k izboljševanju in graditvi dobrega cest- 
nega omrežja. Pri nas pa se je med tem časom 
ogromno zamudilo. Šele ko so vse naše sosedne 
države prišle z modernimi cestami do naših meja, 
smo tudi mi začeli zanimati se za naše ceste. Kaj bi 
nam pomagale vse lepote naše države, Jadrana, Slo- 
venije, Bosne in Južne Srbije, ako jih ekonomsko ne 
bi mogli pravilno eksploatirati, posebno pa naš turi- 
zem. Ako pogledamo preko katere meje pride naj- 
več turistov v na-o državo, vidimo da 75% preko 
Maribora, bodisi že z železnico ali po cesti. To bi 
nam moral biti potokaz, po katerih smernicah je 
treba da popravljamo in gradimo ceste. 

V naši državi je okroglo 10.000 km državnih 
cest, od katerih odpade 616 km ali 6,1695 na drav- 
sko banovino. 

Če gledamo na dolžino državnih cest zgolj z 
vidika statistike, ali če upoštevamo le tehnične činje- 
nice, bi mogoče to razmerje ne bilo neugodno. Ali 
mnenja sem, da država taka važna vprašanja ne sme 
obravnati tako splošno, tako enostavno. Če naj velja 
tudi pri nas izrek »cesta je življenje«, tedaj moramo 
gledati na to vprašuje s širšega zrelišča življenskih 
potreb posameznih živili  delov države. 

In tukaj, gospoda, moremo nedvomno ugotoviti, 
da državno cestno omrežje v dravski banovini nika- 
kor ne odgovarja življenjskim in gospodarskim po- 
trebam države. Ni mi treba na tem mestu povdarjati 
važnost lege dravske   banovine v skrajnem   severo- 
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zapadu države s strateško neugodnim! mejami. Vsa- 
komur izmed vas je tudi znan visoko razvit tujski 
promet z mnogobrojnimi vpadnimi smermi i/, ino- 
zemstva, Čez ozemlje dravske banovine gredo tran- 
zitne mednarodne cestne zveze iz ene obmejne države 
v drugo, ki ne slede le poteku državnih cest, ampak 
uporabljajo tudi banovinske ceste. Saj je že naš ve- 
liki pesnik Valentin Vodnik pel »Ilirija v srcu Evrope 
leži«. Napoleon pa je rekel: »Da je Ilirija prag v 
Evropo« 

Tako imamo v dravski banovini veliko število 
banovinskih cest, o katerih mirne duše lahko trdim, 
da so bolj obremenjene s prometom nego marsika- 
tera državna cesta in za katere mora dravska bano- 
vina nositi občutne vzdrževalne stroške, četudi jih 
uporablja v pretežni  večini  mednarodni  promet. 

Vse to so tehtni razlogi, ki nujno govore /a 
povečanje državnega cestnega omrežja v dravski 
banovin:, 

V mislih imam pri tem pred vsem tri cestne 
zveze, ki po svojem prometu in po svojem značaju 
povsem odgovarajo zahtevam, ki jih je imel zakono- 
dajalec v mislih pri redigiranju zakona o državnih 
cestah. 

Cesta Celje —Laško -Zidani most — Krška vas 
tvori važen člen v cestni zvezi iz Nemčije čez Mari- 
bor proti Zagrebu in Beogradu. Cesta Maribor — 
Marenberg--Spod. Dravograd — drž. meja, je v 
službi zgolj mednarodnega prometa, ker tvori važno 
zvezo z zahoda protiv vzhodu ter je naraven podalj- 
šek državne ceste št. 17 in končno cesta Kranj — 
Tupaliče—-Kokra — Jezerski vrh — državna meja, 
katere prometna važnost za smer sever - jug se je' s 
političnimi spremembami v Srednji Evropi le še 
povečala. 

Ugotovim naj le še dejstvo, da sta bili zadnji 
dve cestni progi že državni cesti pred uveljavljenjem 
zakona o državnih cestah, s čimer je njih prometna 
važnost zadosti povdaijena. 

Njih inkameracija ni zato važna le- s stališča 
dravske banovine, temveč je v eminentnem, poli- 
tičnem in gospodarskem interesu cele države. 

Če že ne smemo obliko državnega cestnega 
omrežja gledati le z očali statistike in strogo teh- 
ničnih argumentov, smemo to storiti tem manj pri 
vzdrževanju tega omrežja. 

Kredite, ki so na razpolago za vzdrževanje cest, 
namreč lahko razdelino z dveh zrelišč. Lahko je 
cilj razdeliti kredite več ali manj enakomerno na 
celo področje ter nam pri tem služijo za podlago 
geografski ali statistični podatki, kakor površina 
posameznih okrožij, število prebivalstva ali celo samo 
dolžina cestnega omrežja; lahko pa temelji razdelitev 
na stvarnih potrebah — gospodarskih, tujsko - pro- 
metnih,   državnih  in  obrambnih. 

Dovolite mi mnenje, da je prvi način razdelitve 
neracijonalen, nestrokovnjaški, da, naravnost »dile- 
tantski« iti skrajno škodljiv za ugled države na zunaj 
in na znotraj. 

In vendar se razpoložljivi krediti za cestno vzdr- 
ževalno službo pri nas porazdele edino le in čisto 
mehanično po dolžini državnih cest v posameznih 
banovinah. 

Moje mnenje je, da so gostota prometa, obte- 
žitev cest, geografska lega daleko važnejši kriteriji 
pri razdelitvi kreditov kot pa število kilometrov. 

In v zvezi s tem moram ponovno naglasiti, da je 
ravno dravska banovina, ki tvori   vhod   in   vrata iz 

Evrope v našo državo. In kakor pri obisku v pri- 
vatno hišo že iz predprostorov sklepamo na kulturni 
nivo in snago stanovalcev, tako tudi mednarodni 
turisti iz stanja cestnega omrežja v obmenji pokrajini 
sklepajo na gospodarski in kulturni nivo države. 

Iz navedenega bi morali sklepati, da bi bila pn 
razdelitvi kreditov za vzdrževanje vpoštevana drav- 
ska banovina v laki meri, kot ji gre z ozirom na 
njeno lego v državi. Pa tudi po svoji gostoti prebi- 
valstva (70,32/1 km') je na drugem mestu v državi 
in visoko nad državnim povprečjem (56,05 1 km*), 
njeno cestno omrežje višje kategorije je najgostejše 
v državi (290,86,1 km'), kar vse posredno dokazuje 
visoko stopnjo njenega gospodarskega in industrij- 
skega razvitka. Njene ceste so, kot naravna posledica 
tega, najbolj obremenjene v državi, prejema pa za 
vzdrževanje svojega državnega cestnega omrežja 
mehanično tisti delež, ki ji gre po mehanični dolžini 
njenih cest. 

Praktična posledica take mehanične porazdelitve 
vzdrževalnih kreditov je, da mora Dravska banovina 
z veliko obtežbo svojega omrežja nesorazmerno 
velik del dodeljenih ji vzdrževalnih kreditov trositi 
za posipni materijal in cestno vzdrževalna dela v naj- 
ožjem  pomenu besede. 

Za nujna izboljševalna tlela na cestnem omrežju, 
ki je nastalo v celoti v predmotorni dobi in zato 
zahteva nebroj preureditev za potrebe sodobnega 
prometa,   pa   ji   nedostaja  sredstev. 

Tako preureditev makadamskih cest za potrebe 
sodobnega prometa ne more napredovati tako, kot 
bi bilo to v interesu stvari same, še manj pa more 
državna cestna uprava v dravski banovini posvetiti 
tisto pažnjo zamenjavi lesenih mostov z masivnimi, 
kakor bi jo po pravici zahtevala. Na njenih državnih 
cestah je veliko število objektov, katerih nosilnost iz 
daleka ne odgovarja prometu ki valovi preko njega. 
Teški autobusi mednarednega prometa, še težji auto- 
kamioni, ki so znova prenesli tovorni promet z želez- 
nic na cesto, zahtevajo tudi odgovarjajoče mostne 
konstrukcije. Vse tako nujno potrebne novogradnje 
pa morajo ostati le na papirju, ker je njih realizacija 
v breme rednih kreditov, kakor to zahteva gradbeno 
ministrstvo nemogoča. 

Da je taka mehanična razdelitev nepravična, 
dokazuje tudi dejstvo, da je mogla neka druga bano- 
vina, nasprotno ugotovitvam, ki sem jih navedel za 
dravsko banovino, vse svoje mostove modernizirati 
iz   rednih  vzdrževalnih  kreditov. 

Mnenja sem zato, da mora ministrstvo za gradbe 
prenehati s svojo dosedanjo prakso ter porazdeliti 
kredite, ki so mu odobreni za cestno vzdrževalno 
službo, zgolj po stvarnih potrebah — gospodarskih 
in prometnih. 

Če preidem od obstoječega na to, kar nam je 
na državnih cestah še ustvariti, bi moral le ponav- 
ljati, kar sem ravnokar obrazložil in s tehtnimi argu- 
menti podkrepil za cestno vzdrževalne kredite. 

Še v večji meri kot pri teh, je treba pri razde- 
litvi kreditov za modernizacijo državnih cest -— saj 
te prihajajo v prvi vrsti v poštev — upoštevati le 
resnične potrebe države kot celote ter se izogibati 
vsaki mehanični  porazdelitvi po  banovinah. 

Zelo dvomim, gospoda, če je ministrstvo pil 
razdelitvi šestletke postopalo tako. Mnenja sem, da 
v okviru tega šestletnega načrta dravska banovina in 
njene prvenstveno cestno - prometne potrebe niso v 
zadostni   meri  upoštevane, kakor  to  narekuje  njen 
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geopolitični položaj, gostota in razvitost mednarod- 
nega in lokalnega motornega prometa in koristi tuj- 
skega prometa ostalih delov države. Kajti, gospoda, 
kaj nam pomagajo dobre in moderne ceste v osrčju 
države, če ne nudimo mednarodnemu prometu pri- 
like da na enako dobrih cestah prispe do že pre- 
urejenih cest. 

Vpoštevano pa tudi ni razmerje javnih dajatev 
in prispevkov naše banovine, ki jih plačuje bodisi 
neposredno državi, bodisi v državni cestni fond. 

Posebno pa moram naglasiti, da je za nas in za 
vso državo življenjskega pomena cestna zveza Lju- 
bljana— Sušak, ki bi pri sedanjem finančnem razpo- 
redu, ki predvideva le neznatno vsoto 33- ■Зб milij. 
letno prišla na vrsto šele v 5 in (i letu, torej 
1.1944/45, ker je nujnejše izvršiti preje moderniza- 
cijo obstoječih javnih cest, ki so v stadiju propa- 
danja. Gospoda moja, s takim mišljenjem se nikakor 
ne   morem sprijazniti. 

Dovolite mi, da svoja izvajanja, v kolikor se 
tičejo cestnih vprašanj v dravski banovini, končam 
s   konkretnimi  zahtevami, da se: 

1) ceste Celje — Laško — Zidani most — Krška 
vas; Maribor — Marenberg — Dravograd — državna 
meja in Kranj — Tupaliče — Kokra — Jezerski vrh — 
državna  meja podržavijo; 

2) krediti za cestno vzdrževalno službo razdele 
u i banovine po prometni važnosti njihovega cest- 
nega   omrežja, njegovi gostoti  in obremenitvi; 

:i) i/, dvemiljardnega posojila dodeli Dravski ba- 
nivini У.з prvo šestletko delež, ki naj odgovarja nje- 
nim prispevkom v cestni fond, tj. \'7% celokupnega 
zneska  oziroma 340 milijonov, mesto samo 209; 

4) izvedba javnih del modernizacije in novo- 
gradenj iz razlogov važnosti in nujnosti v dravski 
banovini  pospeši tako,  da se izvedejo v  dobi 3  let; 

5) istočasno s sodobnim urejevanjem obstoječih 
glavnib cest, ki vodijo iz inozemstva, prične tudi z 
gradbo ceste Ljubljana — Sušak, ki naj se proglasi 
za  neizgrajeno državno cesto. 

Zgradbe: Slabo gradbeno stanje državnih poslo- 
pij v dravski banovini se stalno veča in vzbuja med 
narodom upravičeno kritiko,»proti inozemstvu pa ne 
kaže ugodne slike smotrenega in rednega narodnega 
gospodarstva. 

Pretežna večina poslopij v teku poslednjih 25 let 
ni bila vzdrževana, kakor bi to bilo treba radi stanja 
objektov in z ozirom na prestiž države. V vojni dobi 
so bila vzdrževalna dela skoro docela ukinjena, po 
zjedinjenju pa so bili zlasti v zadnjih desetih letih 
krediti povsem nezadostni. Objekti so radi tega v 
takem stanju, da je domalega pri vseh treba izvršiti 
v navedenem razdobju zamujena in sedaj že zelo 
obsežna vzdrževalna dela. Brezpogojno se mora skozi 
več let odrediti v državnem proračunu za vzdrževalna 
dela taka vsota, ki bo v skladu s prijavljeno po- 
trebščino. 

O slabem stanju državnih poslopij so tehnični 
oddelek banske uprave, kakor njegova predhodnika 
zgradbena direkcija in oblastna tehnična uprava 
stalno poročali o priliki predložitve budžetnih pred- 
logov in opozarjali na to, da je nujno potrebno do- 
deliti redne in izredne kredite za vzdržavanje poslo- 
pij v taki meri, da bo mogoče zvrševati vsakoletna 
vzdrževalna dela, večje poprave in periodične gene- 
ralne poprave pa postopoma. 

Redni krediti za vzdrževanje državnih poslopij so 
se  dodeljevali v prvih povojnih letih kolikor toliko 

v primerni višini. Dosegli so sicer v nekaterih letih 
višino do din tri milijone, kar tudi ni zadoščalo. Od 
leta 192€ dalje pa so ti krediti stalno padali. 

Znano mi je, da je Banska uprava ministrstvo 
za zgradbe opozarjala, da so pod partijami; „Re- 
dovno održavanje in opravke zgradb" v budžetu do- 
ločena sredstva tako nezadostna, da ne bo mogoče 
poskrbeti za najnujnejša vzdrževalna dela v takem 
obsegu da ne bi nastala na zgradbah nepopravljiva 
škoda. Predlagala je v odobritev najnujnejše nakna- 
dne kredite vsaj v taki meri kakor zahtevajo obči 
državni interesi, prejemala pa je od ministrstva re- 
šitve, da je z ozirom na finančne prilike nemogoče 
izdejstvovati kakršnakoli povišanja v predlogih dr- 
žavnega budžeta. 

Od leta 1930 so bili dravski banovini brez ozira 
na prijavljene potrebščine za redno vzdrževanje dr- 
žavnih objektov na področju resorov ministrstev 
pravde, prosvete, notranjih poslov, financ ter soci- 
jalne politike in narodnega zdravija, ki jih je vnašala 
v predloge državnega budžeta radi ukazane štednje 
v poprečni višini od din. 650.000.—■ do din. 800.000 — 
delegirani sledeči krediti: V letu 1930/31 din. 454.500 
v letu 1931/32 din. 655.000.— v letu 1932-33 dinara 
274.000.- v letu ' 1933/34 din. 144.149.— v letu 
1934 35 din. 145.000.— v letu 1935/36 din. 145.000.—. 
v letu 1936/37 din. 63.500.—, v letu 1937/38 din. 
72.000.— in v letu 1938/39 din. 89.000.- Ti krediti 
so za redno vzdrževanje ter za sedaj potrebne večje 
popravke radi zamujenega rednega' in smotrenega 
vzdrževanja očitno nezadostni. Za vzdrževanje 20 
sodnih poslopij, ki so po večini vsi zelo obsežni 
objekti so znašali krediti, vsebovani v zgornjih skup- 
nih vsotah, v letu 1933 34 še din. 60.000.-/- v letu 
1934/35 din. 40.000.— v letu 1936/37 din. 10.500.— 
in v letu 1937/38 din. 14.000.— Na podlagi strokov- 
nega pregleda poslopja justične palače v Ljubljani pa 
znašajo aproksimativno proračunjeni stroški za te- 
meljito popravo zgolj tega poslopja din. 2,423.700.— 

Da so na podlagi določenih kreditov v državnem 
proračunu za poslopja vse države odrejeni krediti za 
dravsko banovino skrajno nezadostni,' ni treba po- 
sebne obrazložitve. Škodljive posledice pa se kažejo 
na poslopjih samih, na katerih nastaja radi tega ško- 
da, ki se leto za letom veča in ki je ne bo mogoče 
brez radikalne pomoči popraviti. 

Povprečna potrebščina za redno vzdrževanje do- 
bro ohranjenih in nezanemarjenih poslopij bi znašala 
po iskustvih okroglo 0.5% napravnih stroškov na 
leto. Vrednost vseh državnih zgradb na teritoriji 
dravske banovine je cenjena na okrog din. 160,000.000 
pri čemer niso uvaževana poslopja drž. zdravstvenih 
zavodov, ki krijejo vzdrževalne stroške iz lastnih 
sredstev in poslopja banskih uradov, srednjih šol, 
učiteljišč, tehnične srednje šole, itd. ki -jih vzdržuje 
po specialnih zakonih banovina iz svojih kreditov. 
Minimalna potrebščina za redno vzdrževanje bi po 
tej relaciji znašala din. 800.000.— na leto, pri čemer 
potrebščine za izredna vzdrževalna dela niso niti vpo- 
števana. Skozi par let bi se morala ta vsota povečati 
na din. 3,000.000.—, dokler se ne bi poslopja posto- 
poma spravila v red. 

V tiskanem predlogu drž. budžeta za 1939/40 ni 
nikjer upoštevana možnost povišenja proračunskih 
postavk ter so končne vsote določene za redno vzdr- 
ževanje poslopij za vso kraljevino enako visoke kot 
v lanskem proračunu za leto 1938/39. 
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Banska uprava je vnesla v predlog budžeta le 
najnujnejše. Če naj se državne zgradbe in naprave 
nhdrže v porabnem stanju in prepreči njih nadaljnje 
razpadanje je treba, da se vzdrževalni krediti za dr- 
žavna poslopja v dravski banovini povečajo vsaj na 
dvajsekratni znesek. 

Vode.: Hidrotchnična dela v dravski banovini 
je izvrševala izključno v okvirju svojih skromnih 
sredstev do sedaj samo banovina. Država pa se je 
udejstvovala le v izjemnih slučajih. 

Za vzdrževanje regulacijskih del na plovnih in 
splavnih rekah, katerih je v dravski banovini nad 
300 km in v pretežni dolžini že od predvojne dobe 
sem reguliranih, je bil iz državnega budžeta na raz- 
polago samo znesek din. 20.000 ki komaj zadošča za 
plačilo davkov za erarične z regulacijskimi deli pri- 
dobljene parcele. 

Država je izvrševala z nezadostnimi sredstvi 
edino le regulacijo Mure v obmejnem pasu napram 
Nemčiji, h kateri je vezana z mednarodno pogodbo. 

Pospešitev regulacijskih del na plovnih in spbuv- 
n;h rekah je pa zelo važno vprašanje vpričo ogrom- 
nih škod, ki jih delajo reke z upostošenjem ali po- 
plavljenjcm  celih  pokrajin. 

Omenjam predvsem potrebo hitre regulacije Sa- 
vinje pod Celjem radi odprave vsakoletnih poplav 
celjske kotline. Pri teh debli je država pričetkom so- 
delovala, kasneje je pa vsako sodelovanje, iz nevem 
katerih vzrokov, odrekla. 

Regulacije Mure v Prekmurju tudi ne pride z do- 
sedanjimi nezadostnimi krediti z mrtve točke. Tu je 
treba brez odlaganja 'zvesti sistematično regulacijo 
nizvodno Spodnje Mote do pod Dobijo Bistrico, ki bo 
zahtevala proračunjeno potrebščino din. 11,000.0(10. ■ 
Takih zneskov pa ne premore banovina i/, svojhi 
sredstev. 

Ne govorim o Savi, ki čaka v ljubljanskem 
okraju na obnovitev regulacije že od leta 1920 sem, 
in v krško-brežiškem srezu, kjer je treba omejiti- 
predvsem vsakoletne poplave z napravo nasipov za 
visoko vodo, ki bi koristili tudi sosednji Hrvatski. 

Opozoril bi nSdalje na nujno potrebo ureditve 
manjših rek in potokov, bodis:, ker imajo hudour- 
niški značaj, bodisi iz melioracijskih razlogov. Tu 
je posebno nujna regulacija potokov ob naši severni 
meji. Neodložljiva je predvsem regulacija Pesnice v 
mariborskem in ptujskem srezu, ki bo zahtevala mi- 
lijonske zneske. V povojni dobi država za rešitev teh 
važnih vprašanj ni prav ničesar storila; banovina je 
take vodotoke, predvsem Pesnico, vsako leto z ma- 
limi krediti urejevala, večjih potrebščin za sistema- 
lična regulacije pa ista ne zmore in bo vsekakor po- 
trebno, da raiztegne država svojo pomožno akcijo 
tudi na taka dela. 

Na pospešeno regulacijo čakata tudi reki Meža 
in Mislinja. 

Nadalje moram omeniti potrebe regulacije dru- 
gih manjših vodotokov, predvsem Sore v Škofjelo- 
škem srezu, Tržiške in Kamniške Bistrice radi hudo- 
urniškega značaja, Ljubljanice radi osuševanja Iju- 
bljanskegai barja, Krke radi melioracije krške doline 
in obmejne Sotle radi melioracije obširnih do sedaj 
zamočvirjenih kompleksov. 

Vse te regulacije zahtevajo tako velike investi- 
cije, da jih banovina sama brez sodelovanja države 
ne zmore. Z ustanovitvijo melioracijskega fonda je 
sicer započela država z intenzivnejšo akcijo v gore- 
njem pravcu, do sedaj odobreni krediti pa nikakor 
ne zadoščajo faktičnim potrebam, z državno akcijo 

pa tudi niso zajeta vsa važnejša regulacijska in me- 
lioracijska vprašanja. 

Končno bi opozoril na važno vprašanje zboljša- 
nja vodne oskrbe dravske banovine. 

Velik del dravske banovine ima kraški značaj. 
Razsežne močno naseljene pokrajine trpe na noto- 
ričriem pomanjkanju vode. V Suhi Krajini so že pri- 
čela ob sodelovanju države vodovodna dela, opozoriti 
pa moram na drugo pokrajino, ki je enako potrebna 
vode, na Belo Krajino, Vrstila so se zadnji čas suha 
leta, ko so bili prebivalci te pokrajine primorani si 
dovažati mesece . . . dolgo dnevno nad 10 km daleč 
vso vodo po teških gorskih poteh. Da to ni v korist 
živinoreji, je jasno. 

Banovina jim že par le dovaža vode s tanki. 
Akcija ki je bila zelo draga, pa ni polno uspela, ker 
je s takimi sredstvi mogoče oskrbovati z vodo samo 
kraje, ki leže ob cestab. 

Pospešena izgraditev vodovoda je torej za Belo 
Krajino življenjske važnosti. Za prve potrebe bi naj 
država dala vsaj 3 milijone. 

Pospešiti je pa treba zgradbo vodovodov tudi 
iz turističnih ozirov in radi povzdige prometa s tuje . 
Iz teh razlogov so nujni vodovodi za Bohinjsko - 
Jezersko kotanjo, s katerimi bi se saniral tud obsto- 
ječi vodovod v Bohinjski Bistrici, dalje ojačil Blej- 
ski vodovod, ki večkrat ob polni sezoni odpove. 
Ojačati in podaljšati je treba tudi vodovod preko 
Sorskega polja do Škofje Loke, in Zasavjem zgra- 
diti vodovod za Cerklje nad Kranjem, za Kovor — 
Podbrezje, za Mokronog in Ribnico na Dolenjskem, 
za Sv. Jurij nad Celjem, za Marenberg v dravski do- 
lini, za Slovensko Bistrico, za Slovenjgradec in druge 
manjše vodovode. Projekti za te vodovode so po- 
večini že izdelani, treba je le zadostnih denarnih 
sredstev za njih izvršitev. 

Država bi morala akcijo za vodno oskrbo Drav- 
ske banovine na široko povzpeti. 

Nadejam s.e, da bo g. minister zgradb z svojo 
sposobnostjo in energijo uredil naže državno cestno 
omrežje tako, da bodo zadovoljne posamezne po- 
krajine, kar bode služilo skupnim interesom države 
same. 

Ker imam popolno zaupanje v g. mnistra zgradb, 
to s tem izjavljam, da bom glasoval za proračun mi- 
nistrstva zgradb. (Odobravanje in ploskanje). 

Potprctscdnik Alojzij Milielčič: Ima reč narodni 
poslanik  g. Pavle Jovović. 

Павле Јововић: Господо народаи послаипци. 
MU се сви бусамо за слободу, за демократију, за 
парламентаризам, a кад видимо колико нас има 
приликом претреса буџета, који износи ■■ШО ми- 
лиона динара, онда излази да ми нисмо заслужни 
за Парламенат. Meun je мило што je овде при- 
сутан r. Крек, Министар грађевина, мој пријатељ. 
Господин мн je казао како га ми нападамо 14 дана, 
овде. Ja не критикујем овде само Вас, пего крити- 
кујем онај луксузни пут који иде од Суботице 
преко I lonor Сада, Веограда, llmiia и Цариброда, 
пако on ne иде кроз Дравску бановину. llcro тако 
критикујем и железничку пругу од Крал>ева на 
Валзево и Бања Луку иако он ne иде кроз Драв- 
ску бановину. Критикујем зато, mio MU немамо 
пута кроз Црну Гору. Исто тако критикујем mro 
се праии пруга од Сарајсва до Бос. Брода нормал- 
ног колосека, a ми би били задовољни макар u ca 
трулим праговима. Исто тако, господине Миннстре, 
ja критикујем mro he у Бсограду да се прави one- 
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pa од 100 милиона дннара, a ми тамо немамо воде. 
Ja критикујсм свуда и на сваком месту, и упоре- 
liv'jc.vi свуда и на сваком месту. Ми се 20 годнна 
бусамо да смо једно, и ja сматрам да je тако и 
никад се нс би бунно кад би у буџету стајало 3 
милијарде динара да се осигура граница према 
Словеиачкој. Ja бих то поздравио. Али, господо, 
уз.мимо, да с.мо ми једна породица од 10 чланова 
и замислите да изме1)у тих 10 чланова постоји је- 
аан који je болестан и то тешко. Да ли ћемо ми 
оставити тога болесннка самога , или ћемо и њему 
дати парче проје. Ако je добра породица, они he 
га лечити док не оздрави или док не умре. Код 
нас постоји у иашем државном оргаиизму једаи 
болесник, a то je Зетска бановина. Kao човек нз 
Зетске бановине, ja очекујем да држава лечи тога 
болесн-ика, да једнога дана и он заједно са свима 
заседне за сто, да и он проводи живот као и 
други. Ja не кривим г. Министра гра1)евина што он 
данас тако дели, али ми ипсмо на исгој нози да 
би могли са истим новцем да иродужавамо исти 
живот даљ>е. Ако један чопек нма 200 дииара и има 
одело a нема шешир, он кад купи шешир има 
и једио и друго. AKO није имао рдело na купи 
шешир онда неће имати одело. He чудите се што 
се ми упоређујемо са вама, Тако радн и човек 
који хоће да гради кућу, поведе иижењера и по- 
каже  му: овакву кућу да градиш. 

Има једна велика грешка која je направљена, 
i то je mio с.мо ми везани ca Херцеговииом, a ми 
од Херцеговаца не можемо добити ништа као нн 
они од нас. Да смо везани са Метохијом много 
би бол^е било и ми би добијали оно што нама тре- 
ба. Зато ja кукам да се ви једнога дана окренете 
и на нас. Колега из Нове Вароши погрешио je што 
ie казао, да тамо ne може да прође министарскп 
аутомобил. Требало je дакаже да може да npot)e, 
na кад г. Министар прође, ми би га метнули макар 
и на коња да онуда прође и on he се здрав и ве- 
сео дому вратити. Поред свега тога ми смо, Црно- 
горци, илак стопроцентпо за јединство и готови да 
бранимо и one пајдаље грапице. Године 1925 npo- 
iiiao je Краљ Алексаплар кроз Црну Гору, Кра- 
љева околина казала je Краљу да je то снротии.а 

^и Краљ je прошао у најобичиијој упиформи, јер 
су му људи казали да je народ гладан. Један од 
њих je ишао na Цетиње « на Цетињу се Краљ 
показао у пуној униформи и тај je казао: ja сам 
цидео правог Крал.а na Цетишу. Тамошње стапов- 
ништво can.a стално o Душапу, o Лазару. 1-ј да 
je Краљ. прошао кроз те крајеве са једним пуком 
војске напред и другим натраг, у пуној униформи, 
онда би raj свет казао: ja сам се за ово борио и 
видео сам величину и сјај. Ми не завидимо ва.ма 
него би желели да се једном и до нас до1)е. Ja 
сам нсивео na кршу и ja зпам шта je то крај без 
воде, јер сам чекао no 4 сата док мајка не донесе 
воде! али ja ne бих зпао да то тако лепо објаспим 
као што je учииио г. Министар у врло лепим 
речима. 

Он je o томе питању и сликовито говорио, али 
ja сам одмах пронашао да и.ма расположивих све- 
га 100.000 дипара за спабдевање опих наших кра- 
јева, који највише оскудевају водом. Ja знам да то 
иије грешка г. Мипистра, он je то наследио, алн 
сам хтео да скренем пажњу г. Мнпистру да други 
пут када буде правио буџет, да то ne заборави и 
накнадво за ове потребе дотира извесну суму 
новаца. 

AKO се у једном срезу прави одједаппут 20 
објеката, то би коштало no 40.000 динара, јер nn- 
жењер може да обиђе све те објекте за један дан, 
a ако се прави само једна вода, она he коштати 
200.000 динара. 

Према томе, видите да није било плана у из- 
градњи вода. 

Господо, мепе нарочито иптересује рад у мом 
срезу, око наводњавања Бјелопавличке равпице. O 
томе се говори већ 3 године. Два пута годишње у 
повинама излазп да je тамо запослен велики број 
радника, a све што je до сада тамо урађено ne 
вреди ни сто хиљада динара. Ако би се радило и 
у будуће као до сада, требало би пајмање 20 го- 
дина да се то пнтање прнведе крају. 

Ja се надам да he г. Министар, из кредита 
који му стоје na расположењу, тај рад убрзати и 
да ће се on завршити бар за 2 године, a то би се 
могло извесги na тај пачип,'што би се радило na 
пеколико места, тако да се то питање једанпут 
скине са дневног реда. 

Када je било говора o гоме, где треба да се 
граде путеви, речемо je да их треба градити од 
граница. Ha, господо, имамо и ии границу према 
Албанији; почните градити путеве оданде na ћемо 
бити задовољни. 

Постоји једап пут преко Чакора, na ако би се 
тај пут свратио за Плав, дошло би се у најлепше 
пределе, a у исто време тај пут je проходап преко 
целе зиме, док je сада био 6 месеци затвореп. O 
томе je говорио и г. Новица IIonoBnh и ja се прп- 
дружујем његовој молби да се прогласи... (Ми- 
ипсгар rpahcuiiiia др. Михо Крек: Нема нико ни- 
inга од тога ако се баповинскн пут прекрсти у 
државни пут, јер вама je свеједпо како he се тај 
пут звати. За вас je главно да се тај пут изгради, 
јер ja нећу да практикујем и да проглашавам крш 
и брдо за државни пут). 

Ми се, господо, парочнто интересујемо за те 
путеве ради тога шго су то за nac и железпице 
н путеви и пароброди, пошто ми немамо пишта 
друго само те путеве. И.мамо један пут којп je 
остао у onoj истој ширипи као што je прављеп за 
време Краља Николе, тако да сељаци ne могу да 
се служе ти.м путем. За проширење би била по- 
требна само мала једпа сума. 

М.ма још једап иптересаптап пут за турпсте, 
o ко^е je говорио n г. Жугић. On je врло добар 
човек, али су га господа р1)аво разумела и зато 
опако страшпо папала. To je пут од Подгорице за 
Морачу где има један величапствеп мапастир, који 
јенаправио Вукап lleMaii.nh n када би тај пут био 
изгра^ен, била би везана Морача, Колашин—Бјело 
Поље са Београдом и избегли би Ветерпик и Чакор 
и na тај начин имали сигурну везу. 

Придружујем се апелу колеге Аћима Поповн- 
ha, na сам и ja против свих картела и против кар- 
тела цемента. Ja молим господипа Министра, да 
поведе рачуна, да се направи фабрпка цемента у 
Црпој Гори, јер тамо има доста камена. И ако, 
господипе Мннистре, буде направлЈена у Црној 
Гори фабрика цемеита за време Вашег министро- 
иаи.а, прозваћемо je Крековом фабрнком! (Пље- 
скање). 

Исто тако, господине Мипистре, долазећи код 
Вас, у Мипистарство, скренуо сам Вам пажњу да 
je na државном путу Данилов Град—Подгорица, 
два месеца сломљеп мост, да се срушио аутомобил 
пун жита и један je шофер погинуо, a други чо- 
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век рањен. Taj мост Joni није оправл.ен. Госпо- 
дине Министре, коју год чатри.у бистијерну оу- 
дете направили, докле Ви будете минисгар, ja hy 
казати да се na свакој напишо „бистијерна др. 
Крека". Ja се надам, господине Министре, да ћете 
Ви водити рачуна o виталним потребама нашега 
краја, и да ћемо ми бити са Вама сложни, јер сте 
Ви из сиротог краја, као што смо и ми. Мн смо 
специјално сиротн, јер никако до сада од 20 го- 
дина иисмо имали министра у влади. (Пљескање 
на левици). 

Potpretsednik Alojzij  Mlhelčič:  ima  reč narodni 
poslanik g. Vasilije Drjagaš. 

Василије Драгаш: Господо народни посланици, 
прелазим преко уводног дела говора истицања ва- 
жности путева за пољопривредне, индустриске и 
стратегиске циљеве — јер нам je то свима јасно 
и опшТе познато., 

Напротив, кад се већ ради o расподели по- 
моћи ii3 одговарајућих партија за изградњу пу- 
тева — апелује.м да се потребе Савске бановине 
у том погледу, баре.м one пајпужпије, не стављају 
na последње место - с примедбом да их тамо ис 
треба! 

У изградши мреже путева, посматрајући их са 
гледишта које сам у уводу поменуо (привредног, 
ипдустриског и стратегиског) иајхптније би било 
да се изгради пут који би везао Посавину с По- 
дравином, — a то je пут који би се имао изгра- 
дпти од државне цесте пртез Бјелоиар—Дарувар 
— т.ј. од села Вел. Гр1)евац — преко Зрпњске — 
Трешњевца na тамо према Ђурђевцу - - наравно 
преко најплоднијег терена, крји се гамо нађе, A 
тај дио пута, који би се имао да изгради, износи 
тек пеколико километара, дакле захтјева управо 
незпатиу ипвестлцпју, према onoj големој добити, 
корпсти која се тбм изградњом постизава. Други 
предлог би био: изградња пута пз Гарешнице - 
преко Бршеванице -- за Кутиницу и Кутину, — a 
rpehii пут који полазн нз Гарешнице тамо преко 
I Гашија—Млипске—Трловитице  за   БјелОвар. 

У том погледу требало би помоћи иницијативу 
и предузимање техничког отсека Крал.евске банске 
управе Савске бановппе, када она почпе с изград- 
11>ом оних путева који су баповпнски. 

Догађа се да многи путарп бивају ртпуштани 
након 15, 17 и више година службе без и^акове 
пепзије, без нкаковог права na повратак ма и "јед- 
ног дела уплаћених пензнопих npniioca (улога) којс 
су ^кроз 17 година откидали од својих уста и упла- 
ћивали у пензиони фонд. To питање недостатка 
Уредбе 6 путовима ваљало би у најкраћем вре- 
мену исправити. 

Код изградње путева, посипавања путева каме- 
ном догађа се, да техничке секције дају јсдпом те 
истом предузимачу да тај камен развози na путеве 
у више срезова, што je очито пспранедпо, јер у 
свакој општнни имаде довољно сиромашних земл>о- 
радника, који имају коње — према томе могућ- 
HocTii да самп преузму развоз камепа за онај део 
пута који лежи на територпјп љпхове општине. Ка- 
мен да се расипа у право време, a где je потребно 
да се безусловно даде парни ваљак. Убе1)еп сам 
да he г. Мнппстар Грађевина примити пеколпко 
мојих сугестнја и изјављујем да hy гласати за бу- 
џет. (Пљескање na деспнцп)- 

Potpretsednik Alojzij Mihelčič: Ima reč narodni 
poslanik g, dr. Anton Ogrizek. 

Anton  Ogrizek:  Mene veseli, što  je  moj prija- 
telj   Jovovic  tako lepo stvar raizjasnio,  da smo mi 
međusobno  napravili sporazum,  mada  to  nije of.ci- 
elno, ali i ja mislim da je to donekle urađeno tako,, 
da se nećemo sporazumevati na taj način, kao što je 
to bilo pre. Ja bih htco samo nešto da primetim g. 
kolegi Jovoviču. Kod nas u Sloveniji grade se ovako 
putevi, kao što traže g. Žugić i Jovović, ili banovin- 
skim ili opštinskim sredstvima. Državnih puteva ima 
malo. Kod vas relativno sigurno ima više. (Pavle Jo- 
vović: Mi imamo više državnih puteva, ne^o vi!)  Ja 
bih hteo da naglasjm, da mi kod nas imamo bano- 
vinske  i opštinske  puteve,  i  baš zbog toga imamo 
vize banovinskih nameta. Mi tim sredstvima gradimo 
i održavamo   puteve.   Ono   što je kod vas državu.', 
cesta i državni put, to se gradi iz državnih sredstava, 
i  tako  je bilo kod vas  i  ranije.  Ja  bih  vam  samo 
želeo da što više napravite ovakvih banovinskih i op- 
štinskih  puteva,  i  u  tom  slučaju  trebalo  bi  da  vas 
pomogne i država makar iz onih sredstava za melio- 
racione poslove. 

Dakle, kao što rekoh malo pre, u tome je razlika 
između vas i nas, da ne bi g. Jovović i g. Žugić mi- 
slili, kad govore o Sloveniji, da je to državnim sred- 
stvima izgrađeno. Sve te ceste mi smo sauni izgra- 
dili i najvećim delom izgradili smo ih ranije. Sada 
nema puno novih puteva. To su stare ceste, koje smo 
pre imali. A sada, nažalost, oni stari putevi propa- 
daju, pošlo nije dobljeno dovoljno sredstava da bi 
mogli biti dovoljno izgrađivani i uzdržavani. To 
treba čovek da zna, kad o tome govori. Ja sam baš 
sada predložio g. Ministru jedan predlog, prema 
kome bi se moglo još više uraditi na opštinskim pu- 
tevima, jer nemamo toliko banovinskih a ni opštin- 
skih sredstava, da te puteve na taj način izgradimo. 
Zato sam zamislio, da se po ugledu na Vojvodinu i 
neke druge pokrajine, koje imaju vodne zadruge, 
analogno radi na podizanju puteva. Inače ja stojim 
na gledištu da država na svaki način treba da snab- 
deva narod radom, i da treba na svaki način načiniti 
jedan projekat kao što čine države fašističkog zna- 
čaja, da imamo dovoljno sredstava, da uposlimo na- 
rod, jer ako narod bude uposlen radićemo više na 
putevima i drugim sličnim institucijama. 

Ker g. kolega Panlović ravno želi, da govonin 
slovenski, bom slovenski nadaljeval. Želim namreč 
to, da bi država dala na razpolago sredstva, da bi 
mogli zgraditi državne, banovinske in občinske ceste. 
Jaz* mislim, ako fašistične države, kakor Italija in 
Nemčija, znajo dobiti sredstva za to, da lahko zelo 
velike gradijo, če Italija lahko suši jezera in gradi 
kar cela nova mesta, da, cele pokrajine izsuši, potem 
se mi zdi, da je pri nas krivo le to, da ne znamo mobi- 
lizirati in organizirati javnih del, ki so potrebna pri 
nas v naši državi. To mislim, da je glavna napaka 
poleg druge napake, da nismo znali že v samem po- 
četku izvršiti sistematsko mobilizacijo delovnih močij 
in denarnih sredstev. Res je, da so predvidena javna 
dela iz milijardnega kredita, vendar to še ni vse. Mi 
vidimo, da imamo še vedno veliko brezposlenih, ne 
samo brezposlenih, ki so registrirani, računati mo- 
ramo tudi one, ki so doma na kmetih brez dela in 
katere nihče ne registrira, ki so lačni dela, pa ga ne 
dobe. Tovariši, jaz mislim, da treba temu vprašanju 
posvetiti specialno razmišljanje in da je potrebno v 
bodoče gledati, da bomo kot države Italija in Nemci;,, 
na sličen način nabavili potrebna denarna sredstva in 
z javnimi deli zaposlili brezposelne doma, ki jih mo- 
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ramo sedaj žalibog i/.va/ati. Saj je res žalostno, ko se 
moramo čutiti srečne, ako nam je uspelo, da smo, ali 
pa da bomo K).000 naših sezonskih delavcev poslali 
v Nemčijo ali pa kam drugam ven na delo. Prijatelji 
moji, pri nas, ko imamo toliko potrebnega dela doma, 
ki bi lahko zaposlili vse brezposlene, izvažamo naše 
ljudi željne dela! Ali ni to res žalostno? In potem pa 
še smatramo, da je to velikanskj uspeh, če se nam je 
posrečilo delavce zaposliti izven naše države. To po- 
sebno opažamo pri nas v našem Prekmurju. Tu so 
ljudje, ki so na meji in ki so danes še vedno malo 
madžarskega duha. Ti ljudje bi najmanj smeli iti ven, 
te ljudi bi morali zaposliti doma v notranjosti države, 
da bi se navzeli našega duha. Moramo si misliti, da ti 
ljudje, ki so madžarofilski orientirani, da ti ljudje, 
ko pridejo nazaj iz Nemčije, niso v nacionalnem po- 
gledu boljši. Za te ljudi je potrebno skrbeti, paziti na 
nje, organizirati zanje doma dela dovolj, da ne bo 
treba naših delavcev pošiljati na sezonska dela dru- 
gam. Moja želja ni samo da ne bi pošiljali ven delav- 
cev marveč, da bi mobilizirali toliko dela doma, da 
bi ćelo one naše delavce, ki so drugod po svetu, po- 
klicali nazaj in jih doma zaposlili. Vaša dolžnost je, 
mislim, tovariši, da moramo delati na tem, da damo 
iniciativo, da damo vzpodbudo vladi, da se pobriga 
za sredstva, ki so za to potrebna. Po mojem mnenju 
je vseeno kak;). Če.ni mogoče dobiti sredstev na lep 
način, se jih mora dobiti na način, kot je to v Italiji 
in Nemčiji. Žalostno je, če naši ljudje ne morejo najti 
dela doma, pa gredo v Nemčijo, kjer vidijo, da se 
dela, da se fašistični režim briga za sredstva, medtem 
ko si   doma ne morejo zaslužiti svojega kruha. 

Tovariši, jaz Vas prosim, da na tem delamo, in 
damo inicijativo vladi, da najde sredstva, s katerimi 
bomo lahko absorbirali vse naše razpoložljive delovne 
moči in to v Crni Gori, Vojvodini in povsod drugod, 
kjer 'je to potrebno. Ako bodo vsepovsod ljudje za- 
posleni, bodo potem vse pritožbe o protekciji kake 
pokrajine odpale. Potrebno je torej nato delati, da 
bodo povsod ljudje zaposleni, pa ne bo nobenih pri- 
tožb. V svojem času so v Rimu vedno ljudje klicali 
„panem et circenses". Pri nas hvala bogu nismo tako 
razvajeni, da bi hoteli imeti kruha in igre. Pri nas so 
ljudje samo z delom zadovoljni, zadovoljni, da imajo 
doma dela. To sem hotel povedati v tej pozni uri. 
(Ploskanje). 

Polpretsednik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. dr. Hamid Efendič (Glasovi: Nije 
prisutan!) Pošto g. Efendič nije prisutan, smatra se 
da je odustao od reči. Reč ima narodni poslanik g. 
Miro  Protič. 

Миро ripoTuh: Посподо народпи посланици, 
имајући пред собом буџет Министарства грађеви- 
на, кога би било боље назвати Министарство из- 
грађивања и подизања паше зе.мље, ja сам схватио 
своју дужност тако, и писам хтео за овом говор- 
иицом да критикујем буџет, ни г. Министра грађе- 
вина ни Краљевску Владу, него сам стао овде да 
добр-онамерно изнесем потребе мога краја, потребе 
наше paune и дивне Метохије, која je већ 20 го- 
дина била заборављена у изграђивању и подизашу. 
Стицајем прилика, или несрећом својом, Метохија 
je била кроз векове попритте свих могућих по- 
треса, напада и националних борби за своје оти- 
иање нз туђег ропства. Стнцајем прилика и окол- 
пости та иста Метохија, пекадашња колевка славе 
и величине сриске нз Средњег века, где се и да- 
nac   налазе   најважнији   споменици   name   слаие   n 

уметности, манастир Високи Дечани, Патријарши- 
ја и остали други споменици, та je Метохија низ 
година после ослобођења била  арена одметника, 
качака и других деструктивних елемената. У томе 
добу, када се стварао ред и правни поредак кроз 
крв и кроз огањ није се могло, браћо и господо 
послапици,   мислити   na   нзграђивање   n   подизање 
објеката. У томе добу долазиле су пуно пута разне 
владе, разпа господа министри, увек смо добијали 
празна обећања, a Пећ, град fleh, некада колевка 
српског напретка и културе, постао je обична мрља 
na најлепшем пејзажу лепе   Метохије.   Град  lleh 
остао je  заборавЛ)ен  и  кад  год  пролазе  туристн 
туда, јер je то туристички крај, они се чуде како 
река Бистрица сваке године односи сиротињске ку- 
Нице и домове n како lleh лагано нестаје и npo- 
пада. Пико се није сетпо na регулацију реке Би- 
стрице. Немојте да мислите да сам љубоморан на 
остале крајеве наше лепе домовине, који се уре- 
i)yjy, али  морам да  nar.iacu.M да  нико није  поми- 
слио на то да помогне да се та река, која односи 
насеља и чини огромне штете, регулише. План смо 
добили алн пикада помоћ и регулацију. Мени пз- 
гледада смо ми тамо, у Метохији, у једном крају 
који треба подизати, регистровдни у овој домо- 
вини само као порески обвезници. Мемам намеру 
да критикујем прошлу Владу, a jom мање дана- 
iiin.v Владу, чији сам пријатељ, али hy да изпесем 
један   пеобичан  при.мер.   Пут  Мптровица—Pleh je 
државни пут и насгавак   пута   Крагујевац—Црна 
Popa, a тако исто и пут који постоји од Урошевца 
преко Призрена све до Круше, док je део пута у 
дужини   од  40   км.   између   Ђаковице,   Дечана   и 
riehn остао као бановиискн пут. Дечани, тај дивни 
спомсппк  name  славе   n   величиме  у  који  долазе 
странци   са   свих   страиа  да  виде  српску  славу  и 
всличину, због тога пута су недоступпи посетиоци- 
ма. Имао сам прилике да се својпм очима прошлог 
лета уверим да Њ. В. Краљица Мајка није могла 
проћи из Дечана за Пећ јер je толико разривен 
пут na су сељаци морали да преносе ауто Њ. Ве- 
личанства. Пуно пута страни научпици  долазе да 
виде Дечане али су они пуно пута неприступачни. 
Када je пут Урошевац—Круша могао бити, зашто 
није могао та спона бити пут Круша—Пећ. Ла ми- 
слпм да би,  ако ne  из пажње према тамошљем 
иароду, a ono из пажње и пијетета према оном 
манастиру тај  пут требало   примити  за државни 
пут. Молим  г.  Мипистра да  се не  оглуши ,о ову 
молбу. To je молба читавог једног краја од 150.000 
сгаповника. 

Има jom једно мап.е важно али за нас доста 
крупно питање. To je наставак пута Пећ—Чакор 
—Плав. Плућа Метохпје, најлепше туристичко-ме- 
сто, то je околина плаво-гусињског предела. To су 
лепоте које се не би могле пренети на платно и 
које може само човечије око да осети. Све je то 
за странце неприступачно. Ja мислим да се ту чини 
грех према нашим крајевима јер ми треба да 
придобијемо себи туристе a од чега читави кра- 
јеви имају користи, и да чинимо грех према оном 
крају који пупо пута за шест мссецп у годнии не 
може доћи до килограма кукуруза. И мислим да 
би miran.е исхрапе тих крајева било олакшапо. 
Имамо jom један исто тако важан пут иза Пећи: 
Пећ—Рожај—Беране. Читав крај Санџака, као што 
je рекао г. доктор и посланик из Саиџака, непри- 
ступачан je и често пута ne може ни да се исхра- 
ни зато, што je HeMorylie храну донети. Место ко- 
лима, храна мора да се преноси na ле1)ИМа « на 

52« 



412 IX REDOVNI  SASTANAK 7 MARTA   1939 

самарици. Молим господина Министра да прими 
ово на знање и да иам пријатељски пружи руку. 

Господине Министре, ие само да нам се нс даје 
него нам се и узи.ма, што he бнти чудно за браћу 
Словенце. Пре 4 до 5 година Мннистарство гра- 
ђевина градило je ЈужнопеКки канал. Том npii- 
ликом експроприсано je стотине имања иинограда 
и воћњака ситног спета, и за пет година та про- 
цена није плаћена. (Министар грађевина др. Михо 
Крек: Je ли то непла11С11а скспропријацнја?) Мини- 
старство грађевина и Министарство пољопривреде 
дужиост овога плаћања пребацују једно na друго. 
Дао сам ове напомене у нади да lie господин Ми- 
нистар изи1\и у сусрет. ГласаКу за буџет. (Пље- 
скање  Ra  десиици). 

Potpretscdnik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik dr. Milorad Vlajković. 

Др. Милорад Влајковнћ; Господо иародни по- 
сланици, морам да вам у неколико речи кажем да 
сам запањен слушајући дапас критике Министар- 
ства гра})евина. Мисам чуо ип један крај да се 
похвалио. Да ли je то обичај, не бих могао pehu, 
јер данас иисам чуо ни једнога из Шумадије да 
говори o путевнма, али верујте ми да и тамо није 
бол>е. Будите уверенн и можете се уверитн да Ко- 
смај, a то плућа Београда, нема скоро ни једног 
доброг пута. Постоји до душе асфалтни пут којп 
иде крајем среза али ако са њега сврнете у десно, 
дал.е ne можете ни маћи. Taj пут требао je бити 
асфалтован до Космаја. Он je, међутим, дапас у 
непроходном стању. Зимус, кад су долазили тури- 
сти, онн су се заглапл.нвали и ja сам морао да ла- 
жем и себе и њих роворећи да je тај пут тако 
рђав због елементарпих пепогода. Морао сам да 
пх чупам својим колима. Тврдно сам им да lie на 
лсто  raj пут бити поправл.ен. 

У момс срезу иема nn стопс државнога пута, 
али право да вам кажем и не желим да се ства- 
рају, као што je лепо рекао господин Миипстар, 
само no имену n називу. Хоћу да обратнм пажњу 
господину Миннстру да се постара да поједи- 
ни срезови у баиовннп не добију много a другн 
ппшта — не знам чпјом кривпцом. Можда je то 
због тога lino су пека господа послаппцп пише 
утицајни илп умешни na тако до1)у до мало пише 
путева, a нису као ja: да ћуте и чекају цео дан, 
na да тек у 12 сатп ноћу добију реч да гопоре. 
Свакако да су и срезови других посланика, којн 
су овако стрплЈИви и скромпи као ja, исто тако за- 
постављени као и мој срез. Ja бих поново молио 
да се обратп велика пажња na правилну расподелу 
оних кредита у бановини, јер се пначе ne можемо 
падати ничсму добром у погледу побол>шаП)а на- 
ших путсва које стварпо треба поправити. Буџет 
je стварно мали када би требало све да задовољи. 

Хтео бпх да скрепе.м пажњу господину Minni- 
стру да упозори бановине да преко среских на- 
челника и органа среских власти мало впше обра- 
те пажњу и na сеоске путеве, јер господа, која су 
надлежна да воде рачуна o тим путевима, иду na 
село само преко лета, када je суво. Лети се може 
доћи тамо, али зпми, за шест месецн, када je пут 
c'copo непроходан, ne можете na њему видетн нп- 
кога сем учителЈа, nona n лекара. Мекако учитељ 
n non, нли да се правилмије пзразим свештеник, 
n могу да иду јер omi бар иду даљу, али лекар 
којп мора у пола ноћи, као и у пола дана да креће, 
он je заиста у тешком полржају, Могу да ва.м na- 

поменем само ово: да сам за време десетоголп- 
шњег службовања на селу као лекар имао част 
да будем 271 пут преврнут, било са коша, било 
са кола, a овом прилпком морам да се оградим и 
да кажем да никада у животу нисам пио да не би- 
сте помислили: овај доктор кад оде у село мора 
да се напија. To je повлачпло болове no неколико 
месеци, ломњаву зглобова, ногу .итд. 

Толико сам хтео да кажем за путеве. 
За изворе и за пијаћу воду свако зпа да ни 

једно село није уређено. Рапије су л^уди говорили: 
тако су и мојн дедови радили. Раиије су извори 
били веома добри. Алп дапас je сасвим нешто дру- 
го. Дапас су око извора све чешћа насеља. Где je 
некада био извор у чистпни сада су наоколо нз- 
грађена дворишта, штале, тако да су ти извори 
страховпто зага1)ени, те je потребпо да се у сва- 
1ч()м'селу бар no један или два извора или општин- 
ска бунара доведу у ред. To би могло донекле да 
сс уреди rioMohv општипских буџета, нешто из 
баиовипе, a no могућству пешто и из Микистар- 
ства грађевина, јеркада сни no мало даду онла he 
бити нешто, a ако тражимо само на једном месту, 
онда je стварпо нембгуће постпћи резултате. 

Што се тичс фабрпке цемента ja има-м случај 
да код мепе у Рал.п постоји фабрика цемента, која 
je због картела затворепа. Ако дође на решавање 
ово питање ja бих молио r. Мнпистра да нма у 
виду n ту фабрику, да je некако обнови, управо 
она je сва Иоправш, само треба да се пусти у рад. 
(Ahini UonoBuh: Поред вас пма добар вапорац!) 
Јестс, имамо ми и друге ствари, имамо код Ko- 
смаја рудник угља, до кога се не може доћи, има- 
мо манастир и дечије обдапиште са зградама, али 
се тамо ne може доћи. 

To би имао да кажсм, a пошто je веома кратко 
време, већ je попоћ, ja мислнм да ће ми г. Mnnn- 
стар пзпћи v сусрет колпкосе може. Ja вас im- 
здравл.ам.  (ПЛ)еска1ие). 

Potpretscdnik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik p. Dušan Bujić. 

Душан Бујнћ: Господо пародни nocianuun, у 
партпјп 685 буџета Мпппстарства грађевпна за 
градњу и издржавање педржавпих путева осигу- 
рана je свота од 2,259.000 динара, али ту je n некл 
ануитет из ранијег зајма. У следећој партији, 685a, 
предвн1)ена je помоћ за градњу моста код Bocait- 
ског Шамца у суми од 4 мнлиопа динара. 

Ja сматрам да je onaj првп сгав и шртпја од 
2,259.000 очајно мала n спомпњем ово зато јер 
сматрам да je требало да држава узме више уче- 
шћа у помоћи при грађењу државних путева a 
спецпјално општинскнх путева. Сви општппски и 
бановински путеви не могу добити у овој буџет- 
ској години већу помоИ од државе него половипу 
noMohii за гра1)ење једног моста у Босанском 
Шамцу. Ja сматрам да je од великог зајма за јавне 
радове и народпу одбрану требало дати впше од 
500 милиона за гра1)ење путева a од тих 500 ми- 
лиона да je требало одвојити један део за недр- 
жавне путеве и за BOMOII тамо где je она нај- 
потребнија. 

Прилике у моме срезу су такве да mi -сигурно 
нсма рпвнпх у држави. Мени je за ово кратко 
врсме немогућно пзпети све јаде и невоље у којнма 
се палази јадни сељачки народ у моме крају. Огра- 
ничпКу се да изнесем те јаде на најмању меру. 
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Господо народни посланнци, на површини од 
2000 KĐ. км. у дужини од 60—70 км. и шнрини од 
Зп 35   км.   простирс  сс  добро  иастањен  крај   са 
i,кс> 40 китњасгих села a без пута и без стаза, јер 
naiuii пртени путеви и стазе, господо народни no- 
сланици, могу се назвати путом или стазом само 
о'д крајл пролећа na ДО прве јесењс кншо a кроз 
три четнртине годиие то je блато и глиб. У тих 
40 села има око 8—9000 сељачких газдинстапа, ко- 
јима je Ррађење путева услов за напредак и проспе- 
ритст. Ta села имају услове да за кратко време по- 
стану мапрслиа a mro то нису тб je само криво зло 
са ггутевима. Тих осам до десет хил)ала сељачких 
цомова морају да све оно што сељак са спога по- 
седа преко године има за продају, продају или у 
рану јесен или касио у пролеће у бесцење, јер 
нначе "не могу извести-на пијаиу. И то je страшна 
констатација,' јер тих осам до десет хил.ада до- 
мова губе годишње милионску своту на равлици 
цена, iep своје производе продају не оида када им 
цеиа' одговара, него док ваља пут. Да бн се изло- 
;KC'IIO зло избегло морала би сс израдити четири 
главна пута и то Грубишно Пол>е—Вировитица, 
Велики Гр1)евац—Букопнца, затим Иваново Село— 
Јасенаш   и   Грубишно  Пол.с—Велика  Барна—Гр- 
})евац. 

Главнп пут Грубишно Пол.с -Виронитица, који 
сечс TV пустош, нли, како je ja зовем Сахару, no 
средини, raj пут нема локални него покпајннски 
значај у ширем смислу. On всжс бившу бјеловар- 
с!ч-\--кри>кеиачк\- жупаиију са бившом вировитич- 
ком ичлттанијом. Осем тога, nno je врло важно, ок 
и.ма велико зпачеп.е са стратегијског гледпшта, 
јср веже велику покрајину и велико залеђе са др- 
жавиом гранииом. Он се води у војнпчкпм мапама 
као државни пут. 

Тешка je судбина и историја грађења тога пу- 
та и то смо морали нарочито исгаћи. И ако je бии- 
ша Аустроугарска мопархија тај пут прогласила и 
V иапу уврстила као државни и врло важан, нпје га 
изградила TI TO зато, господо народни посланици, 
iep je наш срез Грубишно Пол.е био први иеђу пр- 
вима који je у Хрватској високо дигао барјак сло- 
ге љубави и јединства нашег народа. Зато јер je 
срез био за њу непријатељски или политички сум- 
fbHB срез. A то запоставл.ање смо примили са по- 
иосом. Али нам je тим жалије да тај важни пут 
иије из истих мотива дошао na ред у Краљевини 
.Ктославији. 

Ja молим г. Мипистра да изволи исшпатп 
оправданост тражења, да сс тај пут прогласп др- 
жавним путем. Или да га држава изради a Кра- 
љевска банска управа преузме на издржавање. 

Оно тражење оспивам и правдам делима, јер ми 
у нашем срезу ne чекамо скрштепих руку nero no 
оној народпој „помози се, na lie те и Бог помоћи" 
прегосмо na nocao и до данас изградисмо сами, 
под велитсим иатеријалним жртвама a ca иного 
зноја лица свог, већ 14 килОметара од 32 киломе- 
тара пута, и то од Грубшпног ПолЈа 5 километара 
a од Внровитице (сам град Вировитица) 9 киломе- 
тара. Дакле, треба израдити још 18 километара. 

I [атлашујем да имамо израђен рлаи за 10 го- 
дина за грађење путева, 

Под врло тешким околносгима у моме срезу 
onaj честити радпп сељачки народ оси.м овог пута 
прегао je да гради лруге горс реченс путеве. To 

je, можда, једппп случај у држави, да народ Ča 5 
страиа у срезу почиње сам да гради путеве под 
тешким материјалним жртвама: купујс камен no 
скупу цену, 30 динара крупни a 60 дипара ситни, 
да raj камеи народ возп са лал.пнс од 20 до 50 кп- 
лометара и да у зноју лица свог ради земљане 
радове сам. 

Мепи je мило ако висмо једини у држави, 
али ja кажем ово; ne тражимо дај, пего молимо: 
гоомози. 

Молим г. Мннпстра гра1)евпна да овај тежак 
положај уважп и да нам помопне. 

Експроприацпја земљишта за отптинскс ny- 
теве имаде се вршити no постојећем Закопу o 
експропријацији и тр na исти начин као и за др- 
жавие путеве и железнице. Ja 1>у вас једмпм npn- 
мером уверити, јер сам био вретседник општине, 
да je поступак no том Закону за општипе скуп и 
да врло дуго траје, na сматра.м да би требало до- 
пети једну Уредбу no Kojoj би се тај поступак за 
општине уједноставио. 

Мн смо у nainoj onnnnnn имали овај пример: 
указала се оправдана потреба отварања општин- 
ског пута Грубишно Поље—Мала Јасеновица, и то 
зато што je стари пут ono дуг 13 км., a нов 6 км. 
Taj пут je nniao у дужппу од OKO 5 км. и 700 ме- 
тара кроз државпу и пмовпу шуму a само 300 мс- 
тара прско приватпоч' власпшптна. Дирекције 
шума су одмах дале прпстанак за отвара?Бе, a при- 
ватпици су уцењивали општину и затегли no- 
ступак неколико годппа. 

Пошто имам поверења у г. Мпнпстра грађе- 
внпа, изјавл>ујел1 да ћу гласати за oeaj буџет. 
(Пл.ескање na  десници). 

Potprcfsednik dr. Dragan Dainić: Ima ref na- 
rodni poslanik g, Dnra Crljcnica. 

Ћура Црл>еница: Господо народпп посланпци, 
једна потпуно неразумљива политика фаворизо- 
вања појединих крајева у пашој земл.и, a на ште- 
ту огромне већине других исто тако пажних и no- 
требптијнх крајева, коју политику годинама про- 
води само Министарство грађевина и његови op- 
ranu no бановинама, специјално у погледу изград- 
ii>e државпих и баповипскпх цеста, као и у погледу 
регулације река и одбране од поплава ■— изазвала 
ме je, да и ja узмем реч у овом Дому приликом 
данашње дебате o буџету Министарства гра1)евина. 

Kao сељачком сину, одраслом на селу, позпате 
су мп n сувише добро све тешкоће са којима се 
бори огромма већина namera сељачкога сталежа 
no пспроходнпм цестама државпим и бановинским, 
које се одржавају слабо или никако, a да и ne 
говорим o цестама сеоским. Необорива je истина, 
да четворопрежна снага подолских сиваца са вели- 
ким роговима или тешких теретпих коња белгиске 
расе — mije у стању nirm у иогућност« да, no 
таквим цестама, вуче и празпа кола, a o пуним 
im помислити! И простор којп треба да пређу за 
цели дан! Несумњиво, да je ово од огромпе ттете 
за nam радни n мучеппмкп сел.ачки сталеж. Јер 
уместо да порани јутрвм и стигне благовремено 
na трг, посвршава своје послове и зарана се истог 
дана врати своме дому, одмори и себе и стоку 
своју и буде оран за сутрашњи папорни рад — 
on je принуђен да читав дан раније крене, други 
дап да уновчи своје производе, купи потребе до- 
маће н код власти обави што има, na тек трсћи дан 
да се врати кући! 
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Господо наролнн посланици, признаћете и 
сами у душама својим, ако из опортунитета или 
партиске дисциплине нећете да уложите свој про- 
тест овде, да je ово з.чо, да je ono једна мора која 
тешко пада сељаку, 

Дрк се тест осмина нашега народа дави са 
својом стоком у беспримерном глибу, дотле две 
осмине уживају све 0лагодети изванредних најмо- 
дернијих саоораћајних цеста. 

Извесни крајеви оглашеии су за туристичке, 
na се дали у иосао п држава n бановина, да тамо 
створе рај коме теже све хришћанасе душе, док 
се осгали део претворио у пакао и мучилиште н 
људи н марие! Међутим, наша je земља, као ретко 
која у свету, богата својим природнид1 красотама 
у целиии CBOJOJ. Me може се pelui ии за један 
део њезин да нема својих чари, које су вредне 
пажње, na сам с тога уверен, да je овакав рад ме- 
родавних једиа велика џогрешка, која у сељачком 
народу изазива оправдано незадоцољство. 

Moj изборпц Лудбрешми срез у бановини Сав- 
ској богат je природним лепотама, na за ових два- 
десет година заједничког живота у народној лр- 
жави, и поред свих мољакања и обећања надле- 
жпих imje био те cpehe да му се изгради иут 
од 14 км., чија израда ne Cm прешла цифру ко- 
luraiba од 7 милиона динара. A ca изградњом овога 
пута од Апатовца, где je извор лековите и кпселе 
воде, na преко брдскога краја, крји je душу дао 
за подизање разних ваздушних санаторијума, 
народ би дошао у везу са тржишним центрима, 
mro би повећало његово имовно стање и сваки 
папредак уогппте. 

У експозеу господина Мипистра грађевина ne 
видим да je у пројекту изградша овога пута, због 
чега протестујем са овога места и ja бих морао 
бити приморан гласати противу буџета Министар- 
ства грађевина, ако се ова пеправда не исправи 
од črpane господина Министра, кога ja инсоко 
ценим. A.'in ja се надам да je изградња овога пута 
neli упесена међу прве радове у програм рада и 
вотнрана су.ма за изградњу и.сгову, зато ћу ja гла- 
сати као правп искрепи Југословен и загорскп син 
за буџет Мшшстарства грађевина. 

Potprclscdnik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. Velimir Marinković. (Nije tu!). 
Pošto narodni poslanik g. Marinković nije tu, on 
Krubi pravo na reč. Ima reč narodni poslanik g. Dušan 
Pantić. (Nije tu!). Pošto narodni poslanik g. Dušan 
Pantić nije tu, on gubi pravo na reč. Ima reč narodni 
poslanik g. Borisav Živadinović. (Nije tu!). Pošto 
narodni poslanik g. Borisav Živadinović nije tu, on 
gtibi pravo na reč. ima reč narodni poslanik g. Voji- 
slav Stanišić. (Nije tu!). Pošto narodni poslanik g. 
Vojislav Stanišić nije tu, on guh\ pravo na reč. Ima 
reč narodni poslanik g. .lože Špindler, 

.lože Špindler: Dozvolite, da se oglasim k besedi 
kot poslanec najsevernejšega dela naše države, kot 
zastopnik sreza Maribor-levi breg. 

Nas, Slovence, zelo zanima proračun ministrstva 
za zgradbe, ki ga vodi naš visokopoštovani tovariš 
g. d-r Krek. Njemu zaupamo, da bo s svojimi velikimi 
zmožnostmi in s svojo dobro voljo gledal na to, da 
bodo vsi deli naše države, posebno na mejah, dobili 
dobre ceste, da se bodo reke in hudourniki regulirali 
tam, kjer obstoji največja potreba. Do sedaj pa, 
žalibog, nismo imeli v gradbenem ministrstvu' tiste 
zaslombe, kakor bi je bilo želeti. 

Naglašam in podcrtavam samo žalostno dejstvo, 
ko se je leta 1938 sklicala v Ljubljano konferenca 
o/.iroma kongres za ceste. Prišel je tedanji gradbeni 
minster, prišli visoki funkcionarji iz Beograda, ob- 
IjubljaJo se je na vse strani; pri napitnicah se je gra- 
dilo nove ceste, moderniziralo propadajoče stare dr- 
žavne ceste, določila se je šest- ali petletka za ta 
velika dela od Spelfelda preko Maribora, Ljubljane, 
Sušaka oziroma Zagreba v naše divno Primorje in 
druge južne kraje naše lepe domovine, a žalibog 
OstaJo je večinoma samo pri obljubah. Take grad- 
bene polit ke ne more odobravati noben Srb, noben 
Hrvat še manj pa mi Slovenci, ki na politiko obljub 
nič ne damo! 

Na kongresu  v  Ljubljani  so  gg.  ministri  in  re- 
ferent',  opetovano   naglašali,   da   je   Slovenija   okno 
oziroma vrata iz severa in zapada v Jugoslavijo. Na 
konferenci se je direktno povdarjalo, da se bo taikoj 
začelo   z   modernizacijo   glavne   prometne   žile,   ki 
preko Slovenije veže sever in zapad z osrčjem naš.e 
drŽave.  Iz  posojila  se  je  določilo  milijonske   svote 
za modernizacijo državne ceste Št. llj—Maribor—Ce- 
lje—Ljubljana—Postojna in za državno cesto,  ki  iz 
severozapada reže našo Slovenijo in teče v Primorje. 
A nič se  ni  zgodil;). Določeni milijoni so se  angaži- 
rab drugam in državna cesta Maribor—Celje je taka. 
da  automobilist   obrne   skoro   takoj  za  Mariborom 
svoje motorno vozilo in zbeži  iz naše države. 

Gospod minister! Gospodje narodni poslanci! 
Jaz  sem  prepričan,  da  bo vlada   g.  Cvetkovića 

ubrala glede cestne politike bolj  pametno smer.  Pri 
tem moram povdariti, da zahtevajo sodobno ureditev 
naših državnih cest ne le življenski interesi Slovenije, 
ampak prvenstveno tudi prestižni interesi naše državo, 
dalje gospodarski interesi cele Jugoslavije in splošni 
tujskoprometni  interesi  Primorja,  cele  Hrvatske   in 
ostalih delov države. Dejstvo je, da bi bilo treba na;- 
prvo  pričeti z zgraditvijo  nujno  potrebnih  državnih 
cestnih zvez Slovenije s Primorjem in z istimi cesta- 
mi, ki bi po najkrajši liniji vezale Zagreb in Beograd. 
Če hočemo  tranzitni in tujsko  prometni  uspeh,  mo- 
ramo zgraditi   dobro   moderno   cesto z Italijo in iz 
Madžarske na jug. Frekvenca   na  sedanjih   državnih 
cestah v Sloveniji je tako velika, da bodo v par letih 
popolnoma   nesposobne   za   promet.   Zato   je   tudi 
razumljivo, da so evropske države v veliki meri into- 
resirane na dobrih cestah v Sloveniji in da je sedanj'.1 

slabo stanje naših cest s tega vidika često predmet 
spodtike in pritožb   inozemcev.   Ta   prestižna   stran 
problema naših cest v zvezi z geopolitičnim položa- 
jem Slovenije ni torej   nič   manj   važna od vitalnih 
gospodarskih  in  tujskoprometnih momentov. 

Iz splošnih nacionalnih, tujskoprometnih in dr- 
žavno-političnih razlogov je potrebno, da se v Slo- 
veniji izgradijo in modernizirajo sledeče cestne zveze 
kot državne ceste: 

1) Št. llj—Maribor—Celje—Ljubljana—Postojna 
italijanska meja. 

2) Ljubljana—Bregana z direktno zveze za Beo- 
grad—Zagreb. 

3) Ljubljana—Planina in Ljubljana—Korensko 
sedlo. 

4) Ljubljana—Sušak. 
5) Lendava—Murska Sobota—G. Radgona- Sv. 

Lenart—Maribor. 
6) Kakor tudi madžarska meja—Ptuj—Slov. Bi- 

strica. 
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7) Država naj vzame v svojo oskrbo bivšo dr- 
žavno cesto Maribor—Podravje—Koroška Ln Mari- 
ђог Murska  Sobota—Lendava—madžarska  meja. 

Kot eno najnujnejših potreb severnega dela Slo- 
venije podčrtam kot poslanec za okraj Maribor 
zu-Tiidltev novega mostu čez Dravo v Mariboru. Stari 
most pod nobenim pogojem ne zadostuje več ogrom- 
nemu prometu in tujsko-prometnemu razvoju. Naše 
samoupravne edinice in privatni interesenti so prev- 
zeli inicijativo za zgraditev in prosim g. ministra, da 
bi ministrstvo vsaj v isti meri podprlo zgradbo no- 
vega mostu čez Dravo v Mariboru, kakor to stori 
banska uprava. Reagirati moram ob tej priliki na 
izvajanje g. govornika iz opozicije, ki je pri razpravi 
v generalni debati očital, da se je za most v Mariboru 
porabilo ogromno milijonov. Naj bo čestiti drug iz 
združene opozicije potolažen, (ia to absoluluo ne 
odgovarja istini, ker most, ki obstoji v Mariboru 
ni bil zgrajen tedaj, ko je bil on član te zbornice, 
ampak že v letih 1910/12. 

Glede cestne politike bi še to omenil, da imamo 
v Sloveniji samoupravne ceste mnogo boljše, kakor 
na so žalibog tiste, ki so v državni upravi. Tu zopet 
vidimo veliko vrednost samouprav. Naši okrajni za- 
stopi in sedaj sreski cestni odbori skupno z deželnim 
odborom in sedaj bansko upravo in občinami ter 
s požrtvovalnim sodelovanjem prebivalstva so zgra- 
dili v Sloveniji na stotine in stotine cest, ki vežejo 
naše centre s podeželjem, z Rogaško Slaitino, Ra- 
denci, Dobrno itd. To niso državne ceste, ampak te 
ceste so sad dela naših slovenskih samouprav. Vse te 
ceste bi morale biti prav za prav v državni oskrbi, 
ker nimajo samo krajevni pomen. 

2alibog pa dosedaj gradbeno in finančno mini- 
strstvo ni podpiralo hvalevrednega delovanja teli 
naših samouprav, ampak ga še zaviralo na ta način, 
da skoro vsako leto državne dotacije za banovinske 
ceste znižuje in tako začenjajo tudi naše samoupravne 
ceste po krivdi absolutnega centralizma, ki ne pozna 
teh  razmer, propadati. 

Opozoril bi ob tej priliki g. ministra, da imamo 
na našem Pohorju ogromne zaloge najboljšega gra- 
nita za modernizacijo naših cest. V granitolomih je 
bilo zaposlenih okoli 1U00 delavcev, ki so pa sedaj 
večinoma brez posla. Naj bi država uporabljala za 
modernizacijo državnih cest predvsem pohorski gra- 
nit in bo s tem tudi odpravila žalostno brezposelnost. 

Gospoda ministra prosim, da pokloni posebno 
pažnjo našim severnim obmejnim krajem v Slov. go- 
ricah, v Prekmurju, na Kozjaku in srezu Dravograd. 
Tu nimate skoro nobenih cest. Kozjak je popolnoma 
zanemarjen. Preko meje v bivšo Avstrijo pa imate 
do vrha meje do vsake vasice izpeljano zidano cesto. 
Kako hudo to vpliva na razpoloženje naroda, je samo 
po sebi umljivo. Gospoda ministra prav posebej pro- 
sim, da bi iz posebnega cestnega fonda za obmejne 
ceste na severu prispeval samoupravnim edinicam, ki 
hočejo graditi nove cestne zveze, pa jim manjka 
kred.tov, znatne letne prispevke. Našim nacionalnim 
delavcem na meji bo s tem olajšano njih težavno 
delo, ker bodo lahko pokazali, da se naša nacionalna 
država briga za narod, ki živi daleč na severu proč 
od državnega središča. 

Gospod minister! Opozarjam vas na veliko te- 
žavo, ki se pojavlja vsako leto glede vzdrževanja 
banovinskih (bivših okrajnih) cest. Za gramozanje 
teh cest se vsako leto okrajnim cestnim odborom 
v dravski banovini črta proračunska postavka, katero 

ministrstvo za zgradbe vsako leto po določilih zakona 
mora prispevati banskim upravam n.pr. za okraj 
Maribor zmanjšajo te vsote približno za 20 do 30?,j 
letno. Posledica tega je, da cestne'uprave ne morejo 
dati na bainovinske ceste dovolj gramoza. 

Vsled tega tudi bivše deželne in okrajne ceste 
propadajo. Predlagam sledeče: 

Gospod minister za zgradbe se naproša, da nak- 
nadno vnese v proračun za leto 1939/40 pod postavko 
685'b 5 milijonov dinarjev pod naslovom: „Pomoč 
za građenje i održavanje nedržavnih puteva u Drav- 
skoj banovini". 

Ob koncu še prošnja do g. ministra, da bi za 
regulacijo Mure, Drave, Pesnice in hudournikov na 
Kozjaku postavil v proračun naknadno kake svote. 
Kar je v sedanjem proračunu, je absolutno premalo. 
Za regulacijo Pesnice pa sploh ni predvidena nobena 
svota. Tu uniči povodenj skoro vsako leto ubogemu 
kmetu večino pridelkov. Radi tega kmet ne more pla- 
čevati davkov in gospodarsko propada, ko mu voda 
zalije  najmdovitnejše  zemljišče. 

Prošnjo imam tudi, da bi g. Minister s pocenit- 
vijo cementa podprl zgraditev gnojnih jam in drugih 
gospodarskih naprav. 

Gospodje narodni poslanci! Razkril sem vam naj- 
važnejše naše zahteve glede ministrstva za zgradbe. 
Ponavljam, kar je hvalevredno v posebnih resolucijah 
sklenil   Banovinski   turistički  svet   v   Ljubljani: 

Pozdravljamo prizadevanje g. ministra in Kra- 
ljevske vlade, da bi se državno cestno omrežje iz 
Slovenije v notranjost države moderniziralo in izpo- 
polnilo z novimi cestami na jug. Šestletni državni 
cestni program se naj spremeni v smislu sklepov kon- 
gresa za ceste leta 1938 v Ljubljani v triletni pro- 
gram. Interesi Slovenije, kjer se križajo velike med- 
narodne ceste na sever, jUg in zapad, se ne smejo 
zapostavljati. Spričo tujskega prometa se naj vsaj 
glasne prometne žile začnejo takoj graditi. Naj se 
začne takoj z modernizacijo cest ali z granitom ali 
cementom, samo da se začne z delom. Država naj 
najame še večje posojilo v to svrho. 

Preko Slovenije so velike transverzalke: London 
— Carigrad m Berlin — Rim ter Budimpešta — Lju- 
bljana. 

Radi tega prosim Kraljevsko vlado, da blagovoli 
upoštevati dejstvo da je vprašanje takojšnje sodobne 
ureditve državnih cest v Sloveniji ne le življenjske 
važnosti za Slovenijo, temveč, da to zahtevajo prven- 
stveno tudi "prestižni interesi naše države, dalje go- 
spodarski in tujsko - prometni interesi cele Jugosla- 
vije, predvsem pa našega Primorja in osrčja naše 
drŽave. Končno smo pa tudi inozemstvu dolžni omo- 
gočiti brezhiben promet na naših cestah, ki predstav- 
ljajo važen sestavni del mednarodnega cestnega 
omrežja. 

Opozarjam pa g. ministra in ministra financ, da 
je nujna potreba, da vlada gre našim samoupravnim 
edinicam, ki oskrbujejo v Sloveniji ogromno večino 
cest, blogohotno na roko, da jim ne okrnjujejo njih 
proračunov in da jim dajo za obmejne ceste tudi 
več sredstev  kot  dotacijo  na  razpolago. 

Izjavljam, da imam upanje, da bo vlada g. Cvet- 
kovića podprla stremljenje Slovencev na severu in 
bom radi tega glasoval za proračun. (Pljeskanje). 

Prctsednik  Milan  Simonovič: 
poslanik g. Velimir Kursulič. 

Ima   reč  narodni 
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Велимир Курсулић: Господо народни посла- 
ници, Министарство грађевина има данас пред 
собом један од најважнијих задатака, нарочито 
када сс зиа да ^наша земља нема Бог зна како 
добре комуникације и саобраћајне везе између no- 
јединих привредних центара и појединих делова 
државе. Отуда део кредита за јавне радове, који 
пада na Министарство грађевина треба најкорн- 
сиије да послужи општим интересима и то тако 
да интерес државе као целине и интерес појединих 
крајева буде доведен у склад. 

Нема сумње да je за 20 година од нашег осло- 
бођења и уједињења много урађено, али исто тако 
ваља знати да се пред нама иалази још дугачак 
пут који нам ваља npeliH да би јоднога дана задо- 
вољили наше потребе и достигли онај степен на 
коме се налазе, у погледу комуникација, остали 
културнн народи. 

Ja  као  народни   посланик   који  има  част  да 
претставља један од веома снромашннх наших 
крајева предратне Србије за то сам баш и узео реч 
да говорим код буџета ивога Мннистарства, јер 
најбоље знам'са каквим се мукама и невољама 
бори наш ce.baK, за кога добар пут и добра веза 
са пијацом и железничком пругом претставља 
прни услов живота и неодложну потребу. Ha жа- 
лост, господо народни посланици, у моме срезу, 
Студеничком, н готово у целом Старом Влаху, ко- 
левцн старе наше Немањићке државе, путеви и 
саобраћајнс везе означавају данас једно најбол- 
није iimaibe, којс захтева свбје хитно рсшење. Цео 
овај крај, ГОСПОДО народнн посланици, који je дао 
иајхрабрије војннке за време рата и који je и у 
рат>' много жртвовао, данас се налази у немогућ- 
ности да своје сточарске и воћарске производе 
допреми до најблнже пијаце и до велике саобра- 
ћајне артерије, која пролази долином Ибра. 

Са.м планински и кршевнти терен ових кра- 
јева, господо народми посланици, онемогућује по- 
љопривреду, јер noćna и ка.меннта земља не даје 
никаквог другог плода осим који корсн кржљавог 
кукуруза и кији сноп рђаве ражи. Исто тако кли- 
матски услови нису никако по!вољни за развитак 
ма какве гране рационалне пољопривреде. Према 
томе, овом добром, честитом и сиромашном се- 
љаку, који je ca малим задовољан, није остало ни- 
шта друго него да се бави сточарствсш и да од 
сточарских производа, путем замене добара, до1)е 
до коре хлеба у своме дому. 

Али, господо народни послапицн, ви свакахо 
нећете веровати када вам кажем да 90% станов- 
ника у момс срезу и Старом Влаху не може доћи 
na пијацу колима, већ једино узаним планински.м 
путањама коњем и пешке. I Inje редак случај, ro- 
сподо, да сељак до друма нли до пијаце путујс 
коњем ПО 15 и 20 часова, што претставља и велики 
напор и знатан губитак у времену, јер се народ 
тако удаљује од своје куКе и од свакодневннх по 
слова. У оваквим приликама разумл>иво je што пут 
sa сељака претставља све. Очекивати помоћ у овом 
правцу од бановине скоро je безнадежно, јер мој 
крај долази у Зетску баонвину, која својо.м пасив- 
нршћу и недовољним кредитима mije у могућно- 
сти да удоволјИ свима оправданим захтевима у 
толико upe mro je баш Зетска бановина всома 
оскудна комуникацнја.ма и саибраћајним иезама. 
To je разлог, господиие Мнинстре, што сам при- 
моран да учиним на вас апел да са своје стране 
(13 кредита за  јавне  радове  пружите  помоћ, уве- 

рени да чините једно богоугодно дело и да допри- 
носите свој део економеком јачању и иодизању 
нашег парода. 

Када je реч o изградњи и довршењу путева 
o којима hy ja мало доцније говорити, ваља имати 
на уму да je Стари Влах са Копаоником у Срезу 
студеничком један од најпримамљивијих и најжи- 
вописиијих предела за туристе и многобројне 
страице који долином Ибра стално пролазе у жељи 
да обиђу све богате споменике наше прошлости 
из Немањићког доба, a нарочито манастир Студе- 
ннцу, манастир Градац, задужбину Јелене Анжуј- 
ске, Ђурђеве стубоввЈ Сопоћане, Рашку на извору, 
Павлицу и наше друге задужбиие, кије се овде 
сусрећу на сваком кораку. Тако1)е, од огромног 
интереса за турисге je Копаоннк, Јошаничка бања 
и низ других живопионих места и ванредних лето- 
валишта, која no својим климатским одликама, 
окружена боровом шумом, у исгини, претстављају 
места правог одмора у природи. 

Да, јесте, господо, алн турнстн данас upe свега 
траже повол>не саобраћајне могућности те je по- 
требно изградитн такве путеве и такве саобраћајне 
везе да се до тих места може до11И. Можда једну 
од најважнијих • потреба овога краја претставл>а 
зато пут УшКе—^Студеница—Деспотовица—Ива- 
њица, којн je започет jom пре 40 година, којим 
се служн огроман број планинског и сиромашног 
становништва нз више од седа.м општина и за чију 
изгрјадњу je утрошено више милиона динара. 
Свега још три километара овбг најтежег дела пута 
греба npocetin, господо народии посланици, na да 
се може туда аутомобилом без бојазни npoliH, a 
исто тако створити услове за пивољну експлоата- 
цију великих шумских комплекса у Старом Влаху. 

Нема сумње да je такође од великог значаја 
пут који се из долине Ибра од Брвеника преко 
Градца пење до Руда, који je скоро потпуно из- 
гра1)ен; јер недостаје свега 500 метара пута na да 
се страпцима да прилнка да виде лепоте овога 
краја и дођу без Teuiicoha до задужбине прве 
српске краљице Јелене Анжујске, до манастира 
Градца. 

Господин Министар већ je ca шуно добре воље 
u разумевања истакао низ саобраћајиих аргерија 
које се имају градитц из кредита од 4.000,000.000 
динара. ,1a бих зато желео да скрепе.м њсгову 
пажњу и na значај државног пута од Рашке преко 
Повог Пазара, Тутина и Рожаја за Беране, јер he 
овај државни друм, који нма да се просече само 
у дужини од пеколико километара, претстављати, 
најкраћу везу Престопице са Црногорским прн- 
морје.м. С)д посебне важпости овај друм би^е још 
и због тога, што терен којим пролази обезбе1)ује 
његову проходност у свако доба године, na чак 
и оида када je пут из Метохије преко Чакора пот- 
пуно иепроходан и завејан ометовима. 

Верујге, господо народни посланици, да ми у 
истини не тжлан.амо парочиту пажњу лепотама, 
којима нас je природа обдарила. Тако je на при- 
мер Јошаничка бања, која no својој води долази 
у најпозпатија nama термална лечилишта, лпшеиа 
и добре саобраћајне везе na чак и најобичпијег 
водовода, који би бапзским гостима у овом ван- 
редном крају na шумовптпм падинама Копаоника 
пружио добру, здраву mijaliy воду. Зато ja молим 
г. Министра гра1)евина, да се кредитом из јавних 
радова помогне унапреЈјење ове бање и што ско- 
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рије приступи изградњи водовода, који се можс 
подићи једним минималним кредитом. Исто тако, 
због сузбијања извесних болести које се nojau- 
ibvjv еидемично, баш због недостатака у води, 
требало би, интервенцијом Министарства, потио- 
моћи изградшу водовода у Павлици, Варсву, 
Ушћу,  Плани н Рудну. 

У вези са изградњом ових путева којс сам 
горе споменуо, вал>ало би што пре приступити и 
довршешу моста у Полумиру и изградњи IHOBOP 
моста мреко Ибра код железничке станице Boj- 
no ча Стеш, јер би овај мост спајао пут од Ива- 
ibHue,  Руда и Брвеника са железничком пругом. 

Најзад, нека ми буде допуштено да упозорим 
Минисггарство ррађевина да поссбно проучн, преко 
својих стручњака, питаи.е чувања наших средњо- 
чековних задужбина, тако, да се оне обпове и 
nvBaiv под стручним надзором, a не да их noje- 
динци  оправљају и дограђују no свом сопственом 
нахо1)е№У- Имајући пупо поверења у Краљевску владу и 
желећи да je и ja помопнем у извршењу и спрово- 
heK.y њене тешке н озбнл.не мисијс, у погледу 
спсНивања наших унутрашн.их прилика и решењу 
хпватског пнгаи.а, нзјавл.ујим да hy ca великим 
задоволтсггаом гласати за предложени буџет. 
(ПљеокаНЈе). 

Pretsednik Milan Sinionovic: Ima reč Ministar 
građevina g. dr. Miho Krek. 

Ministar građevinu dr. Miho Krek: Ja sam 
alivalan gospodi govornicima i sa desnice i sa levice 

Koii su bar priznali to, da Ministarstvo građevina 
vodi takvu politiku da se brine o svima krajevima 
naše zemlje i da su u ekspozeu spomenute sve potrebe 
1-oie tište pojedine delove naše Otadžbine i sve grane 
delatnosti koje spadaju pod moj resor. Druga bi 
napomena bila ta, da sam srećan što su gospoda na-• 
rodni poslanici izneli malo potreba koje spadaju ne- 
nosredno pod moju nadležnost. Već su izneli samo 
one potrebe koje spadaju pod sresku, opštinsku ili 
banovinsku nadležnost. Naša je zadaća, ponavljam, 
stvoriti vezu privrednih i drugih centara, tako da svi 
delovi naše zemlje budu povezani saobraćajnim sred- 
stvima, čime bi došli u mogućnost da izidu na bliže 
ili uda'ljenije pijace sa svojini produktima od kojih 
žive   i   od kojih stvaraju svoju egzistenciju. 

Treća bi napomena bila ta, da moramo voditi 
računa da, pri podeli naših radova, u našoj zemlji 
možemo sa naporom svih naših snaga i upotrebom 
svih naših sila i svih naših tinansiskih sretstava da 
razvijemo svoju delatnost za ne više od 300 miliona 
dinara. Više ne bismo mogli da izradimo, baš i kada 
bi   imali para. 

Što se tiče pitanja cene cementa teško je izvesti 
jednu reformu koja bi bila zamašna. Sigurno je da 
je sadašnja cena cementa u vremenu ovako razvijene 
delatnosti daleko previsoka. 1 ja sam kazao već u 
Finansiskom odboru: otvoriću jednim amandmanom 
sva vrata da tu cenu snizimo na onu meru koja odgo- 
vara poštenoj zaradi. (Odobravanje). 

Gospodo, što se tiče proglašenja banovinskih 
puteva za državne puteve, od toga vi nemate ništa. 
Vama je svejedno da li se taj put zove državni ih 
banovinski, glavno vam je da imale dobar put, a da 
li će se taj put nazivati državnim ili banovinskim — 
to je stvar sporedna. To je jedno čisto stručno pi- 
tanje sastava te mreže koju ćemo dopunjavati uko- 

liko možemo, a glavno je da ćemo se starati da na 
terenu izgradimo taj put, pa zvao se on Pavlom ili 
Markom. 

Dalje, gospodo narodni poslanici, — i to je 
poslednja moja misao — da vaspitavate vaš narod 
da podnosi i veće terete za dobre puteve, regulacione 
i druge radove. Danas smo doživeli to da svi traže 
dobre puteve, da ne kažem moderne puteve, a niko 
neće da plati. Jedan od predgovornika tražio je da 
se kuluk otkupljuje sa svega pet dinara; drugi traži 
da se kuluk briše, treći neće ni prebijene pare da 
plati. Podizati moderan kolovoz, a ne davati potrebna 
sredstva da se održava taj makadamski ili cementni 
kolovoz, to je nemoguće! Isto tako mi hoćemo da 
imamo direktne puteve za moderni saobraćaj, a ne 
možemo da izbegnemo da obidemo sva sela. Među- 
tim, to je jedna čista kontradikcija tražiti put za 
moderni saobraćaj koji treba da izbegava sela. 
Dakle, kao što vidite, gospodo, teško je u ovakvim 
našim primitivnim prilikama voditi jednu pravilnu i 
celishodnu politiku puteva i javnih radova. Zato 
moramo narod vaspitavati da on ima velike koristi 
od saobraćaja i da se u tome cilju moraju podnositi 
i velike žrtve, Samo na taj način postićićemo poste- 
peno jedan ubrzani tempo u tome pravcu pa i veći 
uspeh, što mi svi želimo. (Odobravanje i pljeskanje). 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je lista govornika iscrpena, to je 
pretres u pojedinostima predloga budžeta rashoda 
— X razdeo — Ministarstvo građevina završen. Prela- 
zimo na glasanje. Glasače se po partijama, sedenjem 
i ustajanjem. Gospoda narodni poslanici, koji pri- 
maju pročitane partije, neka izvole sedef, a koji ne 
primaju, neka izvole ustati. Molim izvestioca g. Aćima 
Popovića da izvoli pročitati partiju 597. 

Izvestilac Aćim Popović čita partiju 597. 

Pretsednik Milan Simonović: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 597? Ona gospoda na- 
rodni poslanici koji primaju, neka izvole sedeti, a 
koji ne primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). 
Objavljujem da je pročitana partija 597 primljena. 
Izvolite čuti partiju 598. 

Za ovim je Narodna skupština, glasajući sede- 
njem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u smi- 
slu čl. 102 Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu 
u Narodnoj skupštini, usvojila u pojedinostima sve 
partije predloga budžeta rashoda — X razdeo — 
Ministarstvo građevina — od partije 598 do partije 
702, zaključno. 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda — X raz- 
deo — Ministarstvo građevina po svima partijama 
pojedinačno primljen, objavljujem da je ceo predlog 
budžeta rashoda — X razdeo — Ministarstvo građe- 
vina — primljen. (Odobravanje i pljeskanje u cen- 
trumu i na desnici). 

Ovim je današnji dnevni red iscrpen. Sa vašim 
pristankom današnju sednicu zaključujem. Za iduću 
sednicu kao dnevni red predlažem: Nastavak pretresa 
u pojedinostima izveštaja Finansiskog odbora po 
predlogu budžeta državnih rashoda i prihoda sa pred- 
logom Finansiskog zakona za budžetsku 1939/40 
godinu, i to: 

1 — Pretres   budžeta   rashoda — XI razdeo — 
Ministarstvo saobraćaja; i 
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2 — Pretres budžeta rashoda — XII razdeo - - 
Ministarstvo  pošta,  telegrafa  i  telefona. 

Prima li Narodna skupština predloženi dnevni 
red? (Prima!). Objavljujem, da je dnevni red pri- 
mljen. 

Sa vašim pristankom ovu sednicu zaključujem, a 
iduću zakazujem za danas u 9 časova рге podne sa 
primljenim  dnevnim redom. 

Sednica je zaključena u 0,30 časova. 

ПРИЛОЗИ 

— Штампаии експозе no предлогу буџета Ми- 
пистарства грађсвипа за 1939/40 годину, раздељен 
народним посланицима пре почетка дискусије у 
пленуму. — 

ГОСПОДО НАРОДНИ ПОСЛАНИЦИ, 

Буџет расхода Мннистарства грађевина пред- 
ви1)а као стр.учне расходе поглавито редовио одр- 
жавање већ шостојећих грађевинских објеката који 
спадају у подручни ми ресор a то су: 

1) државип путевп u мостовп; 
2) хидротехпичкп објекти у сврху регулације 

река и одбране од поплава, спабдевања водом и 
acannpaiba подводног земљишта; и 

3) државне јавие зграде. 
Сматрам да није потребно да нарочито исти- 

чвм важност особито прве две групе техничких 
грана за народну привреду, пошто вам je то свима 
познато. Али на то hy се осврпути детал.није кад 
будем говорио o свакој од ових група. 

И поред извесних повећања неких буџетских 
партија, ипак подручном ми Министарству нису 
— као ни претходних година — могли бити доде- 
љени кредити у оноликом износу колики су за- 
хтевани и колики су, с обзиром na све веће потрсбс 
n свс веће поскупљење како гра1)епппскпг матерп- 
јала тако n радпе cnare, стварпо пеопходпо no- 
требпп, да бп се nocrojehn техппчки објектп могли 
редовппм олржавањсм задржатп барем у опом 
стању у коме се дапас палазе. 

Суме предвиђене буџетом за новоградше не- 
знатне су, пошто ће се новоградње у главном из- 
водити из сума додељених из ипвестиционог зајма 
од 4 милијарде динара, које су подручном ми Ми- 
нистарству делом већ стављене, делом ће се по- 
степено у току ове и наредне четири године став- 
л>ати на расположење. 

Приходи путног односно мелиорационог фон- 
да — који су основани јуна 1938 године — омо- 
гућиће закл>учивање нових зајмова. 

Ha овај начнн осигуран je не само контину- 
итет и плански рад nsBpmeifaa великих инвестпци- 
оних радова, већ je и исплата обавеза подељена на 
дужни ииз година, пошто и сами ови радови треба 
да  служе деценијама. 

Господо пародпп посланици, 
После ове опште мапомене a npe но што бих 

прешао na излагање ци(|)арског дела предлога бу- 
џета Министарства прађевина, дозволите ми да вас, 
господо народни посланицч, упозпам са постоје- 
ћим сташем; 

1) путева n мостова; 
2) хпдротехпичких радова; 

3) Јуржавппх зграда; n 
4) електрпфпиаццје; 

у нашој Краљевнпи; шта je потребпо -на овим по- 
л^има техничке делатности урадити; затим шта je 
у прошлој буџетској години урађено, и, најзад, 
шта се намерава радити. 

A.  ПУТЕВИ И МОСТОВИ 

1. Путевн 
Укупна дужина главне мреже путева нашс 

Кр.аљевине износи 42.965,00 км. Од ове дужине 
долази на државне путеве 10.277,00 км., од којнх 
je 9.864,00 км. изграђено и 412.000 км. неизграђено, 
a «а бановинске I n II реда око 32.688,00 км., од 
којих je 23.784,00 км. изгра^ено a 8.904,00 км. не- 
изгра1)ено. 

Остали јавни путеви категорисани су као оп- 
штински 1 и II реда. Нзихова дужина пије ушла у 
горњу цифру. 

Неоспоран je факат, да благостање и напре- 
дак једне државе «а првом месту зависн и од до- 
брих путева. Нагли развој моторизованог саобра- 
kaja захтева путеве изра1)ене no саврсменим прпн- 
цппима. Савремени путеви постали су неопходан 
предуслов за к\'лтурни и привредни просперитет 
сваке земље. 

Постојеће пак стање државних и бановинскпх 
путева у нашој земљи не одговара, на жалост, no- 
требама моторног саобраћаја, пошто je иајвећп 
део садање мреже путева израђен npe Светског pa- 
ra векином без икакве камене подлоге, већ je шљу- 
нак, односно туцаник, разастирап иепосредно на 
природан терен n то не  na целу површину  пута. 

Тамо где je овај тсреп стеновит или шљунко- 
впт, ггут се одржава лакше, док тамо где je овај 
глиновит или иловачаст, одржавање je веома те- 
шко тако да су поједини делови оваквих путева, 
нарочито с jecenn и пролећа, једва пролазни. 

1 [рви случај имамо у Приморској, Дравској и 
Зетској и деловима Савске, Врбаске и Дринске ба- 
новине, док у Дунавској, Моравској и Вардарској 
и деловима Савске, Врбаске и Дринске бановипе 
имамо други случај. 

Државпих путева тш броју има 57 a no своме 
значају могу се поделити на: 

a) Путеве мс^упародпог зпачаја: 
1) Држ. грапица код превоја Подкоре- 

на—Љубљана — Загреб — Београд 
—Ниш—Скопље—Ђевђелија — др- 
жавна граница 1.316,0 км. 

2) Љубљана—Марибор—државна   гра-   - 
ница 184,0 км. 
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Ђ ЈБубљана^Логатец—лржапна гра- 
ница  44-() F- 

4) Загреб—Доња Лендава—државна 
гралица  93,0 км. 

5) Загреб—Сушак    190,0 км. 
6) Београд—Иови  Сад—Суботица—др- 

жавна граница  214,0 км. 
7) Панчево—Вршац—државиа   граница 101,0 км. 
8) Ниш—Пирот—државна граиица    .    . ')5,0 к.м. 

Укупно: 2.237,0 км 

б)   Траисвсрзалис путеве у правцу север—Југ 
ii псток—запад 

1) /Бубљана—Сушак 125,0 км. 
9ч   Пут    од   Сушака   дуж   name   морске 

обале до државне  граиице  према 
Албанији 760,0 км. 

i)  Зајечар—Сталаћ—Ужице—Зпориик 
' Тузла—Баља    Лука—Карлпипц 

I [ово Место 890,0 KM, 
4 )  Београд—Ваљево—Лозиица—Сара- 

јево—Фоча—Дубровннк .    .     580,0 км. 
Укупно: 2.355,0 км. 

u)  Остале држаиие путеве впше локалног звачаја: 
Укупно: 5.685,0 к.м. 

Табела 1 

Подела државннх путева no бановинама je следећа: 
_- Ca каме- Без 
о. Изгра- Неиз- Свега ном под- камене 

I 

Бановина ijeiinx 
KM. 

rpaljc- 
НИХ   KM. KM. логом 

KM. 

подлоге 
KM. 

Дравска 
Савска 

615,560   615,560 422,923 192,637 

2 1.410,3S6 — 1.410,386 — 1.410,380 

3 Врбаска 888,780 — 888,780 192,780 690,000 

4 Приморска 832,047 — 832,047 423,175 408,872 

S Дрписка 1.237,806 — 1.237,866 514,818 723,048 

C, Зетска 1.590,139 88,370 1.678,509 814,060 864,449 

7 Дунаиска 948,593 57,113 1.005,706 751,351 254,355 

K Моравска 1.043,091 127,174 1.170,265 67,662 1.102,603 

<t (^ардарска 
Свега: 

1.298,121 180.489 1.437,610 609,217 768,393 

9.864,583 412,146 10.276,729 3.855,986 6.420,743 

у проценту: 967о Mi 
"* /0 88% б^/о 

За израду неиарађених путева, [тј. оних који 
cv земљани, затим без камеме подлоге, узани, од- 
ii'oCHO без оојеката, и иајзад оннх где постоји само 
траса тј. свих оних делова несггособНИХ за колски 
саобраГи!] у свако доба (в. детаљан преглед — та- 
бела 2)] са каменом подлопом и водом везаннм 
макадамским коловозом у колико још ннсу изгра- 
1,сии, a у дужини од око 400 км., требала би сума 
од око 250,000.000 дпнара. 

Kao што се из табсле 1) внди, 38% свих др- 
жавних путева израђено je ca подлогом и 62% без 
подлоге. Само за израду недостајуНе камене под- 
логе, ширине бар 5 м., требало би округло динара 
750.000.000. 

Према томе, за израду солидких макадамских 
путева са каменом подлогом, као и неизгра})ених 
деоиица, требало бн округло 1 милијарда динара. 

Табела 2 

Детаљан преглед државних путева 
неспособних за саобраћај (неизграђених) 

Број  и назив 
деоннце 

O    D. 
Важпост пута и 

примедба 

бр. 9 
Фоча-Чемерио-Гацко 

бр. 27 
Мост преко реке Таре 
 са  прилазима 

бр. 32 
Бродарево-Бијело 

Пол.е 

бр. 54 
Лепосавићи-граиица 
бановине  у  правцу 

Мрамора  
Свега: 

-t 

бр. 3 
Руменка-Пашићево 
Врбас-Фекетић 

бр. 7 
Нови Сад-Жабаљ 
Петровград-Лаза- 
рево-Шупљаја 

Свега: 

бр. б 
Жагубица-Бресто- 

вачка Бања 

47,960 

0,770 

20,040 

13,000 

88,370 

Постојн   само   коњич- 
ка стаза; пут није из- 
грађеи;   израђен   геие- 

рални пројекат. 

У изради. 

Уизради, довршава се 

15 
Ннје просечеп. Пут не 
постоји. Нема техиич 
 елабората.  

8,850 

4,7()4 

17,271 

20,228 

57,113 

Земљани пут. Може се 
саобраћати само у су- 
во време. Грађеше hc 
бити завршсио ове го- 
 дине. 

5 
Постоји земљапи пут. 
Меизграђени земљаии 
пут. Врло важан пут 
за везу са Румупијом. 
Ради сс мост прски 
Тнсе код Жабља a те- 
ренска секција врши 
снимања н нзраду ела- 
 бората. 

32,750 

бр. 13 
Код   Прахова-приста- 

пнште 

бр. 64 
Блажево-грапица     ба- 
новине   у   правцу   Ле' 

посавића   

бр. 55 
Бршица-Дошн  Мила- 

новац 

2,809 

l.S.lii« 

88.606 

34,341 

Пут трасиран ц извр- 
шенн су земљани pa- 
дови без ваљања и иа- 
сипања. Има објеката: 
сталиа 3 ком., привре- 
мепа 4 ком. Изграђсно 
8,000 км. из кредита 
за одржавање путова. 
Послови издати у рад 
сем једне деопице, за 
коју постоји техн. e.ia- 
 борат.      

8 
HeittrpatjCii пут, нема 
ни горњег пи дошег 
строја. Радп се из кре- 
дита за одржаваље пу- 
това. Техиич. слаборат 
иостоји. Врло важап иут. 

Свега:   1:27,174 

16 
Неизграђен    и   непро- 
сечен    пут.    Спремљеп 
техннчки  елаборат. 

14 
Само    просечен    неиз- 
грађен колски пут. 

Пут ne постоји. Терен- 
ска   секција   сиима   и 

израђује техиички 
       елаборат, 
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« 
ES n ■ 
n 

Број и назив 
деонице 

OJ 
s; 
O C 
<-. m 

Важпост  пута  и 
примедба 

бр. 1 1 

Велес-Градско-Св. 
Ђорђе- (Ђевђелија- 

грчка граница) 23,050 

Налази    се    у    рекон- 
струкцији   ii   бићс    го- 
тов ове године до Св. 

Ђорђа. 

11 бр.   18 
Крнва Паланка-Депе 

Баир-државна   граница 
(бугарска) 13,050 

Од иапада Криве Реке 
и   дивљих   потока   ко- 
ловоз   мсстимично  ис- 
квареп.   На   томе   делу 
има три дрвепа моста. 
Технички   елаборат   у 

раду. 

бр. 20 9 

•J 

Ново Село-бугарска 
граница 7,141 

Нема    горњег    строја- 
земљапи   пут.   Технич- 
ки    елаборат    ne    по- 

стоји. 

бр. 23 12 
- . 

a. 

Козјак-Царев  Двор- 
државна  граиица  (Ал- 

банија) 4,708 

Нема    горњег    строја 
пута.  Пут постоји.  На 
овом делу има 2 стал- 
на   моста  и   1   прнвро 

Mciui  пропуст. 

бр. 24 10 
EC Извор-Јама 

Гаре-Бошков  мост 

15,880 

6,660 

Без горњег строја. Ои- 
јекта псма на овом де« 

лу пута. 
Нема    горњег    строја. 
На овом делу  пута IIM.I 
2   моста  и 2  пропуста 
са    дрвепнм     ropii.iiM 

стројем. 

13 бр. 57 

Битољ-Кајмакчалан 69,000 Бнвши   ратнн   пут без 
горњег строја. Изиеђу 
Бнтоља н Новаца бив- 
ши општниски пут ме- 
СТНМИЧИО      ИМа     1 UpibLT 
строја,    алн   дотрајао. 
Сви   су   објекти   при- 
времеин   и   сасвим  до- 

трајали. 

Свега: 139,48[ 

Одржавање државиих путева 
Док су за олржавање државних путева пре 

1932 године биле додељнване Миннстарству грађе- 
вина суме и до 12.000 дннара no 1 км., дотле су 
се од 1933 па до 1937 годнне суме за одржавање 
постспсно смањивале тако, да je у буџету за 
1937,38 годнну просечно за 1 км. било одобрено 
свега око 7.300 дннара. Нема сумње да je одржа- 
вање државних путева, услед noBchaHor саобра- 
haja и сис мањих кредита, задавало велике брнге. 
Настојало се да со путевн одржс барем у оио.м 
стању да буду увек, no сваком вреиену, способни 
за саобраћај. O побољшан.}' путева са тако малнм 
креднтнма иије се могло ии мпслити. Са онако не- 
довол>инм фниансиским средствима разумљиво je 
да сс iiaiim државни путеви нису могли довестн 
у задовол>авају11С стање. Овако лоше стањс држав- 
ких путева природно не само да нсповољно утиче 
ua разној туризма код нас, већ сс и иародмој при- 

вреди   оваквпм   стањс.м   путева   наносн   огромна 
штета. 

Тек у буџетској 1938/39 години одобрено je 
било 10.000 динара на 1 км., која je сума, сходно 
§ 5 Финансиског закона, смањена за 10%, т.ј. на 
око 9.000 динара км. 

IIoiicliaiheM партпјс за редоипо одрживање др- 
жавних иугеиа и мостова од непуних 10.000 дпчара 
no ] км. na око непуних ll.OOi) динара no I км. 
Краљспска влада дала je доказа да иастојава да 
се стање државних путева noupann. 

Алн овим незнатннм повећањем кредита ne 
можемо и не смемо да се задоиол.имо, јер макадам- 
ски коловози, какви су V главном данас код иас, 
ие могу да одоле данашњем паглом nonchanoM мо- 
торпом саобраћају. Прво услед усисавајућег дејства 
пнеуматнка, затим велике брзнне коју кола разви- 
јају и иајзад због великог оптерећења нарочито 
теретних каииона и путничкнх аутобуса. Поредто- 
ra, на оваквнм путевима ствара се лети несносна 
прашнна a у пролеће и у јесен непроходно блато. 

Услед овога појавила се потреба за израдом 
путева са савременим коловозо.м од асфалта, бе- 
тоиа п камене коцке, који могу издржати повећаии 
моторни саобраћај. 

Пормалиа дебљина туцанимког застора код ма- 
кадамског коловоза у уваљаном стању износи око 
15 с.м. Трајање његово, нарочито ако je од креч- 
њака и ако je саобраћај Behii, рачуна се око три 
године, т.ј. да просечно абање годишње износи 
око 5 см. тако да се овај туцаничкн застор мора 
сваке четврте године радити изнова. 

За обпопу опаквог туцаничког засгора од 15 
с.м. дебљппе бпло би потребпо проссчио окс 150.00( 
дип. no км. одпоспо годпшње 50.000 дппара за I км., 
колико за редовно одржаваље троше годншње Ha- 
mu напредни суседи. 

Према подацима банских управа види се да je 
око 62% државннх путева без камене подлоге. 
Како су креднти за одржавање били недовол>ни, 
иочео je абајући слој на државним путевима да се 
смањује и иа многим местима стање путева се no- 
горшало. Зато су се морали тражити већи кре- 
дити, како бн се путеви одржали у добром саобра- 
haJHOM стању. 

Мора се п.мати на уму и то, да суме одобреие 
за одржава11>е државних путева не служе само за 
набавку туцанпка и резервног матбријала, већ и 
за одржавање мостова н пропуста, који су — у 
већннп — дрвенн и да се na њихово одржавање 
троше велике суме. Из ових кредита врше се и 
реконструкције појединих непролазних делова др- 
жавних путева, пошто се за ово нема других фи- 
нансиских и буџетских могућности. Даље, из ове 
партије врши се и исплата експропријација, IKI- 
бавка алата и спрема путара, као и превозна сред- 
сгва надзорннка путепа. 

Осим тога сваке годиие noneliaBa се мрежа др- 
жавиих путева. Зато су ови путеви у доста р1)авом 
стању, те би на њихово уређење требало трошитн 
много веће су.ме, него што су предвиђене за 
одржавање. 

Цсне матерпјалу и радној снази повећавају 
се из године у годипу услед картелисања пред\- 
зсћа, увођења мннималиих надница и т. сл. Исто- 
времепо се нагло развија моторни саобраћај, којп 
управо руши обичии коловоз од водом везаног 
макадама. 
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Табела 3 

Разни подаци o државним и бановинским путевима 

Баиоппме 

Дравска 
Саиска 
Врбаска 
Приморска 
Дрииска 
Зетска 
Дунавска 
Моравска 
Вардарска 
У. Г. Бсограда 

« K ш 
= D. - i* 

0 д- 

o >.S u Б* 

§"5^ ii 
O«* ~ 

1 :0,65 82 
1 :4,42 117 
1:2,17 83 
1 :2,21 49 
1 :2,87 87 
1 :1,80 62 
1 :5,47 149 
1 :2,91 94 
1:2,12 82 
— 125 

Км. пЈтсва 
na 100 HH'i 

3 80 
3,62 
421 
4,23 

25,29 
15,97 
9,15 
9,37 

4,48 12,91 
5,54 9,97 
3,19(17,48 
4,52 
3,84 

13.21 
8 14 

23,47 

29,09 
19,59 
18,86 
13,60 
17,39 
15,51 
20,67 
17,73 
11,98 
23,47 

K«, путова на 
100.030 стаиоп. 

a. 

53,80 403,201 457,00 
52,10 230,40 282,50 
85,70 186,20 271,90 
92,30 204,20 296,50 
80,80 232,50,313,30 

181,40 326,60ј 508,00 
42,10 230,401272,50 
81.40,237,60,319,00 
91,20 193,401284,60 
-       19,40|   19,40 

Банскс уираие порсд набавке рсзсрииог магс- 
ријала n радова nu одржаиању путева, извршиле 
су у току 1938:39 буџетске године и радопе иа из- 
радч поједчиих деоница путева, одчосио рекои- 
сгрукЦиЈ6' hUJ" Рс',до"и ""СУ трпели одлагањс. a 
за коje mije бпло другпх кредита. 

Исплагом ових радоиа смањили су сс крсдити 
за редовно одржавање путева, те су предњп pa- 
ranu иа пзрадп n рскоиструкцији путсва пзвршепп 
(царочито код Дрписке бапоипие) стварпо на une- 
ту одржавања државипх путева, што се види из 
следећег прегледа: 

Радови  нзвршенн или у току извршења на 
државним  иутевима у  /938,39 годинн 

0 П И C     P Л Д A 
Укумно 

утрошена 
сума 

Jlimapa 

Утро- 
meiio 

IO 1 KM. 

ilmiapa 

a) Редовио одржаваи.е путова 
H објеката, оправка И појачањс 
привремених мостова и пропуста 

а) Редовно одржање путева и 
објеката, оправка и појачање 
привремених  мостоиа   н  пропуста 
б) Поред тога paljeno je 11a тс- 

рет партијс за релоппо одржа- 
Datte: 

1) Ha коиструкцмјн држ. пута 
код Цриквенице и плаћена je екс- 
мропрнјацнја на деопици Селце— 
Нови, Сушак-Нови н др. 992.803.90 

2) Израда арм. бетоиског npo- 
пуста на држ. путу Загреб—Се- 
сиете u за скспропријацију у 
Старој   Градишки 391.074.17 

5.400.000.> 8.800.- 

2,006.121.84 8.500, 

;i) Редовпо одржава11,е путева 
и објеката, оправка и појачање 
привремених  мостоиа и пропуста 

б) Поред тога paljena je na ;те- 
рст партије за редовно одржа- 
вап,е: 

1) Израда сталпог моста преко 
реке  Боспе код Добоја; 

2) Израда сталног моста преко 
реке  Упе у Бос. Иоиом;       снега 

а) Рсдовно одржавање путопа 
и објеката, оправка и 'појачаљс 
привремених мостова  и пропуста 

б) Поред тога paljeno je na те- 
рет партије за редовно одржа- 
вање: 

1) Ha рекопструкцији држ. пута 
Бугојио—Сплит и Бугојно—Tpau- 
пик 

1,383.878.16 

6,314578.607.100 

1,785.421.40 

6,160.000.- 

500.000.- 

7.400. 

O П И C   PA Д Л 
Укумно 

утрошена 
сума 
Динара 

Утро- 
melio 

110 I км 
Uinapn 

а) Редовпо олржаиап.с путоиа 
и објскага, оправка и nojanaihe 
привремених мостоиа и  пропуста 

б) Поред тога paljeno je na те- 
рет партије за редовно одржа- 
вање; 

1) Ha рекопструкцијп: деонице 
171 + 150—177 + 500 (Лозница—Ко- 
виљача); деонице 177+000—19G+ 
510 (КоппчалЈа—Зиорпик); деопн- 
uc 235 1-524—239 + 709 (Иова Каса- 
ба—Власеница); 

2) Ha реконструкциЈи: деонице 
79+122—80+678   (Шабац—Ваље- 

во); 
3) Ha реконструкциЈи: Кралаево 

—Чачак 101+929—103+763; део- 
niine кроз Пожегу 152+850—153+ 
200; деонице Пожега—Ужице 161 
+370—169+358 и деомпце Бајппа 
Башта—Љубовија 263+767—264 + 
869; 

4) Ha рекопструкцпји- деоппце 
кроз Кнсељак 11+765—24+500 и 
код Зенице 65+920—08+420; 

Свега: 

a) Рсдовпо одржавашс путсва 
и објеката, опранка h nojanaibe 
привреиених иостова и пропу- 
ста 

а) Редовпо одршавање путева 
и објеката, оправка и појачање 
привреиених иостова и пропуста 

б) Поред тога paljena je na те- 
рет партије за редовпо одржа- 

ваи.с: 
1) Рекопструкција држ. пута 

Панчево—Вршац 1,000.000.— 
2) Рекопструкцнја држав. пута 

Руменка—Пашићево      1,500.000.— 
Свсга: 

а) Редовно одржавање путева 
n објеката, оправка n појачан>'е 
привремених мостова и пропуста 
б) Поред тога рађепа je na те- 

рет партије за редовно одржава- 
ii>e израда моста преко реке Јер- 
ме  код  Пирота  

а) Редовпо одрждвап.с путева 
n објеката, оправка n појачање 
привреиених мостова и пропуста 

б) Поред тога paljena je na те. 
рет партпјс за редовпо одржа- 
вање; 

1) Рскопструкцнја na разним 
деоницама држ. путева 

1,250.000.— 
2) Мост преко реке Пч1111>с 

700.000.— 
3) Мост преко Селачке рекс 

350.000.— 
Свега: 

4,07ll,i)il2 3.300 

6,819 098.- 

8.500, 

8.000.- 

2,500.000. 

9,430.()00- 

650 000- 

8.100. 

11,560 000 8.000. 

2,300.000, 

Од већих радова на реконструкциЈи поЈединих 
делова држаиних путена, a ИЗ крелита за редовно 
одржавање предвиђају сс у наредној буџетској го- 
дини следећи радови: 

C a и с к a    б a и o B н н a: 
Реконструкција Држ. пута бр. 

35    Карловац — Жуталоква     к.м. 
0-1-393—0+960 365.691.G6 дин. 
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7()П.(К)0.— дин. 

Реконструкција држ. пута бр. 
48, Загроо—Сушак ICM. 144+534 
до км.  145+486 998.065.31 

В p б a с к a   б a п o ii и и a : 
Реконструкција државног пу- 

та бр. 41, Книн—Босански Нови 
на 7 разних места      

Реконструкција држ. пута бр. 
41, Добој Босански Повн, Добој 
—Бос. Брод, Србљани—Војнићи 
—Јајце—Босанска Градишка и 
Бос. Петровац—Бос. Нови на 13 
разних   места 822.985.— 

11 p и м o p с к a    6 a II o a и н a : 
Месгимична рсконструкција 

држ. пута бр. 43, Купрсс—Lllvnua, 
км. 27+500—44+500. 

Местимична реконструкција 
државног пута бр. 43 Бугојио— 
Купрес, км. (0—27). 

Местнмична реканструкција 
државног пута бр. 42, Бугојно— 
Вакуф км. 151+500 до км. 
170+000. 

Местимична реконструкција 
државног пута број 6, између 
Ивана и Дрежницс и Буне и Мет- 
КОВИћа 800.000.—    „ 

Д у н a в с к a   б a н o в и н a : 
ДовртепЈе    израдо    темељне 

реконтрукције  држ.   иута   Румои- 
ка—Пашићево—Фекетић     .    .    . 1,500.000.—    ,, 

Бановннски путеви 
И ако сс бановннски путеви ие граде и не 

одржавају из средстапа no државном буџету, на- 
лазим за потрсбпо, да пас, господо народпи no- 
сланици, укратко обавестим o и>иховом стању и 
o средствима из којих се градс и одржавају. 

Стање бановинских путева иије задовољава- 
jyhe. Многи од овнх путева I реда имају за нашу 
привреду и саобраћај нсто тако велику важност 
као м државни путеви, али с обзиром na недовол.не 
кредите који се за њихово одржапање вотнрају, 
немогуће je њихово стање толико поболзшатн да 
би у саобра1и1Јном погледу потпуно задовољили. 
Стање бановинсмих путева II реда je још горе. 
Многи бановински путеви су непролазни no кишо- 
витом времену, јср су само просечепп и ropn>ii 
строј на истим ннје израђен. 

Одржавање и ррађење ових путева врши се 
углавпом пз средстава предвп^еипх у бановинским 
буџстима, као и употребом народпе снаге у виду 
личпог рада илп пз naiuiahene откуппинс за овај 
рад. Исто тако из средстава прикупљених na име 
допрппоса за ванредпо искоришћавање баповнп- 
ских путева, затим из прихода државног н бапо- 
випског фонда за јавпе радове n пајзад из зајмова 
закључених у ову сврху у поједпним баповинама. 

Баповпнских путева има 32.688.00 км., од 
којих je 
а) Изграђепо 23.783,00 км. или 73% 
б) Неизграђено     ....      8.904,00 км. или 27% 

Од изгра1)ених путева je: 
а) Ca камепом подлогом .     6.311,00 км. или 19% 
б) Без камене  подлоге    .    26.370,00 км. или 81% 

За грађење неизграђених 8.900 км. путева no- 
требна би бнла сума од око 8.900X300.000 = око 
динара 2.670,000.000. 

За израду камене подлоге на оним баповнп- 
ским путевима где ona пије израђена, ширине 5 м^. 
била би потребпа сума око 26,400.000.м;Х5Х25 
дин./м2= око 3.300,000.000 динара. 

Према томе за уређење постојећих и израду не- 
израђених бановипскпх путева, што je макадам са 
камвном подлогом требала би сума од 5.970,000.000 
динара пли округло шесг милијарди динара, у 
коју суму нису ушле своте, колико треба годишње 
за редовно одржавање и које износе 100,000.000 
дппара, пли просечно 4.000 днпара no 1 к.м., a што 
je, n поред тога mro се може за баповинске путеве 
користитп народна снага, апсолутно педовољно. 

Мрежа бановинских путова 
rl Са ка- Без ка- l.. Изгра- Неиз- меном мене Бановина l;elilix 

KM, 

rpalje- 
мих к.м. 

C и е г a подло- 
ГОМ KM. 

подлоге 
KM. 

1 Дравска 4.090,545      -        4.090,545   154,760 3.895,785 
9 Савска 6.113,963ј   115,166  6.229,129.      - 6.229,129 
в Врбаска 1.739,628    I90,692| 1.930,320,   363,320 1.567,000 
■1 Приморска 1.639,003    200,550   1.839,553 1.312,494 527,(159 
5 Дринска 1 703,120 1.856.182 3.559,302   504,790 3.054,512 
6 Зетска 1.503,494'1.518,048 3.021,542      - 3.021,542 
7 Дунавска 3.346,778 2.155,750 5.502,528 1.997.067   3.550,461 
F Моранскп 2.033,868 1.378,()33 3.412,50111.378.633  2.033,868 
9 Иардарска 1.559,8071.486,890 3.046,197,   506,316: 2.539,881 

Ki Умрама гр. 
Београда 54,272        2,535 56,807     54.272 2,535 

Сиега: 23.783,9788.904,446 32.688,42416.311,652126.876,772 
Упроцеиту 1   78% 27"/,, 19% 81%      I 

Одржавање  бановинских  путева 
ci, o 

<v 
CL 

Бановина 
Утрошена 

сума 
дммара 

Утрошено 
no   1   KM. 

Примедба 

1 
2 
8 
4 
5 
6 
7 
8 

9 

Дравска 
Савска 
Врбаска 
Приморска 
Дринска 
Зетска 
Дупавска 
Моравска 

Пардарска 

17,466.056 
37,332.120 

2,920.615 
2,128.209 
7,456.538 
5,400 000 

21,540.770 
14,778.393 

4,680.000 

4.167,60 
6.000,00 
1.678,00 
1.298,00 
4.378,00 
1.796,00 

10 786,00 
4.330,00 

1.560,00 

Осн« Tora нввр- 
шенн    су    радови 
народ.    снагом   од 
14,394 233 — динара 
т. ј.   (no iipouiHii) 
4.21S■— днн. км. 

Укупно: 113,702.701 OKO: 4.000,00 

Радови извршепн у току 1938 године на бановнн- 
ским путевима 

d. 

ej 
O) 
a. 

Баиовина Изра1,ено новнх 
путова км. 

Утрошено 
динара 

Про- 
сечно ко- 
штање 

1 км. 

l Дрипска 17,800 6,230.000 350.000 

2 Савска рекопстр.:   29,352 
изгра1;ено:    8,650 5,392.378 112.000 

3 Врбаска — — — 
4 Приморска 8,470 1,270.000 150.000 
5 Дравска 22,493 18,856.430 853.400 
6 Зетска 30,118 8,000.000 272.000 
7 Дупавска 44,891 7,000.856 155.950 
8 Моравска 19,160 5,666.698 280.000 

9 Вардарска l)                   24,492 7,800.000 320.000 

Укупна: 205,42( 00,216,362 |    293.000 



STENOGRAFSKE   DELESKE 423 

2. Мостовн 
Мостови су саставни део путева. 
Крајем 1937 године укупна дужина искључиво 

фжавних мостова износила je 47,6 км., од којнх 
je било 72% сталних IH 28% прнвремених објеката. 
Данас има око 48,9 км. мостова од којих je 7")':; 
сталпих и 25% привремених. Према томе je за про- 
шлу годииу iispahen 1.3 км. иовпх мостопа. У овај 
број нису урачунати мостови, који су били изра- 
IJCHH   на место старих мостова. 

Иако je израда привремених мостова нешто 
јевтинија од 'нзраде сталних мостова, прииремеии 
мостови трају само неколико година, a II>HXOBO 
одржавање, нарочито пред крај трајања, захтева 
веће суме иоваца. Међутим, стални објекти трају 
готово неограничено време, a њихово одржавање 
je иезнатно, нарочито првих година no завршетку. 
Због тога Мивистарство грађевина пастојава, да 
све прииремене мостове замењује постепено стал- 
ним објектима, Приликом замепе привременнх 
мистова води се рачуна o степену дотрајалости ,и 
важности објекта, , o расположивим новчаним 
средствима, као и o томе, да се за стални мост 
viiorpeon, у колико je то могуће, само домаћи гра- 
ђеви.нски материјал. 

ЈАВНИ РАДОВИ 
ПослсднјИХ година настао je код сувоземних 

путева зиачајан шреокрет којн им je привредну и 
саобраћајну важносг знатно подигао. Преокрет je 
изазвала све интензивнија моторизација друмског 
cao6paliaja, за коју дотадањи макадамски колово- 
З.Н нису билн грађеии, a UH елемемти ca којима су 
ти путеви, с обзиром на сточиу вучу, били пројек- 
товани, нису допуштали да се искор^сте сиа пре- 
имуКства моторних саоораћајних средстава како у 
погледу брзине и безбедности, тако и у погледу 
економичности прсноса. Земље са развијсннм мо- 
гориим cao6paliajeM приступиле су тога радн прво 
реконструкцнји постојеће мреже путева, a после 
(прво Италија) изради и спецнјалних путева ис- 
кл.учиво за моторизовани caoopahaj (аутостраде, 
аутопруге). Коловози тих путева су савремени: јер 
су веома отгшрни, равни и довол^но глатки, a из- 
ра1)ени су углавном од канеие коцне илч као ко- 
ловози са Оптумеиским пли цемеитиим сиојиим ма- 
териЈалом. 

Мада je израда оваквих саирсмсиих коловоза 
скупља од раније уобичајеие израде водом всзапог 
туцвника, трошкови су њихових одржавања ие- 
зиатии. Сем тога, саобраћај na оваквим коловозима 
je сигураи у свако доба — ;/ без блата je u пра- 
'nnme — a екоиомскц губицп у погопском матери- 
јалу, трошењу гума it кварењу кола сведеии су na 
наЈмању л/еру, док се брзлна и товарп могу иско. 
pncTUTH до крајњих грапица. 

Елементи за израду тих путева данас су у no- 
гледу кривина равии условима за железнице тако 
да омогућавају веће брзине од железннца и пре- 
ноз робе у зпатинм количинама, тако да постају 
моКни чиннлац у привредном животу, како у доба 
мира, тако и у случају рата и то чинилац прво- 
разредне важности у решаваљу саобраћајних про- 
блема. 

') Осим тога изграђено je још 12 км. путсва уз nonoh 
пародне снаге са помо^у из банопинског буџета, просечно 
no 60.000 дии. км. 

a) Сгаље радова чз зајма од једне милијарде 
динара: 

Kao што je позиато, у овом циљу je „Уредбом 
o фннансирању великих јавних радова у сврху 
оживљења народне привреде, сузбијања незапо- 
слепостн и унапређења туризма од 21 марта 1935 
године" додељсна Министар^ству гра1)евина су-ма 
од 578 милиона динара за израду савремених ко- 
ловоза и неизграђених делова путева. 

Највећи део ове суме употребљен je за 
израду савременог коловоза за тешки саобраћај 
на држапном ii\ гу ма1)арока граница—Суботица— 
Мовн Сад—Београд—Младеновац—Топола, који je 
саставни део међународног пута Лондон—Истам- 
бул. 

Ледаи део зајма улотребљен je за израду са- 
оремених колоиоза у околипн Umna, Сарајена, lia- 
н.а Луке, Цетнња и на делоиима Прнморско-турис- 
тичког пута Сушак—Нови, Сплит-—Трогир и у око« 
лнни Дубронника и Котора. Да би се омогућилд 
веза од Сушака до Бара, дуж нашег Прнморја, из- 
грађен-и су делови прмморско-туристичког пута од 
Карлобага преко Обровца—Биограда na мору— 
Шибеника—Сплита и Мак1арске до Метковића 
који су били неизграђенн као и реконструисани 
делови пзта Метковић—Дубровник—Будва—Бар 
до албанске границе према Скадру. 

Извршена je рекопструкција и израда савреме- 
ног коловоза на деловима државнот пута Београд 
^Загреб—ЈБубљана—Крањ у околнии Београда, 
Загреба, Л^убл.ане и Крања. И на државном путу 
Марибор—Шент Ил> (немачка граница) извршена 
je рсконструкцнја пута и понршииска обрада би- 
туменом. 

Извршена je реконструкција делова пута Ско- 
пл>е—Велес—Градско (Ђевђелија) према Солуну, 

Исто тако завршема je израда новог пута са 
саврсмеиим коловозом Београд—:Панчево| који je 
део међунарбдног пута прекп Вршца, односно Бе- 
ле Цркве за Букурешт. 

Извршени су радови на изради врло важног 
пута долнном и кли^ром реке Лима, ПријепоЛЈб 
—Бијело ПоЛ)е. Исто тако завршеии су радови па 
реконструкцији делова државног пута Л^убл.ана— 
Делнице—Сушак. 

Сви ови радови пмоио cv већ завршени, тако 
да je до 1 јануара 1939 године израђено укупно 
око 700 км. иових путсиа. 

Од почетка радова било je код предузећа за- 
послено 161.928 лица, a исплаћено око 4,5 мили- 
ова падница. C обзиром пак да je број лица запо- 
слоипх у камемоломима п фабрикама итд. скрро 
ИСТО толики коликп и па градплишту, то се број 
запослених na великим јавппм радовима може узе- 
ти да износи 320.000 ОДНОСНО да je извршеио npe- 
ко 8 милиона надница. 

Земљаних  радова  извршено  je  око 3,900.000 
M', бетона n армираног бетона око 71.000 м3. Че- 
ЛИЧНИХ   конструкција   нзлиферовано   je   737   тона. 

По врстама изграђено je коловоза: 
од цемснта бетона око 480.000 м- 
од асфалтног  бетона  .    .    .    .    „    715.000   ,, 
од сптпе   камене  коцке 630.000   „ 
од осталих врста савр. коловоза    „    275.000   „ 
од водом везаног макадама .    .    „ 1,420.000 „ 
За   нзвршене   послове   испла11ено   je   предузе- 

l.iiMa: дннара .   .    .   .432,449.156.11 
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За експропријацију, 
личне и материјалне 
издатке нздато je  .     24,367.326.53 

Укулно исплаћено ди- 
нара  456,816.482.64 

Задржато др  коиачног  обрачуна  . 69,794.812.38 
У завршетку je радова и др, издатака 51^38870^98 

Укупно   Динара   .     .    .   578,000.000.— 
Поред овнх јаиних радова у суми од 578 ми- 

лиона дииара добнјени су 1935 године и нзиесни 
кредити за извођење малих јавних радова тако да 
се ангажована сума за rpat)eibe путева за послед- 
ње три године пеше на Ш0 милиона дпиара. 

За one радове било je образовано 16 теренско- 
техпичкнх секција у којима je бнло запослено 99 
инжењера, 154 техничара и 135 званнчннка, шо- 
(l)epa, служитсља и фигураната. 

Cuc ове радоис извршила су imuia домаћџ чрс- 
дузсИа са иашом радпом спаго.м u иашпм домаиим 
матсрпјалом под иадзори.м иаших државних nn- 
жсњера, a no иројсктпма u специјалним техничкии 
услоипма nspaljcmiM у Мпиистарству грађевина. 
Изузетак чпип сразмерно мала количина битумена 
употрсбљеиог за асфалтне коловозе, 

Овај период од 1935 до 1939 год. претставља 
у историји грађењ^ путева у нашој домовини no- 
сле Уједињења, најинтезивиији период грађеља 
путева у општс a израде санремсних коловоза 
напосе. 

б) Стање радона пз зајма од четпри иилијарде 
дппара. 

Да би се радови започети из кредита од једне 
милијарде могли систематскн наставити и nam рад- 
nii свет нашао запосле№е, a да би се искористила 
uocTOJelia организацнја, каки државна тако и она 
код предузећа из унулрашњег зајма од 4 мили- 
јарде динара додељена je Министарству rpalje- 
вина су.ма од 1 милијарде динара. Од ове суме од- 
ре^ено je за израду савреиених путова 500 иили- 
оиа дииара. 

Јуиа месеца прошле године донете су дне врло 
значајне Уредбе: Уредба o путипм фоидовшш и 
Урсдба o мелиррациоиом фоиду. Оспгуравшп овим 
Урсдбама сталии приход, омогућено je сада да сс 
na базв овпх прихода закључују срсдњорочпи u 
краткорочни зајмови u да се прсма утврђеним npo- 
грамика приступп планском раду u извршењу ових 
програма. 

Тако je, na оонову доиете Уредбе o државном 
И бановннскнм пугним фопдовнма, мредви1)ено да 
се на подлози прнхода држанниг пушог (|)оида 
закључн зајам од 1.500 милиона динара. Ha овај 
начин je за израду саврсмеиих путсва, прсма б-го- 
дишњсм програму, осчгурапа сума од укупно 2 мп- 
лијарде дииара. 

Ова сума од две мплијарде дпиара овако je 
распоређенз: 

A. 

За довршење међународног пута државна гра- 
пица—Субогица—^Нови Сад—Београд—Крагујенац 
—Јагоднна—Ниш—Цариброд, npe;iBiil)eiio je 4/5 
милиона дчнара. 

Б. ПО БАИОВИНАМА 

1) У Дравској баиовиии: 
За израду делова државних путева: Љубљана 

—Крањ—Накло—Јесеннце—државна  граннца,  Ма- 

рибор—Шент Иљ и Марибор—Сл. Бистрица, Цеље 
—Љубљана и Цеље—Марибор, Љубљана—Цеље, 
Љубљана—Ново Место, Јђубљана—Сушак и Љуб- 
љана—Логатец—државна грапица, и кроз градове 
на државинм путевима предвиђено je 209 мплиоиа 

2) У Савској баповппи: 
За израду делова државвих путева: Сесвете— 

Дуго Село—Божјаковина—Банова Јаруга—Брод, 
Самобор — Брегана, Сушак —Љубљана, Загреб — 
Краловац—Сушак, Сушак—'HOBH—^Сенз, Сесвете— 
Иаражднн—државна граница » кроз градове на 
државним путевима, свега 226 милиона динара. 

3)  У Врбаској баиоишт: 
За израду делова државиих путева: Бања Лу- 

ка—Босанска Градиижа и Бања Лука—Јајце, Бања 
Лугка—Бихаћ  и  кроз градове на држа®ним  путе- 
ни.ма, свега 115 мплпоиа динара. 

4) У Приморској бановини: 
За израду државних путева Сплит—Сињ (Са- 

рајево) и Сарајево—Мостар—МетковиК и кроз гра- 
дове «а државним   путевима,   свега   100   мплиоиа 
дипара- 

5) У Дрииској баиовпии: 
За делове државних путева: Лајковац—Ваље- 

во, Сарајево—Подроманија, Добрун—Вишеград— 
Бијело Брдо—-Рудо, Сарајево—Кољиц—Мостар', и 
кроз градове на државним путсвима, ссега 160 ми- 
лпона дчиара. 

6) У Зетској баиовипч: 
За израду делова државних путева: Пријепо- 

ље—Бијело Поље—Беране, MCTKOBHII—Дубровпик 
—Бар—Улцијв и Печурица—државна граница, При- 
јепол.е—Сијеница—'HOBH Пазар, Фоча—Гацко, Пећ 
—Чакор—Подгорица, Котор—Цетиње и кроз гра- 
дове на државним путевима, слега /65 мплчоиа 
дчиара. 

7) У Дуиавској бачовччч: 
За израду делова државних путева: (Београд) 

—Сремс-ка Мнтровица—Брод, Рума—Нови Сад и 
Нови Сад—Жабаљ—Петровград—Јаша Томић—др- 
жавна граница, Београд—Лазаревац, Београд— 
Смедерево—Пожаревац, и кроз градове на држав- 
иим путевима, свега 225 мчлчоча дччара. 

8) У Моравској бачовчич: 
За израду делова државних путева: Жагубица 

—Брестовачка Бања, Голубац—Доњи Милановац 
—Кладово, Разбојна—Брус—Мрамор—Блажево— 
Лелосавићи, К^шевац—Разбојна—Куршумлија— 
Подујево, и кррз градове на државним путевима, 
свега /65 милчоиа дчиара. 

9) У Вардарској бачовччч: 
За израду делова државних птуева: Ниш—Ле- 

сковац—Скопл>е, СкоилјС — Ђевђелија — државна 
граннца, Куманово—Крива Паланка—Деве Баир— 
државпа граница, државна граница — Битољ— 
Охрид—државна граница и Ресан—државна гра- 
ница, Скопл>е—Урошевац—Штнмље—Приштина— 
Подујево и Штнмље—Призрен—државна граинца, 
кроз градове на државним путевима и државни 
пут са Кајмакчаланом, свега 220 мчлиона дчиара. 

До сада je из прве транше зајма од 4 мили- 
јарде динапа у износу од  125 милиона динара и 
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закљученог зај.ма од 150 милиона дннара .na под- 
лози прихода путног фонда издато у рад пословп 
за динара 280,000.000.—. 

У току 2 месеца издаће се остатак у суми од 
120,000.000.—. 

Готови су елаборати у износу више од динара 
500,000.000.—. 

Осим ових, већи број техничких елабората je 
у току израде или довршавања. 

За извршење ових радова образовано je 25 тс- 
ренских техничких секција. 

Чим пролеће граие, отпочеће интензнван рад 
на изради савремених коловоза широм целе наше 
Крал>еви11е. У међувремену расписаће се лицита- 
ције и издати још и други нови послови из новог 
neher зајма иа бази прихода путног фонда, o комс 
»eh воднм преговорс са Државном хипотекарном 
банком. 

Радови који су завршени или су у току завршења 
на државннм путевнма и мостовима 

а) По кредитима из државног буџета: 
Поред радова на рсдовном одржаваи.у држав- 

них путева, т.ј. на обнови коловоза и туцаничког 
застора, из ових кредита замењен je и у овој го- 
дини известан број дотрајалих дрвених мостова 
сталним. 

Од веЈжх мостова довршеии су следећи: 
Армирани-бетонски  мост  преко  реке  Босне у 

Добоју. 
Армирано-бетонски, мост преко реке Јерме код 

Цирота и 
Мост преко реке Думаче код Шапца. 
За ове радове утрошено je око 4,500.000 дин. 
У  току rpaljeiba су мостови: 
Армирано-бегонски мост преко реке Тарс код 

Будечевице, 
Армирано-бетонски иост преко реке Уне у 

Босанском Новом, 
Челичии МОСТ преко рекс Саие код Босанске 

Градишке, и 
Челични мост прско реке Тисе код Жабља у 

укупној вредности од око 58,000.000 динара. 

б) Из Калдрмииског фоида и паибуџетских 
средстаиа: 

Из Калдр.минског фонда израђени су коловози 
појединих улица у следећим местима: Ђевђелији, 
Бездану, Битољу, Вел. Кикинди, Марибору, Суша- 
ку, Вировитици, Пагу, Врањицу, Прахову, Љубл.а- 
ни, Метковићу, Сењу, Копривници, Вел. Градишту, 
Сплиту, Н. Бару, Улцињу, Нишу, Осијеку, Сараје- 
uy, Земуну и Шибенику у укупној вредности од 
25.443.682.01 ДИН. 

Из дотацнје Државног фонда за јавне радове 
извршена je поиршииска оорада коловоза битуме- 
ном — спрамексирање —■ дела државног пута Крањ 
—Јесенице изиеђу Иакла и Подвина у вредности 
од 2,200.000 дии. 

Из овог и Калдрминског фонда завршени су 
још и ови мостови: Мост преко реке Бистрице у 
Призрену у укупној вредносш од око 350.000 дин. 

У току гра1)ења су мостови: 
Челични мост преко реке Мораче код Под- 

горицо, 
Мост преко реке Колине на путу Горажде— 

Фоча, у укупној вредносги од око 2,000.000 динара. 

н) Из зајма од једне милијарде динара. 
Из овог зајма израђени^су ови путеви: 
Београд—Нови Сад—Суботица—Хоргош- др- 

жавна граница, 
Београд—Панчево, 
Београд—Младеновац—Топола, 
Црвени крст—Ииш—Нишка Бања, и 
Плоча—Бела Паланка, 
Загреб—Сесвете—Дуго Село, 
Загреб—Подсусед—Самобор, 
Љубљана—Крањ, 
Љубљана—Делница и Марнбор—Шент Иљ, 
Дубровник—Цавтат и Дубровник према Тр- 

стену, 
Будва—Петровац—Река Железница, 
Сарајево^—Илиџа, 
Босанска Градншка—Бања Лука, 
Краљевица—Цриквеница—Селце—Новн, 
Скопље—Велес, 
Пријепоље—Бело Поље, 
Пут кроз Цетиње, Цриквеницу и Селце, 
Делови пута Вуков Кланац—Трстено—Орашац, 
Карлобаг—Трпбаљ и делови приморско—тури- 

стичког пута у Приморској бановини од Метко- 
Baiha преко Сплита и Шибеника до границе Савске 
баиовине код Трибња. 

Ha свима овим путевима готово сзви BCIIH об- 
јекти замењени су новим. Тако су поред великог 
броја пропуста и маших типских мостова до сада 
израђени и ови већи мост.ови: 

Армирано-бетонски мост иреко канала Краља 
Александра 1 у Новом Саду на трасн кроз Клису, 

Камени мост иреко Дубрачиие у Цриквеници, 
Челични подвожњак у Пегроварадину, 
Челични подвожњак у Земуну, 
Армирано-бетонски надвожшак код железнич- 

ке станице Мали И1)Ош—Укрсница, и 
Армирано-бетонски надвожљак код железнич- 

ке станице Папчево Предграђе, у укупној вредно- 
сти од око 12,000.000 динара. 

У току гра1)ења су мостови: 
Армнрано-бетонски мост преко канала Краљз 

Петра 1 у Србобрану, 
Три армирано-бетонска моста код Србобрана 

на државном пуру Нови Сад—Суботица, 
Армирано-оегонски мост преко реке Бабуне на 

држанном путу Скопље—Ђевђелија, 
Челични мосг преко Црне Рске код Стобнја 

на државном путу Велвс—Ђевђелија, 
Челични мост преко реке Саве у Загребу, 
Архшрано-бсгииски надвожњак код железнич- 

ке станице Римскн Шанчевн, у укупној вредности 
од око 22,000.000 дииара. 

Ha бановинскнм путевима из државне помоћи 
за грађење недржавних путева и мостова или из 
Фопда за јавне радове граде се већим делом об- 
јекти маљег значаја. Од већнх објеката треба на- 
поменутн армираио-бетонскн мост преко реке Ти- 
мока код железничке спшицс Тамннч (из државне 
помоћи) н мост од пабијеног бегона преко реке 
Лима у Беранима (из фонда за јавне радове) у це- 
локупној вредности од око 2,300.000 дииара. 

У пројекту су следе11Н мостовн: 
мост преко реке Пчиње на државном путу Ве- 

лес—Скопље, 
мост преко Милешевске реке код Пријепоља, 
два моста преко реке Расине на државном 

путу Крушевац—Брус, 
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мост преко Кутниске реке иа државном пугу 
11иш—Пнрот, 

мост преко рске Драве у Марнбору, 
мост преко реке Дј^аие у Птују, 
мост преко реке Савиње у Назарјих, 
мост npeico реке Радовље на Фортуии, 
мост преко реке Кокре у Лајху, 
мост преко реке Саве у Довјем, 
мост преко рске Миржс код Севнице,. 
мост преко рекс Местиншћице у Содној Васн, 
мост код Kiimia преко Јање—Бутишнице, 
мост преко реке Лима код Скакавца на држав- 

ном путу Бијсло Ползе—Бсране, као и израда ие- 
колико  прелаза  иреко  пруга  na   иутевима  где  се 
ради савременп коловоз. 

За  израду ових  оојеката биће лотребно око 
20,000.000 динара. 

Б.  ХИДРОТЕХНИЧКИ РАДОВ11 
lio предлогу буџета за 193940 годину предви- 

ђени кредити за хидротехнцчку службу износе све- 
га дин. 31,253.000. 

У упоређењу са кредитима, који су одобрени 
у буџету за 1938 39 годину, сада предлОжени бу- 
џет претставља повећање од oko 7,000.ооо динара, 
што je наиењено у главном за радове на регула- 
цији река и израду водовода. 

Ha територији наше државе организована je 
систематска хидрографска служба за мерење кише 
и висиие водостаја у рекама, коју сада треба одр- 
жавати и прсма потреби д6пуњава;ти и усаврша- 
вати. Даиас располажемо са 850 кишомерних и 606 
водомерних стапица. Поред тога врше се и систе- 
матска мерења количннс; воде у рекама при ра- 
зним вплостајнма. У 1938 години извршено je пре- 
ко 110 мерења, Сви ови хидролошки подаци прет- 
стављају основу за пројектовање хидротехничких 
објеката нарочито за регулацију река и искори- 
шћава№е водних снага. 

Иако наша земља располаже са водиом сиагом 
од преко 3,400.000 КС при најмањој води у рекама, 
свега je досада искорпшћепо око 190.000 КС. Ka- 
ко се види, огромна расположива водна енергија 
досада je незнатно искоришћена на штету развитка 
и индустрије и пол.опривреде. 

У иоследње време почела се. придавати већа 
важност питању снабдевања индустријских места 
потребном електрнчном енсргијом, која се може 
добити из водне снаге наших река, mro he знатно 
допринети остварењу програма електрификације 
земље. 11ма неколико припремљених пројеката и 
поднетих молби радн добнјања потребиих повлас- 
тица за грађење већих хидроцсиграла. 

Потребе na хидротехпичкпм радовима разли- 
чите су у поједнним крајевима наше земл.с. Ha јед- 
ној странн намеће се потрсба предузимања радова 
на регулисању река ti одбраии од поплаис, како 
би се отклониле свакогодишње ттете, Koje необу- 
здане бујице водних гокова и велике воде неуре- 
ђених река наносе народној имовини и привреди, 
насел»има и саобраћајннм објектима. Ha другој 
иак страии постоји проблем снабдевања водом 
безводних крајева u насеља, постоји потреба да 
се подводиа и бароипта земљишта асаиирају a нс- 
продуктивна оспособе за пољопривредно искори- 
шћавање, наррчито у нашим пасивним крајевима, 

Незнатми кредити no државном и бановинским 
буџетима не омогућавају да се рациопално и си- 
стематски изведе и најмањи део тих најхитнијнх 

радова, којнма he се задовољити народ у шеговнм 
насушним потребама и обезбедити најтрајније и 
најсигурније услови за његово благостање, за со- 
цијалан поредак и напредак државе. 

Стога су се морала изнаћи друга, ванбуџетска 
финансиска средства, како би се једном присту- 
пило извођењу једно-г систематског програма хи- 
дротехничких радова, у првом реду регулацпоиих 
и мелпорнцпипих као најхитнијих и најважнијих 
за иашу привреду. 

Уредбом од 30 јуна 1938 године основан je 
Држаиии мелиорациони фопд, из чијих he се сред- 
става моћи изводити радови на заштити од noii.ia- 
ве, идводњавању, нaвoдlbaвalby и иаплављивању 
земл>ишта, радиви на регулациЈи водних токова и 
радови на изради објеката за снабдевање водом. 
приходн овог Фондд изнеће годишње приближно 
ико 30,000.000 дии. 

Да бн се обезбедило и учествовање заинтере- 
соваиих иа извођењу ових радова, Уредоом јо 
предвиђено да се радови могу сринансирати из 
средстава Фонда само под условом да баиовине н 
заиигересоваис општине, села.и сопственици зсм- 
љишта допринесу 20 до 60% ид предрачунске суме 
111)с.ма врсти и важности радова. 

■Поред roia обезбе1;ен je за извршен>е иредви- 
ђеног програма мелиорационих и регулационих ра- 
дова кредиг ид 225,000.000 дпиара из 6% државног 
зајма за јавнс радивс и зема.вску идорану од 4 
милијарде динара, за чију je емисију донета Уред- 
ба од 14 априла 1938 годинс. 

Ha основи тих финансиских средстава изра- 
ђеи je О-годпшњп приграм најхитниЈих регулаци- 
оиих u мелиорационих радоиа у купној суми од 
•i/4,202.000 дииара, који je идиорен решешем Ми- 
нистарског савета од 21 јуна 1938 године, a којн 
ирсдви^а извршеље радова: 

дииара 
51,050.000 
54,495.000 
43,728.000 

у Дравској бановинн за вредност од 
у Савској оаиивини за вредиист од 
у Врбаској оиновини за вредиост од 
у 1 ipuMOipcKoj бановини за вредност од 54,240.000 
у Дрннској бановини за вредност од . . 50,020.000 
у Зетској бановини за вредност од . . 02,824.000 
у Дуиавској бановини за вредност од 48,428.000 
у Моравској бановини за вредност од 54,477.000 
у  Вардарској  бановини  за вредност од 55,000.000 

1 (звођење ових радова у перноду од 6 година 
биће поступио према геритицању обезбс1)ених фн- 
нансиских средстава. 

Неки радови из овиг програма већ су запо- 
чети у прошлој, 1938 години, a за радове који he 
се изводити у.1939 годнни веК су израђени про- 
јскти и извршеис све првдрадње. 

Главишји радовп na регулацији река и мс.ш- 
орацији зс.мл.ипиа, na који.ма je рађено у 1938 ro- 
дини како из буџетских средстава тако и из 1 тран- 
ше 4-милијардског зајма, из рапијих креднта Др- 
жавног фоида за јавие радове као и из доприноеа 
бановнна и питересспата, јесу следе11н: 

1) У Дравској баиовпип: 
регулација Муре na пограиичиом потезу према 

споразуму са Немачком као и на унутрашњем no- 
тезу са утрошком од 1,483.970.44 динара, од којих 
дииара 1,088.970.44 из кредита државе, a 395.000.— 
динара нз креднта Дравске бановине; 

регулација Савиње низводно од Цеља са утро- 
шко.м   ид  2,013.627.23  динара,   од  којих   1,220.000 
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динара   из кредита бановине, a 793.627.23 димара 
нз доприноса интересената; 

радови на одржавашу и побдљшануу постоје- 
1,их грађевина на Сави, Драви и другим водото- 
цима са утрошком од 1,945.000 динара из кредита 
оановине. 

2) У Савској баиовпип: 

регулација Саве узводно и низводно од За- 
греба са утрошком од 5,475.000 динара, од којих 
2 475.000 динара из кредига државе. a 3,000.000 ди- 
нара из кредита бшовине; 

регулација Речине na пограничном потезу, 
ппема спопазуму са Италијом, са утрошком од 
i 036 000 динара, од којнх 450.000 динара из кре- 
пита фжаве, динара 320.00 из кредита бановине, 
a 226.000 динара из кредита општинс Сушак; 

регулација Драве на пограничном потезу пре- 
ма споразуму са Мађарском a утрошком од динара 
1930.000  из кредита дри<аве; 

радопи na утврђевању обала Саве, Драве _и 
Mvpe на угроженнм месгима са утрошком од ди- 
иара 2 174.500 динара од којих 1,324.500 динара 
из крелита државе, a 850.000 динара из кредита 
о.шовине; 

регулација Зрмање са утрошком од 965.292 
чинара  из кредита државе; 

радови на делнмичној мелиорацији Црнац и 
Јелас поља са утрошком од 1,200.000 динара, од 
KoinN ЗОО.000 динара из кредита државе, 600.000 
■шнара из крсдита бановине. a 300.000 динара из 
чоприноса  интсресената; 

радови на одводљавању Рибарског поља и Јс- 
зера код Плашког са утрошком од 850.000 дпнара, 
oi КОЈИХ 450.000 динара из кредита државе a т- 
иара  400.000 из кредита бановине 

3) ,V Врбаској баиошти: 
осигурање обала Уне и Врбаса на угроженпм 

местима са утрошком од 350.000 динара, од којих 
990 000   динара  из кредита државе  a   130.000  ди- 
иара'из крсдита бановине; 

ра^ови на мелиорацији подручја водних за- 
•invra „Нови Град" и „Лијевче Поље" са утрошком 
од динара 850.000, од којих 600.000 днпара из кре- 
иита државе, 150.000 дииара из кредита бановиие, 
a  100.000 динара из доприноса иптсресепата; 

радови на одподљавању Гламочког и Ливањ- 
ст<ог гшља са утрошком од 300.000 динара из кре- 
дита државе; 

4) У Прчморској баиовиич: 
радови иа исушељу Вргорског језера са утро- 

iiiKOM од 1,800.000 динара, од којих 1,250.000 ди- 
нара из кредита државе, a 550.000 динара из кре- 
дита бановине; 

радови иа одводљавашу Ливањског н Книн- 
ског поља са утрошмом од 220.000 дннара, од ко- 
јих 50.000 дипара из кредита државе, a 170.000 ди- 
илра из кредита бановине; 

ocHrypaibe обале Неретве na угроженим ме- 
стима са утрошком од 180.000 динара из кредита 
бановине; 

регулација Зрмање код Мокрог поља са yipo- 
шком од 540.000 дииара из кредита државе; 

5) У Дрииској баношти: 
радови на заштити од пстлава подручја „Би- 

јељинске" и „Обеда", водне задруге, са утрошком 
пд 990.000 динара из кредита државе; 

мелиорација Посавске водне задругс код 
Обреновца и Оридске водне задруге испод Шапца 
са утрошком од 5,502.000 динара, од којих динара 
4,822.0000 W3 кредита државе a 680.000 динара из 
доприноса интересената; 

регулавдф Саве код Раче и Дрине код ушћа 
са утрпшком од 1,000.000 динара из кредита др- 
жаве; 

осигуравзе обале Босне "и Лашве на угроже- 
ним местима са утроаиком од 190.000 динара из 
кредита бановине; 

одвођеље Царасих вода изван подручја Ма- 
чванске водне задруге са утрошком од 1,100.000 
динара из кредита државе; 

6) У Зетској бановини: 
уређење водотока у Црмничком пољ/у са утро- 

шком од 450.000 динара из кредита државе; 
регулација Рикавца код Бара са утрошком од 

300.000 динара из кредита државе; 
израда каиала за наводнзавап>е Мегохије са 

утрошком од 2,950.000 динара из крсдита државе; 
израда бране на Зети ради наводњаваља Бје- 

лопавлпћке равнице код Даниловграда са утро- 
шком од 1,600.000 динара из кредита лржаве; 

7) у Дуиапској бановини: 
осигурање обала Дунава код Блажевице, Вај- 

ска—Бођаиа, Даља, Чиба, Борова, сремских Кар- 
ловаца, наспрам Белегиша, Гроцке и Смедерева, 
са утрошком од 3,493.000 динара, од којих динара 
3,032.000 цз кредита државе a 461.000 динара из 
кредита бановипе; 

осигурање обзле Тисс код Иадрљана, Обили- 
liena, Падеја и испод Петровграда са утрошком 
од 1,946.000 динара, од којих 700.000 динара из 
кредита државе, 1,096.000 динара из кредита ба- 
новине 'и 150.000 дин. из доприноса иитересената; 

регулација Саве код Прогарске аде и Купи- 
нова са утрошком од 150.000 дииара из кредита 
државе; 

осигурање обала Велике Мораве на угроже- 
иим местима са утрошком од 300.000 дппара из 
крсдита баиовине; 

осигурање наоипа у Панчевачком риту са утро- 
niKOM од 1,500.000 дниара из крсдита државе; 

одржавање хидротехничких објеката на плов- 
noM каналу Бегеју у Банату са утрошком од ди- 
нара 547.000 из кредита државс; 

8) у Моравској бановини: 
регулација Велике Мораве код Катуна, Раше- 

вице, Тауприје, Милошева и Ћићевца са утрошком 
од 1,300.000 дипара из кредита државе; 

регулација Јужне Мораве код Тешице, Бобо- 
вишта и Сталаћа са утрошком од 200.000 динара 
из кредита државс; 

регулација Тимока код Ки^ажевца са утрошком 
од 250.000 динара из кредита државе; 

9) у Вардарској баиовиии: 
рсм-улација Црног Дрнма низводно од Струге 

са утрошком од 850.000 динара из кредита државе; 
54' 
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чишћење Црне рске узводно од Скочипира са 
утрошком од 300.000 динара нз кредита државе; 

израда пумпне стаиице у Скопском пољу са 
утрошкол! од 750.000 динара из креднта државе; 

у 1939 години продужиће се још недовршеии 
регулациоим и мслиорациони радови на напред по- 
менутим местнма и започеће сс у већсм обиму нови 
радови. Главни су радови: 

регулација Драве у Птујском срезу; 
мелиорација полручја Доњо-Летавске долинс; 
израда уставе на Љубљаници у Љубл^анм; 
регулација CaBHibe код Цеља; 
регулација Драве na ограничном потезу и низ- 

водно од Вараждина до ушћа Муре; 
регулацнја Речине код Сушака; 
мелнорацнја  Јелас  поља  у  срезу   славонско- 

бродском; 
мелиорација Буиић и Корсничког поља; 
мелиорација Чворкуше у градачкам срезу; 
продужење радова на мелиорацнји Лнјсвче и 

Гла1мочког поља; 
продужење   радова   na   мслнорацијп   подручја 

водне задруге „Нови Град"; 
бушење   тунела за одводн.авањс   Имотско-бе- 

кијског поља; 
одводњавање Сињског и Ливањског пол.а; 
иродужење  радова  на  мелиорацији   Мачвс   и 

Посавске водне задруге; 
продужен.е   рацова  иа   мелипрацијн   ппдручја 

Бијсл.инске водне задруге; 
асанација Будианског прља; 
мелиорација Бијелопавлићске равпице у Дани- 

ловградском срезу; 
нсушеше полјз Слапо у Никшићком срезу; 
продлокење радова на изради канала за павод- 

н.апање Метохије; 
мелиорацнја Велико-Гра пиптанског рнта; 
мелиорација подручја Великог Луга код Мла- 

деновца; 
регулација  Велике  Мораве  од  Марковца  уз- 

вадно; 
мелиорација Батке у Сенћанском срезу; 
регулација Вслике Моравс од Сталаћа до Вар- 

варипа; 
регулација Јужнс  Мораве  од Брестовца  низ- 

водно; 
регулација Расине код Златибора; 
регулација Топлице  код  Прокупља  и  Д.  То- 

чана; 
канализацнја   Скопског   пол>а   са   довршен>ем 

пумпне инсталације; 
регулација   Јужне   Мораве   код   Лучана   низ- 

водно; 
регулација Вардара код Скопља; 
регулација Црис Рскс узводно од Скочивира. 
Потребио je напомеиути, да папред поменути 

б-годашњи програм претставља само један део це- 
локупног   инвестиционог   програма,   који   je   изра- 
дило Министарство грађевина a који предви1)а из- 
вршење  потребних  мелиорација  у вредностн  од 
1.627,000.000   дипара,   којима   ће   се   добити   око 
676.000 хектара поплавног, мочвариог и слабо про- 
дуктивнот зсмљишта, као n извршење најхитпијих 
регулашија нашнх nevpel)Onnx река у вредности од 
1..",94.000.000 динара или учупно 3.221,000.000 лии. 

Изво1)Сњу овнх радова треба приступити n.iaii- 
ски ii поступно у дужем периоду према њиховој 
хнтиости   за   прнлике  заиптсресованих   крајева,  a 

програм се може остваритн са.мо заједничком са- 
радљом државе, бановина и свнх заинтереоованих, 
удружених у водним задругама, које морају да 
преузму бригу за чуваизс и одржавање извршених 
радова. 

Водне задруге су најздравија основа за спро- 
nohcibe мелиорационих радова. Скоро све мелио- 
рацнје у иашим северним крајевима извршене су 
срсдстви.ма самих водних задруга односно самих 
ннтерессната. 

Данас има у земл>и око 150 водпих задруга 
са укупном површином мелиорираног подручја од 
око 1,100.000 хектара, са 2.100 км. одбранбених 
насипа, 8.550 км. канала, 108 пумпних станица, 
4.100 мостова н пропуста и 860 задружних зграда 
и магацина. Садања вредност свих задружннх обје- 
ката износи преко 1.400,000.000.— динара. 

Годишњи прорачуни трошкова свих водних за- 
друга пењу се сада  на  прско  136,000.000 динара. 

Финансиско стање већег дела водних задруга 
може се сматратн повол>ним. Иеке задруге запале 
су у тешке финанснскс прилике услед задужења 
које су извршнле у доба просперитета, — једне, 
јер су бнле присил.ене да обнове задружне објекте 
порушене од поплавд 1924 и 1926 годннс (Бачко 
—Моноштор—Апатииска, Апатим—^Сенћанска, Бо- 
гојево—Вајска—Жива, Чиб—^Бсгечка, Дарђанска), 
a друге, јер су хтеле да изведу пројектоване ра- 
дове за мелиорацију својнх подручја (Би1)—Бо- 
сутска, Годоминска, Неготинска, Новиградска, Де- 
либлатска). Сташе ових задруга je занста тешко, 
јер оне не могу плаћати доприносима задругара 
високе ануитетс закључених зајмова, чија се ви- 
сина знатно повећала услед тога што нису плаћале 
дужне ануитете за време опште економске кризе 
која je владала од 1930 до 1935 године. 

Обзиром на еконоиску u социјалну важиост 
водчпх задруга, чијс je постојање n иесметаио 
фуикцпоипсање од опште користи n јавног пите- 
реса II претстапља питање државиог престижа, иа- 
A/e/ie се потреба да се фипапсиско стање заду- 
жеиих водипх задруга што прс уреди  u caniipa. 

Стање снабдеваи>а водом насеља je доста нс- 
повољно, нарочито у кршевитим крајевима Драп- 
ске, Савске, Прнморске и Зетске бааовине и на ja- 
драиским острвима. Већи део тих насеља снабдева 
се кишиицом сакупл>еном у цистернама и отаоре- 
ии.м локвама, које летн пресуше, пошто за три и 
ишпе месеци уопште нема кише. Лзуди и жене мо- 
рају прелазити дневио 10 na и 20 километара до 
оближње реке да напоје стоку и понесу својим 
кућама мало воде. За снабдевање населЈа na остр- 
ви.ма вода се мора доносити лађама. 

У другим крајевима државе постоје многе ва- 
роши и градовн који уопште немају модерни и хи- 
гијенски водовод, већ се становништво снабдова 
водом из зага!)сних бунара подземне воде. To исто 
важи и sa већи део села у Дрннској, Моравској и 
Baii.uipcKoj баиовинп. 

Недовољио и нехигијенско снабдевање водом 
један je од главних узрока разннм епидемијама и 
знатпом  проценту  морталитета  у тим крајевима. 

За последњих 10 година доста je рађено од 
стране државе и бановина на побол>шан>у оваквог 
стања онабдевања и израђено je преко 1.400 обје- 
ката у нредности од преко 146,000.000 динара. Од 
тога je доста објеката тек започето (велики групнн 
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водоводи за више села као и неки варошки одно- 
сно градски воловоди), које треба настаиити и до- 
вртити. 

Од извршепих објеката, одпоспо водонода у 
изво1^«^У треба нарочито истакнути: водоводе Су- 
ве и Белс Kpajniie, водовод Кран.а н околиис, Ста- 
рог трга и околине, водовод Крк—Александрово— 
Малинска; водоводе: Карлобага, Стариграда испод 
Велебита, Далматинске Загоре—између Дрииша, 
Перковића " Шибеника, Санског Моста, Внсоког 
Пала, Зенице, Ужице, Вал.ева, Чстиња, Крагујевца, 
Авалс, Прнштине, БитоЛ)а, Св. Николе, хидроцен- 
тралу' sa  водовод Охрида  итд. 

рЈзрађени програм Министарства грађевина 
предви})^ инвестиције од 478,000.000 динара sa нај- 
хитније објекте и довршсње радова, који су за- 
почети из кредита зајма закљученог од стране Ми- 
иистарства rpai)CBHiia 1936 годиие ради израде об- 
јеката за снабдевање водом иасел.а, a ЧИЈН се апу- 
итети уносе v државни буџет. Како се радови из 
овог програма неће моћи за сада изводити из 
средстава Мелнорационог фонда, јер су ова за 
први псриод од 6 годима аигажонапа за извршење 
натхред поменутог програма регулационих и ме- 
чиораииоиих радова, — не преостаје друго него 
а се закл>учи нов зајам бар за довршење започе- 

тих водовода. 

В. ЕЛЕКТРИФИКЛЦИ.1Л 
Господо иародии послаппцп, 

Услови за произнодн.у јсвтине електричне 
еиепгијо, с обзиром иа природне погонске онаге, 
L-()ie стоје у огромним количинама на расположе- 
,ч1 v v нашој држави, јесу једииствено поволлм као 
v мало којој земл.н, али поред толиког богаства, 
електри{|)икација земл,е веома слабо нагфедује. 

Узрок лежи у томе, што ми немамо изра1)еног 
катастра водених снага за целу земл.у. Постоји 
само катастар за реке Словеније и један део Дал- 
мације, те се због тога и исмају тачни подаии са 
коликом водсиом снагом раополаже наша земл>а 
Пп'и разним водостајнма појединих токова. Према 

' иближној процени, могу се искориститн водене 
снаге 'при минималној води v износу од 3,500.000 
КС a преко 9,000.000 КС. при средњој води. Од 
овако велике расположиве енергије водених сиага 
искоришћсно je само око 202.902 КС. или само 
5 9% од расположиве снаге при мчнималној водн, 
a'caMO 2,25% при средњој води. Осим водених 
сиага nocToie и огромис резерве фосилних угл.ена. 
које се цене на 6.370 милиона тона. Угл.ених руд- 
иика има скоро no целој земл.н и могу се идеалио 
na лииу мсста искористнтн за електрификајцију 
земл.с тим пре, што je milimia врста угл>а млађс 
(^ормације. 

И поред оволиког прмродиог богатства наше 
земл.е, употреба електрнчнс енергије у нашој зем- 
л,и износи око 50 К\У'ч no становнику док v дру- 
гим земљша износи од 500—1.000 K\V ч no ста- 
новнику. 

Правилпи развој електрификације наше земл.с 
оиета пгдостатак довол)!^ јаког капитала у зсмљн 
и  иедостатак позитивппх закоиа. 

Програм и општи план елсктрис^икацијс зем- 
л>е, који je неопходан и од велике важностп за 
правилап развој електрисјјнкацпје, до данас иијс 
изра1)ен из разлога, што не постоји основни закои 

o уиапређењу производње и искоришћавања елек- 
тричне енергнје, којим би се регулисали сви одно- 
си на овом подручју делатности и обезбедила прав- 
на сигурпост уложепнх капнтала. 

Питање електрификације земл.е од пајвећег je 
зпачаја не само у погледу економског и социјал- 
ног подизања namer парола, већ и у погледу на- 
родне одбране земл>е. 

Стварањсм (|)опда за 'електрификацију зомл.о 
створила би сс Morvliiiocr електрнфикаипјс n па- 
СИВНИХ крајева и тиме потпомогло eKOHOMCKO по- 
дизање истих. 

Да би сс ово важно питан>с успсшпо решило, 
11рн11ремл,ен je био у подручпом ми Мипистарству 
нацрт Уредбе o унапрс^сњу производње и иско- 
рииИкавања електричне енергије за који je дато 
овлашћење Финаноиским законом за 193839 год. 

За проучаппње nnor закоиског иацрта одрелип 
сам специјалиу кбмисију ол прчзиатпх сгручњака 
са задатком, да овај иацрт проуче и даду своје 
■\miii.i,cibe, иа осиопи кога hy ппдистн na пдпбраис 
пацрт овог важпог закона. 

У погледу електрификације земље у прспплој 
години изра1)ен je већи број електрнчних далеко- 
вода, ол којих су од велике важности: Вреоци— 
Кпагујевац, Крагујевац—Лагодпна Крагујевап— 
Кгал.ево, Huni—Прокупље и Треска—Скопл^. Од 
већих електричних цептрала довршепа je и пуште- 
иа v погон хилро-цептрала na реци Tpecun јачипе 
5.450 K\V a поред ове изграђен je илн je у изградњи 
и већи број мап>их електричних цептрала (Уроше- 
вац, Орловат, Метковић, Бсрапе) и извршено npo- 
ширење nelier броја цвнтрала (Београд, Псијек, 
Земун, RpeoiuO. 

У састав Министарства грађевина долази и ин- 
спекциЈа парних котлова за подручје града Бео- 
града. У roKv прбшле ro.umc извршен je велики 
број редовних и ванрелних прегледа котлова нп- 
дустриских предузећа. Мнппстарство врши падзор 
над радом и осталмх инспекција парних котлова. 

Како се no садашњем поступку воши преглед 
котлова no пст разних закона, то je v подручном 
мп Министарству израћена нова Урсдба са заком- 
ском снагом no прегледу парних котлова и паплати 
такса. Ова Уредба биће донета у најкраћем 
времену. 

Г. АРХИТЕКТОНСКИ РАДОВИ 
У буџсту Мипистарства граНевипа nnje пред- 

виђен крслит ;<а подизање државних зграда већ 
само за њихово редоипо одржавање и оправке и 
то у износу ОД 3,750.000.— динара. 

Оволика сума уиоси се редовно свакс године 
у ову сврху и ако иста није довољна ни за пајхит- 
mije пи најпотребпчје оправке државних зграда 
с обзиром na повећање броја ових зграда као и све 
већу трршност постојећих. 

'Паред овога, .Мппистраство гра1)евина врши, 
прегледа и одобрава пројекте a тако1)С и води над- 
зор над грађењем свих државних зграда, и исто- 
времено одобрава и пројекте за зграде намењене 
јавној употреби. 

У години 1938 од lopaheniiK као и одобрених 
пројеката отпочето je a делом и завршепо грађе- 
винских  радова  na  зградама  у  суми  од динара 
IfiO.OOO.OOO.— u то: 
Из   ресора   Миннстарства   социјалне 
полмтике   и   народног   здравља   у 
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суми   ол 15,000.000.— 
Из   pecopa   Министарства   правде   v 

суми   ОД    10,000.000.— 
Из pecopa   Мипистарстна   финансија 

у суми од ' .   60,000.000.— 
Мз pecopa Министарства просвете у 

СуМИ  ОД '.    ЗГ),()()().()()(). 
Мз pecopa Министарства  пошта,  те- 

леграфа и телефрна у суми од .    .  .40,000.000.— 
Детаљан распорел отпочетих и лелом изврше- 

них   грађевинских   радова   видимо   у   следећој 
табели: 

Из рссорп Мттстарстпа социјалне полтикс 
п народног здравља: 

Хигијенски завод у Нишу, 
Инфективни павиљон болнице у Баи>а Луци, 
Друго Очно одељење Опште државне болни- 

цс у Београду, 
Хируршко-гинеколошки павиљон у Скрпљу, 
Хируршки iiaBn.i>()ii у Нишу. 

Из pecopa Мипистарстпа правдс: 
Средишни судски затвор у Крушевцу, 
/loM малолетника у Неготину, 
Казнени завод у i 1ишу, 
Рестаурација манастира Грачанице, 
Оправка  манастнра  Бањске, 
Коиак  при   манастиру Ајдановцу, 
Казиеии завод у Старој Г[)адии1\'11. 

Из pecopa Министарства финансија: 
()правка бивше царинарнице у Сплиту, 
Царинарница у Будви, 
Царннариица у Котору, 
Рафинерија за шећер Ha Бељу, 
Царннска зграда на Сушаку, 
II Пореска управа у Бсограду, 
Надзиђивање III спрата на згради Министар- 

ства финансија, 
Царинарница у Сплиту, 
Царинарница у  Шибенику, 
Оградии зид Лугословенске слободне зо«е у 

Солуну. 

Из pecopa Мпипстарства просвсте: 
Средња музичка школа у Београда, 
Државна ПЈтампарија у Београду, 
Музсј Кнеза Павла у Београду, 
Прашш  (ј)акултет у Бсограду, 
Завршши радоии на Дечијој клиници у Бео- 

граду, 
I жскска гимиазија у Бсограду, 
Внша домаћичка  школа у Прокупл^у, 
Заврипф радови на МашиискоЈ лабораторији 

у Београду. 

Из pecopa Министарства пошта. телеграфа 
ii телефона: 

Дирекција пошта у Сплиту, 
Пошта na Круиском венцу у Београду, 
Пошта на Сењаку у Београду, 
Радио стаиица у Земуну, 
Пошта у Сплиту, 
Пошта у Дубровнику, 
Поштанска штедиоиица у Бео-граду. 
Исто тако  су  иреглсдани,   одобравани  као   и 

кзрађени разни пројекти и-з других pecopa, у из- 

иосу од око 100,000.000 динара, као и пројскти за 
црквс разних перонсповести, црквсис зграде, спо- 
мсннке и друго. 

Из 6% држаииог зајма за јавие радове u зе- 
маљску одбраиу од 4 милијарде дииара додељена 
je МинистарстБу гра1)евина за подизање јавних 
грађевииа сума од 250,000.000 динара. 

По одбитку разлике од 5% no смисионом 
курсу рстаје слободна сума од 213,750.000 динара, 
која je сума no израђеном тестогодииш.см про- 
граму Минисгарства грађевина 'овако раопо-дељена 
no ресориш: 
Министарству грађевина . . . 24,000..000.— дин. 
Мииистарству правде .... 60,000.000,— ДИН. 
Министарству просвете . . . 75,000.000.— ;nni. 
MuHHcrapcTBv  ф(каичког  иаспи- 

тања народа 30,000.000.-     дин. 
Министарству унутрашњих no. 

слова    . 5,000.000.— дин. 
Министарству   ггошта,  телегра- 

фа и телефона 17,000.000.— дии. 
Минпстарству финансија   .... 800.000 дпи. 

Д. РЕГУЛАЦИЈА ГРАДОВА 
У надлежност подручног ми Минпстарства 

опада и одобравање уређајних основа наших гра- 
lona. У току прошле буџетоке годипе проучаван« 
су многе идејне скице регулацпја, нацрти урсдаба 
o изво1)е1ву регулационог плаиа као и грађевински 
праиилипци многих градова и давана упуства за 
њихову дефинитивну редакцију. 

Од многих градова којима су дата ова упу- 
ства за пзраду или су прегледане и одобрене идеј- 
ие скицс за регулацију да поменем само неке као: 
Београд n Зсмуи, Сплит, Нит, Скопл>е, Смедере- 
во, Оспјек. Вировитицу, Нови Бар, Сопот, Баља 
Илиџе  и  др. 

Одобрени су грађсвииски правилппци за сле- 
дећа места: Цетиње, Нови Сад, Велпку Кикинду, 
Призрен, Приштину, Љуберађу и Јабуковац, a дата 
сагласност за граНевипски правилпик сола Вардар- 
ске бановине, којп je донео Бан Вардарске ба- 
повнне. 

Подручно ми Мппистарство лшво настојава да 
спровођењем у дело одредаба Грађевинског зако- 
na омогући mro брже и mro боље урбанисгичко 
уређење наших градова, варошица и села. 

Стање персонала у ресору Мннистарства грађевина 
У  Министарству   грађевина  и  банским 

управама има укупно особља 3.252 

A. До струкама: 
Иижењера  528 
Правшиса  9 
Техничара  163 
Рачунских чпповника       10 
Адмиппстративних чиновника       24 
Архивских чинопника      43 
Практичних техничара      38 
Мадзорника  путева      196 
Званичника  26 
Служитеља  43 
Путара  1.920 
Коитрактуалних чиновника   95 
Дневничара  157 
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Б. По школским квалификацијама: 
Са факултетском спрсмом    .... 

Са  средшом тсхничком школом .... 
Са   трговачком  академијом  
Са великом матуром  
Са малом матуром  
Са   занатском школом  
Са два разреда гимназије  
Са основном школом  
Са разним квалификацијама  

537 
163 

10 
24 

138 
38 

127 
1.963 

252 

ка оутева   (паушалиа  накпа- 
да путних трошкова) за  .    . дан,      447.520.- 
Укугтно   повећање   код   лич- 
них   издатака   нзпоси        2,174.303.- 

В. По положају u иачииу постављсња: 
1.405 

95 
157 

1.595 

Регулисаних  
Контрактуалних  
Дневничара  
Путарских радника  

Г. Ло баиским управама: 
државних бановинских 

Министарство грађевина 
Дравска баиовина . . 
Савска бановина . . . 
Врбаска бановнна . . 
Приморска баиовина . 
Дринска бановииа . . 
Зетска бановина . . . 
Дунавска бановина . . 
Моравска бановина . . 
Вардарска бановина . . 
Vnp^aBa града Београда . 

Свега 

430 
205 
404 
229 
242 
345 
411 
277 
300 
388 
_12_ 

3.252 

823 
1.024 
287 
258 
502 
348 
607 
88 
272 

4.209 

Господо иародип послаиици, 
Пошто сам вам изнео укратко стање објеката 

u оалова у подручном ми ресору, прелазим на ци- 
ILjSn дси предлога буџета за 193940 гоДину 
који  се пред вама налази. 

" У претходном излагању указао сам шта je joiu 
cue потрсбпо урадити да би се свн објекти, који 
долазе у делокруг ресора Миннстарства грађевина, 
човели у сташе како то интерсси наше државе им- 
перативно налажу, као и начни na који би се oun 
падови лшгли постепено-плански извршивати. 

Ha овој базн почива и овај буџетски предлог, 
o чему ћете се из даљег излагања и сами уверити. 

Предлог буџета Министарства грађевина за 
1939 40 годину износи укупно дин. 236,204.237. У 
овај'износ нису узети у обзир кредити предвиђе- 
ни за инвестиционе расходе осталих министар- 
става, као и кредити предвиђеии за личне и поро- 
амчне пензнје. 

У одпосу према буџету који сада важи, oaaj 
буџетски предлог прстставља повећање од динара 
20,958.701.—. 

Ово повећање показује сс код следећих врста 
издатака: 

A. У РЕДОВНИМ РАСХОДИМА 
/ Код личиих издатака 

1) Код парт. 597 — личне принад- 
лежности  за дин. 1,790.649 — 

2) Код парт. 598 — награде кон- 
трактуалним чиновницима и 
дневничарима за        336.134. 

3) Код ларт. 600 — специјални 
додаци на службу иадзорни- 

// Код иатеријалних пздатака 
i) Код партије 606 — општс у- 

upaiiiie   потрсбе   за   .    . 
2) Код парт. 607, 617, 624, 631, 

638, 645, 652, 660, 667 и 674 
— одржавање и оправка др- 
жавних путева  и  мосгова за 

3) Кад парт. 610 — претходни 
радови и израда пројската 
за рсгулацнонс радове за    • 

4) Код иарт. (ili поз. 1 — одр- 
жавање и побрљшање изве- 
дених водограђевина н ин- 
сталација за       

5) Код парт. 612 поз. 4 — изра- 
да катастра водмих онага са 
11_\ч'),111кацијама  за      .... 

6) Код napi. 619 поз. 11 и 626 
поз. 1 — за постављање ио- 
вих u одржаваше постоје- 
luix кншомсрних и нодомер- 
них  станнца   за     

7) Код парт. 628, 664 и 681 — 
рсдовио одржавање и оправ- 
ка држаииих зграда  за    .    . 
AKO сс од овога одузму сма- 

њења која су изиршена код не- 
ких иартија матсријалпих нзда- 
гака (602, 603, 613, 644, 653, 657, 
661) у укупиом износу . . . 
оида повећан>е у ридовним рас- 
ходшиа код магсрпјалних изда- 
гака   ИЗНОСИ  'Свега  
a ужуишо  пооећање  код редов- 
иих  расхода износи   

Kao што се на први поглед да 
iioiieiiaihc показује се: 
1) Код личинх издатака за 
2) Код партија за редовно одр- 

жаваље државпнх путсва и 
мосгова за      

3) Код иартија за редовно одр- 
жавање хидротсхничких об- 
јскага и за хидротехничку 
службу  за  
Ад. Г Што се тиче повећања код личннх из- 

дагака OHO je намењено: 
а) за исплату разлике шринадлежности због 

повећаног броја чланова породица ма које се прн- 
ма додатак на скупоћу и због уншређења и пери- 
одских повншица и 

б) за нсплату принадлежности нових службе- 
нпка чија су места предвиђена у овам буџетском 
предлогу. 

Данашње сташе особља формираио je и одго- 
вара послопима које je Министарство грађевина 
имало на извршеи.у upe четнри године. када су 
сви прађевииоки пшслови били фииансираии само 
из државног буџета, чији су укупни расходи тада 
износили око 165,000.000.— дннара. 

дин. 50.000." 

7,916.000. 

164.000. 

200.000.- 

50.000. 

13.400. 

78.750.- 

392.100.- 

8,080.050.— 

10,254.353.— 
видети гланни 

дин.    2,174.303.— 

,916.000.— 

377.400.— 
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Данас, међутим, ррађевинска делатност државе 
mune je иего утростручена. 

Министарство грађевина данас има на распо- 
ложењу један буџет од преко 215,000.000.— днн., 
затим два зајма за велике јавне радове: од мили- 
јарду и четири мнлија[1де дннара, na Државни 
фопд за јавне радове, односно Државпи' путни 
фонд и Мелпорациопи фонд и друга вапбуџетска 
финансиска средства. 

Према ово.ме, очнгледно je да садашње особл.е 
.Мпписгарсгва грађевина није у могуКности да оба- 
вља све поверене му послове. 

До сада je за снимање, пројектовање и изво- 
Ijciue великнх јавппх радива образовано 35 нових 
теренско-техничкнх секција. — Да би ове секције 
могле правнлио функционисатн, морало се анга- 
жовати стално — разврстано ОООбље, јер upe свега, 
ту су били у питању скуиоценп милионскн радови, 
a с друге сгране и из формалних разлота ту je мо- 
рало битн разврстано особл.е, јер no Закону o ра- 
чуноводству иаредбодаици n рачунополагачи могу 
бити само указпа лица. 

Пошто нијс било буџетске могућиости да се 
иостави ноио разврстано особлЈе, то je ово мо- 
рало привремено бити повучено из Министарства, 
техничких одсл.еи>а банских уирава и техничкнх 
одељака, али ггосладаце овога одмах су се осегилс 
код ових установа. Министарсгво грађевина оста- 
ло je без најнужнијег техничког и другог IIOMOII- 
иог особља, a код техничких одељења банских 
управа и техничких одељака стање je још теже. 
Тако, данас, na 344 среаз имамо свега 147 инже- 
њера и 51 техничара или другим речима: na 21- 
среза нмамо само једног инжењера a na 7 срезова 
само једног техничара. 

Али не само да се повећао обим грађевинских 
радова, већ се повећала и мрежа државних путева. 
Ha свима тим иовопроглашеннм државннм путеви- 
ма требало je поставити надзориике путева и 
путаре. 

Из свега изложеког јасно се вкди, да je данас 
nocTojehe особл.е у ресору Министарства грађевина 
недовољно и да je неопходко потребно створити 
буџетске могућности да се постави пово особље, 

Зато je у овом буиетском предлогу предвиђено 
121 новс) место и то: за 40 инжењера, 30 техпичара, 
3 админнстративна чиповппка, 4 рачунска чипов- 
ника, 5 архивских чкновника, 10 практичних техни- 
чара n надзорннка путева, 19 путара сталних рад- 
ника и  10 дпевпичара. 

Финансиски е(|)екат за ово ново особље изно- 
си око   1,750.000.— динара. 

Лд 2". — Друга важна позиција која je у овом 
буџетском предлогу повећанв то су партије за ре- 
довно одржавање и оправке државних путева и 
иостова. 

Дужина мреже државних путева данас износи 
10.250 км. Пре.ма стању наших путева н саобраћају 
«а њима требало би за њихово одржавање да има- 
мо најмање 20.000.— дин, no км. (У другим зем- 
л.ама вотпра ее за одржавање путева no 30 до 
50.000.— дин, no км.). 

Међутим мп у данашњем буџету имамо свега 
око 10.000.— дин, no км. (у ранијим буџетима било 
je 7.000.— дин, no км.). Резултат овога најбоље 
се показао на еамим мутевима. Код поједиппх пу- 
Тева горњп слој, услед передовног одржавап.а и 
тешког caoopahaja, потпуно je уништен тако, да ти 
путеви данас претстављају анахронизам, у односу 

према модерном саобраћају са моторним возилима. 
Сјво не само да je нама свима познато, ово je врло 
добро позпато и страпцпма којп прелазе у Југо- 
славију аутомооилпма n који се све више и више 
одбијају од nac. 

али путевн немају само значаја за туризам. 
.lom већег зпачаја они пмају за народну привреду 
н народпу одбрану. 

Када све то имамо у виду, онда ово повећаше 
које се показује у овом Оуиетском предлогу за одр- 
жавање државппх путева и мостова ne претставља 
ппкакву жртву за државпе финансије, neu пасуишу 
потребу за цео народ n целу земљу. 

C обзиром na ово повећање, у наредној буџет- 
ској годннн имаћемо око 10.900.— дин. no км. за 
одржавање путева. 

Ад 3". -- Најзад у редовним расходима пока- 
зује се повеНање, као што смо ридели, и за хндро- 
техничку службу. 

ПовеНање код napinje 610 у суми од дип. 
164.000.— намењено je за образовање и одржавање 
геренско-техничких секција за претходне радове н 
израду пројеката sa регулационе радове и утврђи- 
вања обала на пловпим n сплавним рекама и кана- 
лима и TO' na најугроженијим местима, где разорно 
дејство воде угрожава опстанак одбранбених на- 
сипа, који заштићују велике комплексе земљишта 
од поплаве, опстанак насељених места и скупоце- 
ппх саобраћајних објеката и то: на Дупаву, Сави, 
Драви, 'Гпси, na Бегејском каналу, на Велнкој и 
Јужпој Морави и на Ибру. 

Kao што се види, важност и неопходност no- 
требе за овим кредитом ван сваке je дискусије. 

ИовеКање код партије 611 поз. 1 у суми од 
дип. 200.000.— намењено je за одржавање и по- 
бољшапЈе изведених водогра1)евина и инсталација 
на ibHMa. 

Услед сталног редуцирања буџетскпх кредита 
за одржавање -изведених водогра1)евина, овн су 
сведени на тако незнатну меру, да je немогуће те 
водогра1)еви11е одржавати у исправном стању, a 
вода, као жива сила, својом нападном снагом 
непрестано напада и руши обале и водограђевине. 
Услед недовољног одржаваља водограђевине стал- 
но пропадају, тако да je na мнигим местима iie- 
стало уопште оне заштите, које су те водогра1)е- 
вине претстављале за угрожена насеља, земл>ишта 
и екупоцене саобраћајне објекте. 

C обзиром na вредност водограђевина од 
преко милијарде динара, било би потребно за н>и- 
хово редовно одржавање најмање 30,000.000.— 
дин. годпшње, тј. тек 3% од вредности инвестл- 
цпоних трошкова. 

Међутим стање државиих фипансија данас не 
дозвољава толики издатак, али je шпак неопходно 
да се за ову сврху обезбеди бар напотребнији 
кредит, због чега je у овом буџетском предлогу 
предви1)ено дип. 1,500.000.— односно 200.000. — 
више него што je у прошлој години било пред- 
виђено. 

Остала повећања у редовним расходима no 
свом фнпапсиском ефекту пезпатпа су и прет- 
ставлЈају еамо неопходну корекцију кредита — na 
према томе o п.има није потребио нарочито го- 
ворити. 

Б.  ВАНРЕДНИ РАСХОДИ 
У   вапредним  расходима   у- 

куппо повећање износн .... дин.  10,704.348.- 
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Ово  ce повећаше показује: 
1) Код партије 682 за . . . дин. 319.680.— 

Овај je износ потребан за испла-, 
TV другог и трећег ануитета no 
зајму од 6,000.000.— динара 
закљученом код Државпе хипо- 
текарие банке за завршне радове 
на новој згради Народне скуп- 
штине у Београду на основу § 56 
тач.    1    Финансиског   закона   за 
19382)9КадИпартије683за   .    .    . ДИН.     250.000.- 
Ово повећање кредита потребно 
ie да би ce бар делимично могло 
исплатити експроприсано земљи- 
ште   на    месту   где   ce   подижу 
мостов.и    и   то: преко Саве код 
Босанске Градишке,   преко  Тисе 
код   Жабља  и   преко  Таре код 
кигтечевице. У    3) Код партије 685 повећање 

' .... дин.      2о9.000.— je за ■ 
Oeai ie изиос потребан за испла- 
TV ануитета предузећу Злетово- 
MaiHC-Лимитед no зајму од 

7 000 000.—  динара,   закљученом 
' оешењу Министарског савета 

6D 12236/V1I-36 за изградљу 
бановинског пута II реда Стра- 
цин-—Кратово—Црни Врх—Про- 
биштип—Кругшште. 

4) За подизање моста преко 
Саве код Босанског Шамца обра- 
зована   je  нова  партија  685a  ca .nnnnnn 
износом  од Дин.   4.000.000.- 

Данас ce саобраћај преко 
Саве у Босанском Шамцу врши 
скелом, што отежава, a често и 
прекида саобраћај. Привредни ,и 
трговачки кругови више су пута 
захтевали израду моста који 
спаја источиу Босну са Славо- 
нијом, a уједно омогућава при- 
лаз ка железничкој стаиицн Сла- 
поиски Шамац која je главна из- 
возна станица за цео онај плод- 
ии крај Босанске Посавине око 
Босанског Шамца. 

Набавка мостовске конструк- 
ције   у   своје  време   ушла  je   у 
списак   набавка на рачун репа- 
рација   ио њиховим укидањем и 
Босански   Шамац   je   остао   без 
моста. 

5)  Код партије 687 за регу- 
лационе радове на међународним 
пловпим рекама повећање je за днн.    1,000.000.— 

Ово je повећање намешено у 
позицији 1 ове партије за износ 
од  400.000— динара за  радове 
na осигураљу леве обале Дуиава 
иаспрам Белегиша н Земупа, по- 
ред     насипа   Дунавско-тамишке 
водне задруге. 

Дунав ce све јаче пребацује 
у леви рукав, рушећн свакоднев- 
ио  леву обалу и све више при- 
ближује новоподигнутом »аснгту 

Дунавско-тамишке водне задру- 
ге, тако да ■ ce овај иосао не 
може даље одлагати без onac- 
ности за велики и скупоценн 
објекат одбране од поплаве и 
мелиорације 'Панчевачких рнто- 
ва, у који je Држава уложила 
око 260,000.000.— дннара чиме 
ce штити 35.000 хектара државие 
и приватне плодне земље у Пан- 
чевачком риту, као и саобраћај 
са Баиатом. 

Поред овога образована je 
и нова позиција 5 у истој пар- 
тији са износом од дин. 600.000.— 

Ова je позиција намењена 
за радове на осигурашу десне 
обале Дунава код Сремских Кар- 
ловаца ради обезбе1)С1иа желез- 
ничке пруге и мсНуиародног пута 
Београд—Суботица. 

Кредити за ове радове, који 
су уиошсни у предлоге буџста 
морали су сваки пут бити бри- 
сани због финаноиске немогућ- 
ности, те расположивих средста- 
ва за ове хитне радове није 
било, иако je ситуација на 
овоме месту сваке године по- 
стајала све опаснија. 

Тек у новембру 1936 године 
Министарство саобраћаја одо- 
брило je 'из својих средстава 
900.000.— динара за обезбеђси.е 
једног дела обале од 475 метара, 
a године 1937 Министарство гра- 
ђевина из својих редовних сред- 
става одобрило je за продужење 
тог обезбеђења динара 457.500.—■ 
са камеиом који je дала Гене- 
ралпа дирекција државних же- 
лезница. 

Али потребне мере и сувише 
су одлагане, радови су започети 
сувише доцкан. Услед погорша- 
ног стања, увећаног наглим pviiie- 
њем обале и јаког подуљавања 
корита реке поред обале, настало 
je клизање приобалиог терепа са 
откидањем површине, које je за- 
хватило појас од преко 800 мс- 
тара дужине н 400 метара mii- 
рине. Железпнчка пруга потпуно 
je деформисана — померила 
ce од свога правца за око 1 м. 
a мивелета ce слегла за 70 с.м. 
Исто тако и међународнн пут, 
чији je модеран коловоз тек за- 
вршен, потпумо je испрепукао по- 
дужио и попречно. 

Обала Дунава, која ce руши 
и одроњава, већ je и сувише 
близу жељезннчкој прузи. Крај- 
њи je час да ce спрсчи катастро- 
фа, која je пеизбежна, и за чије 
he репарнрање бити доцније по- 
требне огромне суме. 

6) Код партије 692 — пред- 
ложено je повећање за .    .    .    . дин.      400.000.— 
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Ово повеКање потребно je 
за регулационе радове на Мури 
иан гранпчиог потеза и у Прско- 
мурју, као и na Савињи код Цс- 
л.а н на Драви и Срезу птујском. 

Од Радеиаца до Мурског 
Средишћа Мура није регулисана 
и чиии велике штете олношењем 
културног земљиијта. Ооим тога 
упролсава и села Мслеице, Крап- 
je, Сл. Мута, Горња, Средња и 
Доња Бисгрица, Хотнца н Кот. 

Исто тако радови na регула- 
цији реке Савиње од Мозирја до 
изнад Цел^а отпочели су да се 
изводе ita осиову покраинског 
Закона од 1876 год. ;i продужени 
na основу Закона 6д 1885—1891 
год. Одржавање upe para нзвр- 
шених објеката потпуно je напу- 
штеио због недостатака кредита 
тако, да су водограђевине дели- 
мичио пролале. [Сатастро.фална 
поплава године 1933 иотпуно je 
уништила један део njie рата из- 
Bpmeiie регулације и прмчкнила 
знатне штете граду Цељу и 
осталим местима у Савињској 
долини. 

Иоред тога чшш иелике ште- 
те одношење.м мултурног звмљи- 
шта и исрегулисана подивљала 
Драиа код Вурберга, Св. Јанђа, 
Словењаваои, Спухље, Птуја, За- 
боца и Си. Марка. 

1 Ipe.Ma томе, за све ове ра- 
дове предвиђен je мииималан из- 
пос од дии. 50U.UU0.— како ои се 
бар у последњем часу отпочело 
са радовима који се ne с.меју Bu- 
rne одлагати. 

7) За нзраду водовода Пред- 
вор—Брдо—Крањ образована je 
иова 692a паргија са износом од дин. 

Још пре para израђен je во- 
довод за снабдевање водом Кра- 
ња и околине, али je његов ка- 
пацитет даиас апсолутно недо- 
вољал, тако да се за време лет- 
и.их дана мора ограничаваги по- 
трошња воде n пспод iioipconoi- 
MiiiiiiMVMa. 

Сада je Баиска управа у Лзу- 
бљапн израдила пројекат ноаог 
вод()111)да, Kojii.M се узима вода 
из новнх извора у Вистрици и 
шровода новом трасрм преко 
Брда до резервоара у Крању. 

Први дсо овог водовода од 
каитаже до Предвора И Тупаца 
израјјеи je 1936 год. зашта je. 
утрошено око 553.000.— динара, 
од чега je исплаћеио na терет др- 
жаие 450.000.—■ дииара, на терет 
баиовинс 50.000.— динара и иа 
терет ннтересаиата 53.000.— дин. 

За радоие друге етапе Пред- 
вор—Брдо Крап. потребна je су- 

i^oo.ooi). 

ма од 2,930.769.— дии. у којој 
држава партиципнра са износом 
од 1,200.000.— дннара колико je 
у oiiOM буџстском предлогу n 
предвиђено. 

8) За регулациоие радове на 
Лрави на потезу Вараждин—Ше- 
мовец n иа реци Мури na потезу 
I lorvpiin—Феркитинац образова- 
на je такође нова партија 6926 са 
пзлосом   од       

Драва на потезу Варажднн 
—Куршанец—Шемовац mije ре- 
гулисана, појавило се много 
спрудова, рукаваца, жива рнага 
воде руши незаштићене обале; 
односи зиатне комплексе земљи- 
шта n угрожава насел.еиа места. 

Поред овога mije регулисан 
и lio.uiii.i.a.iM потез р. Муре: Под- 
i\ рин Миклавец — Феркетинац, 
где je неопходно потребно обез- 
бедити јако ' угрожена предња 
трн села са њиховпм землхиштем, 
које се непрекидно односи напа- 
диом снлом воде. 

Kao 1 para за све ове радо- 
не предвиђа се, као што je иеК 
речено, иинимални кредит у из- 
мосу од динара 900.000.—. 

9) И за довршење радова на 
цетнљском водоводу предви1)ен 
je потребан креди.т у новој пар- 
m i и 694a ca износом од .   .   . 

Према генерално.м пројекту 
за 1935 год. укупни трошкови за 
нови водовод, хидроцентралу и 
далековод, затим за градску ире- 
жу, огранак далековода до Мн- 
лочера, и др. радове na nocroje- 
liiiM објектима прорачунати су на 
динара 10,900.000.^ од тога тре- 
бало je да падне na Ј1,ржаву дин. 
8,000.000.— a na општнну динара 
2.900.000.—. 

Кредит од дин. 8,000.000.— 
обезбе1)ен je из зајма од динара 
50,000.000.— заклЈученог према 
овлаш11ењу нз Финансиског за- 
копа за буџетске дваиаестппе 
1935/36 год. за израду објеката 
na снабдевању водом насел.а у 
безводним крајевима. 

Детаљни пројекги за извр- 
шење радова, који су преузети 
од Државе, одобрени су у току 
1936 године у укуппој суми од 
динара 8,030.000.—. У 1937 год. 
пристугшено je извршењу једпог 
дела радова, a за остале распнса- 
но je no неколико лицнтацпја, 
али бсз успеха, noiiiro je у току 
1937 год. настало повећање цена 
радне спаге и материјала, наро- 
чито за електро-машинске инста- 
лације услед закл:>учсних колек- 
тивнпх уговора између раднич- 
ких организација и послодаваца 

дин.     900.000.— 

дин.    2,600.000, 
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на Цетишу, a затим скоком цсна 
на међународном тржишту за ма- 
шине, "бакар, железо итд. 

Укупио повећање цена изно- 
си око динара 2,600.000.— за ко- 
лико треба повећати предрачун- 
ске цене одобрених детаљних 
пројеката, како Cm се могле ра- 
сиисати нове лицигације, алн на- 
равно за ово претходно треба 
ббезбедити кредит у наредном 
буџету, што се овим чини. 

10) најзад м за регулационе 
радов<е на Јужној Морави у Вар- 
•tapcKOJ бановини предвиђен je у 
новој   партији 695a кредит од . дин.      500.000.— 

И за ове радове наступно je Beli последњи мо- 
менат да се отпочну, јер Јужна Морава из године 
V годину чини све већу пустош у Моравској до- 
лини, pyuieliH обале и односећи велике комплексе 
плодног земљишта и плавећи Моравску долину, 
нарочито код села Губеревца, Чифлика, и од Лу- 
чана до Владичина Хана, где насел.е шуио страда 
због предших штета. — поред тога што су угро- 
жени   и   путеви са скупоценим објектима. 

Поред овога, у ванредним издацима имамо 
ioui два незнатна повећања « то у партији 651 (за 
динара 50.000). 

Ова je иартија намењена за rpa^eihc путар- 
ских кућа и помоЈишх одаја за смештај алата и 
машина и у садашњем буџету износила je свега 
50 000.— динара што у ствари није било довољно 
ни заподизаше једне једине путарске куће. И у 
партији 682 a предвиђеи je кредит у дим. 9.600.— 
за издржава1Бе на основу судских пресуда Врхов- 
ног суда за Босну и Хсрцеговину У Сарајсву бр. 
132;27-18 од 11-11-1929 год. и бр. 337/29-4 од 16- 
XII-1930 год., због несреКа na лржавним комуни- 
кацијама. 

Са овим би било завршено нзлагаП)е свих по- 
већаша у ванредним расходима, али поред ових 
повећања имамо и једно смањење, односно уште- 
ду код партије 684 у износу ^од динара 784.112. 

У ствари, ова партија пребачена je као ппзи- 
цкја 2 у партију 607 у износу од дипара 700.000 na 
према томе стварна уштеда износи свега 84.112 ди- 
нара. 

Ha крају овога нзлагаља изводимо као закљу- 
чак: сва повећања материјалних нздатака у ре- 
довним расходнма намењена су само за редовно 
одржаваље граНевииских објеката, који су услед 
недовољног одржавања у рапијим годинама до- 
веленн скоро у дерутно стање. Грађење тих обје- 
ката стајало je народ и државу у своје врсмс 
огромиих жртава и данас би ono пеопростпв грех 
ако Cm се та народна и држаона имовика, муком 
стечена, препустила и даљем — дефинитивном 
пропадању. 

C друге страпе. у ванредним расходима скоро 
сва повећан>а намеи.ена су углавном за регула- 
ционе радове на пловним и сплавним рекама, чиме 
би се заштатпла од поплава плодпа зимљишта, 
пасел.а, саобпаћајпи и други поађевиноки оојскти. 
Поред овога предвиђени су потребни кредити и за 
довршење два врло важна водовода na која народ 
оних крајева већ давно чека као na пасугану по- 
трсбу. 

Господо народип послапицп, 
Из свега што сам до сада изложио могли стс 

CTCIIH увере11>е, да су у овај буџет ушли само они 
издаци који су били неопходно потребни a v ви- 
сини nanic финансиске иоћи. 

Прпродпо да све потребе нису могле бптм 
потпупо задовољвне, пошто сс морало остати у 
граппцама државних прихода који сс могу v иду- 
iioj години очекивати. Али благодарећи како зај- 
мовима na подлоаи прпхода Путпог ОДНОСНО Ме- 
лиорационог фонда, грађевинска делатност у на- 
inoj земљи у току 1939 40 годипе биће једна ОД 
најинтензивнијих како на пол>у грађења нових и 
гаирсмепих путева, тако н na пољу хидротехнич- 
ких и архитектонских великих радова. 

Ja верујем, да ћете се и ви, господо народнп 
посланицн, сложити са мном у томе ла ће јавни 
р.адови изво1)ени у овако великом обмму несум- 
n.nno знатно допринети како повећаљу општсг на- 
родног благостања тако и привредно-социјалном 
напретку наше драге Отаџбинс. 

Гослодо народни посланици, ja вас молпм да 
сва ова моја излагаша у овом експозеу узмете у 
pacMarpaiiie и да предлог буџета подручног ми 
ресора за 1939;40 годину изволитс v потпуности 
усвојитн. 

55' 




